
تخفيف ويژه براي احياي بافت فرسوده
مديريت شهري قصد دارد با ارائه مشوق هايي، به ساخت وساز رونق دهد و راه نوسازي 4500هكتار بافت فرسوده را هموار كند

آمدیم، نبردید، رفتیم

يادداشت
سیدمهدي صادقي ؛كارشناس شهري و فعال اجتماعي

حوزه ورود به جمعيت و به اصطلاح رفتن به كف خيابان 
و ديدن اقشــار مختلف مردم براي فهم بهتر و بررسي 
مشكلاتشان سال هاي سال اســت كه خيلي دوستان 
پيگيري مي كنند. حالا به نظر مي رسد مديريت شهري جديد خيلي جدي تر در اين 
حوزه ورود كرده و در اين بين، شــهردار تهران و معاونان  وي هر هفته با حضور در 
ميان مردم در جريان مشــكلات و درخواست هاي مستقيم شهروندان محله ها قرار 
مي گيرند. از طرف ديگر اعضاي شوراي شهر حضور چشمگيري در مناطق شهر دارند. 
اعضاي شوراي شــهر معمولا با رويكردهاي مختلف مانند رصد شهري، بازديدهاي 
مسجدمحور، محله گردي سعي كرده اند نسبت به فضاي شهري اشراف بيشتري پيدا 
كنند و به نظر مي رسد كه اين مسير مثبت و مفيد است. البته اميدوار هستيم كه با 

برنامه ريزي منطقي تر، اتفاقات خوبي بيفتد.
بنابراين، اصل آن، موضوع خوبي است و اتفاقا خود ما هم در منطقه 5 شهر تهران از 
يكي از اعضاي شوراي شهر خواهش كرديم كه قراري با افراد داراي معلوليت بگذارند. 
اين اتفاق رخ داد و شــهردار منطقه هم حضور پيدا كــرد و عزيزان داراي معلوليت 
مشكلات خودشان را مطرح كردند و اميدوار هســتيم به واسطه پيگيري مديريت 
شهري، نتيجه بدهد. اين حركت چند روزي است كه در ديگر مناطق هم انجام شده 
تا مديران شهري بيش از پيش در جريان مشــكلات معلولان قرار بگيرند. همه اين 
فعاليت ها با تأكيد بر حضور مسئولان در ميان مردم مي تواند بسيار مؤثر واقع شود؛ 
چراكه مردم بي واسطه با مسئولان صحبت كرده و دغدغه هاي خود را مطرح مي كنند. 
با اين حال، يك ضعفي هم اين موضوع دارد كه اصلا به آن توجه نمي شود و آن بحث 
برنامه ريزي براي چنين موضوعاتي است. همانطور كه گفتم دوستان در پروژه هاي 
مختلف مانند رصد شهري و مسجدمحوري يا بقيه اعضا شوراي شهر به صورت جسته 
گريخته در محله هاي مختلف حضور پيدا مي كنند. نكته مهم اين اســت كه ما اين 
پتانسيل موجود را در تمام نقاط شهر تقسيم بندي كنيم. اگر قرار باشد بدون ارتباط 
و بدون اينكه يك دبيرخانه مركزي يا يك كارگروه مشــخصي كه شــوراي شهر و 
شهردار داشته باشد، اين سركشي ها اتفاق بيفتد، مشكلاتي پيش مي آيد. يكي اينكه 
احتمال دارد هم افزايي لازم ميان اعضاي شورا، شهردار و معاونان شهردار رخ ندهد 
و هركدام برنامه هاي خود را در پي محله گردي دنبال كنند. از آنجايي كه هماهنگي 
وجود ندارند، ممكن است در يك منطقه و محله تكرار حضور را ببينيد ولي در يك 
منطقه و محله ديگري حضوري رقم نخورد. درحالي كه مشكلات در شهر به صورت 

جدي گسترده است.
اگر قرار است اين موضوع به صورت جدي پيگيري شــود، حتما بايد يك دبيرخانه يا 
كارگروه مشتركي ايجاد شود و دوستان بعد از اينكه از محلات بازديد مي كنند، مشكلات 
ثبت و احصا شده و در ادامه ارجاع ها انجام شود. اگر لازم است كه يك مسئول براي مرتبه 
دوم در محله اي حضور پيدا كند، در واقع آنها متوجه مي شوند كه به مشكلات ثبت و 
احصا شده، رسيدگي صورت گرفته يا نه. آنها مي توانند در تقسيم انرژي و هم افزايي 
كمك كنند تا تكرار حضور در مناطق و محلات اتفاق نيفتد. اين شيوه در بسياري از 
شهرهاي توسعه يافته دنيا نيز صورت مي گيرد و ماحصل آن حكمراني شهري به معناي 
واقعي است؛ اگرچه در آن شهرها تعداد نمايندگان مردم در انجمن هاي شهري به مراتب 
بيشتر از تعداد اعضاي شوراهاي شهر ايران است. در اين خصوص نيز اعضاي شوراي 
شهر تهران مي توانند از شــوراياران به عنوان بازوان كمكي خود، استفاده كنند. با اين 
حال، بررسي درخواست ها و مشكلات موجود، اقدام براي مرتفع سازي آنها، نظارت و 
رصد چگونگي انجام كارها و گرفتن بازخورد و نتيجه از اقداماتي كه صورت گرفته بايد 
در كارگروه ها و دبيرخانه هايي به طور منسجم انجام شود. تأكيد دارم كه حتما نتايج 
بازديدها، بررسي شده و در جايي مكتوب شود تا همه اعضاي شوراي شهر و شهردار و 
معاونانش به آن دسترسي داشته باشند. نتايج نيز به مرور ابلاغ شده و دوستان بتوانند 

از اطلاعاتي كه كسب مي شود، براي بازديدهاي بعدي خودشان بهره ببرند.

حضور در محله ها به شرط 
هم افزایي

ديدگاه
حسین كرمان پور ؛مدير اورژانس بيمارستان سينا

روز گذشته اعلام شد، ميزان استفاده از ماسك در كشور 
به 48درصد و ميانگين رعايت فاصله گذاري اجتماعي و 
ساير پروتكل هاي بهداشتي به حدود 47درصد رسيده 
اســت. هنوز آمار ابتلا و مرگ ، روند نزولي دارد و نشانه هاي ورود به پيك ششم كرونا 
مشخص نشــده اما با ادامه وضعيت رعايت پروتكل ها قطعا در آينده تأثير بي توجهي 
به اين پروتكل ها در آمارهاي روزانه هم مشخص مي شود. همه اينها در شرايطي است 
كه با رعايت فاصله گذاري و استفاده از ماسك در پاييز سال گذشته، پيك سوم كرونا 
كنترل شد و حالا بايد گفت كه بزرگ ترين عارضه استفاده نكردن از ماسك، هدر رفتن 
سرمايه اي است كه از جيب مردم براي خريد واكسن كرونا، صرف شد. براي هر واكسن، 
نزديك به 12دلار هزينه شده و رعايت نكردن پروتكل ها كه مهم ترين آن، استفاده از 
ماسك اســت، تأثير تمام هزينه ها و تلاش هايي كه براي ايمن كردن جمعيت، انجام 
شده، از ميان مي برد؛ چراكه در اين وضعيت ويروس در جامعه باقي مي ماند و همان ها 
كه واكســن زده اند هم دوباره گرفتار مي شــوند. هم اكنون در كشورهاي اروپايي كه 
ممنوعيت استفاده از ماسك را پس از تزريق دوز اول برداشتند، پشيمان شده اند و دوباره 
رعايت پروتكل ها را در اولويت قرار داده اند. ما در جنگ با كرونا قرار داريم و زماني كه 
به ميدان مي رويم، علاوه بر استفاده از لباس هاي ضدگلوله و كلاهخود و... از اسلحه هم 
استفاده مي كنيم تا احتمال تير خوردن كم شــود. در برابر كرونا هم همين وضعيت 
است. تنها با يك ابزار نمي توان به جنگ كرونا رفت. واكسيناسيون، استفاده از ماسك، 
تهويه مداوم هوا و دوري از تجمع ها ، احتمال ابتلا به اين بيماري را كم مي كند، يا اگر هم 
گرفتار آن شويم، ميزان درگيري سطحي و خفيف خواهد بود. استفاده از ماسك منجر 
مي شود تا ميزان ورود ويروس به مجاري تنفسي كم شود و فرد به سمت بستري شدن 
در بيمارستان و بخش هاي  آي سي يو نرود. بررسي ها نشان مي دهد ميزان ابتلا به نوع 
شديد كرونا، در ميان افرادي كه در تجمع ها و دورهمي ها مبتلا شده اند، بيشتر از افرادي 
است كه از يك فرد بيمار مبتلا شده اند. چراكه در مراسم و دورهمي ها، تنوع ويروس با 
حجم بالا وجود دارد و فرد در معرض چگالي بالاتري از ويروس قرار مي گيرد. بنابراين 
زماني كه در چنين محيطي گرفتار مي شود، احتمال ابتلا به نوع حاد كرونا، در او بالاتر 
است. بسياري از خانواده هايي كه به طور جمعي مبتلا مي شوند، هم همين وضعيت را 
دارند. يعني وقتي از يك بيمار، مبتلا شده باشند، ميزان ابتلايشان خفيف است، اما اگر 
در مراسمي مثل سوگواري يا عروسي، مبتلا شده باشند، ميزان گرفتاري شان با ويروس 
شديدتر است. همين مسئله نشــان مي دهد كه چقدر دوري از تجمع ها و استفاده از 
ماســك مي تواند ما را در برابر اين بيماري محافظت كند. ما روزانه به ناچار از وسايل 
حمل ونقل عمومي استفاده مي كنيم، بنابراين لازم است كه در اين مكان ها همانند 
گذشته از 2ماسك استفاده كنيم و همچنان مسئله اســتفاده از ماسك برايمان بايد 
در اولويت باشد. اما آنچه شاهد هستيم، كاهش ميزان استفاده از ماسك در بسياري از 
مناطق است درحالي كه ماسك زدن، شست وشوي دست ها و فاصله گذاري اجتماعي، 
ارزان ترين، در دسترس ترين و راحت ترين نوع پروتكل هاي بهداشتي است. بايد در اين 
زمينه فرهنگسازي  دوباره اي صورت گيرد. برخي ادعا مي كنند كه استفاده از ماسك، 
ميزان رسيدن اكسيژن به بدن را كم مي كند، درحالي كه تحقيقات علمي خلاف اين 
را نشان داده است و مشخص كرده كه ماسك روند تنفس و اكسيژن رساني را مختل 
نمي كند، علاوه بر اين، استفاده از ماسك منجر شده تا ميزان ابتلا به ساير بيماري هاي 
ويروسي تنفسي مانند آنفلوآنزا هم به شدت كم شود. بررسي ها نشان مي دهد هر قدر از 
كلانشهرها به سمت شهرها و مناطق دوردست مي رويم، ميزان استفاده از ماسك هم 
كمتر مي شود. در اين مناطق حتي افرادي كه همچنان از ماسك استفاده مي كنند، مورد 

تمسخر واقع مي شوند و رفتار آنها را وسواس گونه تلقي مي كنند. 
حتي ما مشاهده مي كنيم كه رعايت پروتكل هاي بهداشتي در 

ميان كادر درمان، كمرنگ شده است. اين موضوع هم به عادي سازي ذهن برمي گردد. 
انسان به تدريج به سمت ساده انگاري مسائلي مي رود كه او را مقيد مي كند. 

هدررفت بودجه  خرید واكسن 
با نزدن ماسك
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 محلـه با همشهری محـله باصفاست
با ما به محله های تهران سـر بزنید

قرار ما؛ چهارشنبه های هر هفته، ضمیمه روزنامه همشهری
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چه شد كه جمعيتی انبوه از   مردم اصفهان براي تأمين حقابه اين رودخانه يكصدا شدند؟
طلبآبازبسترزايندهرود

 آیت الله سیدیوسف طباطبایي نژاد، امام جمعه اصفهان:
همه ما همراه كشاورزان هستيم و در شرايط فعلي بايد خسارت كشاورزان 

به  شكل بلاعوض جبران شود

 محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوري:
به وزير نيرو و جهاد كشاورزي گفته ام كه به سرعت مشكل حوضه آبريز 
زاينده رود را تدبير ومديريت كنند

چهارمينقرارخدمت
درتکهسومپایتخت

فروشنخل
همچنانقاچاق

است

عروسیپرحاشيه
درصومعهسرا

شهردار تهران: حمايت از بيماران 
خاص و صعب العلاج را وظيفه اساسي 
مي دانيم چرا كه معتقديم بايد به روح 

و روان و جسم جامعه بپردازيم

انجمن ملي خرما به عنوان 
مدعي العموم به موضوع فروش 

نخل ها ورود كرده است

مسئول تالار عروسي در گفت وگو با 
همشهري جزئيات سقوط ميهمانان  

به گودال پر از آب را   شرح داد

هرچند تعداد ارقام داراي توجيه تجاري 
 18رقــم اســت و در ســال هاي اخير

خشكسالي، ريزگردها، گراني نهاده هاي 
كشاورزي و... مشكلات زيادي را براي 
نخل داران ايجاد كــرده، اما نخل داران 
معتقدند كار از كار گذشــته است كه 
يك كشاورز حاضر مي شود نخل خود 
را از ريشه درآورد.صفحه14را بخوانيد.

به دنبال نشســت ناگهانــی زمين در 
يك تالار عروسی در شهر صومعه سرا، 
تعــدادی از ميهمانــان بــه داخــل 
گودالی يك متری ســقوط كردند اما 
خوشبختانه آسيبی نديدند. صفحه21را 

بخوانيد.

 حساب كشي از      دوردور
 و آلودگي صوتي

سخنگوی ناجا: دور دور اگر مخل سلب آرامش و امنيت عمومی، 
مزاحمت برای نواميس مردم، اخلال در شد- آمد و نظم ترافيكی 

مردم باشد، فعل مجرمانه محسوب می شود

جريمه دوردور؛ خودرو  بين 7 تا 14 روز در پاركينگ ها نگهداري 
 خواهد شد واين مجازات  براي كساني كه براي چندمين بار 

دستگير مي شوند،  بيشتر مي شود

 جريمه شيشه دودي  مبلغ 52 هزار و 500 تومان در كلانشهرها
و ۳1 هزار و 500 تومان در ديگر شهرها ست

 وزيرنفت: ميزان مصرف گاز در بخش خانگی و صنايع غيرتجاری 
در روز پنجشنبه به 540ميليون مترمكعب رسيد. اين ميزان رشد مصرف 

در فصل پاييز سابقه نداشته است

 قبض هاي نجومي 
در كمین پرمصرف هاي گاز

صفحه۳ صفحه8

فوت شدگان
كرونایی

 4استان توانستند  يك روز
 بدون فوت كرونايی را به ثبت برسانند 

بررسي وضعيت رعايت پروتكل هاي بهداشتي كرونا در كشور از روند نزولي 
در ميزان استفاده از ماسك و توجه به فاصله گذاري اجتماعي حكايت دارد؛ سلامت

به طوري كه بر اساس اعلام معاونت بهداشتي وزارت بهداشت، ميانگين 
استفاده از ماسك در اماكن عمومي استان هاي كشور در يك هفته گذشته، 48.۳۶درصد 
و ميانگين رعايت فاصله گذاري اجتماعي و ساير پروتكل هاي بهداشتي هم 47.4۳درصد 
اعلام شده است. بنا بر آخرين نقشه رنگ بندي كرونايي كشور، هم اكنون 2۶شهرستان 
در وضعيت قرمز، 87شهرستان در وضعيت نارنجي، 222شهرستان در وضعيت زرد و 
11۳شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند. البته با وجود كاهش شهرستان هاي قرمز 
نسبت به هفته هاي گذشته، شرايط رعايت پروتكل هاي بهداشتي چندان خوب نيست 
و ميانگين رعايت شيوه نامه هاي بهداشتي در كشور تا 2۶آبان، 47.4۳درصد است؛ آماري 
كه قطعا براي پيشگيري از شيوع مجدد كرونا در كشور، مناسب نيست و مي تواند منجر 

به  شدت يافتن بيماري شود.
بالاترين ميزان رعايــت پروتكل ها در اســتان هاي همــدان و آذربايجــان غربي و 
خراسان شــمالي با ميزان رعايت 50 تا ۶1درصد بوده اســت. كمترين ميزان رعايت 
پروتكل ها هم مربوط مي شود به 10استان  كشور كه ميزان آن بين 41 تا 4۳درصد بوده 
است. همچنين ميانگين رعايت پروتكل هاي بهداشتي در اماكن عمومي استان هاي 
كشور از 1۹ تا 2۶آبان ، 47.4۳درصد ثبت شده و بيشترين ميزان رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي در اماكن عمومي با ۶1.4۳درصد در آذربايجان غربي و كمترين ميزان آن با 
40.۶5درصد در بوشهر ثبت شده است. ميانگين ميزان رعايت بهداشت فردي مناسب 
در اماكن عمومي استان هاي كشور در بازه زماني 1۹ تا 2۶آبان، 52.42درصد بوده است. 
در اين شاخص بيشترين ميزان رعايت مربوط به استان خراسان شمالي با 81.۳7درصد 
و كمترين ميزان رعايت هم مربوط به اســتان بوشهر با 42.51درصد است. همچنين 
ميانگين رعايت تهويه مناسب در اماكن عمومي استان هاي كشور از 1۹ تا 2۶آبان1400، 
50.۶۶درصد بوده است. در عين حال بيشترين ميزان رعايت در اين شاخص مربوط به 
استان خراسان شــمالي با 80.75درصد و كمترين ميزان رعايت نيز مربوط به استان 
هرمزگان با 42.2۹درصد رعايت بوده است. ميانگين استفاده از ماسك در اماكن عمومي 
استان هاي كشور هم در هفته اي كه گذشــت، 48.۳۶درصد بوده كه بيشترين ميزان 
استفاده از ماسك در اماكن عمومي با 80.70درصد مربوط به استان هرمزگان و كمترين 
ميزان استفاده از ماسك مربوط به استان كرمان با 41.۶۶درصد ثبت شده است. ميانگين 
درصد رعايت پروتكل فاصله گذاري در اماكن عمومي استان هاي كشور از 1۹ تا 2۶ آبان، 
47.4۳درصد بوده كه استان خراسان شمالي با 71.۹۳درصد بيشترين ميزان رعايت و 

بوشهر با 40.۶5درصد كمترين ميزان رعايت را داشته اند.
در اين ميان، براســاس اقدامات ناشــي از تشــديد بازرســي ها از تاريــخ 1۹ تا 
2۶آبان1400، از ۳ميليون و 577هزار و 807مركــز تهيه، توزيع، عرضه و فروش 
مواد غذايي و اماكن عمومي و واحدهاي كارگاهي تحت پوشش، بيش از 2۳۳هزار 
و 828مورد بازرسي انجام شده است. همچنين در اين مدت ۳۳هزار و ۶1۳مركز از 
مراكز تهيه، توزيع، عرضه و فروش مواد غذايي، اماكن عمومي و واحدهاي كارگاهي 
اخطار گرفته و به مراجع قضايي معرفي شده اند و 11۳0مورد از اين مراكز هم پلمب 
شده اند. سوپرماركت ها، خواربارفروشي ها، نانوايي ها و رستوران ها رتبه هاي اول تا 
سوم دريافت اخطار و معرفي به مراجع قضايي را در ميان اماكن عمومي از تاريخ 1۹ 
تا 2۶آبان به خود اختصاص داده اند و بعد از آن فروشــگاه هاي زنجيره اي، بانك ها، 
مطب ها، ادارات و ســازمان ها، اماكن متبركه، تالارهاي پذيرايي، مراكز ورزشــي، 
پيشخوان و پليس+10، آرامستان ها، داروخانه ها، پاساژها و پايانه هاي مسافربري 
درون شــهري قرار دارند. در حوزه صنايع هم به ترتيب كارگاه ها و صنايع كوچك، 
كشــاورزي، دامپروري و معادن، صنايع توليد، نفت، گاز و انرژي و ســاير، صنايع 
ساخت وساز و مراكز شماره گذاري و معاينه فني بيشترين اخطار و معرفي به مراجع 

قضايي را در مدت 1۹ تا 2۶آبان 1400 دريافت كرده اند.

 ماسك 48درصد
پروتكل هاي بهداشتي 47درصد

 بررسي ها از كاهش قابل توجه رعايت فاصله گذاري اجتماعي
و استفاده از ماسك حكايت دارد

ادامه در 
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 رئيس جمهور سركشــي به 
يك سوم استان هاي كشور را دولت

با سفر استاني زنجان تكميل 
كرد. دهمين ســفر استاني رئيس جمهور 
برخــاف روال معمــول جمعه هــا روز 
پنجشنبه انجام شــد و شروعش بازديد از 
پروژه هاي به تأخير افتــاده، كارخانه ها، 
معادن و صنايــع نيمه تعطيل و محرومان 
حاشيه نشين اين استان بود. سيدابراهيم 
رئيسي در طرح مواضع مختلف خود در اين 
استان به اهميت سفرهاي استاني و تغيير 
رويكردهاي آن در مقايســه با دولت هاي 
قبل اشــاره داشــت. تكميل پروژه هاي 
نيمه تمام اولويت دولت ســيزدهم در اين 
سفرها عنوان شدند و رئيسي تأكيد كرد: 
»در سفرهاي استاني هيچ پروژه جديدي 
آغاز نمي كنيــم مگر در موارد اســتثنا و 
ضرورت، چرا كه پروژه هاي نيمه تمام مردم 
را رنج مي دهد. لذا اولويت ما سر و سامان 

دادن به پروژه هاي نيمه تمام  است.«
رئيس جمهــور در اظهــارات قابل توجه 
خود در جلسه شــوراي اداري اين استان 
با تشريح تفاوت هايي كه برگزاري جلسات 
شوراي اداري و ســفرهاي استاني در اين 
دولت با گذشــته پيدا كرده است، گفت: 
جلسات شوراي اداري اينطور نبوده، حتي 
اگر رئيس جمهور در جلســه حضور پيدا 
مي كرده با يك شــكل و تشريفات خاصي 
اين جلسات برگزار مي شــده است كه ما 
اين شكل تشريفات را به هم زديم. مقدمات 
انجام هر سفر از چند هفته قبل با برگزاري 
جلسات متعدد با حضور مسئولان استان و 
مسئولان دولتي آغاز مي شود. ما اين مدل 
و اين روش را در ۴۰ سال گذشته نداشتيم 

كه وزرا و مسئولان مربوطه ستادي بيايند 
در جلســه شــوراي اداري از كارهايي كه 
مي خواهند انجام دهنــد گزارش بدهند. 
چرا اين كار را مي كننــد؟ براي اينكه اين 
جمع حس لازم را پيدا كنند كه اين كار بايد 

به دست تواناي آنها انجام شود.
براســاس گزارش پايگاه اطاع رســاني 
رياســت جمهوري، رئيس جمهور درباره 
تفاوت هــاي ديگر ســفرهاي اســتاني 
دولت ســيزدهم گفت: استاندار به عنوان 
عالي تريــن مقام دولــت و نماينده عالي 
دولــت در اســتان پيگيري كننــده اين 
موضوعات اســت كه اين وعده ها تحقق 
پيدا كنند. مردم هم مي شــنوند كه اين 
دولت اين حرف ها را براســاس شناخت 
مي زند. پس مردم بعــد از خداوند متعال 
ناظــر بر عملكرد مســئولان هســتند و 
اين نظــارت مردمي در واقــع آن حوزه 
پاسخگويي است كه بايد اتفاق بيفتد. در 
اين دوره سفرها با اين مدل انجام مي شود، 
يعني كاما شــفاف، گويا، بــا رقم و عدد 
مشخص و با شــناخت دقيق از وضعيت. 
مباحث و وعده ها جلوي روي مردم ارائه 
مي شــود. مهم ترين بخش ســفر اجراي 
مصوبات ســفر اســت و اينكه آثار آن در 
زندگي مردم ظاهر شــود. مردم از وضع 
بودجه اي دولت و مشكات دولت اطاع 

دارند.

امروز مردم انتظار دارند
رئيس جمهور با اشــاره بــه اينكه بناي 
اين دولت بر اين نبــوده كه دائم بخواهد 
تكرار كند كه از دولت قبل چه به دست او 
رسيده است، افزود: نبايد مرتب از دولت 

قبل براي مردم گايه كنيــم، مردم چه 
كنند؟ امروز مردم اميد پيــدا كرده اند و 
انتظار دارند. مردم اگر بخواهند بدانند چه 
اتقافي افتاده به سفره خود نگاه كنند. به 
پول و ارزش پول ملي خود نگاه كنند. به 
وضعيت بازار نگاه كنند تا كاما دستشان 
بيايد كه چه اتفاقي افتاده اســت. مردم 
مي دانند مــا دولت را در چــه وضعيتي 
تحويل گرفتيم. اعتماد مردم به ما و شما 
از بزرگ ترين سرمايه هايي است كه امروز 
دولت از آن برخوردار است. در اين قضيه 
مشكل جايگاه هاي بنزين كه پيش آمد، 
اگر اعتماد مــردم به دولتمــردان نبود، 
دشمن دنبال اين بود كه با اين فتنه يك 
مســئله اي در كشــور اتفاق بيفتد، ولي 
چرا اتفاق نيفتاد؟ به دليل اعتماد مردم، 

هوشياري مردم و در صحنه بودن مردم. 
دســتگاه هاي ديگر هــم كار كردند، اما 
اعتماد مردم به دولت سرمايه بزرگي بود 
كه باعث عبور ما از اين مشكل بزرگ شد.

مردم را غافلگير نمي كنيم
رئيس جمهور با بيــان اينكه اعتماد مردم 
آســيب ديده بود و امروز به لطف خداوند 
متعال اين اعتماد درحال بازسازي است، 
گفت: بازسازي نهايي اعتماد مردم نيازمند 
كار و تاش براي مردم اســت. يعني اگر 
مي خواهيم اعتماد مردم به دولت بازسازي 
نهايي شود، بايد صادقانه و مخلصانه براي 
مردم كار كنيم. مردم در جريان هســتند 
و خوب مي فهمند چه اتفاقي دارد مي افتد. 
اعتماد مــردم ســرمايه اجتماعي بزرگي 

است كه مشاركت و نشــاط اجتماعي را 
همراه   دارد. رئيسي در ادامه سخنان خود 
با تأكيد بر اينكــه دولتمردان نه فقط بايد 
نسبت به فساد حساســيت داشته باشند، 
بلكه بايد نسبت به بوي فساد هم حساس 
باشــند، گفت: دولتمردان اگر احســاس 
كردند كه زمينه فســاد وجود دارد، لازم 
نيســت كه به خود فســاد برخورد كنند. 
انتظار مردم از همه ما اين است كه نسبت 
به بوي فساد هم حساس باشيم. يعني اگر 
احساس كرديم اينجا دارد اتفاقي مي افتد، 
بايد حساسيت باشد كه پيشگيري شود. 
رئيس جمهور در ديدار با فرهيختگان استان 
زنجان هم با تأكيد بر لزوم حل مشكات با 
روحيه انقابي گفت: ما بايد نظام اقتصادي 
كشور را اصاح كنيم و اين اصاح حتما با 

نظر نخبگان و اقناع مردم است، دولت در 
اين زمينه شــوك اقتصادي وارد نخواهد 
كرد و در اجراي تصميمات و جراحي هاي 

اقتصادي مردم را غافلگير نمي كنيم.
رئيسي در سفر روز پنجشنبه  خود به زنجان 
بازديدهاي مسئله محور از منطقه مسكوني 
كوي فلســطين در حاشيه شــهر زنجان، 
كارخانــه روغن نباتي جهــان، مجموعه 
معدني و صنعتي دپوي كيك )پســماند( 
روي زنجــان و كارخانه در حــال احداث 

سرجين بافت زنجان داشت.

رئيس جمهور: مردم مي دانند چه دولتي تحويل گرفتيم

در حاشيه سياست

   مذاكره كنندگان با صلابت در رفع 
كامل تحريم ها اقدام كنند 

محمدجــواد  حجت الاسام والمســلمين 
حاج علي اكبري، امام جمعه موقت تهران گفت: از 
مذاكره  كنندگان هسته اي مي خواهيم كه ذره اي 
در برابر زياده خواهي اروپا و آمريكا كوتاه نيايند 
و به بهانه هاي كودكانه آژانس بين المللي انرژي 
اتمي توجه نكنند و با قدرت برخاسته از عقانيت 
و صابت در رفع كامل و يكپارچه تحريم ها اقدام 
كنند. خطيب جمعه تهــران همچنين افزود: 
حاصل كار دولت در اين 3ماه، توليد ســرمايه 
اجتماعي و توليد اميد است؛ از مقابله با كرونا، 
مديريت ماجراي بنزين، تامين كالاهاي اساسي، 
ورود به عرصه نهضت مسكن و توجه به شرق در 
سياست خارجي تا پيوستن به پيمان شانگهاي و 
آماده شدن براي ورود به مذاكرات هسته اي براي 
استيفاي حقوق ملت. خدا را شاكريم كه اقدامات 
دولت موجب اعتباربخشي به پول ملي، ثبات در 
بازار سرمايه و صابت پيش برنده در مذاكرات 
پيش روی هسته اي شده است و ان شاءالله در رفع 

موانع و روندهاي فسادآميز موفق باشد./ ايسنا

  فروش مستقل نفت ايران، آمريكا را 
مستأصل كرده است

آيت الله ســيداحمد علم الهدي در خطبه هاي 
نمازجمعه مشهد گفت: اخيرا صدور نفت روزانه 
ما بالا رفتــه و مبالــغ آن را دريافت مي كنيم و 
حدود ۴ميليارد دلار نيز به اين مملكت بازگشته 
 و اين براي آمريكا بزرگ ترين مصيبت است. وي 
گفت: آمريكا براي سلطه بر همه جهان و حتي 
كشــورهاي بزرگ دنيا يك ابزار دارد و آن ابزار 
نيز مسئله قدرت انرژي است؛ اگر آمريكا انرژي 
دنيا را در دست داشته باشــد، بر ژاپن، چين و 
هند حكومت مي  كند. تمام اين تخاصم ها نيز 
براي به دســت گرفتن قدرت انرژي دنيا توسط 
آمريكا ست. خطيب جمعه مشــهد افزود: در 
خاورميانه نيز كشــورهاي حاشيه خليج فارس 
اراده جدايي از آمريكا و استقال را ندارند و فقط 
نفت ايران مستقل است و در دست آمريكا نيست؛ 
اين واقعيت را كشورهاي دنيا يعني چين، ژاپن، 
هند و كشورهاي اروپايي فهميده اند و خودشان 
دنبال معامله و دادوستد با ايران به صورت مستقل 

هستند. / تسنيم

  برخي جريان ها از دولت رئيسي چه 
مي خواهند؟

حجت الاسام والمسلمين آل هاشم، خطيب 
جمعه تبريز گفت: دولت سيزدهم در شرايط 
بغرنجي قرار دارد و بعضي جريان هاي مغرض 
عملكرد سه ماهه آيت الله رئيســي را با دوره 
۴ســاله و ۸ ســاله دولت هاي قبل مقايســه 
مي كنند و اين غيرمنصفانه و غيرمنطقي است. 
وي افزود: اين مقايسه ها با اين هدف صورت 
مي گيرد كه القا كنند دولت جديد زمان كافي 
براي حل مشــكات داشته است بدون اينكه 
اشاره اي به اين نكته داشــته باشند كه اكثر 

مشكات فعلي كشور ريشه در گذشته دارد.
او تصريح كرد: شــرايط كنوني صبر انقابي 
را مي  طلبــد و صبري كه آرامش و پشــتوانه 
مردمي را دارد و اين چيزي است كه دشمنان 

مي خواهند از دولت سلب كنند./ فارس

دفاع رئيسي از برنامه ها و مصوبات سفرهاي استاني
رهبری

چهره روز

پيام تسليت به مناسبت درگذشت 
آيت الله مجتهد شبستري

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقاب اســامي با صدور 
پيامي درگذشــت عالــم مجاهد حجت الاســام والمســلمين 
حاج شيخ محسن مجتهد شبستري را تسليت گفتند. به گزارش 
پايگاه اطاع رســاني دفتر مقام معظم رهبري، متن پيام تسليت 

رهبر معظم انقاب به اين شرح است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

 درگذشت عالم مجاهد جناب حجت الاسام والمسلمين آقاي حاج 
شيخ محسن مجتهد شبستري رحمت الله عليه را به خاندان گرامي 
و فرزندان ارجمند و همه ارادتمندان ايشــان در تهران و آذربايجان 
تسليت عرض مي كنم. اين عالم بزرگوار ازجمله موفق ترين روحانيون 
فعال در خدمات اجتماعي و هدايت عمومي و اداره حوزه هاي علميه 
در تهران و تبريز بودند. تاش ها و زحمات ايشان در دوران طولاني 
امامت جمعه تبريز فراموش نشدني است و آثار ماندگار آن مرحوم در 
حوزه علميه تهران و غيره موجب جلب رحمت الهي به ايشان است 
ان شاءالله. از خداوند متعال مغفرت و علو درجات اين عالم بزرگوار را 

مسئلت مي كنم. 
سيدعلي خامنه اي، ۲۷آبان۱۴۰۰

پايان يك ديپلمات
 اردشــير زاهدي داماد سابق پهلوي 
دوم و وزير خارجه و سفير سابق ايران 
در انگليس و آمريــكا،  زاده۱3۰۷ در 
تهران، در سن۹3 سالگي پس از يك 

دوره بيماري در سوئيس درگذشت.
زاهدي در زندگي سياســي دو روي 

متفاوت داشت، از يك ســو به عنوان يك عنصر وابسته به دربار 
پهلوي شناخته مي شد اما در سال هاي اخير به خاطر انتقاداتش 
عليه آمريكا براي تحريم هاي ظالمانه عليه مردم ايران خبرساز 
شده بود. او شخصيتي بود كه مي توانست مثل ساير وابستگان 
به نظام سلطنتي يا در مقام دفاع از اقدامات ضد ايراني غربي ها 
بر بيايد يا در بهترين حالت ســكوت كند امــا ترجيح داد فارغ 
از حمات فراوان ســلطنت طلبان با صداي بلنــد به اقدامات 
ضد ايراني بتازد.  او از ۴سال قبل كه دچار شكستگي لگن شد، 
تقريبا فعاليت هاي فيزيكي اش به شــدت كاهش يافته بود. او 
در ۲سال گذشــته ۲بار به كرونا مبتا شــد و چند ماهي را در 
بيمارستان بستري بود. آثار ابتا به كرونا و كهولت سن از دلايل 

فوت اين ديپلمات سرشناس اعام شده است.
اردشير زاهدي كه سال ها به عنوان يكي از نزديك ترين افراد به 
شاه مخلوع شناخته مي شد درباره انقاب اسامي گفته بود اگر 

در عملكرد نظام سلطنتي اشكال نبود انقاب رخ نمي داد.
او در عين حال در اواخــر عمرش از حاميان برنامه هســته اي 
ايران بود و بارها از حق غني ســازي  ايران دفــاع كرد. ۲روز بعد 
از شهادت ســردار ســليماني،  اردشــير زاهدي در اين رابطه 
اظهارنظر كرد و گفت: »بگذاريد هر كســي هــر چيزي دلش 
مي خواهد بگويد. اين سربازان و افســران و به بالا)فرماندهان( 
به قرآن و مملكتشان قســم خوردند و براي مملكتشان مقابل 
 اســرائيل جنگيدنــد و از مملكتشــان دفاع كردند. مــن به او
]سردارقاســم ســليماني[ افتخار مي كردم، افتخــار مي كنم و 
افتخار خواهم كرد، كسي كه جان خودش را در راه مملكتش فدا 
كرد نه كساني كه خودشــان را به پول فروخته اند. او ترور سردار 
ســليماني را »جنايت جنگي« توصيف كــرد و گفت: »آمريكا  
بزرگ ترين تروريست است«. زاهدي در روزنامه آمريكايي و معتبر 
نيويورك تايمز در قالب آگهي و در تقبيح فشار حداكثري ترامپ و 
تحريم و تهديد ايران به جنگ نوشت:»مردم نجيب و شريف ايران   
در معرض تهديدات خارجي هميشه در كنار هم باقي مي مانند 
و از وطن خود دفاع مي كنند... تاريخ به متجاوزان خارجي درس 
داده خيالِ خامِ خُرد كردن ايــران را رها كنند. گربه ها در آرزوي 
گرفتن موش مي مانند، هيچ كس موفق نشده ايران را خرد كند.« 
او در ادامه با حرف بزرگ انگليسي كه نشانه تأكيد بسيار شديد 
است، نوشــته بود: »و هيچ كس موفق نخواهد شد ايران را خرد 
كند.« از جمله نقد هاي تند و تيز به حاميان تحريم ايران زماني 
بود كه در يك مصاحبه گفت: »ايرانيان خارج از كشور و طرفداران 
تحريم و جنگ عليه ايران، پســتان مــادر را گاز مي گيرند.«  او 
»جنگ يمن« و وقايع آن را از مستندات حقانيت استدلالش در 
»قلدرمآبي« قدرت هاي غربي عليه ايران دانسته و اعتقاد داشت 
كه ائتافي از برخي كشورهاي عربي مانند عربستان، در كنار رژيم 

صهيونيستي و آمريكا به دنبال »ضربه زدن به ايران« هستند.

 قول هاي رئيسي 
در سفر زنجان

رئيس جمهــور در بخش هاي 
مختلف سفر اســتاني خود 
به زنجان ضمن رســيدگي به 
گلايه هاي كاري و معيشــتي 
داد؛  دســتوراتي  مــردم 
مهم ترين آنها به شــرح زير 

بودند:
  رفع مشــكلات راه اندازي 
كارخانه سرجين بافت ظرف 
يك ماه )دستور به وزير صمت 

و استاندار(
  فعــال شــدن كارخانــه 
روغن نباتــي جهــان با تمام 

ظرفيت
  اسكان 120خانواده منطقه 
حاشيه نشين فلسطين زنجان 

در منطقه مناسب
  مهار كردن، جايابي و تعيين 
پسماندهاي  مالكيت  تكليف 

استحصال روي 
  فعال شــدن معادن استان 

زنجان
  پيگيري تأخير 15ساله در 

راه اندازي پتروشيمي زنجان
  اجراي قانــون اختصاص 
بخشي از درآمدهاي معادن به 

منطقه استحصال  

ث
مك

لغو ديدار رئيس بنياد شهيد با خانواده هاي شهداي ترور و هسته اي گايه آنها و 
عذرخواهي بنياد شهيد را درپي داشت

متن و حاشيه لغو يك ديدار 
بنياد شهيد و امور ايثارگران درباره لغو 

ديدار رئيس اين بنياد با خانواده هاي مقاومت
شهداي ترور و هسته اي توضيحاتي 
ارائه كرد و ضمن عذرخواهي از آنان، لغو اين ديدار 

را ناشي از تداخل با برنامه هاي بعدي   دانست.
ايــن عذرخواهي در پــي آن صــورت گرفت كه 
خانواده هاي شهداي هسته اي با انتشار متن هايي از 
مسئولان بنياد شهيد انتقاد كردند و به گفته فرزند 
شهيد محســن فخري زاده، بنياد شهيد ديداري 
با خانواده شهداي هســته اي ترتيب داده بود، اما 
ضمن لغو آن جلسه، به همسران شهداي هسته اي 

»توهين« كرده است.
بنــا بــه گــزارش فــارس، سيداميرحســين 
قاضي زاده هاشــمي، رئيس بنياد شــهيد و امور 
ايثارگران عصر پنجشــنبه، ۲۷آبان برنامه ديدار 
با 5خانواده  شــهداي ترور و هسته اي و همچنين 
ديدار با خانواده شــهدا و ايثارگران ديگري را در 
برنامه داشت. اما همزماني اين ديدار ها باعث شد 
كه ديدار با خانواده شهداي ترور و هسته اي براي بار 
سوم به تعويق بيفتد. اين در حالي بود كه خانواده 
اين شهدا در ساختمان مركزي بنياد شهيد حضور 
يافته بودند كه ناهماهنگي ها موجب دلخوري آنها 
شد و اين دلخوري و ناراحتي حتي به فضاي مجازي 

و رسانه هاي معاند هم كشيده شد.

گلايه تند خانواده هاي شهداي ترور و  هسته اي 
۲ تن از خانواده هاي شهداي هســته اي با انتشار 
متن هايي از بنياد شــهيد به دليــل »توهين« و 
»تحقير« مسئولان اين نهاد به اين خانواده ها انتقاد 
كردند. به گزارش جماران، منصوره كرمي، همسر 

شــهيد علي محمدي در صفحه اينستاگرام خود 
نوشت: »چقدر سخت اســت هم عزيزتر از جانت 
را براي كشــور و انقابت بدهي و هم مورد تحقير 
مســئولاني قرار بگيري كه قرار اســت از شهيد و 
شهادت و خانواده شــهدا حمايت كنند. خواهش 
مي كنم از بالاي ما نان نخوريد و شعار ندهيد و به 
دروغ شعار حمايت از خانواده هاي شهدا را ندهيد.«

مهدي فخري زاده، فرزند شهيد فخري زاده هم در 
اين باره نوشــت: »گل بود به سبزه نيز آراسته شد. 
بعد از همــه اتفاقات عجيب در بنياد شــهيد، كار 
به جايي رســيده كه نهادي كه موجوديتش را از 
شهدا و خانواده شهدا مي گيرد، با كمال وقاحت و 
بي ادبي ديداري را كه خود ترتيب داده و خواهان آن 
بوده، لغو مي كند و به همسران شهداي هسته اي 
توهين مي كند. آقايان، پدرمان رفت و نيست كه در 
دهانتان بزند. ما كه نمرده ايم كه به مادرمان توهين 
كنيد. ما كه حلواي اين بنياد را خورديم و فاتحه اش 

را فرستاديم.«

توضيحات همسر شهيد علي محمدي
منصوره كرمي، همسر شهيد مسعود علي محمدي 
پس از انتشــار گايه خود در صفحه شخصي اش، 
درباره برنامه ديدار با رئيس بنياد شهيد با فارس هم 
گفت وگو كرد. او با بيان اينكه ساعت۱۴ از منزلش 
در نياوران راهي جلسه شــده و ساعت۱5:۰۶   به 
دفتر رئيس بنياد شهيد رســيده است، گفت: در 
اين ديدار همسر شهيد فخري زاده، همسر شهيد 
شهرياري و همسر شــهيد رضايي نژاد هم دعوت 
داشتند. ۲هفته بود كه با ما هماهنگ مي كردند و 
چهارشنبه هفته قبل قرار بود اين ديدار انجام شود، 

اما مسئول هماهنگي گفته بود به علت تراكم كاري 
آقاي قاضي زاده اين ديدار در روزهاي آينده انجام 
خواهد شد. بعد از چند روز خانم رضايي نژاد با من 
تماس گرفتند و گفتند اين ديدار به روز پنجشنبه 

ساعت ۱5 موكول شده است.
همسر شــهيد علي محمدي بيان داشت: »قبل از 
ورود به ساختمان با خانم شــهره پيراني، همسر 
شــهيد رضايي نژاد تماس گرفتم و پرســيدم كه 
شما كجا هســتيد؟ به من گفت خانم دكتر داخل 
نرويد. گفتم چرا؟ همسر شهيد رضايي نژاد گفت 
ما قبل از ســاعت ۱5 نزديك بنياد رسيده بوديم 
كه گفتند برنامه لغو شده است. درحالي كه گفته 
شده ما 5 خانواده شهيد، دير به برنامه رسيديم كه 

صحت ندارد.«

توضيحات و عذرخواهي بنياد شهيد
سعيد حقيقي، مديركل حوزه رياست بنياد شهيد 
و امور ايثارگران در گفت وگو با فارس درباره ديدار 
رئيس بنياد شهيد و امور ايثارگران با خانواده هاي 
شهداي هسته اي و ترور گفت: اين ديدار براي روز 
پنجشنبه گذشته برنامه ريزي شده بود و در زمان 

مقرر با خانواده شهيد گرانقدر شهرياري از شهداي 
هســته اي انجام شــد. البته به جهت برنامه ريزي 
انجام شــده براي حضور قاضي زاده هاشــمي در 
منازل خانواده معظم شــهدا و ايثارگران ازجمله 
شهيد اندرزگو و فشردگي برنامه ها امكان جابه جايي 
زمان ديدار برخي خانواده هاي عزيز شهداي ترور و 
هســته اي كه در زمان مقرر در محل ديدار حاضر 
نشدند، فراهم نشــد و اين ديدار به زمان ديگري 

موكول شد.
مديركل حوزه رياست بنياد شهيد و امور ايثارگران 
ضمن عذرخواهي از خانواده هاي شــهداي ترور 
خاطرنشان كرد: تكريم و تجليل از خانواده معظم 
شهدا و ايثارگران نه تنها براي كاركنان بنياد بلكه 
براي آحاد ملت شهيدپرور ايران اسامي وظيفه اي 

فراموش نشدني است.
اين عزيزان با صبر و ايثــار خويش، عزت، آرامش 
و افتخار ميهن اسامي را به ارمغان آوردند و لازم 
است بار ديگر تأكيد كنم برگزار نشدن اين نشست 
تنها به دليل ناممكن بودن تعويق آن به دليل برنامه 
ديدارهاي بعدي رئيس بنياد شهيد و امور ايثارگران 

بوده است.

هرچه به ۸آذرماه، موعد ازسرگيري 
سياست 
مذاكرات هسته اي در وين نزديك تر خارجی

مي شويم، به نظر مي رسد چشم انداز 
شكل گيري رويكردي مثبت از سوي ۱+۴ در قبال 
ايران تيره تر مي شــود؛ موضوعي كه دستيابي به 
توافق را سخت تر مي كند، چراكه از يك سو شاهد 
وضع تحريم هاي جديد ايالات متحده آمريكا عليه 
ايران هستيم و ازسوي ديگر فرانسه درحال ايفاي 
نقش مخرب گذشــته در مســير حصول توافق 

مطلوب است.
در شرايطي كه كارشناسان معتقدند طرف هاي 
اروپايي و آمريكايي ايران در مذاكرات، بايد براي 
اثبات حسن نيت خود در مسير دستيابي به توافق 
ميان طرفين، بخشي از تحريم ها را تعديل كنند و با 
گذر از سياست »فشار حداكثري« ترامپ، جديت 
خود براي موفقيت مذاكرات را اثبات كنند،   به نظر 
مي رســد اين موضوع چندان مورد توجه اروپا و 
آمريكايي ها نيست و دو طرف درحال ايفاي نقش 
مخربي در اين حوزه هستند؛ موضوعي كه سبب 

شده گمانه زني ها درباره شانس به نتيجه رسيدن 
مذاكرات، سخت تر از قبل شود.

تحريم هاي جديد آمريكا
با وجود اينكه كمتــر از ۱۰روز   به ازســرگيري 
مذاكرات در وين باقي است، دولت بايدن با وضع 
تحريم هاي جديد  عليه ايران، درحال ايفاي نقش 
مخربي در اين زمينه است؛ تحريم هايي كه ناقض 
اصرار آمريكا و اروپايي ها براي آغاز مجدد مذاكرات 
هسته اي است. بر اين اساس هم بود كه در روزهاي 
اخير وزارت خزانه داري آمريكا به اتهام »تاش براي 
دخالت در انتخابات آمريكا« تحريم هاي جديدي را 
 عليه ۶شخص و يك نهاد ايراني وضع كرد تا شاهد 
موج جديدي از سنگ اندازي طرف هاي غربي در 

مسير مذاكرات باشيم.
اما اين تنها اقدام خصمانه اخير ايالات متحده نبود 
و اين كشور در نخســتين روزهاي آبان ماه جاري 
نيز تحريم هاي ديگري را  عليه اشخاص و برخي 
شــركت هاي ايراني وضع كرد؛ تحريم هايي كه 

توسعه صنعت پهپادي كشورمان را هدف گرفت 
و برخي افراد و شركت هاي فعال در اين حوزه را به 

فهرست بلندبالاي تحريم ها اضافه كرد.
اين موضوع درحالي اســت كه علي باقري كني، 
معاون سياســي وزيــر امورخارجــه، درجريان 
ديدارهاي خود با سفراي كشــورهاي منطقه و 
حوزه مديترانه بارها تأكيد كرده است : »موفقيت 
مذاكراتي كه در ۸آذرماه آغاز مي شــود، در گرو 
اراده جدي و آمادگي عملي طرف مقابل براي لغو 

تحريم هاست.«
درچنين شــرايطي وضع تحريم هــاي جديد، 
نشــان دهنده عدم تغيير رويكــرد تحريم محور 
ايالات متحده  عليه جمهوري اسامي ايران است؛ 
رويكردي كه سخنگوي كاخ سفيد نيز آن را تأييد 
و هرگونه تغيير در رويكرد تحريمي آمريكا در قبال 
ايران را تكذيب كرد. جن ساكي در كنفرانس خبري 
پنجشنبه گذشته خود تأكيد كرد كه واشنگتن 
پيش از مذاكرات هسته اي وين، رويكرد تحريمي 

خود در قبال ايران را تغيير نداده است.

اعمال تحريم هاي جديد عليه جمهوري اسامي 
اما با واكنش ايران مواجه شد و سخنگوي وزارت 
امورخارجه درباره اين تحريم ها كه به بهانه واهي 
مداخله در انتخابات رياست جمهوري ايالات متحده 
اعمال شده است، گفت: جمهوري اسامي ايران 
تاش هاي جديــد تحريمي آمريــكا را در ادامه 
سياست شكست خورده فشار حداكثري ترامپ 
و اقدام هايي از روي اســتيصال و فاقد مشروعيت 

مي داند و آن را محكوم مي كند.
سعيد خطيب  زاده همچنين تأكيد كرده است كه 
اين نوع فرافكني ها ازسوي دولت آمريكا، كه سابقه 

طولاني مداخله در كشورهاي مختلف به شكل هاي 
مختلف را دارد، بي اساس بوده و در راستاي فريب 

افكار عمومي اين كشور ارزيابي مي شود.

فرانسه در لباس »پليس بد«
همه اينها درحالي اســت كه به نظر مي رســد در 
روزهاي اخير، فضاســازي  غربي هــا  عليه برنامه 
هســته اي جمهوري اســامي ايران در آستانه 
ازسرگيري مذاكرات وين به صورت محسوس تري 
درحال پيگيري است و آنگونه كه از شواهد موجود 
برمي آيــد، جهت دهي به مذاكــرات پيش رو در 

دستور كار ديپلمات هاي غربي قرار گرفته است.
برهمين اســاس هم هســت كه به نظر مي رسد 
عاوه بر آمريكا، فرانســه نيز درحال ايفاي نقش 
مخرب خود، همانند گذشته، درمسير به نتيجه 
رسيدن مذاكرات هسته اي پيش رو ست؛ موضوعي 
كه در موضع گيري اخير وزيــر امورخارجه اين 
كشور نيز نمايان اســت. ژان ايو لودريان ديروز و 
درآستانه ازســرگيري مذاكرات وين از يك سو 
و نشست آتي شــوراي حكام آژانس بين المللي 
انرژي اتمي در 3آذر )۲۴نوامبر( ازســوي ديگر، 
بار ديگر به فضاســازي  عليه جمهوري اسامي 
ايران پرداخت  و در مصاحبه اي با نشريه فرانسوي 
»لوموند« مدعي شد كه »چنانچه گفت وگوهاي 
۲۹نوامبر )۸آذرماه( »ســاختگي« به نظر برسد، 
مذاكره كنندگان بايد توافق هسته اي را خالي از 

هرگونه محتوا بدانند.«
 موضع گيري هاي خصمانه فرانسه با واكنش ايران 
مواجه شد و سعيد خطيب زاده، سخنگوي وزارت 
امورخارجه كشــورمان در اين بــاره عنوان كرد: 
جمهوري اســامي ايران به عنوان عضو مسئول 
آژانس بين المللي انرژي اتمي، همواره تأكيد دارد 
حيثيت آژانس به عنوان يك نهاد فني و تخصصي 
سازمان ملل متحد، بايد از شائبه هرگونه رفتار و 

كنش سياسي به دور باشد.   

آمريكا و فرانسه در روزهای اخير موج جديدی از فضاسازی ها عليه ايران را آغاز كرده اند.

اقدام هاي خصمانه آمريكا و تروئيكاي اروپايي در آستانه مذاكرات وين ادامه دارد 

پارازيت پاريس روي موج مذاكره
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 چهارمين مرحله از پويش »قرار خدمت« 
شــهردار تهران با بازديد يــك روزه از گزارش

منطقه3 شهر تهران برگزار شد. منطقه3 
تهران بــا وجود بزرگراه ها و فضاي ســبز فــراوان، از 
محدوديت هايي مانند كمبود جاي پارك، محدوديت 
دسترســي در معابر و همينطور مشــكلات كاربري  

ساختمان   ها و پهنه  بندي ها رنج مي برد.
 به گزارش همشــهري، پروژه هاي نيمــه كاره و نياز 
به توسعه مسير هاي انتقال آب ســطحي نيز از ديگر 
مشكلات اين منطقه شمالي شهر است. عليرضا زاكاني 
در بخشــي از اين برنامه از تشــكيل مجمع نخبگان 
مناطق در تهران خبر داد. به گفته او اين مجمع ها بدون 

برگزاري انتخابات تشكيل مي شود. 
يكي ديگــر از تصميم  هايــي كه در ايــن بازديد و در 

جريان نشست با نيكوكاران منطقه مطرح شد، كمك 
شهرداري به بيماران صعب العلاج بود.

در ابتداي ايــن بازديــد، زاكاني پــس از حضور در 
مقبره الشهداي منطقه 3 و اداي احترام به مقام شامخ 
شهدا در امامزاده اســماعيل)ع( زرگنده حاضر شد. 
عليرضا زاكاني پس از زيارت امامزاده اســماعيل)ع( 
زرگنده به همــراه معاونان و حميد جواني، شــهردار 
منطقه3 تهران در جلســه هماهنگي بازديد منطقه 

حضور پيدا كرد.
او در بازديد از منطقه3 سري به محل اسكان كارگران 
پسماند زد و سپس  به سمت طرح نيمه كاره پاركينگ 
طبقاتي مجتمع تجاري اداري نيايش رفت. براســاس 
گزارش ســازمان مهندســي و عمران شــهر تهران، 
پيشــرفت پروژه پاركينگ طبقاتــي مجتمع تجاري 

اداري نيايش نزديك به ۵0 درصد است. اين پاركينگ 
درصورت رســيدن به بهره برداري مي تواند بخشي از 
مشــكل كمبود پاركينگ در مناطق اطراف بزرگراه 

نيايش و خيابان وليعصر را كاهش دهد.
شــهردار تهران در ادامه از تجهيزات ســوله مديريت 
بحران منطقه3 نيز بازديــد و در جريان نيازها و نقاط 

قوت و ضعف منطقه در برابر بحران قرار گرفت.
شــهردار تهران  پس از بازديد از شــيرخوارگاه آمنه،  
به رسم بازديدهاي هفته گذشــته، به ديدار خانواده 
شهيد نصرت الله كرمي رفت. شهيد كرمي از كاركنان 

شهرداري تهران شاغل در اتوبوسراني بود.

ديار فرهنگ و ملل 
شــهردار تهران گفت: اين منطقه با بررســي اوليه و 

نگاه اجمالي يك منطقه فرهنگ پايــه، فرهنگ پرور 
و منطقه اي داراي زمينه حضور ملل مختلف اســت. 
دوستان در حال بررســي بودند كه چه عنواني براي 
اين منطقه بيان كنند كه به نظرم، ديار فرهنگ و ملل 
پيشنهاد مناسبي اســت و منطقه 3 مي تواند امكاني 
را فراهم كند كه به رشــد، تعالي و گسترش فرهنگ 

و همچنين تعامل و پيوستگي بين ملل كمك كند.
زاكاني با اشاره به كودكان كار و زباله گردي در پايتخت 
ادامه داد: ناظــر به حــوزه اجتماعي اعــلام كرديم 
مســئوليت هاي بزرگ را مي پذيريم كــه نمونه اين 
معضلات اجتماعي وجود 21هزار معتاد متجاهر است. 
او افزود: در گذشــته اين باور وجود داشت كه برخي 
از معضلات اجتماعي به شــكل تك بعدي مانند ورود 
بهزيستي قابل حل است اما ما در نگاه جديد به دنبال 

حضور در تمام حوزه ها براي حل معضلات اجتماعي 
هستيم. شهردار تهران افزود: از يك ماه پيش به تمامي 
همكاران اعلام كرديم كه در بوســتان ها چه اقدامي 
مي توان انجام داد تا پديده اي مثل دستفروشي فرصتي 
براي ايجاد هويت باشد. ايجاد يك قرض الحسنه در هر 
محله نيز مورد توجه ما قرار دارد و شهرداري مي تواند 

از طريق بانك شهر سهم خود را بپردازد.
شــهردار تهران با اشــاره به صحبت نخبگان درباره 
برخي بيماري هــا مانند اي بي و اوتيســم، افزود: بايد 
بپذيريم مســئوليت رنج مردم بر عهده ماست اما حل 
اين نوع مشــكلات نيازمند همكاري گسترده ماست. 
مشكلات بيماران اي بي 3هفته گذشته در هيأت دولت 
مطرح و تصميماتي اجمالي گرفته و نامه اي زده شــد 
كه شــهرداري چه خدمتي را مي تواند در اين زمينه 
ارائه كند. البته مسئول اصلي اين  كار در كشور وزارت 

بهداشت و درمان است.
 او در پاسخ به پرسشــي درباره نقش شوراياري ها در 
مجمع نخبــگان و آخرين وضعيت آنهــا در مديريت 
شهري بيان كرد: بحث شــوراياري ها كه در دوره هاي 
گذشــته دنبال شــد همچنان ادامه دارد اما بايد به 
اقتضاي قواعد كشــور و مجامع مؤثر در اين باره عمل 
كنيم مثلا ديوان عدالت اداري اعلام كرده كه اين كار 
تكليف شهرداري ها نبوده و خارج از تكليف اين كار را 
انجام دادند. بنابراين احكامي را براي ما صادر كرده كه 

ما مكلفيم آنها را دنبال كنيم.
زاكانــي با اشــاره بــه امــكان اســتفاده از ظرفيت 
2۵00بوســتان پايتخت براي فعاليت دستفروشان، 
عنوان كرد: به اين مسئله معتقديم كه محلات را بايد 
به دســت نخبگان و مؤثرين هر محله بسپاريم.  بخش 
زيادي از همه اين نخبگان و مؤثرين و معتمدين محلي 
همين شوراياري ها هستند و البته ممكن است برخي 
از معتمدين در شــوراياري ها حضور نداشــته باشند. 
بنابراين مجمع نخبگان در مقابل بحث شــوراياري ها 

مطرح نشده است.
شهردار تهران در پاسخ به اين سؤال كه آيا براي مجمع 
نخبگان انتخابات برگزار مي شــود توضيح داد: براي 

مجمع نخبگان نيــز انتخاباتي برگزار نمي شــود. در 
واقع پس از ممنوعيت انتخابات شــوراياري ها مجمع 
نخبگان مي تواند پايــه اي را براي خدمــت بالاتر به 

محلات تشكيل دهد.

بررسي مشكلات ده ونك
ده ونك به دليل شكل خاص محله و همچنين مشكلات 
متعدد ملكي و عمراني، با ديگــر محله هاي منطقه3 
متفاوت است. شهردار تهران براي حل مشكلات اين 
محدوده كه عمده آن مربوط به مشــكلات سندي و 
وقفي است از تشكيل كارگروهي براي بررسي مجدد 
طرح تفصيلي و رايزني با دســتگاه قضــا و اداره ثبت 

اسناد خبر داد. 
عليرضا زاكاني در حاشيه ديدار مردمي خود در مسجد 
شهيد نواب صفوي منطقه3 گفت: توفيق داشتيم در 
منطقه3 طي كار كارشناسي از هفته پيش و بازديدهاي 
امروز سلسله مصوباتي را براي منطقه داشته باشيم و 
بنا شد طي زمانبندي هاي يك ماهه و دو ماهه و تا دهه 
فجر7 تا 8دسته اقدام را در منطقه انجام دهيم. او بيان 
كرد: اساس عدم رســيدگي به ده ونك به دليل مشكل 
بخش هاي وقفي و سندي آن است. البته در اين باره، 
بخشــي كه به شــهرداري بر مي گردد ناظر به طرح 
تفصيلي است كه در آن بنا شد هم براي شوراي شهر 
و هم كميسيون ماده ۵ اقتضائاتي ديده شود كه نهايتا 

به نفع مردم شود.
شهردار تهران گفت: محله ديگر زرگنده است كه قرار 
بر اين شــد براي آن محله نيز اقتضائاتي ديده شــود. 
همچنين ناظر به پاركينگ نيمه ســاز در كنار پارك 
ملت، بنا شــد كه ظرف يك ماه وضعيــت آن تعيين 

تكليف و عمليات عمراني آن آغاز شود. 
در انتهــاي بازديــد، عليرضا زاكاني شــهردار تهران 
در مسجد شــهيد نواب صفوي واقع در شهرك فجر 
منطقه3 تهران حاضر و به شكل چهره به چهره شاهد 

بيان مشكلات آنها بود.
در اين ديدار مهدي چمران، رئيس شوراي شهر تهران 

نيز شهردار تهران را همراهي مي كرد.

عباس شــعباني - معاون فنــي و عمراني 
شهرداري تهران: در منطقه۳ با تكميل و 
نوسازي زيرساخت هاي لازم بايد در فصل 
ســرما و زمان بارش، شــهروندان دچار 
مشكل نشوند. پاركينگ نيايش قابليت 
اين را دارد كه اگر زماني در تونل نيايش 
با مشكلاتي نظير تصادف خودرو ها مواجه 
شديم از ظرفيت اين مجموعه براي تخليه 

بار ترافيكي استفاده كنيم.

جــلال بهرامي - معــاون خدمات شــهري 
شــهرداري تهران: بايد برنامه ريزي هاي 
لازم براي كاهش هزينه هاي نگهداشت 
شــهر صورت گيرد و قطعا در اين مســير 
بايــد از ظرفيت هاي بخــش خصوصي در 
موضوعات مختلف حوزه خدمات شــهري 
منطقه ۳با توجه به نياز و پتانسيل موجود 

استفاده شود.

محمداميــن توكلــي زاده - معــاون امور 
اجتماعــي و فرهنگي شــهرداري تهران: 
خودمان را موظــف مي دانيم تــا از كمك 
شــعرا، اديبان، اســتادان حوزه ادبيات 
و نخبگان ادبي در مناطق و محلات شــهر 
تهران، استفاده كنيم. از تمام متخصصان 
اين حوزه دعوت كرده ايم تا محافل ادبي 
و فرهنگي را در ســطح محــلات و مناطق 
تهران، بــه زودي به صــورت كامل، فعال 

كنند.

حميدرضا صارمي - سرپرســت معاونت 
شهرسازي و معماري شــهرداري تهران: 
منطقه ۳از مناطقي است كه تجمع مراكز 
اداري، درمانــي و مجتمع هــاي تجاري در 
آن فراوان است. از سوي ديگر به دليل 
شرايط ويژه ده ونك، تدوين طرح ويژه و 
تعيين پهنه فضاي سبز براي آن، همچنين 
فاقــد ســند بــودن بخشــي از امــلاك، 
دهه هاســت كه ساخت وســاز زيادي در 

اين محله صورت نگرفته است .

   انقلاب بايد به اسم امام، رهبر و شهدا شناخته شود
شهردار تهران گفت: حساب انقلاب از حساب مسئول خطاكار جداست؛ 
اين انقلاب بايد به اسم امام، رهبر و شهدا شناخته شود. عليرضا زاكاني 
در نخستين يادواره شهداي تهرانسر كه در مسجد سيدالشهدا)ع( 
تهرانسر برگزار شد، گفت: پرسشي مطرح مي شود كه ما تا كجا بايد 
براي انقلاب اســلامي هزينه كنيم و كجا خاطرجمع خواهيم شد كه 
وظيفه ديگري نداريم؟ انقلاب اسلامي يك رخداد جهاني بود، كانون 
شــكل گيري آن ايران بود اما اهداف و ابعاد آن زمينه سازي  ظهور را 

به دنبال خواهد داشت. او افزود: بالاتر از اسلام و امامين انقلاب اسلامي كه مفتخر نايب امام زمان )عج( بودند و هستند، 
چيزي نيست. حضرت امام)ره( و رهبر عزيزتر از جانمان هر دو در دوران معاصر ويژگي هاي ممتاز و منحصر به فردي داشتند 
و دارند و آن رهبري و هدايت جامعه و مجاهدت در ميدان است. رهبر و امام، ۲ روي يك سكه هستند و هيچ فرقي با هم 

ندارند و در تصميم گيري ها نيز هم اين موضوع صدق مي كند.

چهارمين قرار خدمت در تکه سوم پايتخت
شهردار تهران: حمايت از بيماران خاص و صعب العلاج را وظيفه اساسي مي دانيم؛ چرا كه 

معتقديم بايد به روح و روان و جسم جامعه بپردازيم
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یــك روز پــس از انتشــار گــزارش 
همشــهری دربــاره تصمیــم وزارت 
نیرو برای حــذف یارانه برق 850هزار 
مشترك پرمصرف، وزیر نفت هم خبر 
داد جریمه مشتركان پرمصرف گاز در 

دولت تصویب شده است

نقد خبر گفت وگو

چهره روز

حقوقمدیرانفاشمیشود؟
خبر:میثم لطیفی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و 
استخدامی كشور می گوید: در دستگاه های اجرایی از شنبه ۲۹آبان، 
بالاترین مقام مجاز مربوط به حقوق و مزایا باید تعهد كتبی بدهد كه تا 
۱5روز دیگر اطلاعات كاركنان را تكمیل كند. به گفته او، براساس قانون 
برنامه ششم توسعه از ســال۹6 باید اجرایی شود، همه دستگاه های 
اجرایی مشمول ماده۲۹ قانون برنامه ششم اطلاعات مربوط به حقوق 
و مزایای خودشان را در سامانه ای در سال۹6 وارد كنند، ولی تا كنون 

این اتفاق نیفتاده است.
نقد: نخستین گام برای شفافیت در اجرای همین قانون این است 
كه شــخص آقای میثم لطیفی میزان حقوق و مزایای خود و مدیران 
سازمان اداری و استخدامی را روی سامانه پاكنا قرار دهد و با حضور در 
هیأت وزیران اعلام كند وزیران عضو دولت ظرف 3هفته همین كار را 
بكنند. پس از آن نمایندگان مجلس و مدیران قضایی و قضات كشور 
همین كار را انجام دهند تا دیگر هیچ مدیر و مقامی در كشور بهانه ای 
برای اجرا كردن قانون نداشته باشد. یك ضرب المثل قدیمی است كه 
می گوید اول یك سوزن به خودت بزن یك جوالدوز به دیگران. بسم الله

نیمهپنهانكرسنت
چگونهشفافمیشود

اگر تغییری پیش نیاید قرار اســت بیژن 
نامدار زنگنه، وزیر ســابق نفــت ایران، 

دوشنبه به سازمان صدا و سیما برود و به ابهام ها درباره قرارداد گازی 
ایران با امارات موسوم به كرسنت پاسخ دهد. همانطور كه یك طرفه 
به قاضی رفتن منتقدان قابل نقد است، پاسخ یك طرفه به نقدها هم 
در فضای رسانه ای فعلی راهگشا نخواهد بود. با توجه به رویكرد تازه 
سازمان صدا و سیما در دوره جدید مدیریت آن، ضرورت دارد به جای 
دعوت جداگانه از افراد دخیل در موضوع، از همه مسئولان ارشد مطلع 
از كم و كیف قرارداد، ازجمله همه وزیران نفت ۲دهه گذشته، به همراه 
3رئیس جمهوری گذشته و دبیران شــورای عالی امنیت ملی در این 
مقطع زمانی برای حضور در مناظره هایی شفاف، دعوت شود تا همه 

آنها در مقابل یكدیگر و در برابر ملت پاسخگو باشند.
اقتصاد ایران در سال های گذشته، درگیر پرونده های مبهم بسیاری 
بوده كه سخنان ضد و نقیض نتوانسته این ابهام ها را نزد افكار عمومی 
كاهش دهد، به همین دلیل رسانه ملی می تواند در قامت مطالبه گر ملی 
ظاهر شود و اجازه دهد همه طرفین ماجرا در قالب برنامه های زنده، 
چه به صورت پرسش و پاسخ و چه در قالب نشست های مناظره، حاضر 
شده و بگویند پشت صحنه این ابهام ها چیست و انحراف ها و خطاها چه 
بوده شاید كه دست كم جلوی تكرار اشتباه ها و خطاها در آینده گرفته 
شود. بی تردید قرارداد كرسنت، می تواند سنگ محكی جدی، هم برای 
صدا و سیما و هم برای مقامات ارشد و تصمیم ساز ۲دهه گذشته در 
آزمون شفافیت باشد، البته نتیجه، هرچه باشد، به افزایش سطح اعتماد 

عمومی به نظام كمك خواهد كرد.
افزون بر این مصلحت و منفعت ملی اقتضا می كند، پرونده های حساس 
و دارای ضرایب امنیتی بالا از معركه های سیاسی بیرون كشیده شود. 
اكنون كه صدا و سیما به این موضوع توجه نشان داده باید مكانیزم ارائه 
رسانه ای به گونه ای باشد كه همه طرف های دخیل در ماجرا تریبون 
پیدا كنند تا روایت خود را باز گویند و درعین حال پاسخ بشنوند، در 

نهایت این افكار عمومی است كه قضاوت خواهد كرد.

حالا دیگر معلوم شده الگوی دولت  انرژی
ســیزدهم، برای اصــلاح قیمت 
حامل های انــرژی، متفــاوت از 
دولت های گذشته خواهد بود؛ به نظر می رسد دیگر 
اعمال سیاست ناعادلانه افزایش قیمت یكسان، 
برای همه، منتفی شده است. دست كم قرار است 
قیمت آب، برق و گاز مشتركان پرمصرف، با نرخ 
جهانی یا بر مبنای تمام شده محاسبه و دریافت 
شود. پیش بینی می شود نتیجه این تصمیم دولت 
صدور قبض هــای نجومــی و نقره داغ شــدن 
پرمصرف ها باشــد، چالش اصلــی اما همچنان 
اینجاســت كه راهكار جلوگیری از مصرف انرژی 
چیست؟ آیا اصلاح صرف قیمت می تواند جلوی 
انرژی خواری را بگیرد؟  یك روز پس از انتشــار 
گزارش همشهری درباره تصمیم وزارت نیرو برای 
حذف یارانه برق 850هزار مشترك پرمصرف، وزیر 
نفت هم خبر داد جریمه مشتركان پرمصرف گاز در 
دولت تصویب شده است. جواد اوجی، وزیر نفت 
ایران با اعلام اینكه میــزان مصرف گاز در بخش 
خانگی و صنایع غیرتجاری در روز پنجشــنبه به 
540میلیون مترمكعب رســیده، می گوید: این 
میزان رشد مصرف در فصل پاییز سابقه نداشته 
است. او تأكید كرد: مشتركانی كه بهینه مصرف 
می كنند در سقف الگوی مصرف تشویق می شوند 
و آن دسته مشتركانی كه بدمصرف هستند و خارج 
از الگوی مصرف هستند، با مصوبه ای كه دیروز نیز 

در دولت مصوب شد، بی شك جریمه می شوند.
همزمان هیأت وزیران در تصمیمی تازه اعلام كرد 
از سال۱40۲ به ساختمان های انرژی خوار پایان 
كار داده نخواهد شد. با تشدید بحران تامین انرژی، 
به ویژه در 3حوزه آب، برق و گاز، دولت عزم خود 
را جزم كرده تا جلوی بدمصرفی انرژی را بگیرد. 
انتظار می رود به زودی دولت یارانه پنهان گاز، برق 

و آب مشتركان پرمصرف را حذف كند.

احتمالافزایشقیمتگاز
به گــزارش همشــهری، یكــی از جدی ترین 
پیشنهادهای روی میز وزیر نفت، افزایش قیمت 
گاز بخش خانگی اســت كه از سال۱3۹4 به بعد 
تغییر نكرده اســت. البته قرار است این تصمیم 
به صورت یكسان و برای همه رخ ندهد و به جای 
افزایش قیمت برای همه مشــتركان گاز، هزینه 
گاز مشتركان خانگی پرمصرف به صورت پلكانی 
افزایــش یابد، البته از ســوی دیگر مشــتركان 
كم مصرف مورد تشــویق قــرار خواهندگرفت و 
هزینه ای نخواهند پرداخت. جواد اوجی وزیر نفت 
می گوید: طبق مصوبه هیأت دولت هیچ افزایش 
قیمتی را برای گاز خانگی، جهــت عموم مردم، 
نخواهیم داشت. ولی برای مشتركان بدمصرف گاز 
كه ۲5درصد جمعیت كشور هستند و 50درصد 
مصرف گاز را به خود اختصاص داده اند، جرایمی 

درنظر گرفته شده است«.

سناریوهایاصلاحتعرفهها
هرچند وزارت نفت هنوز جزئیاتی از طرح اصلاح 
تعرفه گاز را منتشر نكرده اما با روند كنونی مصرف 
گاز این فرضیه تقویت شده كه فرایند اصلاح قیمت 
انرژی به زودی آغاز خواهد شــد به گونه ای كه در 
مناطق معتدل در 4پلــه اول پلكان های مصرف 
گاز، یعنی مصارف صفر تا 400مترمكعب در ماه 
و در مناطق سردســیری در 5پله اول پلكان های 

مصرف گاز هیچ تغییر قیمتی صورت نگیرد، به این 
ترتیب تعرفه گاز بهای 75درصد مشتركان تغییر 
نمی كند. بر این اساس با هدف كنترل مصرف گاز، 
قیمت گاز در پلكان های میانی با شیبی ملایم برای 
مشتركان افزایش می یابد ولی در پلكان های آخر، 
قیمت تعرفه گاز به صورت جهشی افزایش می یابد.

پایانكارساختمانهایانرژیخوار
از سوی دیگر طبق مصوبه دولت از سال۱40۲ به 
ســاختمان هایی كه مصرف انرژی خود را كنترل 
نكنند، پایــان كار داده نمی شــود. با این تصمیم 
از هم اكنون ســازندگان باید الزامات مبحث۱۹ 
مقررات ملی ساختمان را جدی بگیرند تا در هنگام 
درخواست پایان كار با مشكل مواجه نشوند. تصمیم 
دولت یك گام مهم برای پایان كار ساختمان های 
انرژی خوار به شمار می رود، مشروط به اینكه در 
اجرای تصمیم جدید خللی وارد نشــود. محمد 
مخبــر، معــاون اول رئیس جمهــوری ضوابط 
صرفه جویی انرژی در ساختمان ها را هفته گذشته 

ابلاغ كرد، بر این اساس، ارائه گواهینامه پایان كار 
ساختمان های جدید از ابتدای سال۱40۲ منوط 
به رعایت مبحث۱۹ مقررات ملی ساختمان خواهد 
بود. به این ترتیب اگر در فرایند ساخت واحدهای 
مسكونی ضوابط مرتبط با مبحث۱۹ مقررات ملی 
ســاختمان با نام صرفه جویــی در مصرف انرژی 
رعایت نشــود، گواهینامه پایــان كار واحدهای 
مسكونی صادر نخواهد شد. با تصویب دولت، وزارت 
راه و شهرسازی موظف شده با بهره گیری از خدمات 
شركت های دارای صلاحیت، نسبت به كنترل و 
نظارت بر ساختمان های جدید در دست ساخت 
بخش خصوصی با هدف اطمینان از رعایت كامل 
الزامات مبحث مقررات ملی ساختمان اقدام كند و 
وزارت كشور از طریق شهرداری ها هم باید از ابتدای 
سال آینده نســبت به درج رده انرژی در گواهی 
پایان كار ســاختمان های جدیــد و نصب پلاك 
گواهی مربوطه در ورودی ساختمان ها اقدام كند. 
دستورالعمل اجرایی هم قرار است تا 3 ماه دیگر در 
وزارت راه و شهرسازی با همكاری سازمان برنامه و 
بودجه و ۲وزارتخانه نفت و نیرو تدوین و ابلاغ شود.

پاداشكمتروتنبیهبیشتر
این گــزارش می افزایــد: از ابتدای ســال۱40۲ 
ســاختمان های دارای حداقــل رده انــرژی یــا 
همان برچسب انرژی مشــمول تخفیف یا پاداش 
صرفه جویی معادل 5درصــد گاز بها و تعرفه برق 
خواهند شد و به ازای هر رتبه ارتقای رده انرژی هم 
۲.5درصد تخفیف بیشتر دریافت می كنند. دولت در 
حالی تخفیف یا پاداش حداقلی برای ساختمان های 
با كمترین میزان مصــرف انرژی درنظر گرفته كه 
جریمه سنگینی را برای ساختمان های انرژی خوار 
منظور كرده اســت در مصوبه اخیر تأكید شــده 
درصورت كســب نكردن برچســب انرژی برای 
ساختمان های در دست ساخت بخش خصوصی، 
از ابتدای ســال۱40۲ به ترتیب مشمول افزایش 
30درصد گاز بها و 30درصد تعرفه برق خواهند شد.

بیتوجهی16سالهبهقانون
مبحث۱۹ مقررات ملی ســاختمان تأكید دارد 
در ســاختمان ها باید مواردی چون عایق كاری 
دیوارهای خارجی ساختمان، نصب پنجره های 
دوجــداره، عایق كاری كانال هــای انتقال انرژی 
و تاسیســات ســاختمان و همچنیــن نصــب 
شــیرهای خودكار قطع و وصل جریــان انرژی 
روی رادیاتورها جدی گرفته شــود. پیش از این 
در ســال ۱384وزارت راه و شهرســازی مكلف 
شــده بود درصورت مشــاهده هرگونه تخلف از 
اجرای مبحث۱۹ مقررات ملی ساختمان، موارد 
مربوط به مراجع صدور پروانه ساختمان و سازمان 
نظام مهندسی ساختمان اعلام كند تا درصورت 
رفع تخلف، موضوع را از طریــق مراجع قانونی و 

درصورت لزوم مراجع قضایی پیگیری كند.

قبض های نجومی درکمین پرمصرف های گاز
دولت پس از بازار برق، برخورد با مشتركان پرمصرف در حوزه گاز را در دستور كار قرار داد

همشهری سیاست دولت در عادلانه كردن بازار انرژی را بررسی می كند

هواشناسی اعلام كرده است  صنعت
ظرف روز های آینده دمای هوا 
در اغلب نقاط كشور كاهش 
می یابد. حالا صنایعی كه در تابستان به دلیل 
قطع برق با كاهش تولید مواجه شده اند در 
خطر قطعی گاز هســتند. در تابستان قطع 
برق، به بــروز بحــران در بازارهای مصرف 

سیمان و فولاد منجر شد.
به گزارش همشهری، آنچه از قبل پیش بینی 
می شــد اتفاق افتاد. در تابستان امسال كه 
برق صنایع به ویژه تولیدكننده های سیمان 
و فولاد قطع شد، بســیاری از كارشناسان 
پیش بینی كردند، در زمســتان نیز به دلیل 
افزایــش مصــرف گاز و كاهش دمــا، این 
صنایع به عــلاوه برخی دیگــر از صنایع، 
ازجمله نیروگاه ها و حتی تولیدكننده های 
پتروشــیمی، با قطع گاز مواجــه خواهند 
شد. حالا بســیاری از صنایع و در وهله اول 
تولیدكننده های سیمان با چالش قطع گاز 
مواجه شــده اند. در طول ســال های اخیر 
به دلیل اصــرار دولت ها بــه قیمت گذاری 
دستوری، سرمایه گذاری كافی برای افزایش 

تولید گاز انجام نشده است.
برآورد ها نشان می دهد كه به دلیل كاهش 
شدید ســرمایه گذاری، تراز تولید و مصرف 
گاز در زمستان امســال منفی خواهد شد، 
طبق برآورد شورای عالی انرژی، برای اینكه 
میزان تولید گاز از میادین جدید افزایش یابد 
تا كفاف مصرف را بدهد، باید50 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری جدید انجام شود. در تابستان 
امسال هم به دلیل قطعی برق، میزان تولید 
ســیمان و فولاد با كاهش مواجه و موجب 
رشد قیمت ها شــد. حالا انتظار می رود با 
قطعی گاز میزان تولیدات صنعتی كه به گفته 
پژوهشــكده پولی و بانكــی، در مهر ماه به 
منفی ۱.4درصد رسیده با كاهش بیشتری 

مواجه شود.

ابعادكمبودگاز
آمار ها نشــان می دهد كه قطعــی گاز در 
زمستان امسال، ابعاد فراگیرتری نسبت به 
قطعی برق در تابستان خواهد داشت. طبق 
آمار های موجود میزان كســری تراز گازی 
ایران در4 ماه سرد زمستان، به ۲۹.۹میلیون 
مترمكعب در روز خواهد رسید. پیش بینی ها 
حاكی از آن اســت كه میزان تولید و عرضه 
گاز در ســال جاری بــه 8۱۲.5میلیــون 
مترمكعب در روز خواهد رسید؛ درحالی كه 
میزان مصرف گاز 834.۱میلیون مترمكعب 
برآورد شده است. یعنی در سال جاری تراز 
گازی كشور ۲۱.5میلیون مترمكعب در روز 
و در 4 ماه سرد سال ۲۹.۹میلیون مترمكعب 

كسری خواهد داشت.
طبــق آمارهــای موجــود، ۱۱درصد گاز 
تولیــدی در ایــران به عنــوان خــوراك 
پتروشــیمی، ۹درصد به عنوان ســوخت 
پتروشــیمی، 4۱درصد در حوزه مصارف 
خانگی، ۲5درصــد در صنعت، ۲درصد در 
كشــاورزی، 4درصد در حوزه های تجاری، 
6درصد در صنعت حمل ونقل و 7درصد در 
كل زنجیره فولاد مصرف می شود. برای رفع 
معضل كمبود در شبكه تامین گاز خانگی، 
به اجبار باید گاز صنایع قطع شــود. انتظار 
می رود قطع گاز شامل حال تولید كنندگان 
سیمان، فولاد، پتروشیمی و نیروگاه ها شود. 
بیم آن می رود با افزایش مصرف مازوت در 

نیروگاه ها، به عنوان سوخت جایگزین گاز، 
سطح آلودگی هوا هم به شدت افزایش یابد.

آغازقطعیگاز
شواهد نشــان می دهد كه قطعی گاز مانند 
قطعی بــرق در تابســتان، ابتــدا گریبان 
تولیدكنندگان ســیمان را گرفته اســت. 
براساس آخرین خبرها، گاز مصرفی برخی از 
كارخانه های تولید سیمان، از هفته گذشته 
قطع شده اســت. آنطور كه محمدعلی بدُ، 
از پیشكســوتان صنعت سیمان، در ابتدای 
آبان ماه گفتــه بود گاز اكثــر كارخانه های 
سیمان در شمال كشور از چند هفته پیش 

قطع شده است. 
عباس حسینی، نایب رئیس انجمن صنفی 
كارفرمایان صنعت ســیمان نیــز گفت: از 
شــنبه هفته گذشــته، همزمان با كاهش 
دمای هوا، قطعی گاز واحدهای ســیمانی 
آغاز شده است. عبدالرضا شــیخان، دبیر 
انجمن صنفی كارفرمایان صنعت سیمان 
نیز این موضوع را تأیید كرد و گفت: وزارت 
صنعت، قطعی گاز برخی از شــركت های 
سیمان را در دستور كار قرار داده و انجمن 
صنفی را نیز در جریان قرار داده اســت. ما 
به این موضوع اعتــراض داریم. زیرا قطعی 
گاز تولیــد را كاهش می دهــد. به گفته او، 
پیش بینی می شود با قطعی گاز واحدهای 
تولیدكننده سیمان، تنش و التهابی در این 

صنعت ایجاد شود.

قطعیگازنیروگاهها
خبرها نشان می دهد كه فرایند قطعی گاز 
به دلیل كاهش دما، بعد از صنعت سیمان به 
نیروگاه ها هم رسیده است. آنطور كه روح الله 
متفكــر آزاد، عضو هیأت رئیســه مجلس 
اعلام كرده، طبق مصوبــه وزارت نفت در 
تابستان، سهم مصرف گاز در نیروگاه های 

حرارتی تبریز و ســهند، صفر تعیین شده 
اســت. به همین دلیل این ۲نیــروگاه باید 
روزانه ۱.8میلیون لیتر مازوت مصرف كنند. 
كریم عبــاس زاده، مدیر نیــروگاه حرارتی 
ســهند بناب نیز چند روز پیــش از قطعی 
ســهمیه گاز این نیروگاه خبر داد و گفت: 
برای تداوم فعالیت خود به اجبار از سوخت 

مازوت استفاده می كنیم. 
این اتفاقی اســت كه احتمــالا به زودی در 
برخــی نیروگاه های دیگر هــم رخ خواهد 
داد و یك نشــانه اش، نامه عباس مقتدایی، 
نماینده اصفهان به رئیس جمهوری و هشدار 
درخصــوص تبعات اســتفاده از مازوت در 
نیروگاه اصفهان است. هم اكنون ۱6نیروگاه 
درسطح كشور مجوز مصرف مازوت دارند. 
پیش بینی ها این است كه در شرایط اضطرار، 
50درصد این نیروگاه ها به استفاده از مازوت 

روی خواهند آورد.

قطعیگازفولادوپتروشیمی
هنــوز از قطعــی گاز تولیدكننده هــای 
پتروشــیمی خبری نیســت، اما برآورد ها 
نشان می دهد كه به دلیل كمبود احتمالی 

گاز در زمستان، ممكن است قطعی گاز به 
تولیدكننده های پتروشیمی هم برسد، اما 
در مورد تولیدكننده های فــولاد از همین 
حالا بحث ها نشــان می دهد كــه احتمالا 
تولیدكننده های فولاد هم در تیررس قطعی 

گاز خواهند بود.
مطابق آخریــن خبر ها، شــركت ملی گاز 
در بخشنامه ای دســتور اعمال محدودیت 
شــدید در مصــرف گاز تعداد زیــادی از 
شــركت های فعــال در زنجیــره تولیــد 
فولاد، ازجملــه واحدهای گندله ســازی ، 
 تولید آهــن اســفنجی و فــولاد را صادر 
كرده است. به همین دلیل ظرف چند روز 
گذشته، تولیدكننده های فولاد در نامه ای 

از وزیر صنعت خواســته اند، مانع از قطعی 
گاز شــود. در این نامه آمده است: » از آنجا 
كه۹0درصــد فــولاد تولیدی كشــور در 
كوره های قوس الكتریك بــا القایی تولید 
می شود كه با آهن اسفنجی شارژ می شود، 
كاهش تأمین گاز در حد اعلام شده به معنای 
توقف تولید آهن اسفنجی و به تبع آن توقف 
كامل تولید فولاد در این واحدهاســت كه 
علاوه بــر تحمیل زیان ســنگین و جبران 
ناپذیر بــه واحد هــای فــولادی، تبعات 
نامطلوبی بر بازار سرمایه و تعادل بازار فولاد 

خواهد گذاشت.
قطع گاز تولیدكننده هــای فولاد می تواند 
چالشــی بزرگ برای صنایع بــزرگ ایران 
محســوب شــود؛ زیرا امكان اســتفاده از 
ســوخت های جایگزین برای این صنعت با 
توجه به نحوه تولید نسبت به سایر صنایع 
كمتر است. به طور مثال اگر به كارخانه های 
كوچك فولادسازی گاز تخصیص داده نشود 
فعالیت آنها متوقف خواهد شد زیرا سوخت 
كوره های اغلب ایــن كارخانه ها مبتنی بر 
گاز اســت و بدون گاز این واحدها تعطیل 

خواهند شد.

آرامشدربازارموبایل؛زیرسایه
لغودوركاری

ابراهیم درستی: برخی واردكنندگان، گوشی های موبایل بی كیفیت 
را از كشورهای مونتاژكننده گمنام مانند نپال، بنگلادش و اندونزی 

وارد می كنند و با قیمت های فریبنده می فروشند
 

بازارموبایلدر2ماهگذشته،
باافتنســبیتقاضاناشیاز
كاهشقدرتخریدولغوتدریجیدوركاریهاروبهروبودهاست.
همزمانآمارهایرسمیازرشــدوارداتانواعگوشیموبایلو
تبلتدرتابستانامســالحكایتدارد.طبقآمارهایرسمی
وارداتگوشیدرشهریورماهامسال500هزاردستگاهافزایش
یافتهاست.دربارهآثارمتضادكاهشتقاضاورشدنرخارزبربازار
موبایلباابراهیمدرستی،رئیساتحادیهفروشندگانلوازمصوتی،
تصویری،تلفنهمراهولوازمجانبیونمایندهوزیرصمتدراتاق

اصنافگفتوگوكردهایم.

آیاافزایــشاخیرنرخارز
موجبگرانیقیمتگوشــیموبایل

شدهاست؟
بازار گوشــی تلفن همراه و تبلت به دلیل 
رشــد عرضه و افت نســبی تقاضا اشباع 
شــده، زیرا فراوانی عرضه موجب شده تا 
اختلاف قیمت فروش اینگونه محصولات در فروشگاه های مختلف به 
حداقل رسیده و بازار گوشی در آرامش باشد. هرچند به هرحال قیمت 
ارز بر نرخ فروش گوشی و تبلت در بازار تأثیر مستقیمی دارد اما تغییر 
قیمت چندان زیاد نبوده اســت زیرا در بازار، گوشی و تبلت به اندازه 

كافی وجود دارد.
شرایطوارداتچگونهاست؟

قبلا ۱0وارد كننده گوشی موبایل و تبلت داشتیم اما این تعداد اكنون 
به 700شركت رسیده، از این میان 400 تا 500شركت، كالا وارد و در 

بازار عرضه می كنند.
بازارگوشیموبایلوتبلتتاچهحدیازنرخروزدلار

تأثیرمیپذیرد؟
تأثیرپذیری این بازار از نرخ ارز را نمی توان انكار كرد. البته اگرچه در 
چند هفته اخیر نرخ دلار افزایش یافته اما تأثیــر این افزایش نرخ بر 
بازار گوشــی موبایل و تبلت حداقلی بوده و اختلالی در عرضه ایجاد 
نشده است. كشف قیمت ها در بازار گوشــی و تبلت تابع نظام عرضه 
و تقاضاســت، اگر دخالتی در قیمت گــذاری این محصولات صورت 
می گرفت وضع این بازار نیز متشنج می شد. بررسی آمارهای رسمی 
واردات گوشی و تبلت در 3 ماه گذشته بیانگر افزایش واردات و عرضه 
این اقلام است كه این امر به ثبات قیمت ها در بازار كمك كرده است. 
از سوی دیگر كاهش قدرت خرید و لغو تدریجی دوركاری ها، زمینه 
افت نسبی تقاضا برای خرید گوشی موبایل و تبلت را فراهم كرده است. 
حتما اطلاع دارید در دوران اوج گیری شیوع كرونا به دلیل دوركاری و 
تدریس آنلاین مدارس و سایر مراكز آموزشی تقاضای خرید گوشی و 

تبلت نیز افزایش یافته بود.
میزانتقاضایخریدگوشیوتبلتدر2ماهگذشته

چقدركاهشیافتهاست؟
قبلا نیاز ماهانه بازار ایران به گوشی موبایل ۱.3میلیون دستگاه بود 
اما اكنون این تقاضا به 800هزار دستگاه كاهش یافته است. كاهش 
دوركاری و زمزمه های بازگشایی مراكز آموزشی در افت تقاضای خرید 
گوشی و تبلت مؤثر بوده اســت. این موضوع كه قبلا موجب افزایش 
تقاضای خرید گوشی و تبلت شده بود اكنون به عاملی برای كاهش 

تقاضا تبدیل شده است.
علتاصلیتفاوتكیفیتوقیمتبرخیگوشیهای

مشابهازیكبرند،بنابرنامكشورمونتاژكنندهچیست؟
متأســفانه برخی وارد كنندگان گوشــی موبایل و تبلت را از بعضی 
كشــورهای گمنام مانند اندونزی، نپال، بنگلادش و نظایر آن با نام 
برندهای مشهور وارد می كنند، هرچند همه این گوشی ها وارداتی تابع 
استانداردهای تولید در كشورهای مبدا هستند اما با استانداردهای 
تولید در كشــورهای اصلی صاحب برند فاصله دارنــد. در واقع باید 
قیمت گوشی های وارداتی از كشــورهای گمنام دست كم ۲0درصد 
پایین تر از كشورهای مطرح باشــد، اما برخی شركت ها برای كسب 
سود بالاتر چنین گوشی هایی را وارد می كنند و با نرخی پایین تر اما 
نزدیك به نرخ گوشی های تولید شده در كشورهای صاحب آن برند، در 
بازار عرضه می كنند. این شیوه عرضه، به شیوع ذهنیت ارزان فروشی 
گوشــی در برخی واحدهای صنفی دامن زده و بــه رواج عرضه چند 
نرخی كالا منجر شده اســت. این در حالی است كه وقتی مثلا چنین 
واردكنندگانی قیمت یك گوشی را ۲00هزار تومان پایین تر از انواع 
مشابه موجود در بازار تعیین می كنند، عملا مرتكب گرانفروشی حداقل 
یك میلیون تومانی، شده اند. متأسفانه چنین شركت هایی زمینه زیان 
مصرف كنندگان با عرضه كالاهای كم كیفیت را فراهم می كنند. باید 

با اینگونه واردكنندگان متخلف و فرصت طلب برخورد قانونی شود.
چندیپیشبرخیواردكنندگان،لحاظشدنسابقه،
درتعیینسهمیهوارداتگوشیراموجبشكلگیریانحصاردر

اینبازاراعلامكردند،موضوعچیست؟
موضوع تعیین سهمیه واردات گوشی و تبلت براساس سابقه واردات 
قبلا نیز وجود داشته است. اكنون شركت های تازه تاسیس، مجاز به 
واردات سالانه 400 تا 500هزار دلاری گوشی هستند. اما شركت هایی 
كه براساس مصوبه دولت در سال ۹۲ و ۹3 تشكیل شدند و بیشترین 
حجم واردات گوشی را در سال های ۹7 و ۹8 داشته اند، می توانند تا 
۲برابر این رقم گوشی واردكنند. اكنون با حذف كالاهای قاچاق از بازار 
گوشی، شركت های تازه تاسیس نیز درصورتی كه به تعهدات خود برای 
واردات این كالا به خوبی عمل كنند، می توانند برای واردات سهمیه 

جدید دریافت كنند.
سهمبازاروارداتگوشیوتبلتبهچهتعدادشركت

واردكنندهتعلقدارد؟
از مجموع 700 تا 800شــركت وارد كننده رســمی، ۲0شــركت 
واردكننده، 70درصد نیاز بازار گوشی موبایل و تبلت را تامین می كنند، 

بقیه شركت ها سهم ناچیزی از واردات در اختیار دارند.

علیابراهیمی
خبرنگار

صنایعبزرگدرتیررسقطعگاز
 پس از بحران قطع برق در تابستان، این بار صنایع سیمان، فولاد و پتروشیمی با خطر قطع گاز

در روزهای سرد زمستان مواجه هستند

در تابستان امسال قطع برق 
به بروز بحــران در بازارهای 
مصــرف ســیمان و فولاد 

منجر شد

در  می شــود  پیش بینــی 
4 ماه سرد ســال، تراز گازی 
با ۲۹.۹میلیــون مترمكعب 

كسری مواجه شود
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رئیس جمهوری در جریان بازدید از  گزارش
كارخانــه روغــن نباتــی جهان 
خواســتار احیای تولیــد در این 
كارخانه قدیمی شد و با صراحتی كم نظیر، كه در 
شــبكه های اجتماعی هم بازتاب گســترده  ای 
داشت، از ظاهرســازی های مالك این كارخانه 
گلایه كرد. بررسی های همشهری نشان می دهد؛ 
روغن نباتی جهان نیز همانند برخی شركت های 
بزرگ و نام آشنای دیگر در صنعت ایران، گرفتار 
خصوصی ســازی رفاقتــی شــده؛ واقعیتی كه 
دست كم در واگذاری شركت های معظمی مانند 

نیشكر هفت تپه و هپكو هم قابل مشاهده است.
به گزارش همشهری، 2دهه بعد از آغاز عملیات 
خصوصی سازی  در ایران مصایب خصوصی سازی 
رفاقتی در اقتصــاد ایران همچنــان ادامه دارد. 
در طول چند سال گذشته مشــكلاتی در مورد 
خصوصی سازی  برخی از شركت ها ازجمله هپكو، 
نیشكر هفته تپه، كشــت و صنعت مغان و آذراب 
به وجود آمد كه دامنــه اعتراض های اجتماعی 
آن حتی ابعاد سیاسی هم پیدا كرد. در تازه ترین 
رویداد در پی بازدید رئیس جمهوری از كارخانه 
روغن نباتی جهان در زنجان بار دیگر، آفات این 
نوع خصوصی ســازی بازتاب رسانه ای پیدا كرده 

است.

ماجرای روغن نباتی جهان 
نگاهــی به مســتندات موجود نشــان می دهد 
كارخانه روغن نباتی جهان در نیمه آبان ماه ۱۳۳۴ 
با هدف تولیــد روغن از روغن دانه هــای پنبه با 
سرمایه گذاری مشترك ۳فعال بخش خصوصی 
در كرج تأسیس شد. این كارخانه بعد از انقلاب 
مصادره و تحت مدیریت بنیاد شهید قرار گرفت 
و در سال ۸۵ پس از انتقال به كیلومتر ۱۵ آزاد راه 
زنجان- قزوین، دوباره به بهره برداری رسید. در 
آن دوره ۴۸درصد سهام كارخانه در اختیار بنیاد 
شهید، ۷درصد در اختیار ستاد اجرایی فرمان امام 
و بقیه در اختیار سایر شركت های سرمایه گذاری 

و عمومی بود.
اما مشكلات روغن نباتی جهان از سال ۱۳92و 
بعد از آن آغاز شد كه این شركت به گروه اقتصای 
كوثر وابسته به بنیاد شهید واگذار شد. برخلاف 
تصور عمومی سهام این شركت از طریق سازمان 

خصوصی سازی  واگذار نشده و سهام روغن نباتی 
جهان صرفا از زیرمجموعه یك نهاد وابســته به 
بنیاد شــهید به یك زیرمجموعه دیگر در همان 
نهاد واگذار شده كه خود آن شركت نیز ساختاری 
شــبه دولتی دارد. بعد از این رویداد سهامداران 
گروه اقتصادی كوثر وابسته به بنیاد شهید، این 
كارخانه را به شخصی به نام بیژن اسماعیلی واگذار 
كردند كه خود صاحب برندهای مختلف دیگری 
ازجمله هلدینگ داروگر، مالك برند هایی مانند 

تولی پرس و كف بود.
او پیش از خرید روغن نباتی جهان، ابتدا ســهام 
عمده شــركت كف را خریــده بود و درســال 
۱۳90بلوك كنترلی شــركت تولی پرس را نیز 
از شركت ســرمایه گذاری البرز خریداری كرده 
بود زیرا معتقد بود برند مایع ظرفشــویی جام و 
پودر لباسشــویی دریا و شــوما به عنوان برترین 
برندهای این شركت، می تواند برای شركت كف 
مزیت نسبی در بازار رقابتی را ایجاد كند و عملًا با 
شكل دادن یك مجموعه هلدینگ شوینده، سهم 
بیشتری در بازار محصولات آرایشی و بهداشتی 
به خود اختصاص دهد. اطلاعات موجود نشــان 
می دهد بیژن اسماعیلی، مالك هلدینگی متشكل 
از ۱۸ شركت فعال در صنایع بهداشتی شوینده و 
غذایی مانند كیــوان، ارزش آفرینان، تولیددارو، 
یاس خرمشــهر، كیمیاایران، هومن شــیمی، و 
صنایع بسته بندی داروگر است و برندهایی چون 
ریكا، خمیردندان پاوه، صابون نخل زیتون، شامپو 
پاوه، شوما، دریا، جام تحت مدیریت شركت های 
او اداره می شوند و به نظر می رسد همین موضوع 
یكی از دلایل افول تولید در كارخانه روغن نباتی 

جهان هم بوده است.

افول تولید
بررسی ها نشان می دهد؛ از سال ۱۳92كه سهام 
روغن نباتی جهان به سهامدار جدید منتقل شد 
روند افت تولید در این شــركت آغاز شد و حتی 
كار به جایی رسیده است كه برخی خبر ها نشان 
می دهد روند تولید در این كارخانه در حال توقف 
است. حتی آنطور كه برخی كارگران این كارخانه 
قبل از حضور رئیس جمهوری بــه این كارخانه 
اعلام كــرده بودند تولید انجام شــده در جریان 
بازدید رئیس جمهوری از این كارخانه بیشــتر 

جنبه نمایشی داشته است. موضوعی كه در جریان 
بازدید سید ابراهیم رئیسی از كارخانه روغن نباتی 
جهان، اعتراض رئیس جمهور را هم در پی داشت.

آمار ها نشــان می دهد روند تولیــد روغن های 
خوراكی در این كارخانه، از ســال ۱۳92تاكنون 
كه مالك جدید این شــركت را در اختیار گرفته 
اســت، معادل ۳۸0تن در روز كاهش یافته و از 
سطح تولید ۴20تن در روز به كمتر از ۴0تن در هر 
روز رسیده است. مالك جدید همزمان با افت تولید 
دست به اخراج گسترده كارگران زده، به طوری كه 
تعداد كارگران این كارخانه از 6۳0نفر به ۸0نفر 

كاهش یافته است.
اطلاعات موجود نشــان می دهــد بخش عمده 
كاهش تولید در این كارخانه به انهدام ســاختار 

مالی ایــن كارخانه پــس از واگــذاری به بیژن 
اســماعیلی بازمی گردد كه موجب شده شركت 
با كسری شدید وجوه درگردش و همچنین زیان 
انباشته سنگین مواجه شود. با توجه به تو در تویی 
نهادی و ســاختار پیچیده ای كه در مورد انتقال 
سهام وجود داشته مشــخص نیست هم اكنون 
زیان انباشته و مشكلات مالی این شركت چقدر 
است اما مشخص است كه این زیان هر روز درحال 

افزایش است.
به نظر می رسد ریشه اصلی این مشكلات ناشی از 
استفاده از دارایی های یك كارخانه برای دریافت 
وام برای سایر كارخانه ها بوده كه به افزایش میزان 
بدهی های بانكی و افزایش مشكلات مالی منجر 

شده است.

همشهری دلایل اعتراض سید ابراهیم رئیسی را بررسی می كند

بررسی ها نشان می دهد كارخانه روغن نباتی جهان قربانی جیب به جیب شدن سهام در میان شبه دولتی ها شده است
روغن نباتی جهان؛ قربانی خصوصی سازی رفاقتی

قیمت گوشت كاهش یافت
قیمت گوشت تازه گوسفندی و گوساله در میادین میوه  تره  بار
و تره بار كاهش یافت. به گزارش همشهری، پنجشنبه 
هفته گذشته قیمت جدید محصولات گوشت قرمز در 
غرفه های مواد پروتئینی میادین میوه و تره بار اعلام شــد، براساس 
نرخنامه جدید قیمت انواع گوشت قرمز اعم از گوسفندی و گوساله 
نسبت به ماه گذشته 6درصد كاهش نشان می دهد. براساس نرخنامه 
جدیــد قیمت هــر كیلوگــرم راســته بی اســتخوان گوســاله از 
۱۵۵.۵00تومان به ۱۴6.200تومان كاهش یافته و راسته با استخوان 
گوســفندی هم از ۱2۸.۵00تومان در مهرماه به ۱20.۸00تومان 
رسیده است. روند افزایشی قیمت گوشت گوساله كه از ابتدای امسال 
آغاز و به رشــد ۵6درصدی قیمت ها منجر شــده بود در شهریورماه 
متوقف شد. حالا برای نخستین بار شاهد كاهش قیمت این محصول 
در میادین میوه و تره بار هستیم. تغییرات افزایشی گوشت گوساله در 
یك سال اخیر بسیار بیشتر از گوشت گوسفندی و تقریبا 2برابر آن بوده 
است. گوشت گوسفندی طی امســال قیمت ثابتی داشته و از نیمه 
شهریورماه بین ۵ تا ۱0درصد معادل ۸ تا ۱2هزار تومان در هر كیلوگرم 
ارزان شده است. كاهش قیمت گوشت گوسفندی در آبان ماه هم ادامه 
یافته كه بخشی از این اتفاق به عرضه گوشت منجمد داخلی و وارداتی 
مربوط اســت. در جدول زیر در كنار قیمت انواع گوشــت  گرم، نرخ 

محصولات منجمد عرضه شده در میادین نیز درج شده است.
هم اكنون هــر كیلوگــرم فیله پــاك كــرده گوســاله در میادین 
۱9۴.۴00تومان  به فروش می رسد. همچنین قیمت هر كیلو ماهیچه 
گوسفندی در نرخنامه جدید میادین میوه و تره بار ۱۵۸.200تومان به 
ثبت رسیده است.  قیمت انواع گوشت قرمز تازه از مهرماه سال گذشته 
تا امروز در میادین میوه و تره بار بیــن ۳6 تا ۵6درصد در محصولات 

مختلف افزایش یافته است.

قیمت گوشت تازه و منجمد گوساله و گوسفندی در میادین میوه و تره بار )کیلوگرم/تومان(
قیمتنام و مشخصات محصول منجمدقیمتنام و مشخصات محصول گرم
110.600سردست گوساله120.800راسته با استخوان گوسفندی
112.500ران گوساله170.300راسته بی استخوان گوسفندی
92.200قلوه گاه گوساله115.200سردست گوسفندی با ماهیچه
110.600گردن گوساله133.200کف دست گوسفندی با ماهیچه

105.700کف دست کامل گوسفندی84.300قلوه گاه گوسفندی بدون استخوان
108.600ران کامل گوسفندی107.400گردن گوسفندی

96.000گردن گوسفندی با استخوان154.700خورشتی گوسفندی
98.900سردست گوسفندی146.200راسته بدون استخوان گوساله

106.700راسته گوسفندی با استخوان 146.200ران پاك کرده گوساله
92.200قلوه گاه گوسفندی بی استخوان 144.200سردست پاك کرده گوساله

125.000سردست گوساله برزیلی101.500قلوه گاه گوساله
126.500ران گوساله برزیلی146.100ماهیچه گوساله
125.500گردن گوساله برزیلی134.000گردن گوساله

95.000قلوه گاه گوساله برزیلی155.700خورشتی گوساله

نقل قول

وحید مفید
عضو هیأت  علمی دانشكده علوم تغذیه 
و صنایع غذایی: قیمت لبنیات در 2سال 

اخیر روند افزایشی به خود گرفته و میزان این 
افزایش قیمت بیشتر از افزایش دستمزد و 

درآمد خانواده هاست. مصرف كنندگان برای 
مدیریت منابع مالی،  مصرف لبنیات را یا 

حذف می كنند یا مقدار مصرف آن را كاهش 
می دهند.

مسیح كشاورز
دبیر انجمن واردكنندگان برنج: برنج با آغاز 
واردات، ارزان نمی شود چون در سال های 

گذشته هم واردات برنج خارجی آذر ماه آزاد 
می شد و امسال آزادسازی برنج چند هفته 
زودتر از زمان همیشگی نمی تواند تأثیر 

چندانی در قیمت ها بگذارد زیرا در این مدت 
واردكنندگان درگیر كارهای اداری هستند و 
نباید این انتظار را داشته باشیم كه واردات 
تأثیر چندانی در كاهش قیمت ها ایجاد كند.

سورنا ستاری
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری: ما 

امروز صنعت نداریم، بلكه كارخانه های بزرگ 
داریم، تعریف صنعت یعنی جایی كه در آن 

طراحی ماشین سازی  طبق دانش انجام شود. 
وقتی ما خط تولید هر كالایی را مستقیم از 
خارج وارد می كنیم و نیازهای خود را از آن 
طریق تامین می كنیم، قطعا اسم این كار 
صنعت نیست بلكه ساخت كارخانه است.

داوود سعادتی نژاد
رئیس اتحادیه لاستیك، فیلتر و روغن 
اتومبیل: قیمت روغن ماشین، امسال 

 41درصد افزایش یافت و قرار شد 
كارخانه های تولید روغن هم میزان عرضه 

را افزایش دهند، اما متأسفانه هنوز این كار 
را نكرده اند و واحدهای صنفی گله دارند 
زیرا كارخانه ها یا به آنها جنس تحمیلی 
می فروشند یا میزان كمتر به آنها عرضه 

می كنند و نیاز آنها رفع نمی شود.

   مشكلات مالك
صرف نظر از مشكلاتی كه بعد از تغییر مالكیت در روغن نباتی جهان به وجود آمده بررسی ها نشان می دهد مالك 
روغن نباتی جهان نیز از ابتدا با مشكلاتی مواجه بوده است به طوری كه در گام نخست خصوصی سازی ، زیان های 
انباشته این شركت كه 25میلیارد تومان بود به مالك اعلام نشــده بود و بعد از خصوصی سازی  این شركت با 
مشكلاتی برای تامین مواداولیه مواجه شده است. محمد زارعی شكیب مدیر كارخانه روغن نباتی جهان پیش تر 
در این باره گفته بود: ما در تهیه مواداولیه مشكل داریم ولی چیزی كه به دست ما رسیده است 450تن بوده و بقیه 
این اعداد در حد نامه نگاری است. او با بیان اینكه بازرگانی دولتی روال اداری خاص خود را دارد تأكید كرده بود: 
25میلیارد تومان بدهی در زمان واگذاری به خریدار جدید اعلام نشده و همین امر موجب شده ما در تهیه مواداولیه 
دچار مشكل شویم زیرا بازرگانی دولتی می گوید شما باید اول بدهی خود را تسویه كنید تا ما مواداولیه به شما 

بدهیم كه این موضوع از طرف واحد حقوقی در حال پیگیری است و امیدواریم مشكلات رفع شود.
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آمار جدید وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشكی نشــان می دهد به جز سلامت

استان های خراسان جنوبی و سیستان و 
بلوچســتان كه افزایــش مختصــری در میزان 
بستری های ناشــی از ابتلا به كرونا نسبت به هفته  
گذشته داشــته اند، روند بستری در سایر استان ها 
كاهشــی یا پایــدار اســت. همچنیــن اخبار 
امیدواركننده ای از روزهای بدون فوت كرونایی در 
كرمانشاه، چهارمحال و بختیاری، خراسان شمالی و 

خراسان جنوبی منتشر شده است.
به گزارش همشهری، با وجود اینكه مسئولان تأكید 
می كنند هنوز نشانه ای مبنی بر وقوع پیك ششم 
وجود ندارد، اما رعایت پروتكل های بهداشتی هنوز 
هم بهترین راه حل برای جلوگیری از افزایش مجدد 

آمار مبتلایان است.

خبر خوش از كرمانشاه
كرمانشاه بعد از مدت ها توانست یك روز بدون فوت كرونایی 
را به ثبت برساند. رئیس كمیته اطلاع رسانی ستاد مدیریت 
كرونای دانشگاه علوم  پزشــكی كرمانشاه در این باره گفت: 
مجموع جان  باختگان استان از ابتدای شیوع كرونا تاكنون 
همان 2856نفر روز پنجشنبه هفته گذشته )27آبان( است.
مهــدی محمدی با بیــان اینكــه هم اكنــون ۳۴5بیمار 
كووید-۱۹ در مراكز درمانی این اســتان بستری هستند، 
افزود: این آمار نســبت به روز قبل از آن ۱۰نفر بیشتر شده 
كه از این تعداد ۱۰۹نفر در بخش مراقبت های ویژه بستری 
شــده اند و حال ۱8نفر آنهــا وخیم اســت. رئیس كمیته 
اطلاع رسانی ســتاد مدیریت كرونا دانشگاه علوم  پزشكی 
كرمانشــاه اظهار كرد: براســاس رنگ بندی جدید وزارت 

بهداشت از روز شنبه 22آبان شهرســتان پاوه از وضعیت 
قرمز كرونایی خارج شــد و بدین ترتیب هیچ شهر قرمزی 
از نظر ویروس كرونا در این استان وجود ندارد. به گفته وی، 
براســاس رنگ بندی، ثلاث باباجانی، دالاهو، قصرشیرین، 
صحنه و سنقروكلیایی در وضعیت زرد كرونایی قرار دارند 
و كرمانشاه، هرســین، كنگاور، اسلام آبادغرب، گیلانغرب، 
جوانرود، پاوه، سرپل ذهاب و روانســر در وضعیت نارنجی 

كرونایی قرار دارند.

كاهش آمار مبتلایان در چهارمحال و بختیاری 
چهارمحال و بختیاری هم یكی از اســتان هایی اســت كه 
توانست از معدود روزهای بدون فوت كرونایی را بعد از مهار 
موج پنجم به ثبت برساند. این اســتان آخرین بار مهرماه 
توانسته بود یك روز بدون فوت را ثبت كند. رئیس دانشگاه 
علوم پزشــكی، خدمات درمانی و بهداشتی چهارمحال و 
بختیاری در این باره گفت: بعد از مهار موج پنجم كرونا در 
استان و كاهش شــدید مبتلایان روز پنجشنبه از معدود 
زمان هایی بود كه كرونا در این استان فوتی به همراه نداشته 
است. مجید شیرانی با بیان اینكه تعداد فوتی های ناشی از 
كرونا در این اســتان كماكان ۱7۰8نفر است، از شناسایی 
۹۴بیمار جدید مبتلا به كرونا خبر داد و افزود: از این تعداد 
۱7نفر بستری شــدند و 77بیمار نیز سرپایی تحت درمان 

قرار گرفتند.
شیرانی مجموع بستری های كرونا در استان را ۱7۹نفر اعلام 
و اظهار كرد: از این تعداد حال عمومی 2۱نفر وخیم گزارش 

شده و در بخش مراقبت های ویژه بستری هستند.
رئیس دانشگاه علوم پزشكی، خدمات درمانی و بهداشتی 
چهارمحال و بختیاری، واكسیناســیون را عامل مهمی در 
مهار شــیوع ویروس و كاهش مبتلایان و فوتی های كرونا 
عنوان كرد و گفت: درمجموع 82/6درصد جمعیت استان 
دوز نخســت و 65/5درصد جمعیت اســتان به طور كامل 

واكسینه شده اند.
براساس رنگ بندی اعلام شده از ســوی وزارت بهداشت، 
شهركرد، بروجن، لردگان و فارســان در وضعیت نارنجی 
)پرخطر( شیوع كرونا و كوهرنگ، خانمیرزا، بن، سامان، اردل 

و كیار در وضعیت زرد )خطر متوسط( قرار دارند.

۲۴ساعت بدون فوت در خراسان شمالی
از خراسان شمالی هم خبر می رســد آمار روزانه مرگ ومیر 

ناشــی از بیماری كووید-۱۹ به صفر رســیده به نحوی كه 
این اســتان پایان هفته گذشــته را بدون مورد فوتی بر اثر 
ویروس كرونا گزارش و ثبت كرد. سرپرست دانشگاه علوم 
پزشكی خراسان شمالی در این باره گفت: ۱57بیمار دارای 
علائم بیماری كووید-۱۹ در بیمارستان های استان بستری 
هستند. سیدجواد پورنقی با بیان اینكه رعایت پروتكل ها و 
شیوه نامه های بهداشتی در مهار بیماری كووید-۱۹ بسیار 
مهم و ضروری اســت، افزود: تصور ایمنــی كاذب به دلیل 
تزریق واكســن موجب به مخاطره افتادن سلامت عمومی 
و خسارت های جبران ناپذیر می شود. به گفته وی، بیش از 
86درصد جمعیت بالای ۱2سال در استان واكسینه شده اند.

یك روز بدون فوت در خراسان جنوبی
در خراسان جنوبی هم هرچند روز گذشته )جمعه 28آبان( 
یك مورد فوت كرونایی به ثبت رسید، اما پایان هفته گذشته 
بدون مرگ كرونایی رقم خورد تا امیدواری ها بیشتر شود؛ 
هرچند آنطور كه وزارت بهداشــت اعلام كرده اســت این 
استان به همراه سیستان وبلوچســتان افزایش محسوسی 
در آمار بســتری كرونایی را نشــان داده. با ثبت یك مورد 
فوت جدید ناشی از كرونا تعداد جان باختگان این بیماری 
در استان به ۱2۱5نفر افزایش یافت. هم اكنون 2۱5بیمار 
با علائم حاد تنفسی در بیمارســتان های خراسان جنوبی 
بستری و ۹7نفر كرونا مثبت هســتند. از این تعداد 22 نفر 
در بخش مراقبت های ویژه بســتری هستند كه حال 2نفر 

نامساعد است. 

افزایش نگرانی ها در هرمزگان 
در كنار اخبار خوشحال كننده كاهش بستری ها در كشور  

و ثبت روزهــای بدون فوت در اســتان های مختلف اما در 
هرمزگان خبرهایی از افزایش مبتلایان به بیماری گوارشی 

به گوش می رسد كه منجر به بروز نگرانی هایی شده.
رئیس بیمارســتان كودكان بندرعباس در این باره گفت: 
ضریب اشغال تخت های بیمارستان نسبت به مدت مشابه 
سال قبل بیشتر شده كه عمدتا به دلیل ابتلا به بیماری های 
گوارشی است. عبدالمجید ناظمی اظهار كرد: عمده موارد 
بســتری كودكان هم اكنون مربوط به عفونت های گاسترو 
انتریت )گوارشــی( به دلیل روتاویروس است یا به عبارتی 
بیماری های گوارشی- ویروسی با علائم اسهال و استفراغ و 

عفونت های حاد تنفسی ویروسی غیركرونایی است.
وی با اشــاره به اینكه افزایش بروز این بیماری ها نشــان 
می دهد رعایت پروتكل های بهداشتی كمتر شده، تجمعات 
افزایش یافته و مردم به نســبت مشابه ســال قبل كمتر 
دستورالعمل های بهداشــتی را رعایت می كنند، گفت كه 
درصورت ادامه این روند دچار مشكلات اساسی خواهیم شد.

       
طبق اعلام مركز فناوری اطلاعات وزارت بهداشت، 8۳درصد 
از جمعیت بالای ۱2سال كشور از واكسیناسیون استقبال 
كرده و در 65درصد جمعیت پوشش واكسیناسیون  كامل 
شــده اســت. گیلانی ها با ۹۰درصد و قمی ها با 67درصد 
بیشترین و كمترین میزان اســتقبال از واكسیناسیون را 

به خود اختصاص داده اند.
كارشناســان و كادر درمــان معتقدنــد افزایــش آمــار 
واكسیناســیون مهم ترین عامل برای رســیدن روزهای 
خوش بدون فوت در كل كشــور و اســتمرار روند كاهشی 

بستری هاست.

چهره 

عكس خبر

برف پاییزی در دامنه های الوند همدان 
منبع: ایرنا

كشت قراردادی، تضمینی برای كشاورز است تا براساس نیاز بكارد و در زمان 
برداشت مطالبات خود را بگیرد

آذربایجان غربی؛پرسابقه در كشت قراردادی
به گفته رئیس جهادكشاورزی آذربایجان غربی، این استان از پیشروترین استان ها در حوزه كشت قراردادی 
البته با مشاركت بخش خصوصی است. اكبر كرامتی به همشهری می گوید: كشت قراردادی چغندرقند به 
حدود 4دهه قبل بازمی گردد. همه چغندرقند استان به شكل قراردادی و در 34هزارو200هكتار از اراضی 
كشاورزی كشت می شود. كشــاورزان در قالب این طرح نهاده و مساعده دریافت می  كنند. پس از تولید 
محصول هزینه ها از قیمت محصول كم  و مبلغ دستمزد به كشاورزان پرداخت می شود. به این ترتیب هم 
كشاورز از كشت خود راضی است و هم محصول مورد نیاز صنایع تبدیلی تولید می شود. وی با بیان اینكه 
برای كشت پاییزه امسال گندم، جو و كلزا به شكل قراردادی كشت شده است، ادامه می دهد: در كشت 

بهاره سال آینده محصولات دیگری هم به شكل قراردادی تولید می شود. 

طبق اعــلام اســماعیل قادری فر، 
مدیرعامل ســازمان مركزی تعاون گزارش

روســتایی ایران، اجرای طرح كشت 
قراردادی گندم، كلزا و پنبه در تعدادی از استان های 
كشور توسط شبكه تعاونی های روستایی و كشاورزی 
آغاز شده اســت. به گزارش همشــهری، كشت 
قراردادی مرسوم در دنیا كه به گفته كارشناسان با 
اقبال گسترده ای هم روبه رو شده  راه حل تضمینی 
برای اجرای الگوی كشت محسوب می شود. بر اساس 
این طرح دولت یا بخش خصوصی براساس نیازهای 
داخلی با كشاورزان برای كشت محصولات كشاورزی 
قرارداد می بندد و طی آن، كشاورز از ابتدای فصل 
كاشت دقیقا می داند چه محصولی می كارد، محصول 
مزرعه خود را چه زمانی برداشت و چه زمانی مطالبات 
خود را دریافت می كند. در این نوع كشت، كشاورز 
حساب ســود و زیان خود را می داند و در عین حال 
دولت هم می تواند ضمــن برنامه ریزی برای تامین 
نیازهای داخلی برای صادرات محصولات كشاورزی 
هم برنامه ریزی دقیقی داشته باشد. اما آنچه امسال 
ســازمان جهادكشــاورزی به عنوان كشاورزی 
قراردادی مطرح و همزمان با كشت پاییزه آغاز كرده، 
با هدف تغذیه محصــولات و افزایش بهره وری در 

گندم، كلزا و پنبه انجام می شود.

    كشت قراردادی چیست؟

بر مبنای اعلام جهادكشــاورزی به استان های پایلوت، 
كشــاورزان متقاضی كــه تــوان تامیــن نهاده های 
كشــاورزی مورد نیاز برای تغذیه محصول ازجمله كود 
را ندارند، می توانند با مراجعه  به مراكز تعیین شــده با 
جهادكشاورزی اســتان قراردادی امضا كنند؛ بر مبنای 
این قرارداد جهادكشــاورزی برای هر هكتار زمین و در 

ازای سفته، كود مورد نیاز را به كشاورز تحویل می دهد.
كشاورزان به صورت زنجیره ای ضامن یكدیگر می شوند، 
در پایان فصل كشت، محصول برداشت شده خود را به 
قیمت تضمینی اعلام شــده به جهادكشاورزی تحویل 

می دهند و بعد از كسر پول كود، مطالبات خود را دریافت 
می كنند.

براساس دســتورالعمل ابلاغی وزارت جهادكشاورزی 
درباره كشــاورزی قراردادی، مهم تریــن هدف در این 
دستورالعمل، حمایت از كشاورزان برای افزایش تولید، 
عملكرد و خوداتكایی در تولید مطرح شده است.  این كار 
با حمایت در تهیه و تحویل انواع كودهای ازته، فسفاته 
و پتاسه، همچنین با پرداخت یارانه و پاداش بهره وری، 
بیمه كشاورزان و كسر مبلغ آن در زمان تحویل، یارانه 

آزمون خاك و... انجام می شود.
براساس این ابلاغیه، شركت بازرگانی دولتی ایران در 7 
استان و سازمان تعاون روستایی در ۱۰استان دیگر در 

حوزه كشاورزی قراردادی فعالیت خواهند كرد.

   خوزستان؛ رتبه اول كشت قراردادی گندم
 

خوزســتان به عنوان قطب كشــاورزی بیشترین سهم 
را در كشــت قراردادی 25۰هزار هكتاری گندم دارد. 
هرچند این استان پیش از این و در یكی، دو سال گذشته 
تجربه كشــت قراردادی با مشاركت بخش خصوصی را 

داشته است.
رئیس جهادكشاورزی خوزستان هدف از اجرای كشت 
قراردادی را تغذیه محصولات می داند و به همشــهری 
می گوید: كودهای فســفات و پتاس گران و كیســه ای 
5۰۰هزار تومان اســت و كشــاورزان قدرت خرید این 
كودها را ندارند و به همین دلیل در یكی،دو سال گذشته 

با كاهش عملكرد مواجه بودیم.
خدارحم امیری، با بیان اینكه براســاس تقسیم بندی 
صــورت گرفتــه 2۴درصد ســطح مربوط بــه گندم 
شهرستان های استان به كشت قراردادی اختصاص دارد، 
می افزاید: سهم خوزستان از كشت قراردادی گندم در 

سال جاری 85هزار هكتار و بیشتر از همه استان هاست.
به گفته وی، قیمت خرید تضمینی گندم در سال جاری 
75۰۰تومان تعیین شده و كشــاورزانی كه توان خرید 
نهاده های كشاورزی را ندارند، می توانند در طرح كشت 

قراردادی شركت كنند.
رئیس جهادكشــاورزی خوزســتان در ادامه به تجربه 

كشاورزی قراردادی در این اســتان با مشاركت بخش 
خصوصی اشــاره می كند و می گوید: سال قبل كشت 
قراردادی در ســطح ۱8هزارو5۰۰هكتار چغندرقند و 
7۰هزار هكتار كلزا با مشــاركت بخش خصوصی انجام 
شده بود. امسال هم در 85۰۰هكتار چغندرقند و 25هزار 

هكتار كلزا كشت قراردادی داریم.
امیری  توضیح می دهد كه كشــاورزی قــراردادی در 
دنیا جا افتاده و ما نیز باید رفته رفته به سمت كشاورزی 
قراردادی برویم، زیرا ضامن رعایت الگوی كشت است، 
جلوی تولید محصول مازاد را می گیرد، واســطه ها را از 

بازار حذف می كند و ضرر كشاورزان را كاهش می دهد.
خوزستان با تولید سالانه ۱7.5میلیون تن محصولات 

زراعی و باغی رتبه نخست كشوری را دارد.

   آغاز كشت قراردادی گندم در گلستان

از این هفته كشــت قراردادی گندم به صورت آزمایشی 
در 55هزار هكتار از اراضی گلســتان آغاز می شود. این 
خبر برای استانی كه با داشــتن 6۴۰هزار هكتار اراضی 
قابل كشــت محصولات كشــاورزی و با تولید سالانه 
۱.۴میلیون تن گندم، رتبه دوم تولید این محصول مهم 
را در كشــور به خود اختصاص داده، بسیار حائز اهمیت 
است. ضمن اینكه براساس اطلاعات موجود از سازمان 
جهادكشاورزی استان، مازاد گندم تولیدی كشاورزی 
گلستان برای تامین نان به بیش از ۱۰استان كشور ارسال 
می شود. با انجام طرح كشت قراردادی گندم می توان به 
بهره مندی استان های بیشــتری از گندم های گلستان 

امید داشت.
 اینطور كــه معاون بهبــود تولیدات گیاهی ســازمان 
جهادكشاورزی گلستان می گوید، هدف از اجرای طرح 
كشت قراردادی گندم در گلستان، افزایش بهره وری از 
منابع آب و خاك، تولید برنامه ای كشــت، ایجاد ثبات 
و پایداری تولیــد، افزایش كیفیــت محصول، كاهش 
هزینه های عملیات تولید و بــازار گندم، رعایت الگوی 

كشت و افزایش عملكرد محصول در واحد سطح است.
محمدرضا عباســی می گوید: اجرای این طرح فرصتی 
استثنایی برای گندم كاران اســتان به حساب می آید تا 

بدون دغدغه تامین نقدینگی برای كود مورد نیاز و بیمه 
در آغاز كشت  به كشت گندم بپردازند.

   آذربایجان شرقی در مسیر توسعه كشت قراردادی

در آذربایجان شرقی كشت قرادادی سابقه كوتاهی دارد، 
اما در همین مدت هم علاوه بر گنــدم و كلزا پای دیگر 

محصولات استان به این نوع كشت باز شده است.
رئیس ســازمان جهادكشــاورزی آذربایجان شرقی به 
همشــهری می گوید: كشــت قراردادی گندم به صورت 
دستور العمل از سوی وزارت جهادكشــاورزی به استان 
 GPC ما هم ابلاغ شده است. شــركت بازرگانی دولتی
و ســازمان تعاون روســتایی مكلف شــده اند به عنوان 
شركت های پشتیبان در این طرح حضور داشته باشند. 
براســاس این طرح شــركت ها و انجمن های آردسازی 
و شركت های وابســته تعاون روســتایی این قرارداد را 
با كشــاورزان می بندند. اكبر فتحی با بیــان اینكه برای 
اجرای گسترده تر این طرح در استان شركت های خدمات 
غیردولتی ایجاد شده اســت، می افزاید: فارغ التحصیلان 
كشاورزی این شركت ها را اداره می كنند و به نوعی مانند 
شركت های خدمات جهادكشاورزی دولتی به كشاورزان 
خدمات دولتی ارائه می دهند. به گفته وی، كشــاورزی 
قراردادی در گلخانه های كوچكی كه توان بازاریابی ندارند 
هم در استان انجام می شود؛ برای این كار یك تعاونی ایجاد 
شده است كه با گلخانه های كمتر از 5هزارمترمربع قرارداد 
می بندد و هم نهاده ها را در اختیار آنها قرار می دهد و هم 

محصول آنها را به قصد صادرات خریداری می كند.

   لرستان در انتظار زیرساخت ها 

كشت قراردادی امسال در 5استان به غله و اداره بازرگانی 
و در ۱۰روستا ازجمله لرستان به تعاون روستایی سپرده 
شده اســت؛ این در حالی است كه مســئولان لرستان 
معتقدند تعاون روستایی استان امكاناتی در اختیار ندارد و 
زمانی كشاورزی قراردادی معنا پیدا می كند كه امكاناتی 
به كشــاورز داده شــود. معاون بهبود تولیدات گیاهی 
سازمان جهادكشاورزی در این باره به همشهری می گوید: 
كشاورزی قراردادی حلقه مفقوده بخش كشاورزی است. 
زمانی كه كشــاورز نداند برای چه كسی تولید می كند و 
خریدار محصولش كجاست ســردرگم است و مشخص 
نیست سرانجام كشــت و محصول تولیدی او چه خواهد 
بود. وزیر جدید كشاورزی وعده كشت قراردادی را داده 
كه درصورت اجــرا می تواند در بهبــود وضعیت خرید 
محصولات كشاورزی و حمایت از كشاورزان تأثیر مثبت 
داشته باشد، اما قبل از انجام هر كار باید زیرساخت های آن 
فراهم شود. جواد صالحیان می افزاید: در لرستان نیمی از 
كشت پاییزه انجام شده است و تا یك هفته دیگر كل كشت 
انجام می شود و فقط پلدختر و كوهدشت باقی مانده است، 
اما برای همین 2شهرســتان هم تعاونی روستایی هنوز 

دستوری دریافت نكرده.

       
قرار است در همه استان های كشور، حداقل 2۰درصد 
محصولات تولیدی اساســی امســال از طریق كشت 

قراردادی تامین شود.

فوت شدگان كرونایی؛ صفر
كرمانشاه، چهارمحال وبختیاری، خراسان شمالی و جنوبی توانستند  در پایان هفته 

گذشته، یك روز بدون فوت كرونایی را به ثبت برسانند 

با وجود اینكه مسئولان تأكید می كنند هنوز 
نشــانه ای مبنی بر وقوع پیك ششــم وجود 
ندارد، اما رعایت پروتكل های بهداشتی هنوز 
هم بهترین راه حل برای جلوگیری از افزایش 

مجدد آمار مبتلایان است
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صداي ماندگاري كه خاموش شد قرار است كشاورزان ضرر نكنند
سجاد رزمجو، خواننده موسیقي لري اهل ایران است كه در روستاي 
ســروك از توابع شهرســتان بویراحمد به دنیا آمد و از كودكي به 
خوانندگي علاقه مند بود. رزمجو یكي از سرشناس ترین خوانندگان 
لر اســت كه فعالیت خود را از دهه7۰ آغاز كرد و محبوبیت بالایي 
در میان مردم لر داشت. او علاوه بر خوانندگي در نواختن سازهاي 

گیتار، سه تار تا ویولن و سنتور مهارت داشت.

اتفاق تلخ براي خواننده مردمي
به گزارش همشهري، سجاد رزمجو ۱۴آبان امسال بر اثر انفجار در خانه اش 
دچار سوختگي شدید شده بود و در 2۴آبان پس از ۱۱روز در ۴۱سالگي در 
بیمارستان امیرالمؤمنین )ره( در شیراز درگذشت. سجاد رزمجو، خواننده 
معروف كهگیلویه و بویراحمد روز چهارشنبه 26آبان ۱۴۰۰ در یاسوج به 
خاك سپرده شد. در مراسم خاكسپاري این خواننده  محبوب، جمع زیادي 
از مردم كهگیلویه و بویراحمد، فارس، چهارمحال و بختیاري و خوزستان 
حضور داشتند؛ حضوري كه منجر به برگزاري مراسمي با شكوه در زادگاه 

سجاد رزمجو در روستاي سروك شد.

شروه خواني و آوازهاي محلي
رزمجو در خوانندگي شــیوه  خاص خود و در اجراي شروه خواني و آوازهاي 
محلي، تســلط و تبحر بسیاري داشــت. ازجمله آثار معروف سجاد رزمجو 
مي توان به آهنگ لري برگ ریواس با ســنتور و كمانچه و آهنگ هي بو كو 
یارم، آهنگ بي كس، آهنگ ایلل و باره، آهنگ شروه سجاد رزمجویي و آهنگ 
دستمال بازي اشاره كرد. شروه خواني نوعي نواي غمگین به معناي گریستن 
بر مرده در مناطق روستایي و عشایري كهگیلویه وبویراحمد است كه سوگ 
عاشورایي عزاداران را پرشورتر كرده است. این آیین فارغ از همه موسیقي هاي 
مدرن امروزي با لحن و آهنگي اندوهبار انجام مي شــود. یكي از مرثیه هاي 
متداول در آیین شــروه خواني»هوهوي« در جواب تك خوان)شروه خوان( 
است كه این در آیین ختم و عزاداري ها مرسوم است. رزمجو بارها در آیین هاي 

عزاي مردم كهگیلویه وبویراحمد به شروه خواني پرداخته است.

خواننده مردمي
یكي از خوانندگان بختیاري درباره رزمجو مي گوید: سجاد رزمجویي 
دل هاي مردم را شاد مي كرد و مردم باشكوه در مراسمش شركت 
كردند. كورش اسدپور با اظهار امیدواري از اینكه همه مردم ایران، 
زاگرس و استان كهگیلویه و بویراحمد همیشه در سلامتي و شادي 
باشند، مي افزاید: موسیقي ســرمایه هاي دل مردمي است كه در 

هواي سرد و باراني در مراسم سجاد رزمجویي شركت كردند.

گردآوري آثار رزمجو
با اینكه رزمجو آلبوم یا كار استودیویي منتشر نكرده است، 
اما مدیركل فرهنگ و ارشاد اسلامي كهگیلویه و بویراحمد 
در گفت وگو با همشــهري تأكید مي كند آثاري از این 
هنرمند كه از نظر كیفي امكان انتشار داشته باشد، 
گردآوري و منتشــر خواهد شد. محمدعلي 
پیرسبزي با بیان اینكه مرحوم رزمجو 
خواننده فولكلور بــود، مي افزاید: با 
همكاران واحد موسیقي جلسه اي 
داریم كه درباره بررسي آثار این 
خواننده فقید كه شــامل اشعار فولك و 
منتقل شده به صورت سینه به سینه است، 

رایزني خواهیم كرد.
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»شهر به اين قشنگي ديگه صفا نداره/ آب رو تو لوله كردن، سر 
لوله رو تابوندن، كجاها كه نبردن«؛ اين  شعارها صداي حنجره 
خشكيده زاينده رود است كه از گلوي انبوه مردم تحصن كننده 
اصفهان و كشاورزان خســارت ديده از بحران بي آبي رودخانه 
خشكيده بيرون آمده است؛ مردمي كه ديروز در مطالبه آب از 
بستر خشكيده زاينده رود صدايشــان را به مسئولان رساندند. 
لبه هاي گزنده تغيير اقليم كه 15سال است زيستن و كشاورزي 
در اســتان هاي مركزي را با تهديد جدي مواجه كرد، حالا به 

مرحله تنش بحران آبي رسيده است.
مردم اصفهان هربار با رهاسازي آب در بستر خشك شده در نقاط 
مختلف شهر مانند پارك ناژوان، سی وسه پل، خواجو، پل جويي 
و پل ورزنه، جريان يافتن زندگي در زنده رود را تماشا مي كنند و 
شهر حال و هواي ديگر مي يابد. اما مدت مديدي است كه آب به 
بستر اين رود تشنه نرسيده است. از چند روز قبل كه چندصد 
تن از شهروندان اصفهاني بر بستر خشكيده زاينده رود، به صورت 
كاملا مدني و مسالمت آميز، چادر تحصن در مطالبه جريان آب 
برپا كردند تا همين ديروز كه جمعيتی انبوه در اعتراض به عدم  
تأمين حقابه زاينده رود بر بســتر خشكيده اين رودخانه جمع 
شدند، نخســتين تجمع فراگير محيط زيستي براي بازگشت 
زندگي به قلب تاريخي ايران نيز شكل گرفت. اين تجمع كه در 
بستر خشك زاينده رود برگزار شده بود، حتي توجه مسئولان 
دولتي و نماينده ولي فقيه در اصفهان را نيز به  خود معطوف كرد.

اختصاص ۳۸۰۰ميليارد تومان براي اصفهان
به منظور حل مشــكلات كشاورزان و توســعه طرح هاي آبي 
اصفهان، ۳۸۰۰ميليارد تومان اختصــاص مي يابد. اين خبر را 
ديروز سيدرضا مرتضوي، استاندار اصفهان اعلام كرد و گفت: 
مبلغ 15۰۰ميليارد تومان از طريق صنايع، تأمين و در صندوق 
ســازگاري با كم آبي به جهاد كشــاورزي تحويل شود تا بين 
حقابه داران تقسيم شود. همچنين مبلغ 15۰۰ميليارد تومان 
براي تكميل سامانه دوم آبرساني اصفهان تخصيص يابد. از سويي 
طرح هاي تكميلي اين تصفيه خانه ها براي استفاده بهينه و هرچه 
بهتر از پساب درنظر گرفته شده است تا از آن براي بهره گيري 
در صنعت كشاورزي استفاده شود و براي هريك ۴۰۰ميليون 

تومان درنظر گرفته ايم.

درس بزرگ اعتراض اصفهان
آنچه بيش از بحــران اخير آبــي در اصفهان اهميــت دارد، 
درســي مهم براي سياســت هاي انتقال آب است. طرحي كه 
15سال اصفهان و حوضه آبي زاينده رود را با خشكسالي شديد 
مواجه كــرده، در واقع طرح انتقال آب ميان حوضه اي اســت. 
خشكي بســتر زاينده رود، بزرگ ترين شــاهد بر آن است كه 

مسئولان محيط زيستي را بر اين نكته واقف كند كه انتقال آب 
ميان حوضه اي از اساس غلط است. متأسفانه در سال هاي اخير 
بارها خبر طرح هاي انتقال آب از درياي خزر و خليج فارس به 
مركز كشور شنيده شده و براي اين طرح ها بودجه هاي كلان 
درخواست شده است؛ در حالي كه سرنوشت همه اين طرح ها 
چيزي جز تكثر خشكسالي نيســت. يخچال هاي سرچشمه 
زاينده رود و كارون در زردكوه و شــاهان كوه شــتابان در حال 
آب شدن است و سرچشــمه هاي اصلي كوهرنگ رو به نابودي 
است. هم اكنون تغيير اقليم بيشــتر از هر زمان ديگر، هزينه 
چندهزار ميليارد توماني طرح هاي انتقال آب در سرشاخه هاي 

كارون و زاينده رود را بي ثمر ساخته است.

ماجراي طومار شيخ بهايي 
تخريب حقابه زاينده رود، خــط بطلاني بر قرن ها مديريت آب 
در اين منطقه است. 52۰سال پيش يعني در سال 92۳ قمري 
شيخ بهايي طوماري تهيه كرد و مشكل تقسيم آب كشاورزان را 
در زاينده رود حل كرد. در نسخه بازنويسي شده اين طومار كه 
در كتابخانه ملي مستند شده، آمده اســت: »آب زاينده رود بر 
اســاس طومار با درنظرگرفتن جمعيت، جنس خاك زراعتي، 
تسلط آب اين رودخانه بر اراضي آن و نيز دوري و نزديكي محل 
به سرچشمه رودخانه به مقدار معيني به همراه بلوك اختصاص 
يافته است و در نتيجه به كليه بلوكات لنجان و النجان )اشيان، 
اشــترجان و گركن( كه از لحاظ وســعت محدودتر از براآن و 
رودشتين، ولي بسيار پرجمعيت تر هستند، 1۰سهم، ماربين 
۴ســهم، جي و برزرود كه همواره پرجمعيت بوده اند، با وجود 
محدوديت نسبي وسعت اراضي 6ســهم، كرارج ۳سهم، براآن 
۴سهم و رودشتين 6سهم تخصيص داده شده است. هنگام شروع 
فعاليت هاي زراعي يعني ابتداي بذركاري و احتياج شديد به آب، 
كليه آب زاينده رود به يك يا چند بلوك اختصاص مي يابد و در 
صورتي كه مقدار آب موجود در رودخانه مازاد بر احتياج بلوك 
مورد نظر باشد، ساير بلوكات مي توانند نسبت به سهام خود از 

مازاد آب استفاده كنند.«

جمعيتی انبوه از   مردم اصفهان با حضور در بستر زاينده رود، براي تأمين حقابه اين رودخانه يك صدا شدند

طلبآبازبسترزايندهرود

سيدمحمد فخار
خبرنگار

سيدمحمد بهشتي
رئيس سابق پژوهشگاه ميراث فرهنگي و گردشگري

تعدي به جريان طبيعي زاينده رود 

تعداد بسيار كمي از رودخانه ها در مركز فلات ايران جريان دائمي 
دارند. زاينده رود، رودخانه كرج و جاجرود ازجمله رودخانه هاي 
با جريان دائمي در مركز فلات ايران هســتند. مهم ترين آنها 
رودخانه زاينده رود است. اين رودخانه به اندازه اي اهميت دارد كه حتي نام آن نيز تأييد كننده 
اين اهميت است. رودخانه اي كه منجر به زايش زيستگاه هاي متعدد در جوار جريان دائمي 

خود شده است. قواعد حاكم بر رودخانه زاينده رود نيز حاصل تجربه تاريخي زيستي بود. 
تا آنجا كه اجازه  داد در مركز فلات ايران، اين رودخانه در مسير جريان خود حتي تا انتهاي 
مسير كه به تالاب گاوخوني منتهي مي شود، زيستگاه هاي مختلف ازجمله مهم ترين آنها، 
شهر اصفهان را پديد آورد. زاينده رود مهم ترين و پرآب ترين رودخانه مركز فلات ايران است، 
اما اين به معناي وجود آب فراوان در جريان اين رودخانه نبود. بنابراين براي اينكه بيشترين 
بهره برداري از آب زاينده رود صورت بگيرد، نياز به تمهيدات مهندسي، مديريتي و حقوقي 

دقيق بود تا بهره وري از آب زاينده رود به بهترين شكل مديريت شود.
از جمله تمهيدات حقوقي نظام بهره وري آب زاينده رود، طومار منتسب به شيخ بهايي است. 
مبدع اين طومار البته شيخ بهايي نيست. اين طومار پيش از او نيز وجود داشت اما در دوران او 
بود كه مجددا تنظيم و براساس شرايط آن دوره به روزرساني، احياء و مورد استفاده قرار گرفت. 
طومار شيخ بهايي حقآبه تمامي زيستگاه هاي واقع در طول مسير زاينده رود را مشخص كرده 
بود و همگان ملزم به رعايت آن بودند. حكومت هم مسئول نظارت بر رعايت اين طومار و حقآبه 
زاينده رود بود. تمهيدات مهندسي رودخانه زاينده رود در دوران صفويه نيز در مديريت آب 
زاينده رود بسيار دقيق بود. اصفهان در دوره صفويه بين 5۰تا 65هزار نفر جمعيت داشت و 
زماني كه شاه عباس تصميم به برگزيدن اصفهان به عنوان پايتخت گرفت، طراحي اوليه را 
براي 65۰هزار جمعيت ساكن در اين شهر برنامه ريزي كرد. يكي از موضوعات مهم تامين آب 
براي جمعيت شهر اصفهان بود. به همين دليل تمهيدات مهندسي بسيار ظريف، هوشمندانه 
و خلاقانه اي به كار بست تا منبع آب واحد شهر اصفهان، يعني رودخانه زاينده رود به بهترين 
شكل ممكن بهره برداري شــود. اين تمهيدات به اندازه اي هوشــمندانه بود كه با افزايش 
فوق العاده جمعيت شهر اصفهان در اواخر دوره صفويه به يك ميليون جمعيت، توانست آب 
مورد نياز را از محل رودخانه زاينده رود تامين كند. آب شهر اصفهان از قنات ها تامين نمي شود 
و اين زاينده رود بود كه در قالب مادي ها و وضعيت آبخوان داري موجب تغذيه سفره هاي آب 
زيرزميني اصفهان مي شد و هر خانه با داشتن يك چاه، آب مورد نياز خود را با گاوچاه تامين 
مي كرد. در توصيف دقت تمهيدات مهندسي دوره صفويه در نظام بهره وري آب زاينده رود، 
همين بس كه بدانيم آنها بندهاي كوچكي بر رودخانه زاينده رود احداث كردند و پل خواجو را 
كه در واقع يك سد است بر همين رودخانه احداث كردند. پل خواجو درست در نقطه شكاف 
يك صخره بزرگ زير بستر رودخانه احداث شده است كه علاوه بر ترميم و پوشاندن شكاف 
صخره، آب بندي ايجاد كرده است تا با ماندگاري آب در آن نقطه، سفره آب زيرزميني اصفهان 

تغذيه شود. اين پل همچنين تسهيل كننده عبور و مرور در دو سوي زاينده رود نيز بود.
شيوه مديريتي و انتظامات حقوقي و تمهيدات مهندسي به كار بسته شده در مديريت آب 
زاينده رود اما، طي 7۰سال اخير دچار اختلال شد. با رودخانه زاينده رود و سير طبيعي آن به 
شكلي تعدي گونه رفتار و سازوكار طبيعي رودخانه با احداث كارخانه هاي ذوب آهن و فولاد 
مباركه دستكاري شد. در تمام دنيا چنين تاسيساتي در جوار درياها و نقاط پرآب راه اندازي 
مي شود. همان ابتدا هم قرار بود فولاد مباركه و ذوب آهن اصفهان در بندرعباس احداث شوند. 
اما متأسفانه اين صنايع به اصفهان رفتند و سهم قابل توجهي از آب زاينده رود را مصرف كردند.

بعدتر گمان مي رفت با احداث سد و ذخيره كردن آب در بالادست زاينده رود، مديريت آب 
به شكل صحيح انجام مي شود. درحالي كه آب در سينه كش آفتاب ذخيره و بخش زيادي از 
آن تبخير مي شد. تصور بود قرار است آب مديريت شود. اما اين مديريت خالي از خلاقيت 
هوشــمندانه عصر صفوي در نظام بهره برداري و جريان زاينده رود بود. تا يكصد سال پيش 
منطقه چهارمحال و بختياري تنها ييلاق عشايري بود و زراعت گسترده در آن وجود نداشت. 
بنابراين از منابع آب جاري در منطقه چهارمحال و بختياري نيز اســتفاده بي رويه صورت 
نمي گرفت. پس از يكجانشين شدن عشاير بختياري در اين منطقه كه آن هم سابقه طولاني 
ندارد، اتفاقي كه افتاد آن بود كه دولت هاي قبل اختيار احداث باغات گسترده به ساكنان اين 
منطقه دادند و بخش قابل توجهي از آب جاري در چهارمحال و بختياري صرف باغات  شد. 
همين دخل و تصرف ها بود كه نظام طبيعي جريــان آب زاينده رود را مختل كرد و موجب 
خشكيدگي پايين دست رودخانه و تضييع حقوق كشاورزان شد. درنتيجه    كشاورزان اصفهان 
ديگر قادر به زراعت نبودند و سفره زيرزميني آب اصفهان تخليه و فصل فرونشست آغاز شد. با 
اين تفاوت كه فرونشست هاي ناشي از تخليه سفره هاي آب زيرزميني اصفهان، عمدتا در بخش 
تاريخي اين شهر اتفاق افتاده و هنوز در نقاط تازه احداث شده انعكاس نيافته است. بدين ترتيب 
با تعدادي معدود خطاي بزرگ، هزاران مشكل در اصفهان پيش آمد كه اگر درصدد جبران اين 
خطاها باشيم بايد بدانيم با آزاد شدن مقطعي جريان آب در زاينده رود مشكلي حل نمي شود. 
بلكه بايد به فكر برچيدن اختلالاتي بود كه در جريان طبيعي رودخانه زاينده رود ايجاد شد و 
تا زماني كه اين اتفاق نيفتد، سامانه طبيعي امكان بازگشت ندارد. اگرچه ممكن است برخي 
موضوع خشكسالي و تغييراقليم را در ارتباط با خشكيدگي زاينده رود مطرح كنند، اما بايد به 
اين افراد يادآور شد كه وقتي سامانه طبيعي با تعدي دچار اختلال شود، در برابر خشكسالي و 
تغيير اقليم بي پناه تر مي شود و مردمي كه در حوزه نفوذ رودخانه اي همچون زاينده رود زندگي 

مي كنند، صدمات بيشتري از دستكاري در نظام طبيعي متحمل مي شوند.

طرح روز

  معاون اول رئيس جمهوري به وزراي نيرو و جهادكشاورزي 
مأموريت داد مشكل زاينده رود را در اسرع وقت حل كنند

  امام جمعه اصفهان: همراه كشاورزان هستيم و بايد 
خسارت آنها به  شكل بلاعوض جبران شود

تلاشدولتبرایحلمشکلزايندهرود
يك هفته پس از جلسه كشــاورزان اصفهاني با وزير 
نيرو كه با هدف بررسي راهكارهاي تأمين آب ۳۰۰هزار 
كشاورز منطقه برگزار شده بود، ديروز و در پي حضور 
كشاورزان در بستر زاينده رود و پل خواجو، معاون اول 
رئيس جمهور به وزراي نيرو و جهادكشاورزي دستور 
حل مشــكل آب زاينده رود را داد. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني دولت، همزمان با تجمع هزاران كشاورز 
اصفهاني و درخواست از مسئولان براي جاري شدن آب 
در زاينده رود، رئيس جمهور به معاون اول خود دستور 
داد با كشاورزان گفت وگو كند. پس از اين دستور، محمد 
مخبر به وزراي نيرو و جهادكشاورزي مأموريت داد در 
اسرع وقت براي حل مشــكل حوضه آبريز زاينده رود 
در اســتان هاي چهارمحال و بختياري، اصفهان و يزد 

اقدام كنند.
معاون اول رئيس جمهوري با بيان اينكه دولت بجد دنبال 
حل مشكل زاينده رود است، گفت: از نزديك وضعيت 
زاينده رود و مناطق كشاورزي استان را ديده ام و مي دانم 
كه شرايط سختي است. به گزارش پاد، محمد مخبر در 
گفت وگوي تلفني و زنده با مردم اصفهان كه از شبكه خبر 
پخش شد، از وفاداري مردم استان اصفهان در جنگ و در 
همه صحنه هاي انقلاب تشكر كرد و افزود: مردم اصفهان 
همواره در هر شرايطي در صحنه دفاع از انقلاب حضور 
داشتند. وي تصريح كرد: امسال خشكسالي وضعيتي 
پيش آورده كه در اكثر استان هاي كشور دچار مشكل 
هستيم؛ به شكلي كه رئيس جمهور در طول همين يك ماه 
گذشته 2 بار شــوراي عالي آب را برگزار كرد. آيت الله 
رئيسي طي 2ماه گذشته هم مرتب شرايط آب كشور را 
دنبال مي كرد و امروز هم به شدت پيگير وضعيت آبي در 
استان اصفهان بود. معاون اول رئيس جمهوري گفت: به 
وزير نيرو و جهاد كشاورزي گفته ام كه به سرعت مشكل 
آبريز زاينده رود در هر ۳استان چهارمحال و بختياري، 
اصفهان و يزد را تدبير و اين مســئله را به هر نحوي كه 
مي شــود، مديريت كنند تا بتوانيم اين دوره سخت را 
پشت سر بگذاريم. مخبر با بيان اينكه واقعا دنبال حل 
مشكل هستيم، افزود: من شرايط مردم اصفهان را درك 
مي كنم و خودم در بين اين عزيزان در شــرق اصفهان 
حضور داشتم و شرايط سخت آنجا را ديده ام. اين ۳استان 
دچار مشكل هستند. ما هم بجد دنبال اين هستيم كه 
انشاءالله با هر وسيله اي كه هست مشكل اين استان ها 
به ويژه مردم اصفهان حل شود. وي گفت: جلساتي روز 
شنبه)امروز( برگزار مي شــود و نتايج اين جلسات را 
به اطلاع مردم خواهيم رســاند. وزيران هم دارند روي 
موضوع كار مي كنند و طرح هاي مختلفي را بررســي 
كرده اند و پيشنهادهايي دارند كه بعد از اتمام بررسي ها، 
اقدام خواهيم كرد. معــاون رئيس جمهوري همچنين 
در يك دســتور ويژه به وزيران نيرو و جهاد كشاورزي 
خواستار رسيدگي فوري به حل مشكل آبريز زاينده رود 
در هر ۳استان چهارمحال و بختياري، اصفهان و يزد شد.


نمازجمعه ديروز اصفهان رنگ وبوي مطالبه محيط زيستي گرفت و نماينده ولي فقيه در استان 
و امام جمعه اصفهان نيز در اين باره واكنش نشــان داد. آيت الله سيديوسف طباطبايي نژاد در 
خطبه هاي نمازجمعه اعلام كرد: همه ما همراه كشاورزان هستيم و معتقدم در شرايط فعلي بايد 
خسارت كشاورزان به  شكل بلاعوض جبران شود. كشاورزان اصفهان درآمد ديگري ندارند و 
براي رفع مشكل آنها چاره انديشي نشده است. كشاورزان بالاترين مقام را نزد خدا دارند و همه 
مردم اصفهان از اينكه آب نباشد يا كم باشد نگرانند. زيرا با نبود آب، نمي توان كشاورزي كرد. 
كمك بلاعوض، پرداخت خسارت، تغيير كاربري زمين هاي كشاورزي بدون درنظرگرفتن سهم 
دولت و اولويت استخدام فرزندان كشاورزان، ازجمله راهكارهايي است كه مي توان اجرايي كرد.  
نماينده ولي فقيه در استان اصفهان تصريح كرد: من همراه كشاورزان هستم، آنها راهپيمايي 

كردند كه دولتمردان مشكل شان را متوجه شوند. البته معتقديم برخي حرف ها از كشاورزان 
نيست و نبايد حرف هاي بي پايه كه صحت ندارد به نام كشاورزان تمام شود. طباطبايي نژاد افزود: 
وعده هايي كه راجع به آب اصفهان داده مي شــود، همچون انتقال آب از بهشت آباد ۱۰سال و 
انتقال آب از خليج فارس2۰سال طول مي كشد.وي با اشاره به اينكه دولت بايد جلوي حق خواهي 
و سهم خواهي اضافه آب را بگيرد، گفت: مجموع مصرف آب آشاميدني اصفهان، ۱2مترمكعب بر 
ثانيه است كه 2مترمكعب بر ثانيه آن براي يزد مي رود و اين مقدار آب انتقالي در ثانيه حتي كف 
رودخانه زاينده رود را هم تر نمي كند. امام جمعه اصفهان به كاهش بارش ها نيز اشاره كرد و گفت: 
آب ذخيره پشت سد زاينده رود بايد يك هزار و ۴۰۰ميليون مترمكعب باشد، اما نيست. وي ادامه 
داد: ۵۸شهر و ۳۳۵روستا در غرب و شرق اصفهان با آب زاينده رود از طريق تصفيه خانه باباشيخ 
علي تغذيه مي شوند. شهرهاي كوهپايه، هرند، نيك آباد، محمدآباد و حسن آباد تا رامشه كه در 
گذشته از آب چاه استفاده مي كردند جزو همان شهرهاي استفاده كننده از آب زاينده رود هستند.

واكنشامامجمعهاصفهانبهمطالبهمحیطزيستی

سدهايحوضهزايندهرودوضعیت2سالاخیرسدزايندهرود

حجم بارندگي بالادستميزان حجم آب وروديذخيره پشت سدسال

208ميليون مترمكعب79ميليون مترمكعب138ميليون مترمكعب1399

637ميليون مترمكعب111ميليون مترمكعب155ميليون مترمكعب1400

نام رودخانهمرحلهاستانعنوان سد
زاينده روددر دست بهره بردارياصفهانسد تنظيمي زاينده رود

زاينده روددر دست بهره بردارياصفهانسد زاينده رود
زاينده روددر دست مطالعهچهارمحال و بختياريسد زاينده رودعليا )تنگزي(

زاينده روددر دست مطالعه چهارمحال و بختياريسد نصيرآباد

26917كيلومترمربع
مساحت حوضه آبريز زاينده رود

پراكنشزايندهرود

جمعیتحوضهزايندهرود

اصفهان
 92درصد 

چهار محال و 
بختياري

8 درصد 

اصفهان
4ميليون نفر

چهارمحال وبختياري
188هزار نفر

91درصد 
چهارمحال وبختياري 

)۱۵۵ميليون مترمكعب(

تقسیمآبزايندهرود

حقابهموردنظرمردماصفهان
    ۱۳ مترمكعب بر ثانيه

9درصد
اصفهان 
)۱۴۰۰ميليون مترمكعب(

روزشمار زاینده رود

آبزايندهرودبهيزدرفت
فاز نخست طرح انتقال آب از زاينده رود در قالب طرح 
انتقال ۱۴۰ميليون مترمكعب آب به صنايع استان هاي 
يزد و كاشان توسط محمد خاتمي، رئيس جمهور وقت به 

بهره برداري رسيد.

نخستینخشکيسراسري
جريان آب زاينده رود پس از قرن ها يكباره خشك شد 
و در مسير سراسري خود از كوهرنگ تا تالاب گاوخوني  

جريان دائمي خود در كل مسير را از دست داد.

كاهشچشمگیرارتفاعبرف
ارتفاع برف در سرچشمه هاي زاينده رود يعني زردكوه 
و چلگرد كه در بدترين حالت 2.۵متر بود، به كمتر از 

يك متر رسيد.

آخرينديداربازايندهرود
آخرين باري كه مردم اصفهان و كشاورزان شرق استان 
آب اين رود را ديدند، 2۵تير بود كه زاينده رود با هدف 
تأمين نياز آبي دامداري ها، آبياري كشتي و باغات شرق 

به مدت ۵روز در بستر رودخانه رها شد.

شکلگیرينخستینتجمعكشاورزان
در نخستين روز حضور كشــاورزان براي اعتراض به 
كاهش چشمگير حقابه زاينده رود، علي اكبر محرابيان 
وزير نيرو در جمع كشاورزان حاضر مي شود و وعده حل 

مشكلات آنها را مي دهد.

خشکيبسترزايندهروددرشهراصفهان
كمتر از يك ســال پس از افتتاح طرح انتقال آب از 
زاينده رود، ورودي آب زاينده رود به شهر اصفهان 

۳هفته خشك شد.

افتتاحتونلسومكوهرنگ
تونل سوم كوهرنگ در زمينه انتقال آب زاينده رود 
از اصفهان به يزد افتتاح شــد تا حجم انتقال آب از 

حوضه زاينده رود به ۸۰۰ميليون مترمكعب برسد.

نخستیناعتراضكشاورزان
كشاورزان و دامداران اصفهاني در مخالفت با تونل 
بهشــت آباد، اجراي اين طرح را باعث صدمه ديدن 
منابع آبي، كشاورزي و اقتصادي استان عنوان كردند.

خشكشدنسرچشمه
براي نخســتين بار در تاريخ زاينــده رود، جريان 
آب چشــمه كوهرنگ يكي از پرآب ترين منابع آب 
چهارمحال و بختياري و سرچشمه زاينده رود به طور 

كلي خشك شد.

حضورهزارانكشاورزوشهرونداصفهاني
يك هفته پس از حضور كشاورزان در بستر خشك 
زاينده رود، شــهروندان اصفهاني با حضور در ميان 
آنان براي تأمين حقابه اين رود كه سرچشمه زندگي 

در شهر است، همصدا شدند.
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شهر شماره  8366

 مديريت شــهري تهران از يك سو 
به دنبال جــان دادن دوباره به حوزه گزارش

ساخت وساز اســت و از سوي ديگر 
هدايت طــرح »جهش توليد مســكن« مختص 
پايتخت را به سمت بافت فرسوده پيگيري مي كند. 
به عبارتي، تلاش مي شود تا هم گره ها و قفل هايي 
را كه بر ساخت وساز زده شده  با ارائه راهكارهايي 
باز كند و هم فرصت طرح دولت را كه »نهضت ملي 
مســكن« نيز نام دارد  براي نوســازي خانه هاي 

فرسوده و ناپايدار شهر غنيمت بشمارد.
به گزارش همشــهري، طي ســال هاي اخير به 
واســطه ركود و ســختگيري هايي كه شهرداري 
براي متقاضيان نوسازي بنا و صدور پروانه ساخت 
ايجاد كرده بود، شهرســازي از تــب و تاب افتاد. 
همين مســئله موتور اصلي اقتصاد شــهري را تا 
حدي زيــادي تنها با توجيه شهرفروشــي از كار 
انداخت؛ درصورتي كه تراكم فروشي بر پايه اصول، 
محيط زيست و طرح هاي بالادستي به ويژه طرح 
تفصيلي و نه شهرفروشي باشــد مي تواند توسعه 

شهر را در پي داشته باشد.
در اين بين، مهدي عباســي، رئيس كميســيون 
معماري و شهرسازي شوراي شــهر تهران، يكي 
از عوامل تأثيرگذاري را كــه باعث كاهش انگيزه 
ساخت وساز شده افزايش رقم عوارض ساختماني 
و دشــواري هاي روند صدور پروانــه مي داند. او 

مي  گويد: »ايــن افزايش، بســياري از متقاضيان 
را دچار مشــكل جدي كــرده اســت. بنابراين 
به دنبال تعديل بخشــنامه هاي شهرداري در اين 
ارتباط هســتيم.« عباســي با بيان اينكه بايد با 
اتخاذ تدابيــري، راه را براي ســرمايه گذاري در 
محدوده هاي فرسوده شهر هموار كنيم، مي افزايد: 
»پيش بيني بســته هاي تشــويقي يكي از تدابير 
جدي است كه مديريت شــهري جديد روي آن 

تمركز دارد.«

تخفيف و تشويق در راه است
آمار سازمان نوسازي شــهر تهران نشان مي دهد 
كه در پايتخت 4500هكتار بافت فرسوده وجود 
دارد كه مناطــق 12،10، 14،15، 16و 17از اين 
نظر در صــدر هســتند. كاوه حاجي علي اكبري، 
مديرعامل ســازمان نوســازي در اين خصوص 
مي گويد: »50درصد بافت فرســوده با مشــكل 
كم دوامي روبه رو ست؛ يعني در برابر زلزله به شدت 
آســيب پذير هســتند. حال براي اينكه نوسازي 
در آنها صورت بگيــرد، توجه به 2موضوع اهميت 
دارد؛ نخست آنكه مشــوق هاي لازم به مردم ارائه 
شــود و دوم اينكه فرايندهــاي اداري مربوط به 
ساخت وساز آســان و كوتاه شــود. البته افزايش 
نوسازي مجموعه اي از سياست ها را مي  طلبد؛ از 
حل مشكل مالكيت زمين ها تا اعطاي تسهيلات 

و ...  درصورتي كه بتوانيم مشوق هاي لازم را ايجاد 
كنيم، قطعا مردم هم به ســمت نوسازي ترغيب 

بيشتري مي شوند.«
يكي از مشوق هايي كه علي اكبري از آن صحبت 
مي كند در دوره مديريت شــهري جديد، فراهم 
شــده؛ به گونه اي كه شوراي شــهر لايحه اخير 
شــهرداري مبني بر تخفيف 25درصدي عوارض 

صدور پروانه را يك ماه ديگر تمديد كرده است.

نقش هدايتگري شهرداري
مدتي پيش شــهردار تهران در كميسيون عمران 
مجلس شوراي اســلامي گفت كه تهران باتوجه 
به 12 هزار هكتار بافت ناپايــدار و حدود 4 هزارو 
565 هكتار بافت فرسوده و به همين ميزان  بافت 
فريزشده شهري، مي تواند سهم و ظرفيت خوبي 
براي قانون جهش توليد مســكن داشــته باشد. 
اظهارات عليرضا زاكاني پس از ابلاغ قانون جهش 
توليد مسكن بيان شد و نشان مي دهد كه در ميان 
ديگر ارگان هاي سياســتگذار، مديريت شــهري 
مي تواند زمينه هدايت رويكرد هاي خانه سازي به 

سمت بافت فرسوده را فراهم كند.
در اين قانون تمركز اصلي بر ساخت مجتمع هاي 
بزرگ در كنار شهر ها ست؛ درحالي كه نمونه هاي 
قبلي اين اقدام، مشــكلات بيشتري بر مشكلات 
شهرها افزوده است. در مقابل بافت هاي فرسوده با 
مساحت زياد و جمعيت فراواني كه در خود جاي 
داده اند، يكي از معضل هاي اصلي زندگي شهري 
در ايران به شمار مي آيند. مديريت شهري تهران 
در رأس شهرداري هاي كشور بيش از ديگر نهاد ها 
با مشكل اداره بافت هاي فرسوده در تماس است. 
تأكيد بر ضرورت رسيدگي به بافت هاي فرسوده 
در چارچوب قوانين و سياست هاي كنوني خواهد 

توانست بخشي از اين مشكل را حل كند.
در ايــن ميــان، حميدرضا صارمي، سرپرســت 
معاونت شهرســازي و معماري شــهردار تهران 
يكي از مشــكلات مهم موجــود را طولاني بودن 
زمان صدور پروانه مي  داند. او مي گويد: »ميانگين 
زمان صدور پروانه در شهر تهران 80روز است، اين 
در حالي است كه براســاس قانون، شهرداري ها 
مكلــف هســتند، طي مــدت يــك هفته پس 
از دريافت مــدارك لازم و اخذ عوارض، نســبت 
به صدور پروانه ســاخت اقدام كننــد. البته اين 
مشكل صرفا مختص شهر تهران نيست و ميانگين 

زمان صدور پروانه در ساير شــهرهاي كشور نيز 
طولاني اســت. فرايند طولاني صدور پروانه يكي 
از مصاديق موانع توليد به حساب مي آيد.« صارمي 
با بيان اينكه زمان صدور پروانه ســاختماني تنها 
به مديريت شــهري مربوط نيســت، مي افزايد: 
»بخشــي از طولاني شدن اين مســير مربوط به 
دريافت استعلامات از ســازمان هاي ديگر است. 
يكي از اين ســازمان ها، نظام مهندسي است كه 
اغلب، دريافت استعلامات ارجاعي به اين سازمان 
چند ماه طول مي كشد، همچنين انجام استعلام 

باغ بودن يا باغ نبودن ملك كه توســط كميسيون 
ماده 7 انجام مي شود نيز ماه ها طول مي كشد. اما 
بايد توجه داشت كه طولاني شدن اين استعلامات 
علاوه بر كند شــدن فرايند صدور پروانه، منجر به 
ايجاد فساد هم مي شــود. برخط نبودن ارتباطات 
بين ســازمان ها و نهادهاي ذيربط ازجمله وزارت 
مسكن و شهرسازي، سازمان ثبت اسناد و املاك 
كشــور، وزارت امور اقتصادي و دارايي، شــركت 
گاز، برق و آب و ... از ديگر مسائلي است كه باعث 

طولاني شدن فرايندهاي شهرسازي مي شود.« 

 قفل و بست ساخت مسكن 
برداشته شود

موضوع مسكن در كلانشــهر تهران با 
ساير شهرهاي كشــور متفاوت است. 
شايد در شــهرهاي كوچك با ساختن 

200 تا 500 واحد مسكوني مشكل مسكن حل شود؛ مثلا در شهر 
قم با ساخت شهرك پرديسان بخش عمده اي از مشكلات برطرف 
شد و خوشبختانه اين موضوع كمك بزرگي به حل مشكل مسكن 
بود. در كلانشهر تهران به دليل گســتردگي و عقب ماندگي ها در 
چند سال گذشته با مشكلات جدي در زمينه تأمين مسكن روبه رو 
هستيم؛ البته شهر پرند و پرديس ساخته شدند و خانه سازي  هايي 
در اين بخش ها براي تامين مسكن صورت گرفت. درخصوص بحث 
تامين مسكن در كلانشهر تهران در درجه اول بايد گفت كه قفل 
و بست به موضوع مسكن سازي  زده شده  و كار را براي ساخت وساز 
سخت كرده اند. برخي اقدامات باعث گران شدن مسكن شده و بايد 
اين موانع را برطرف كنيم. بايد صدور پروانه را براي شهروندان سهل 
كنيم تا بتوانند ساختمان سازي منطقي و طبق ضوابط شهرسازي 
خانه سازي  انجام دهند. ما بايد شــهروندان را تشويق كنيم تا به 

سمت ساخت وساز منطقي و قانوني روي بياورند.
در دوره جديد مديريت شهري اعلام كرديم كه اگر كسي عوارضش 
را نقدا پرداخت كند، مي تواند از 25درصد تخفيف استفاده كند. 
يك مدت زماني براي اين كار درنظر گرفتيم و باز هم در شــوراي 
اســلامي شــهر تهران يك فوريت تمديد اين مصوبه به تصويب 
رسيد و شهروندان مي توانند از اين تخفيف يك تا 2 ماه آينده هم 
استفاده كنند. البته مسائل ديگري هم وجود دارد. ما بايد مردم را 
تشويق به ساخت وساز كنيم. هم اكنون ساخت وساز در تهران كند 
شده است و كمتر از يك سوم نوســازي و بازسازي انجام مي شود. 
ما بايد به خانه سازي  در تهران كمك كنيم. البته دولت هم در اين 
زمينه برنامه هايي دارد. مردم بايد خودشان به سمت مسكن سازي  
حركت كنند تا بتوانيم كمبودها را برطــرف و عقب ماندگي ها را 

جبران كنيم.
ايده اول بــراي تهران عــلاوه بر تامين مســكن اين اســت كه 
ساخت وساز تســهيل و راحت تر شــود. البته برنامه هايي در اين 
زمينه وجود دارد؛ مانند اينكه مدت زمان صدور پروانه ساختماني 
كمتر شود و قرار اســت تا چند روز آينده پيشنهادهايي از سوي 
شهرداري تهران به شوراي اسلامي شهر تهران ارائه شود تا هر چه 
سريع تر اين كار انجام شود. شهرداري تهران تعدادي پيشنهاد در 
زمينه تامين مسكن دارد؛ ابتدا بايد به سمت نوسازي بافت فرسوده 
برويم و از زمين هاي موجود در آنجا براي ساختمان سازي  استفاده 
كنيم. دولت هم مي توانــد در اين زمينه ســرمايه گذاري كند و 

براساس ضوابط، ساخت و سازها صورت گيرد. )فارس(

نگاه تخفیف ویژه براي احیای بافت فرسوده
مديريت شهري قصد دارد با ارائه مشوق های اقتصادي، هم به ساخت وساز رونق دهد و هم راه نوسازي 4500 هكتار بافت فرسوده را هموار كند

مهدي چمران
رئيس شوراي اسلامي شهر تهران

پور
ناه

ر پ
 امي

ي/
هر

مش
س: ه

عك

مشكلات اصلي موجود در نوسازي
   سختگيري هایي مثل عدم ارائه یك طبقه بيشتر  به عنوا ن تشویقی

   طولاني بودن فرایند صدور پروانه
   كمبود زیرساخت هاي لازم

   پایين بودن سرانه هاي خدماتي
   كم بودن عرض كوچه ها

   مشكلات هماهنگي بين بخشي 

اقدامات  در دستور كار
   بازنگري فوري در تراكم و طبقات مجاز براي بازآفریني

   ارائه بسته هاي تشویقي و تخفيف هاي مربوط به پروانه
   الكترونيكي ساختن فرایندهاي ساخت و ساز

   بهره گيري از طرح جهش مسكن دولت
   كاهش زمان صدور پروانه

آمار بافت فرسوده تهران
   4500هكتار وسعت

   7درصد از كل مساحت شهر
   18درصد جمعيت شهر

   210هزار قطعه مسكوني
   95درصد در مناطق 7تا 20

   85درصد در جنوب خط خيابان انقلاب- آزادي
   550هكتار بافت فرسوده مربوط به منطقه 12 
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تازه هاي نشر

  همزاد
»همــزاد« در ســی ام ژانویه  ۱۸۴۶ منتشــر 
شــد؛ ۱5روز پس از انتشار نخســتين داستان 
داستایفسکی. این رمان ماجرای تکوین و تحول 
جنون آقای گاليادکين، یک کارمند اداره است. 
داستایفســکی، در آغاز کار نویسندگی، در این 
کتاب با استاد خود، گوگول، به رقابت برخاسته 
است و ميان این اثر و داستان های »یادداشت های 

یک دیوانه«، »شنل« و »دماغ« تشابه هایی به چشم می خورد. گاليادکين 
آدم خيلی معمولی اي اســت که دچار توهم می شود و شخصی چون 
خودش را می بيند. نفوذ گوگول در نویسندگان بعد از خود مسلم است اما 
این نفوذ در داستایفسکی بيش از بقيه به چشم می آید. »همزاد« نوشته 
فيودور داستایفسکی  را سروش حبيبی  به فارسي برگردانده و نشر ماهي 

این رمان ۲۱۶صفحه اي را به بهاي ۴۸هزار تومان منتشر کرده است.

  زنگبار
رمان »زنگبار یا دليل آخر« نوشته آلفرد آند رش 

را نيز سروش حبيبي به فارسي برگردانده است.
در این رمان پرکشش و خواندني، پسری مشتاق 
زندگی ماجراجویانه به ســبک هاکلبری فين، 
ملوانی تندمزاج، کشيشی رو به موت، کمونيستی 
سرخورده از حزب شکست خورده اش و دختری 

یهودی در حال فرار، در روســتایی ساحلی به هم 
می رسند و برای فرار از آلمان نازیِ اواخر دهه  ۱۹۳۰ نقشه ای می کشند. 
آنها می خواهند مجسمه ای کوچک و زیبا را هم همراه خود ببرند که در 
کليسای کشيش قرار دارد و پليس درصدد ضبط آن برآمده است. این 
ماجرا باعث می شود به یکدیگر وابسته شوند و درون خود را بکاوند. زنگبار 
یا دليل آخر شاهکاری است که به زبان های بزرگ جهان ترجمه شده 
است و از لحاظ فرم و محتوا رمانی متفاوت به شمار می رود. نشر ماهي 

این رمان ۱۶۰صفحه اي را به بهاي ۲۱هزار تومان منتشر کرده است.

  روانکاو
روانکاو و داســتان هاي دیگر نوشــته  ماشادو 
د  آسيس  را عبدالله کوثری  به فارسي برگردانده 
اســت. ماشــادو دِ آســيس، نویســنده  نامدار 
برزیلی، علاوه بر رمان های مشــهورش، بيش از 
۲۰۰داستان کوتاه و بلند نوشته است. روانکاو، 
گزیده  یک داستان بلند و ۱۱داستان کوتاه از این 

نویسنده است. »روانکاو«، داستان بلند مجموعه، 
روایت روانکاوی خوش اصل و نسب  اســت که جز به علم نمی اندیشد. 
او به فکر آسيب شناسی روانی همشــهریانش می افتد و برای این کار 
تيمارستانی احداث می کند و نام آن  را خانه  ســبز می گذارد. روانکاو 
مدام رفتار مردم را مطالعه  می کند و از ميان آنها اشخاصی را برای مداوا 
به خانه  سبز می فرستد که خلاف اصول عقلانی عمل می کنند و... این 
داستان با طنز و زبانی صيقل خورده همراه است. نشر ماهي این مجموعه  

۱۹۲صفحه اي را به بهاي ۲۸هزار تومان منتشر کرده است.

باتوجه به اينکه در هفته كتاب 
قرار داريم، خانه كتاب براي اين هفته خاص 
چه برنامه هايي داشته و دارد و اين برنامه ها 

با چه شعاري برگزار مي شود؟ 
خانه کتاب و ادبيات ایران در این هفته مجموعه 
برنامه هایي را برگزار کــرده و همچنان در حال 
اجراست که از جمله آنها مي توان به نشست هاي 
ســراي اهل قلم، رونمایي از آثار رمان اولي هاي 
دفــاع  مقــدس، رونمایــي از ۳۰مدخل»یکي 
ادبيات« و... اشــاره کرد. همچنين ستاد خبري 
بيســت ونهمين دوره هفته کتــاب جمهوري 
اســلامي ایران که در این مؤسسه مستقر است 
از مجموعه برنامه هاي مرتبط با هفته کتاب که 
در دســتگاه هاي دیگر اجرا مي شود، پشتيباني 
مي کنــد. در بيســت ونهمين دوره هفته کتاب 
جمهوري اسلامي ایران با شــعار »جاي خالي 
را بــا کتاب خــوب پــر کنيم« دســتگاه هاي 
متعدد، انجمن هــا، تشــکل ها و اتحادیه هاي 
کشــور برنامه هاي مختلفي را برگــزار خواهند 
کرد که بيــش از ۱۳۰۰ برنامه خــرد و کلان را 

شامل مي شود. همچنين استان هاي کشور نيز 
برنامه هاي متفاوتي را در این هفته اجرا مي کنند 
که از جمله آنها برگزاري اختتاميه جایزه کتاب 
سال استاني در ۱7 استان کشور است. در تهران 
نيز جشنواره کتاب ســال دانشجویي، جشنواره 
کتاب بچه هاي مسجد، جشــنواره کتاب ملي 
منابع طبيعي و کشــاورزي و... برگزار مي شود. 
گفتني اســت که این مؤسسه در برگزاري آیين 
رونمایي از تقریظ مقام معظم رهبري بر یکي از 
کتاب هاي دفاع  مقدس که سي ام آبان ماه برگزار 
خواهد شد، مشارکت دارد. همچنين لازم به ذکر 
است به مناسبت هفته کتاب به مناطق محروم و 
کم برخوردار براي استقبال از بازگشایي مدارس و 
آموزشگاه ها، کتاب اهدا خواهيم کرد و در تجهيز 
کتابخانه دانشگاه ها و مراکز آموزشي فعاليت هایي 

را انجام مي دهيم.
امســال يکي از طرح هايي كه 
همزمان با هفته كتاب برگزار مي شود، طرح 
پاييزه كتاب است. درباره اين طرح و نحوه 
برگزاري آن توضيح دهيد و بگوييد چند 

كتابفروشي در اين طرح شركت كرده اند 
و تاكنون استقبال از اين طرح به چه شکل 

بوده است؟ 
یکي از فعاليت هاي خانه کتــاب و ادبيات ایران 
برگــزاري طرح  توزیــع یارانه کتــاب از طریق 
کتابفروشــي ها )طرح هــاي فصلــي فــروش 
کتاب( است؛ امســال »طرح پایيزه کتاب« در 
بيســت ونهمين دوره هفته کتــاب جمهوري 
اســلامي ایران و از بيســت ونهم آبان ماه۱۴۰۰ 
به مدت 5روز در کتابفروشي هاي سراسر کشور 
برگزار مي شــود. در برخي از شهرهاي خاصي 
که تعداد کتابفروشي ها در آن کم بوده و ميزان 
استفاده مردم از آنها کمتر است )کتابفروشي هاي 
که در مناطــق کم برخوردار هســتند( این بازه 
زماني بيشــتر بوده و طرح به مدت ۱۰روز در آن 
شــهرها اجرا مي شــود. همچنين ميزان اعتبار 
فروشگاه هاي کتاب در شــهرهاي کم برخوردار 
از ميزان اعتبار فروشــگاه هاي هم رده خودشان 

بالاتر است.
مشــکلاتي كه قبلا طرح هاي 

فصلي فروش كتاب داشتند، در اين دوره 
برطرف شده اند؟

در خانه کتاب و ادبيات ایران اشــکالاتي را در 
برگزاري این نوع فروش کتــاب که متمرکز بر 
مراجعه افراد کتابخوان به کتابفروشي هاســت 
احصا کردیم. به دليل حضور کتابفروشــي ها در 
برخي شهرها و اســتان هاي خاص و اختصاص 
یارانه به آنها عمدتا افراد ســاکن در این شهرها 
مي توانند بيشترین اســتفاده را از این طرح ها و 
یارانه ها داشته باشند. استان هایي که کتابفروشي 
کمتري دارند یارانــه کمتري مصرف مي کنند؛ 
باید به این سمت برویم که دسترسي عادلانه اي 
براي هر فرد فراهم کنيم؛ البته نمایشگاه مجازي 
کتاب تهران یک گام ابتدایــي براي تحقق این 
موضوع بود. تغييراتي در طرح توزیع یارانه کتاب 
از طریق کتابفروشي ها )طرح هاي فصلي فروش 
کتاب( خواهيم داشــت که به گسترش عدالت 
فرهنگي کمک خواهد کــرد. البته در این دوره 
بخشي از تغييرات را اعمال خواهيم کرد تا این 
طرح را همزمان با هفته کتاب در کتابفروشي هاي 
سراسر کشور اجرا کنيم و بخش دیگر اصلاحات 
در دوره هاي بعدي اعمال خواهد شد. در این دوره 
همچنين یارانه بيشتري را به خریداران مناطق 
محروم و شهرســتان ها اختصاص خواهيم داد. 
علاوه بر این ممکن است مهلت پایان طرح در این 
مناطق بيشتر باشد. درصورت دریافت اطلاعات 
گروه هایي مانند دانشــجویان و دانش آموزان از 
مراجع ذي ربط، خدمات و یارانه بيشتري هم به 

آنها ارائه مي کنيم.
شيوه خريد شــهروندان و 
تخفيف هايي كه براي كتاب اعمال مي شود، 

چگونه است؟
طــرح فصلي فروش کتــاب با هــدف افزایش 
مراجعه مردم به کتابفروشي ها برگزار مي شود؛ 
درحقيقــت از اســتقبال کتابفروشــان و از 
خریدهایي که صورت مي گيرد و نشــاطي که 
در کتابفروشي هاي سراسر کشور ایجاد مي شود 
متوجه مي شــویم که مردم نيــز از این طرح ها 
اســتقبال مي کنند. تاکنون نيز کتابفروشي ها 
از حضور در طرح  پایيزه کتاب۱۴۰۰ استقبال 
خوبي به عمل آورده انــد و ثبت نام قابل توجهي 
نيز صورت گرفته است؛ استقبال مردم نيز از این 

طرح خوب است و هر شخص مي تواند 
با کد ملي خود از کتابفروشــي محل 
زندگي اش تا سقف ۳۰۰هزار تومان، 
با تخفيف ۲۰ درصد کتاب خریداري 

کند.
به اعتقاد شما 

چه عواملي مي تواند 

در افزايش ســرانه مطالعه تأثيرگذار 
باشــد و آيا برگزاري طرح هاي فصلي 
يا طرح هاي مشابه مي تواند بستري را 
فراهم سازد تا فرهنگ مطالعه در جامعه 

گسترش يابد؟ 
در افزایش سرانه مطالعه کشور موضوعات مختلفي 
اثرگذارند که ازجمله آنها مي توان به اقتصاد، سطح 
سواد عمومي، ميزان دسترسي به منابع و... اشاره 
کرد؛ لذا این طرح و طرح هاي مشابه به اندازه خود 
در ســرانه مطالعه تأثير خواهند داشت. مي توان 
گفت با توجه به افزایــش قيمت کتاب، برگزاري 
چنين طرح هایي سبب مي شود مردم بتوانند با 

دغدغه کمتري کتاب خریداري کنند.
اين روزها اســتفاده از فضاي 
مجازي و كتاب هاي صوتــي تاحدودي 
در بين مــردم رواج پيدا كرده اســت. 
به نظر شــما اين خدمات نوين مي توانند 
جايگزين كتاب باشــند و استفاده از آنها 
 چه تأثيــري در افزايش ســرانه مطالعه 

خواهد داشت؟ 
کتاب هاي صوتي،  گونه اي از کتاب به شــمار 
مي روند که استفاده از آنها در ۲ سال گذشته با 
توجه به همه گيري ویروس کرونا افزایش پيدا 
کرده است. به واقع بهره بردن و خواندن هرگونه 
از اشکال کتاب همچون کاغذي، الکترونيک و 
صوتي نوعي مطالعه محسوب مي شود و هرکدام 
توســعه مخاطب را در پي دارد؛ در نتيجه این 
خدمات نوین هــم به نوبه خــود مي توانند در 
افزایش ســرانه مطالعه کتاب در کشور اثرگذار 
باشند؛ هرکدام از اینها تأثير مستقلي داشته و 

به صورت مجزا قابل محاسبه هستند.
كشور ما علاوه بر كتاب هاي 
خوب خارجي كه در بازار موجود است در 
اوضاع فعلي، ظرفيت تأمين كتاب هاي 
خوب ايراني را هم دارد يا خير و اصولا 
چه تمهيداتي انديشيده شده تا قشر 
كتابخوان جامعه به ســمت كتاب هاي 

ايراني ترغيب شوند؟ 
در پاسخ به سؤال اول باید گفت بله. درخصوص 
ســؤال دوم نيز باید بگویم که این موضوع قابل 
ارزیابي اســت و در فضاي عمومي نشر کشور 
مي تــوان آن را به  صورت محســوس دریافت 
کرد. ما نباید ادعا داشــته باشيم که تمام 
آثارمان در سطح درجه یک آثار کشورهاي 
دیگر است، اما امروزه نسبت به سال هاي 
گذشته، ميزان توليدات درجه 
یــک ارزشــمند و قابل 
معرفي به زبان فارســي، 

بيشتر از گذشته است. 

گفت وگو با علي رمضاني، مدیرخانه کتاب و دبير بيست و نهمين دوره هفته کتاب 

نوروز دوستداران كتاب در  پاييز

دریچه

برگزاري نمايشگاه 
حضوري 1401

یاســر احمد وند، معاون فرهنگي وزیر ارشاد در 
نشست خبري هفته کتاب درباره مکان برگزاري 
سي ودومين دوره نمایشــگاه بين المللي کتاب 
تهران بين ۲گزینه مصلاي بزرگ امام خميني)ره( 
یا مجموعه نمایشگاهي »شهر آفتاب« گفت: اگر 
وضعيت کرونایی مساعد باشد و مجوز هاي لازم 
صادر شود، نمایشــگاه بين المللي کتاب تهران 
اردیبهشــت ماه ســال آینده )۱۴۰۱( حضوري 
برگزار خواهد شد. همچنين در روز هاي آینده، 
بررســي دیگــر ظرفيت هاي شــهري از جمله 
 برپایي نمایشگاه در شــهر آفتاب هم در دستور 

کار است.)ایبنا(

ترجمه فرهنگ واژگان 
خوشنويسي 

ترجمــه انگليســي 
کتــاب »فرهنــگ 
واژگان و اصطلاحات 
خوشنویسي« توسط 
انتشــارات بریل در 
ليدن هلند منتشــر 
شــد. بــه گــزارش 
همشهري، این کتاب 

را خانم ربکا اســتينگل از فارسي به انگليسي 
برگردانده اســت. تاليف دوبــاره کتاب براي 
مخاطبان غيرایراني از ســال۱۳۹۲ توســط 
حميدرضــا قليچ خاني آغاز شــد و ترجمه و 
ویرایش نهایــي آن تاکنون به طول انجاميده 
است. انتشارات بریل این اثر نفيس را به قيمت 
۲۴۹یورو معادل ۲۹۹دلار عرضه کرده است.   
چاپ نخست فارســي این کتاب، سال۱۳7۳ 
توســط نشــر روزنه در تهران منتشر شد و 
تاکنون بيش از ۹هــزار جلد از آن در چندین 

چاپ به فروش رسيده است.

براي اهالي و علاقه مندان به كتاب، از 24آبان هفته اي كاملا متفاوت آغاز شده است. از يك سو در هفته كتاب 
به سر مي بريم و از سوي ديگر طرح پاييزه كتاب هم در سراسر كشور آغاز شده است. پس از آنکه طي 2سال 
اخير شيوع ويروس كرونا نفس هاي حوزه كتاب را به شماره انداخت و اين تن نحيف را خموده و نالان كرد، اكنون فرصتي پيش آمده تا در اين 
روزها، ويژه برنامه ها و جشنواره هاي كتاب جان تازه اي بگيرند. در اين روزهاي پاييزي و رو به سرما، نوروزي براي دوستداران كتاب از راه 
رسيده است. با علي رمضاني، مديرعامل خانه كتاب و ادبيات ايران كه دبيري بيست و نهمين دوره هفته كتاب جمهوري اسلامي ايران را هم 

برعهده دارد،   درباره برنامه هايشان و تخفيف پاييزه كتاب كه امروز نخستين  روزش است، گفت وگو كرده ايم.

سعيده مرادي
روزنامه  نگار
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 »بر اساس قانون، پلیس با تردد دور دور 
خودرو ها و کســانی که مخل آسایش گزارش

هســتند برخورد خواهد کــرد.« این 
خبری است که به تازگی، مهدی حاجیان، سخنگوی 
ناجا اعلام کرده و  این در حالی است که بررسی های 
 همشــهری از ناجــا، حکایــت از آن دارد تخلفی 

ثبت شده با عنوان »دور دور« وجود ندارد.
مهدی حاجیان در توضیح این مسئله به همشهری 
می گوید: هرآنچه که به هر طریق ممکن، مخل سلب 
آرامش و امنیت عمومی، مزاحمــت برای نوامیس 
مردم، اخلال در شد- آمد و نظم ترافیکی مردم باشد، 
نوعا فعل مجرمانه بوده و پلیس بر اساس قانون با آن 
برخورد می کند. »دور دور« هم اگر تبعاتی همچون 
آنچه گفته شد داشته باشــد یعنی آلودگی صوتی 
مجرمانه ایجاد کند) صدای گوشــخراش اگزوز در 
محیط های ممنوعه مثل روبه روی بیمارســتان ها( 

یا منجر به اخلال نظم ترافیکی در شهر شود، جرم 
محســوب می شــود و مطابق قانون با آن برخورد 
خواهد شد. سخنگوی ناجا همچنین تاکید می کند 
که اگر برای مثال ماشــین ها در حیــن اصطلاحا 
دور دور، مزاحم نوامیس مردم شــوند، قطعا با آنها 
مطابق قانون برخورد صــورت خواهد گرفت.  با این 
همه چندي پیش سردار حســین رحیمي )رئیس 
پلیس تهران بزرگ( درباره ایجــاد بانك اطلاعاتي 
از مزاحمان نوامیس که با دور دور کردن در خیابان 
ایجاد مزاحمت مي کنند، به ایلنا گفته است: دور دور 
کردن در خیابان خلاف نیست، چراکه ممکن است 
برخي افراد به همراه دوستان در خیابان دور بزنند و 
کار خلافي مرتکب نشوند، اما عده اي با دور دور کردن 
اقدام به ایجاد مزاحمت خیاباني مي کنند، از همین رو 
ما عنوان این موضوع را نیز تغییر داده و از آن با عنوان 
مزاحمان نوامیس یاد مي کنیم و بانك اطلاعاتي در 

همین خصوص ایجاد کرده ایم.
رئیس پلیس امنیت عمومي تهران بزرگ هم گفته 

اســت: پلیس همچنان با قدرت با خودرو هایي که 
اقدام به دور دور، حرکات خطرناك و مزاحمت براي 
نوامیس مي کنند، برخورد مي کند و برابر دســتور 

دستگاه قضا این خودرو ها توقیف خواهند شد.
سردار »علي ذوالقدري« درخصوص برخورد پلیس 
با دور دور خودرو ها در مناطق مختلف تهران گفت: 
برابر گزارش هاي مردمي و درخواســت هاي اهالي 
برخي از مناطق تهران، ماشین هایي که اقدام به دور 
 دور مي کنند با برخورد پلیس روبه رو خواهند شد.

اما براي جرمي که با ابهام مواجه اســت چه جزایي 
باید درنظر گرفته شــود؟ به نظر مي رسد هم اکنون 
خودرو هاي متوقف شده )بسته به وضعیتي که هنگام 
رویت توســط پلیس در آن قرار داشته اند( بین 7 تا 
۱۴ روز در پارکینگ ها نگهداري خواهند شد و براي 
کساني که به جرم دور دور براي چندمین بار دستگیر 
مي شوند، مجازات بیشتري درنظر گرفته مي شود. 
همچنین میــزان جریمه خودرویي کــه به عنوان 
خودروي متخلف در این شرایط متوقف شود بسته به 

تشخیص پلیس بین ۱35تا 200هزار تومان خواهد 
بود و در خیلي از موارد اگر به تشخیص پلیس فرد، 
مخل ایمني، آرامش و امنیت شناخته شود به مراجع 

قضایي هم معرفي خواهد شد.

شيشه هاي دودي همچنان هزينه تراشي مي كنند 
جرم انگاري وقایع اجتماعي به دور دور کردن محدود 
نمي شــود. یکي از موارد بحث برانگیز که به تازگي 
به جدیت توســط پلیس پیگیري مي شود، جریمه 
کردن خودروهایي است که شیشــه دودي دارند. 
این قانون آنقدر بحث برانگیــز بود که دیوان عدالت 
اداري هم وارد ماجرا شــد. دیوان عدالت، تشخیص 
داد که قوانین جریمه رانندگي ناشي از دودي کردن 
شیشه هاي خودرو باید اصلاح شــود. ماجرا از این 
قرار بود که طبق قوانین پلیس راهور، »دودي کردن 
شیشه هاي خودرو به شرطي که سرنشینان خودرو 
از فاصله 3متري، قابل تشخیص نباشند هم مشمول 
جریمه رانندگي شــده و هم اینکه مالك خودروي 
موردنظر، بایــد براي اصلاح یا حذف شیشــه هاي 
دودي اقــدام کند«. اما در اصلاحیــه جدید دیوان 
عدالت اداري که در نیمه  ماه جاري ابلاغ شده، لزوم 
»فاصله 3متري« از این قانون حذف شده چراکه بنا 
به دلایل گوناگوني مانند ساعات مختلف شبانه روز، 
تغییر فصل هاي ســال و... امکان تعیین یك فاصله 
معین براي همه شرایط، وجود ندارد. بنابراین تعیین 
جریمه دودي کردن شیشــه و اینکــه آیا خودروي 
موردنظر، مرتکب تخلف شــده یا نشــده، برعهده 
تشخیص افسران پلیس اســت. همچنین دومین 
تغییر رخ داده در این قانــون، حذف »ضرورت رفع 
اثر« است؛ به این معني که اگر تخلف خودرو )به علت 
دودي کردن شیشه( محرز شود، صدور برگه جریمه 
براي آن کافي اســت و دیگر الزامي براي اصلاح یا 
حذف دودي  شیشــه ها، وجود ندارد. بعد از صدور 
حکم دیوان عدالــت اداري، هادیانفر، رئیس پلیس 
راهور ناجا با تأکید بر اینکه جریمه خودروها با شیشه 
دودي ادامه خواهد داشت گفت: کد جریمه مربوط 
به شیشه دودي  2۱۱۴ است و مبلغ جریمه 52 هزار 
و 500 تومان در کلانشهرها و 3۱ هزار و 500 تومان 

در دیگر شهرها اعلام مي شود.
به گفته او، افســران در برخورد با شیشه هاي دودي 
مي توانند به دفعات قبض جریمه صادر کنند، »یعني 
ممکن است یك خودرویي در یك چهارراه جریمه 
شود و در چهارراهي دیگر نیز اگر مأمور پلیس آن را 
مشاهده کند مي تواند آن را جریمه کند و محدودیتي 

در دفعات جریمه وجود ندارد.«
با وجود این همه اما و اگــر در یك قانون، در 7 ماهه 
امســال ۸70 هزار خودرو به دلیل شیشــه دودي 
جریمه شدند که 3۱۶ هزار آن در جاده ها و 55۴ هزار 

آن در شهرها بوده است.

سخنگوی ناجا: دور دور اگر مخل سلب آرامش و امنیت عمومی، مزاحمت برای نوامیس مردم، اخلال در 
شد- آمد و نظم ترافیکی مردم باشد، فعل مجرمانه محسوب می شود 

آوين آزادي
خبر نگار

   خط و نشان براي حمل كنندگان 
حيوانات خانگي در خودرو

طرحي كه مجلس بــه تازگي اعلام 
كرده حيوانات خانگي )از سگ گرفته 
تا لاك پشت( را »خطرناك« قلمداد 
كرده است. و نكته اينجاست كه اين 
طرح قرار اســت با تكيه بر الحاق ۴ 
ماده به قانون مجازات اسلامي )كتاب 
پنجم تعزيرات( تبديــل به قانون 
شــود. چهارمين ماده الحاقي اين 
طرح مي گويد كه درصورت حمل و 
گرداندن حيوانات موضوع اين قانون 
با وســايل نقليه، علاوه بر مجازات 
نقدي مالك يا حامل حيوان، راننده 
خودرو نيز به جــزاي نقدي تعيين 
شده در اين قانون محكوم و خودروي 
مربوطه نيز علاوه بر جريمه توسط 
پليس به مدت ۳  ماه توقيف مي شود. 

هنــوز مبلــغ دقيقــي از جريمه 
نگه داشتن ســگ در خودرو اعلام 
نشــده اما ســردار محمدحسين 
حميدي، رئيس پليس راهور تهران 
بزرگ در مرداد سال جاري، درباره 
برخورد پليس با ســگ گرداني در 
خودرو گفته است: اين موضوع در 
دستوركار پليس است و روزانه با آن 
برخورد مي شود و نه فقط سگ كه هر 
حيواني كه داخل خودرو رها باشد 
مشــمول اين برخورد مي شود چرا 
كه باعث پرت شدن حواس راننده 
مي شود.جابه جايي حيوان در خودرو 
بايد در جعبه و باكس مخصوص باشد 

و نبايد حيوان در خودرو رها باشد.
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افزایش خشونت خانگی علیه مردان 
به مناسبت روز جهاني مردان؛ دبیر شوراي مرکزي سازمان نظام 
روانشناسي و مشاوره کشــور مي گوید که دوسوم مردان مبتلا به 
اختلالات روان در ســطح جهان هرگز به دنبال معالجه و درمان 
نیستند.  فریبرز درتاج گفته است: »مردان 3 برابر بیشتر از زنان در 
معرض خودکشي هستند، به طوري که طبق آمار جهاني در ۶ سال 
گذشته، خودکشي در مردان ۴5 تا 5۹ ســاله در سطح جهان به 
میزان قابل توجهي به 22/2 مرگ، در ۱00 هزار جمعیت افزایش 
یافته است.« Mankind Initiative )سازماني که از قربانیان مرد 
خشونت خانگي حمایت مي کند(، نشان مي دهد خشونت خانگي 
علیه مردان زیادشده است. این مرکز آماري ارائه مي کند که در آن 
تماس گیرندگان به مواردي اشاره کرده اند که از آن رنج مي کشند 
و در تماس با ایــن مرکز مطرح کرده اند. )آمار ارائه شــده همه از 
۱00درصد درنظر گرفته شــده و گاهي در یك فرد در چند مورد 

خشونت، محاسبه شده است.(

حساب كشی از دوردور و آلودگی صوتی

95

خشونت
عاطفي

۶۸

خشونت
جسمي

۴۱  
خشونت

رواني

۸9

به خاطر 
فرزندان

۷۱

 به خاطر
عشق 

5۲

نداشتن جايي 
براي ترك خانه

5۲

به علت 
خجالت

۲۳

خشونت
مالي

۱۳

كنترل
اجباري

۳

خشونت
جنسي

در تحقيقات آكادميك درباره اينكه چرا مردان در روابط 
خشونت بار و آزاردهنده باقي مي مانند، به نكاتي اشاره كرده 

كه دلايل اصلي اين نگراني به شكل ذيل است:

 ترس از نديدن 
دوباره فرزندان

۶۸

تهديد 
به خودكشي

۲۸
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طي يكي، 2 ماه اخير بســياري از كاربران از كندي 
اينترنــت و كيفيت آن گلايه داشــته اند. اما تقريبا 
2هفته پيش، ســايت speedtest كه يك سايت 
معتبر بين المللي اســت، اعلام كرد كــه ميانگين 
سرعت اينترنت در ايران افزايش داشته است. وزير 
ارتباطات و فنــاوري اطلاعات هم روز پنجشــنبه 
گذشته در حاشــيه بازديد از يكي از استارت آپ ها، 
بخشي از انتقادات درباره كندي اينترنت را ناشي از 
فضاسازي دانست، اما در عين حال گفت كه سرعت 
اينترنت ايده آل نيست و بايد به چند صد مگابيت بر 

ثانيه برسد. 
عيسي زارع پور، سرعت اينترنت را روي گوشي يكي 

از خبرنگاران بــا مراجعه به 
سايت speedtest بررسي 
كرد كه اين سايت، سرعت 
16مگابيت بر ثانيه و تأخير 
28ميلي ثانيه را نشــان داد. 
با ايــن حال، پرسشــي كه 
براي كاربران مطرح شــده 
اين است كه با وجود چنين 
ســرعتي، چرا ســرعت و 
كيفيت اينترنــت، رضايت 
آنها را جلب نمي كند. وزير 
ارتباطات هم چندي پيش از 
رئيس جديد سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي 
خواســته بود كه مشكلات 
ارتباطات سيار را بررسي و 
آن را در كوتاه تريــن زمان 
رفع كند. همچنين ســايت 
speedtest هم اكنون رتبه 
ايران را در سرعت اينترنت 
ســيار با 3رتبــه كاهش در 
جايگاه 73 از 141كشــور 
ارزيابــي كرده و ســرعت 
اينترنت ثابت مــا در ميان 
181كشــور جايگاهي بهتر 
از رتبه 143 را با 2پله كاهش 
نتوانسته بود، به دست آورد. 
كارشناســان اينترنــت و 
فناوري اطلاعات اما به لحاظ 
فني، »سرعت« و »كيفيت« 
اينترنت را 2موضوع جدا از 
هم مي دانند و مسئله كيفيت 
پايين را عمدتا بــه تراكم و 
 )congestion(ازدحــام

مربوط مي دانند.

تراكم، مهم ترين فاكتور 
كيفيت

پارســا يوســفي، عضــو 
كميته برنامه ريــزي گروه 
گردانندگان اينترنت ايران 

با اشاره به اينكه يكي از نمونه هاي كيفيت را مي توان 
در مورد گيم ها و گيمرها ديــد، مي گويد: »درواقع 
ممكن است يك گيمر وقتي speedtest را بررسي 
مي كند، سرعت 50مگابيت بر ثانيه را مشاهده كند، 
اما همين گيمر در هنگام بازي، تأخير)lag( بالايي 

را تجربه كند.«
يوسفي با اشاره به اينكه يكي از دلايل لگَ مي تواند 
تراكم)congestion( لينك باشد، توضيح مي دهد 
كه »در بعضي از نقاط يا مســيرها لينك با تراكم و 
شلوغي مواجه مي شود. به عبارت ديگر، ممكن است 
speedtest در ســروري در آلمان خوب باشد، اما 
وقتي مي خواهد به سرور سوني)دستگاه ps4( وصل 

شود، مشكل داشته باشد.«
اين كارشــناس اينترنت با تأكيد بر اينكه در شــبكه 
 )backbone(سيار معمولا لينك هاي ستون فقرات
ما خوب است، ادامه مي دهد: 
»وقتي شما به يك آنتن وصل 
مي شــويد، معمولا ارتباط 
خوبــي را تجربــه مي كنيد. 
پشــت آن هم معمولا شبكه 
فيبر نوري قــرار دارد. اما به 
هرحال، وقتي شــبكه دچار 
تراكــم و ازدحام مي شــود، 
عموما كيفيت افت مي كند. 
درواقــع مســئله اصلي در 
 كيفيــت همــان تراكــم يا

congestion است.«
يوسفي به بروز اختلال فني 
هم در يك نقطه يا مســير 
اشــاره مي كنــد و توضيح 
مي دهد: »به عنــوان مثال، 
ممكن اســت يــك لينك 
داراي خطاي سي آرســي 
باشــد يا به عبارتــي مثلا 
فيبر نوري مشــكل داشته 
باشد. در اين مواقع شركت 
سرويس دهنده كار نظارتي 
خود را انجام مي دهد و رفع 

عيب مي كند.«
 خطــاي CRC يــك كد 
تشــخيص خطاســت كه 
معمــولا در شــبكه هاي 
ديجيتــال و دســتگاه هاي 
ذخيره سازي براي تشخيص 
تغييرات تصادفي داده هاي 

خام استفاده مي شود.
با اين حال، يوســفي تأكيد 
مي كند كه »مسئله زماني 
ايجاد مي شــود كــه يك 
لينك كانجست مي شود يا 
به عبارتي بيشتر از ظرفيت 
خود مــورد اســتفاده قرار 
مي گيــرد كه عمومــا اين 
مســئله را روي پهنــاي 
بانــد بين الملل مشــاهده 

مي كنيم.«

 اگر فيلــم »بازيكن شــماره يك 
آماده« ساخته استيون اسپيلبرگ فناوري

را ديده باشيد احتمالا دستكش و 
لباس هاي لمســي را براي آينده فضاي مجازي 
مي شناسيد. شــايد در ســال2018 اين ماجرا 
علمي-تخيلي به نظر مي رســيد اما حالا در حال 
تبديل شدن به واقعيت است. دستكش هايي كه 
مي توان با آن اجسام را در دنياي مجازي جديد 
يعنــي متاورس لمــس كرد يــا لباس هايي كه 

مي توان مثلا حس ضربه ها را با آنها فهميد.
چند روز پيش، متا، شركتي كه پيش تر آن را با نام 
فيسبوك مي شناختيم، اعلاميه اي هيجان انگيز 
را صادر كرد و طي آن از ابداع يك دستكش خبر 
داد، البته نه يك دســتكش معمولي. به گزارش 
وب ســايت ووكس، اين يك دســتكش لمسي 
اســت كه با موتورهاي كوچكي پوشــانده شده 
كه از فوران هوا براي تقليد حس لامسه استفاده 
مي كنــد و مانند يــك كابوسِ 
پوشيدني است. لزوما هيچ 

مشــكلي وجود ندارد كه متا يك دستكش در 
قرن21 اختراع كند كه به شــما امكان مي دهد 
اشياي ديجيتال را احســاس كنيد. ظاهرا اين 
شركت 7سال است كه روي اين پروژه كار كرده 
و تيم ســازنده آن دســت كم به يك دهه آينده 
براي ارائه كامل آن فكر مي كند. اين دســتكش 
نسبت به دستبند ويژه خواندن امواج مغزي كه 
فيسبوك در اوايل سال جاري اعلام كرد، كمتر 
نگران كننده است )اين شركت اصرار دارد كه مچ 
بند ذهن شما را نمي خواند(. اما به طور فزاينده اي 
واضح است كه متا، حتي با نام جديدش، در تلاش 
است تا متاورس يعني فضاي مجازي كه در آن 
افراد مي توانند از طريق آواتارها كار كنند و با هم 
معاشرت داشته باشند را براي يك انسان معمولي 
قابل دسترس تر )و البته كمتر ترسناك( بسازد. 
برخي از مردم اين دســتكش عجيب و غريب را 
دوست خواهند داشت. اين دستكش لمسي كه 
توسط Meta Reality Labs ساخته شده است، 
 )VR( براي كار با سيســتم هاي واقعيت مجازي
آينده طراحي شده است. اكثر هدست هاي واقعيت 
مجازي هم اكنون در كنگره با كنترلرهاي مجهز به 

جوي استيك و دكمه كار مي كنند. 
 ،Quest 2 Meta Quest و  دو محصــول 
ساخته شــده توسط 
 Reality Labs
بيشــتر، رديابي 
دست بدون كنترلر 

را نيز ارائه مي كنند كه از دوربين روي هدست و 
الگوريتم هاي بينايي رايانه براي تفسير آنچه را كه 
دستان شما انجام مي دهند و ترجمه آن حركت به 

دنياي مجازي استفاده مي كند. 

لمس كردن فضاي مجازي
نمونه اوليه دســتكش لمســي متا از اصول 
روباتيك نرم اســتفاده كرده و از محرك هاي 
پنوماتيك و الكترواكتيو براي باد كردن سريع 
جيب هاي هــواي كوچك روي انگشــتان و 
كف دستكش استفاده مي كند. اين عملگرها 
اساسا موتورهاي كوچكي هستند كه مي توانند 
احساس فشار و در نتيجه لمس را ايجاد كنند. 
ايده در اينجا اين اســت كه اگر متــا بتواند 
هزاران عملگر را روي يك دســتكش لمسي 
قرار دهد و آن احساس ها را با ورودي بصري 
يك هدســت VR يا عينــك واقعيت افزوده 
)AR( تركيب كند كه تصاوير ديجيتال را به 
دنياي واقعي نشــان مي دهد، كاربر مي تواند 
دســتش را دراز كند و شــيء مــورد نظر را 
احساس كند. با چنين دستكش هايي ممكن 
اســت يك روز دســت آواتار شخص ديگري 
را در متاورس بفشــاريد و اين فشار را كاملا 

احساس كنيد.

لباس هپتيك
متا لباس لمســي اختــراع نكرد. شــركت هاي 
مختلفي وجــود دارند كه جليقه هاي لمســي، 
شــلوار و حتي لباس هاي كاملا شبيه لباس هاي 
ابرقهرماني مارول باتري دار مي ســازند. واقعيت 
مجازي از لحاظ تاريخي قلمروي گيمرهاي جدي 
بوده و اين يك مشكل بالقوه براي متا و برنامه هاي 
بزرگ آن براي متاورس است. اگر مارك زاكربرگ 
مي خواهد همه از محصولات متاورس او استفاده 
كنند، درست مانند تقريبا 3ميليارد نفري كه از 
فيسبوك اســتفاده مي كنند، بايد بداند كه تكيه 
بر اختراعات علمي -تخيلي Reality Lab هيچ 
لطفي به او نمي كند. لبــاس هپتيك يك مفهوم 
آينده نگر به حساب مي آيد، اما در عين حال بسيار 
عجيب و به طور بالقوه تهاجمي است. وقتي دنيايي 
را تصور كنيد كه در آن بيشتر محاسبات خود را 
از طريق يك هدســت واقعيت مجازي يا عينك 
واقعيت افــزوده انجام مي دهيد، شــرايط كمي 
نگران كننده تر خواهد بود كه اساسا همان چيزي 
اســت كه زاكربرگ فكر مي كند آينده اينترنت 

خواهد بود.

دستكش ابداعي شركت متا، اگرچه با اتهام هايي 
مبني بر اصل نبودن ايده اش روبه رو شده، اما مي تواند 

دنياي مجازي را دگرگون كند

انتظارات كاربران از اينترنت كشور
فيلم تست سرعت وزير ارتباطات باعث بحث هاي مختلفي شده، اما چرا چندماهي 

است كه كاربران از كيفيت و سرعت اينترنت گلايه دارند؟

به سوی آينده

پيروزي جنبش »حق تعمير« در مقابل اپل
براي نخستين بار اپل حاضر شده قطعات اصلي خود را همراه 

با راهنما و ابزار لازم براي تعمير به كاربران ارائه كند 

شــركت اپل كه به اكوسيستم بســته خود در دنيا مشهور است، 
ســرانجام اعلام كرده قطعات اصلي خود را به همــراه ابزار لازم 
در اختيار كاربران مي گــذارد تا آنها بتوانند خودشــان در خانه 

بخش هايي مثل نمايشگر و باتري را تعويض كنند.
براســاس برنامــه Self Service Repair قطعــات، ابزارها و 
دفترچه هاي راهنماي لازم براي تعمير محصولات منتخب اپل كه 
از آيفون 12 و آيفون 13 آغاز مي شود؛ در اختيار تمامي مشتريان 

قرار مي گيرد.
 

اكنون، اين برنامه براي آيفون 12 و آيفون 13 ارائه شــده اســت 
و به زودي براي كامپيوترهاي مك مبتني بر تراشــه هاي M1 نيز 
منتشر مي شود. پيش ازاين اپل به هيچ عنوان قطعات اصلي خود 
ازجمله نمايشگر و باتري را به شركت ها يا افراد ديگر نمي فروخت. 
در واقع كاربران اپل مجبور بودند براي تعميرات دستگاه هاي خود 
به فروشگاه هاي اپل بروند يا دســتگاه هاي خود را براي تعمير با 
قطعات مشابه كه اكثرشان چيني هســتند به دست تعميركاران 

ديگر بسپارند.
شركت هاي فناوري به صورت مرتب در حال ارائه گجت هاي جديد 
هستند.خيلي ها مجبور شــده اند به خاطر مشكلات فني بار ديگر 

زيربار هزينه خريد مجدد بروند.

جنبش جهاني 
چند سالي است كه تعمير كردن گجت هاي مختلف ازجمله 
موبايل ها به تدريج ســخت تر شده است. بســياري از كاربران 
حالا اعتقاد دارند كه شــركت هاي فناوري تعمدا گجت هاي 
مختلف را به شكلي مي سازند كه تعمير آنها غيرممكن يا بسيار 
سخت شود و درصورت خرابي كاربر مجبور به خريدن گجت نو 

و جديدي شود.
بسياري از مردم، مشكلات مشابه اي را تجربه كرده اند كه تنها به 
محصولات شركت اپل مربوط نمي شده است. به عنوان نمونه، 
سطح تبلت هاي مايكروسافت به گونه اي است كه اگر بخواهيد 

تعميراتي را داخل دستگاه انجام دهيد، بايد آن را بشكنيد.
براي بســياري از شــركت هاي توليدي، بهتر است كه شما 

پس از خراب شدن محصول، آن را دور بيندازيد و سراغ خريد 
جنس نو برويد. اين موضوع درخصوص دستگاه ها و وسايل برقي 
و الكترونيكي بيشــتر صدق مي كند. خريد يك وسيله نو طبيعتا 
براي مشتري ها هم مي تواند بهتر باشد، البته به شرط آنكه وسيله، 
عمر خودش را كرده باشد. درعين حال زماني كه محصول، هنوز 
قابل استفاده است و مي شود آن را با يك تعمير ساده، وارد چرخه 

كار كرد، خريد يك دستگاه نو، هزينه  اضافي محسوب مي شود.
به همين خاطر در دنيا جنبشــي به نام »حق تعميــر« راه افتاده 
اســت. طرفداران »حق تعمير« در سرتاســر جهان قصد دارند، 
توليدكنندگان را وادار كنند تا محصولات شــان را تعميرپذيرتر 
كنند. آنها همچنين خواستار توســعه ابزار و قطعات و همچنين 

بهبود آموزش هاي لازم براي تعميركاران شده اند.
در بسياري از كشورهاي غربي، زماني كه گارانتي دستگاه به پايان 
مي رسد و آن وسيله به تعمير نياز پيدا مي كند، تنها امكان تعمير 
توسط شركت ســازنده وجود دارد. به عبارت ساده تر، حق تعمير 
دستگاه با شركت توليدكننده آن است. اين موضوع، دردسرهاي 
فراواني را براي مصرف كنندگان به وجود آورده است. اگر قرار باشد 
تعميرگاه ثالثي خودســرانه اقدام به تعمير وسيله شما كند، اين 

نوعي جرم محسوب  و شامل جرايم سنگيني مي شود.
در مورد گوشــي ها و لپ تاپ هاي گران قيمت اين مسئله بيشتر 
آزار دهنده اســت. بسياري از شــركت ها با توزيع نكردن قطعات 
اصلي نمي گذارند كه كاربر براي ســال هاي بيشتري از دستگاه 
خود اســتفاده كند. وقتي گجت جديدي به بازار مي آيد فناوري 
قطعات آن در اختيار شــركت توليد كننده اســت و اكثر قطعات 
مشابه يا به اصطلاح كپي نمي توانند با وجود هزينه گزاف رضايت 
كاربر را كسب كنند. دسترسي نداشتن به فروشگاه اصلي شركت 
توليدكننده يا هزينه زياد تعميرات باعث مي شــود فرد مجبور به 
خريد دستگاهي جديد شود كه خيلي تغييري در زندگي او ايجاد 

نمي كند.
جو بايدن، رئيس جمهور آمريكا اوايل امسال به FTC دستور داد تا 
پيش نويس قوانين جديد حق تعمير را آماده كند. احتمالا، برنامه 

جديد حق تعمير اپل هم به همين خاطر شكل گرفته است.

درمان طبيعي و بــدون دارودرماني 
دومين فرد مبتلا به HIV در دنيا در 
كنار موجي از اميدواري براي درمان 
اين بيماري، ســؤال ها و ابهامات علمي بي شماري با خود به همراه 
داشــت. در خبرها آمده بود يك زن اهل آرژانتين به عنوان دومين 
فردي كه ويروس HIV در بدن او به طور طبيعي ناپديد شده است، 
دنياي پزشكي را تحت تأثير قرار داده است و محققان را به  دستيابي 
به درمان يا واكســني براي اين ويروس كشــنده، بيش از گذشته 
اميدوار كرده است. به نظر مي رسد عفونت ويروس HIV در او بدون 
درمان سلول هاي بنيادي از بين رفته است و محققان هيچ شاهدي 
مبني بر ويروس زنده و ســالم در بدن اين بيمار 30ساله كه 8سال 

پيش بيماري او تشخيص داده شده بود، نيافتند.

تشويق براي تلاش بيشتر
ژو يو از مؤسسه راگون بيمارســتان عمومي ماساچوست، MIT و 
هاروارد در اين باره در ايميلــي به CNN گفت: مثال هايي از چنين 
درمان هايي كــه به طور طبيعي رخ  داده اســت، نشــان مي دهد 

 HIV تلاش هاي فعلي براي يافتن راه درمان عفونت
دست نيافتني نيست و تكاپوي ما براي رسيدن به يك 

نسل بدون ايدز ممكن است در نهايت با موفقيت همراه 
باشد. يو و همكارانش اين يافته ها را در 15نوامبر در 

مجله سالانه طب داخلي گزارش كردند. اين تيم 
قبلا نخستين فرد شــناخته شده - يك زن 
67ساله به نام لورين ويلنبرگ - را توصيف 
كرده بودند كه سال گذشته به طور طبيعي 

به اين درمان به اصطلاح عقيم كننده دست 
 HIV يافت. به علاوه 2 مورد ديگــر مبتلا به

نيز با درمان عقيم كننده به واســطه پيوند مغز 
استخوان يا سلول هاي بنيادي نيز از اين بيماري 

نجات پيدا كرده بودند.

عملكرد ويروس در بدن ميزبان
 HIV هم اكنون حدود 38ميليون نفر در سراســر دنيا بــا عفونت
 )AIDS( زندگي مي كنند كه اگر درمان نشوند منجر به بيماري ايدز

مي شود. در طول عفونت، اچ آي وي كپي هايي 
از ماده ژنتيك خود، معروف به پروويروس ها 
را در DNA سلول هاي ميزبان وارد مي كند. 
به اين ترتيب يك مخزن ويروســي ايجاد 
مي شود كه به HIV اجازه مي دهد تا خود 

را از چشم سيستم ايمني پنهان كند.
درمان هاي ضدپروويروسي مي تواند ويروس 
را از تكثير منع كنــد؛ بنابراين ميزان ويروس 
در خون يا بار ويروسي در بدن كم مي شود و به 
سطحي غيرقابل تشخيص مي رسد. با اين 
حال، اين روش باعث نمي شــود كه فرد 

از شر مخزن ويروسي خلاص شود.
يو و تيمش سال ها روي گروهي از 
افرادي كه مخزن ويروسي را در بدن 
داشتند، اما توانســته بودند عفونت 
را بدون داروهاي ضدويروســي تحت 
كنترل خود درآورنــد، مطالعه كردند. 
در بين آنهــا بيماراني بودند كه همچنان 
پس از توقف درمان توانسته بودند ويروس را 
سركوب كنند. با اين حال، در موارد فوق العاده نادر پيش آمده كه 
با درمان عقيم كننده، چه از طريق پيوند سلول هاي بنيادي و چه از 
طريق پاسخ ايمني طبيعي ظاهرا فرد مخزن ويروسي را ريشه كن 

كرده است.

   انتظار متفاوت 
اين ســؤال براي بعضي از كاربران ايجاد 
شد كه وزير ارتباطات به يك سرور ايراني 
وصل شده و اگر به يك سرور خارجي وصل 
مي شد، ممكن بود كه همين ميزان سرعت 

يا تأخير را تجربه نكند.

عضو كميته برنامه ريزي گروه گردانندگان 
اينترنت ايران تأكيد مي كند كه »سرورهاي 
خارجي هم نمي توانند هميشه يك معيار 
صحيح باشند. به عنوان مثال ايران تا تركيه 
و آلمان لينك ترانزيت اختصاصي دارد. 
بنابراين اگر شما به سروري كه در آلمان 
است، وصل شويد و اسپيدتست بگيريد، 
كيفيت خوبي را تجربه مي كنيد، اما اگر در 
لندن اين كار را انجام دهيد ممكن است، 
همان كيفيت را مشاهده نكنيد.« يوسفي 
همچنين به اين نكته اشــاره مي كند كه 
»انتظار يك كاربر با كاربري ديگر مي تواند 
متفاوت باشد. به عنوان مثال، ممكن است 
يك كاربر از VoD هاي ايراني اســتفاده 
كند. بنابراين از كيفيت و سرعت اينترنت 
رضايت دارد اما ممكن اســت يك گيمر 
به همين ميزان رضايت نداشــته باشد.« 
اين كارشــناس اينترنت درباره كيفيت 
تجربه گيمرها به گفته يكي از كارشناسان 
حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات اشاره 
مي كند كه »ايــران لينك هايي با عمان 
تلكام براي گيمرها زده بود. به عنوان مثال، 
ترافيك بعضي از بازي ها را به سمت حاشيه 
خليج فارس فرستاده بودند.« يوسفي با 
اشاره به اينكه يكي از راهكارها براي رفع 
تراكم يا كانجسشــن مي تواند همين كار 
باشد، مي گويد: »وقتي يك لينك باكيفيت 
و خوب داريم، به جاي اينكه ترافيك يك 
گيمر به سمت اروپا برود، مي توانيم آن را 

به عنوان مثال به عمان بفرستيم.«

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار

   اتمام كپي 
اســتارت آپي به نام هپتكس )HaptX(  كه 
در حوزه VR فعاليت دارد و محصولي مشابه 
دارد با انتشــار يك بيانيه، متا را متهم كرده 
كه از فناوري آنها براي ساخت دستكش اش 
سود برده اســت. جيك رابين، مديرعامل 
HaptX مدعي شــده كه استارت آپ اش، 
پارسال فناوري خود را به مهندسان، محققان 
و مديران فيسبوك نشان داده و در مقابل آنها 
درمورد طرح اخيرشــان هيچ صحبتي با او و 
استارت آپ اش نكرده اند. رابين در اين خصوص 
گفت: »متا هنوز صحبتي با ما نكرده است، اما 
اميد داريم به توافقي منصفانه در اين خصوص 
برسيم.« زاكر برگ سال ها پيش در مورد حق 
ثبت خود فيسبوك نيز دادگاهي و محكوم به 
پرداخت جريمه شــد؛ چرا كه مدعيان ثابت 
كردند كه او بخشي از ايده آنها را در ساخت 

فيسبوك استفاده كرده است.

اميد تازه براي درمان ايدز
بررسي سوابق بيمار مبتلا به HIV كه به طور طبيعي ويروس در بدن او از بين رفته است، نشان 
مي دهد كه تلاش هاي دانشمندان براي رسيدن به درمان يا واكسن اين بيماري بي ثمر نيست

   مسير رسيدن به درمان
اما بيمار اخير آرژانتيني كه آزمايش HIV او در سال2013 مثبت شد درمان هاي 
معمول را دريافت نكرده بود، به جز در زمان بارداري كه در نهايت يك كودك بدون 
HIV را در مارس2020 به دنيا آورد. محققان بيش از 1.5ميليارد سلول موجود در 
خون و نمونه بافت جفت او را از سال 2017 تا 2020 مورد آزمايش قرار دادند و فقط 
 HIV 7 پروويروس معيوب تشخيص دادند. لوئيس مونتانر، رهبر برنامه تحقيقي
در مؤسسه ويستار در فيلادلفيا مي گويد: امكان دارد ويروس همچنان در برخي 
از اعضاي بدن كه محققان نتوانسته اند از آنجا آزمايش بگيرند در كمين باشد. 
اين يعني دانشمندان نمي توانند صددرصد درباره رخ دادن درمان عقيم سازي  
 HIV مطمئن باشند. چندين جنبه از پرونده بيمار اسپرانزا جالب است. آزمايش
او در سال2011 منفي شد و احتمالا بعدا توســط شريك زندگي اش كه هنگام 
آزمايش در فوريه2013 بار ويروســي قابل توجهي را حمل مي كرد، آلوده شده 
بود. هنوز مشخص نيســت او چه مدت و تا چه اندازه اي ممكن است در معرض 
ويروس قرار گرفته باشد. مونتانر مي گويد: سيستم ايمني اين بيمار ممكن است 
تا حدي مقاومت را در برابر ويروس طي اين مدت ايجاد كرده باشد. اگر اينگونه 
باشد تجربه او مي تواند چشم اندازي براي توسعه واكسن HIV باشد. زماني كه 
محققان توالي ژنتيك چند پروويروس معيوبي را كه تشخيص داده بودند، مورد 
بررسي قرار دادند، به چند جهش متمايز كه نشان مي دهد ويروس براي تكامل 
و مقابله با دفاع اوليه سيستم ايمني زمان داشته است، رسيدند. اين يك امكان 
هيجان انگيز ديگر را ايجاد كرد. مونتانر گفت: ما هميشه اين تصور را داشتيم كه 
وقتي ويروس شروع به تكامل و تكثير كرد، ديگر راه برگشتي وجود ندارد، به اين 
معني كه ويروس در دوره است، اما اگر بيمار آرژانتيني حتي پس از اين مرحله 
موفق شده است كه ويروس را خاموش كند، اگر به اندازه كافي در برابر ويروس 
 HIV قرار گيرد، اميد بيشتري وجود دارد كه سيستم ايمني بتواند قدرتمندتر از
باشد. يو نيز معتقد است كه احتمال دارد بخش هايي از سيستم ايمني به طور 

مستقل عمل كرده و باعث موفقيت بيمار شده باشند. 

 دستيابي به حس حقيقي
در متاورس مجازي

زهرا خلجي
خبر نگار

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار
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 جدیدترین قــرص  خوراکی تولید شــده کرونا با 
اثربخشی 89 درصدی در مبتلا نشدن به نوع حاد 
 »Paxlovid« و مرگ بر اثر این بیماری، پاکسلوید
تولیدي شــرکت فایزر آمریکایی است که با هدف 
دسترسی گسترده در دنیا، خط تولید آن قرار است 
از سوی نهاد عام المنفعه MPP سازمان ملل متحد 
به 95 کشــور جهان از جمله ایران واگذار شود، اما 
ایران براي راه اندازي خط تولید آن چندین شرط 

دارد .  
 متخصصان معتقدند این داروي ضدویروســي و 
خوراکي همراه دیگــر داروي تولید شــده کرونا، 
یعني »مولنوپیراویر« مي توانــد پایاني بر پاندمي 
کرونا باشــد. اما با وجود مصــرف مولنوپیراویر در 
برخي کشورها و تولید آن در ایران، این دارو هنوز 
در پروتکل درماني کشــور قرار نگرفته است. البته 
نادر توکلي، معاون درمان ســتاد مقابله با کروناي 
تهران هفته گذشته در این باره گفته بود که: »اگر 
مولنوپیراویر از سوي کمیته علمي ستاد مقابله با 
کرونا تأیید شود، وارد پروتکل درماني کشوري شده 

و در دسترس عموم قرار مي گیرد.«
 حالا دربــاره راه اندازي خط تولیــد داروي جدید 
شرکت فایزر هم اینطور گفته مي شود که با توجه 
به مشــکلات صنعت دارویي ایران، دسترسي به 
 این دارو در آینــده نزدیك امکان پذیــر نخواهد

 بود. 
از ســوي دیگــر درخواســت نکــردن مجــوز 
مصــرف اضطــراري بــراي ایــن دارو از ســوي 
ایــران، پوشــش خــوب واکسیناســیون در 
کشــور و کاهش بیمــاري، همچنیــن تأکید بر 
ســاخت نوع بومي این قرص مي توانــد منجر به 
 تکرار سرنوشــت واکســن  فایزر براي پاکسلوید

 شود.

اما و اگرهاي توليد در ايران
 دي ماه سال گذشــته بود که واردات واکسن هاي 
آمریکایي و انگلیســي ممنوع شــد، آن زمان تنها 
همین 2کشور، واکسن هاي کرونا را تولید مي کردند، 
اما با راه اندازي خط تولید این واکسن در کشورهاي 
دیگر، به ظاهر ممنوعیت واردات آن از کشورهاي 
دیگر برداشته شد. تا جایي که با تغییر دولت، بهرام 
عین اللهي، وزیر بهداشــت شــهریور امسال اعلام 
کرد که بیش از 2میلیون دوز واکسن فایزر از خط 
تولید بلژیك براي تزریق به زنان باردار وارد کشور 
مي شــود. هرچند که این وعده هم محقق نشد و 
وزارت بهداشــت خبر از منتفي شدن واردات این 

واکسن ها داد. 
آن زمان مســئولان نظام ســلامت به همشهري 
اعلام کردند کــه مخالفت کمیته ملي واکســن، 
مقرون به صرفه نبــودن واردات این واکســن ها، 
مشکلات حمل ونقل، همچنین حاشیه هایي که با 
اعلام خبر واردات فایزر به وجود آمده بود، از دلایل 
منتفي شدن واردات این واکسن هاست. حالا هم با 
تولید جدید شرکت فایزر، بیم آن مي رود که براي 
انتقال تکنولــوژي و تولید ایــن دارو در ایران اما و 
اگرهایي مطرح شود، آنطور که بررسي ها همشهري 
نشان مي دهد، تاکنون مصرف این دارو در کمیته 
علمي کرونا مطرح نشده و ســازمان غذا و دارو هم 
فعلا تصمیمي براي راه اندازي خط تولید این داروي 

آمریکایي در ایران ندارد. 
البته یك مقام مســئول در وزارت بهداشــت که 
نخواســت نامش در گزارش بیاید، به همشــهري 
مي گوید که راه اندازي خط تولید و دسترسي به این 
دارو، نیاز به 4شرط دارد؛ تأیید کمیسیون مربوطه 
در سازمان غذا و دارو، برهم نخوردن نظام دارویي 
کشور، جمع بندي حقوق مالکیت فکري و ثبت در 
فهرست دارویي کشــور. بنابراین عبور ازتمام این 
مراحل، تولید پاکسلوید در ایران را با تأخیر همراه 

خواهد کرد. 
با این حال همین مسئول تأکید مي کند که با همه 
این شرط ها، تولید این دارو در ایران مانعي ندارد: 
»درباره تولیــد دارو در جهان یــك حق مالکیت 
فکري وجــود دارد که باعث مي شــود حتي دیگر 
کشورها با وجود شرایط علمي و فني نتوانند آن را 
 WTO تولید کنند. اما با توجه به اینکه ایران عضو
)سازمان تجارت جهاني( نیســت، ما امکان تولید 
این دارو را مانند دیگر داروها در کشــور خواهیم 
داشــت.« به گفته او، نکته مهم در تولید پاکسلوید 
در کشورهاي جهان این است که آیا شرکت فایزر 
انتقال تکنولوژي را انجام خواهد داد؟ اگر این اتفاق 
بیفتد، امکان راه اندازي خط تولید در کشــور هم 

وجود خواهد داشت.
 البته با توجه به اینکه حق انحصاري تولید در ایران 
آزاد است، مانند مولنوپیراویر، ایران قادر به تولید 

دارو خواهد بود. او درباره در دسترس قرار گرفتن 
این دارو در کشــور هم توضیــح مي دهد: »نیازي 
به کارآزمایي هاي بالیني نداریــم، چرا که برخي 
رگولاتورهــاي دارویي در دنیــا از FDA آمریکا و 
EMA اروپا مورد تأیید سازمان غذا و داروي ایران 
هستند و صدور مجوز مصرف براي یك دارو از سوي 
این سازمان ها کافي است. به همین دلیل با صدور 
این مجوزها و به محض در اختیار قرار گرفتن این 
دارو، مي توان آنها را در پروتکل درماني قرار دارد.« 

 ايران توانايي توليد پاكسلويد را دارد
ایران توانایي تولید قرص فایزر را دارد. این را مسعود 
صادقي، یکي از متخصصان شــرکت دارویي فایزر 
در بلژیك به همشــهري مي گوید و درباره مراحل 
آزمایش هــا و تولید ایــن دارو توضیح بیشــتري 
مي دهد: »این قرص فــاز 2 و 3 کارآزمایي را طي 
کرده و درخواست مجوز مصرف اضطراري از آمریکا 

را داده است. 
همچنین شــرکت فایزر به نیوزیلنــد، انگلیس و 
اســترالیا، کره جنوبــي و چند کشــور دیگر هم 
درخواســت مصرف داده و قرار است این مجوزها 

به زودي صادر شود. 
در  مطالعه بیــن 2گروهي کــه در مطالعات این 
دارو شــرکت کردند در گــروه اول دریافت کننده 
پاکســلوید در مدت 3روز اول مصــرف دارو هیچ 
بیماري بستري نشد و این خلاف نتایج حاصله در 
گروه دوم بود که دارونما دریافت کردند. همچنین 
پــس از 28روز گروه دوم 10مرگ و 27بســتري 
داشــتند اما در گروه اول تنها 3بستري ثبت شد.« 
او ادامه مي دهد: »اثربخشي پاکسلوید ثابت شده و 
یکي از مزیت هاي آن این است که خلاف رمدسیویر 
به عنوان یك داروي بیمارستاني، مي توان آن را در 

خانه مصرف کرد.
 البته بهترین زمان مصرف آن قبل از شدت بیماري 
و پس از بروز علائم و تفاوت آن با داروي شــرکت 
مرك)مولنوپیراویر( 40تا 45درصد کارایي بیشتر 
و 89درصد کاهش بســتري و مرگ است. علاوه بر 
اینکه براي زنان باردار و افراد داراي سیستم ایمني 
ضعیف مؤثرتر و بي خطرتر است.« صادقي درباره 
راه اندازي خــط تولید این دارو در دیگر کشــورها 
مي گوید: »قرار است ماده فعال این دارو در ایرلند 
و قرص آن در آلمان ســاخته شود، بسته بندي هم 
در ایتالیا انجام خواهد شد. سه شنبه هفته گذشته 
درباره تولید عمومي این دارو در 95کشور ازجمله 
با درآمد کم، درگیري  شــدید بیماري و میزان کم 

واکسیناسیون مباحثي مطرح شد.«
 این مسئول در پاسخ به این ســؤال که با توجه به 
پوشش واکسیناسیون در ایران و ظرفیت ساخت 
انواع داروها در کشــور آیا راه انــدازي خط تولید 
پاکســلوید در ایران امکان پذیر اســت، مي گوید: 
»پوشش واکسیناسیون با کنترل پاندمي 2مقوله 
جداست. هر چند تأثیر واکسن بر کنترل بیماري 
صورت گرفته اما هنوز به صورت کلي کاهش پیدا 
نکرده است. ایران به شــدت از این پاندمي آسیب 
دیده و آمار درگیري و مرگ ومیر بالا داشته است، 
از سوي دیگر جزو کشورهایي است که در صنعت 

ساخت دارو توانایي خوبي دارد.
 اما هیچ جایي بــه قطعیت عنوان نشــده که این 
واگذاري صــورت خواهــد گرفت یا خیــر. تمام 
تصمیم ها براساس سیاست هاي مجموعه زیربخشي 
سازمان ملل )Medicines patent pool( خواهد 
بود.« براســاس اعلام او، شــرکت فایزر به صورت 
مستقیم با کشورها در ارتباط نیست و طرف قرارداد 
کشورها، سازمان عام المنفعه MPP است که تولید 
عمومي آن را فقط در محــدوده زماني که کووید 
به عنوان پاندمي شناخته مي شود در اختیار دولت ها 

قرار مي دهد.
 قیمت گذاري ایــن دارو به صورت پلکاني اســت 
و کشــورهاي قوي تر با قیمت بالاتر و کشورهاي 

ضعیف تر با قیمت پایین تر دارو را خریداري مي کنند 
تا درآمد براي تولید دارو حفظ شود و توزیع عادلانه 

هم وجود داشته باشد.
 او همچنین درباره تحقیقــات جهانی برای آینده 
کووید-19  با توجه به تولید این داروهای خوراکی 
هــم عنــوان می کند:»نتایج نشــان می دهد که 
واکسیناســیون در کنترل پاندمی موثــر بوده اما 
انتهای پاندمی، انتهای بیماری زایی ویروس نیست 
و ممکن است تنها شرایط همه گیری کنترل شود. 
البته نتایج همه واکسن ها حاکی از آن است که بعد 
از 6 تا 7 ماه پس از تزریق دوز دوم، افت آنتی بادی 
در بدن افراد رخ می دهد و نیاز به تزریق واکســن 

یادآور است.
 این یادآورها تا کنترل پاندمی الزامی است و پس 
از پایان همه گیری می توان آن را حذف و درمان ها 
را جایگزین کرد. ویروس کرونا همچنان خواهد بود 
و باید مواظبت شدید از انتشار بیشتر وجود داشته 
باشــد. این در حالی که کشــورهای با 85 درصد 
پوشش واکسیناسیون هم اکنون با ابتلای بالا مواجه 
شده اند، از جمله سنگاپور که بعد از آزادی هیجانی و 
ترددها، دوباره شرایط سخت ابتلا را تجربه می کند. 
این درســت که مرگ و میرها افزایشی نیست اما 
تعداد ابتلای بــالا، بار زیادی به سیســتم درمانی 
وارد می کند و آزادسازی محدودیت ها باید با تعقل 

بیشتری صورت بگیرد.«

 عقب ماندگي از دسترسي به داروهاي جديد 
موضوع تأخیر در انتقال تکنولوژي داروها به ایران 
و تولید داروهاي روز دنیا، یکي از انتقاداتي است که 
محمدرضا هاشمیان، عضو کمیته علمي کشوري 
کنترل و مقابله با کووید- 19به نظام دارویي کشور 

وارد مي کند. 
او به همشهري مي گوید:» داروي مولنوپیراویر در 
برخي کشورها ازجمله کشورهاي شرق آسیا مورد 
استفاده قرار گرفت اما وزارت بهداشت دولت قبل، 
کد اخلاق استفاده از این دارو را صادر نکرد. اتفاقي 
که درباره فاویپیراویر هــم رخ داد و ما در ابتدا این 

دارو را تأیید نکردیم.
 ترکیه و هندوستان از فرصت سوزي ایران استفاده 
کردند و درنهایت همین دارو را به خود ما فروختند. 
درحالي که اگر در پیك پنجم و بحران سیســتان 
و بلوچستان کمي ســرعت در تأیید مولنوپیراویر 
صورت مي گرفت مي توانستیم شاهد منفي کردن 
کرونا با ســرعت بالا، کاهش مرگ و میــر و اقامت 

بیماران در آي سي یوها باشیم.«
 به گفته این متخصص مراقبت هــاي ویژه، تولید 
یك دارو در کشــورهاي مختلف موضوع جدیدي 
نیست و به ویژه درباره کرونا اســتفاده از داروهاي 
مختلف و به روزرساني شده براي مقابله هر چه بهتر 
با این بیماري مؤثر است: »درخصوص رمدسیویر و 
فاویپیراویر این داروها در کشور ما به سرعت تولید 
شدند. درباره واکسن هم همین اتفاق افتاد و همین 
حالا 20درصد از 100میلیون واکسن  تزریق شده، 
فرایند واکسن هاي ملي است. باید داروهاي به روز 
شده، بهتر و قوي تر براي درمان مورد استفاده قرار 
بگیرد و همین مســئله ضرورت در دسترس قرار 

گرفتن پاکسلوید را هم نشان مي دهد.«
 او درباره چالش هاي تولید این داروي آمریکایي با 
توجه به سابقه ممنوعیت ورود واکسن هاي فایزر و 
مدرنا هم توضیح مي دهد: »خیلي از داروها در کشور 
ما تحت لیســانس یك برند بین المللي اند و فرقي 
نمي کند به چه صورت تولید مي شود، مهم مجوز آن 

داروست که از سوي تولید کننده اصلي تأیید شود.
 این اشتباهات وزارت بهداشت گذشته درخصوص 
آشــنایي مردم با شــرکت فایــزر بــود. در ایران 
سال هاست از آنتي بیوتیك هاي این شرکت استفاده 
مي شود اما داستان واکســن جداست و نباید فکر 
کنیم اگر واکســن فایزر وارد نشــد، داروهاي این 

شرکت را هم نمي توانیم داشته باشیم.
 البته اگر این دارو از بوروکراسي هاي پرپیچ و خم 
عبور کند، با وجود مخالفت هایي براي ورود برخي 
داروها به کشــور، اما همان دارو در بازار ســیاه و 
قاچاق وجود دارد و این سدسازي ها در بحث کاري 
موجب شده که پزشکان خط مقدم درمان همیشه 
در دسترســي به داروهاي جدید عقب تر باشند.« 
هاشمیان همچنین درباره بررسي داروهاي جدید 
درماني کرونا ازجمله پاکســلوید در کمیته علمي 
کرونا هم مي گوید: »در کمیتــه علمي در این باره 
هنوز بحثي مطرح نشده، اما فقط بحث علمي نیست 
و  وزارت بهداشت در این باره تصمیم گیرنده است.«

گزارشي از جزئیات احتمال راه اندازي خط تولید جدیدترین داروي درمان کرونا در کشور

 مريم سرخوش 
خبرنگار

4شرط براي توليد قرص فايزر ايراني

مسعود صادقي، یکي از متخصصان 
شــرکت دارویي فایــزر در بلژیك 
مي گوید: شــرکت فایزر به صورت 
مستقیم با کشورها در ارتباط نیست

یك مقام مسئول در وزارت بهداشت: 
تولید قرص فایزر در ایــران، نیاز به 
تأیید کمیسیون مربوطه در سازمان 
غــذا و دارو دارد، همچنین با تولید 
آن نباید نظام دارویي کشــور بر هم 
بخورد، نیــاز به ثبت در فهرســت 
دارویي کشــور دارد و بایــد درباره 
حقوق مالکیت فکري آن جمع بندي 

کلي شود

مؤثرترين داروهای  پيشگيری و درمان كرونا در دنيا
Remdesivirرمدسیویر

تولید كننده  
تركیب دارو شرکت دارویی گیلیاد  )آمریكایی( 

پیش دارو نوکلئوتیدی آدنوزین است که 
بعد از ورود به سلول  ها تبدیل به فرم فعال 

خود )نوکلئوزید تری فسفاته( می شود.

دسترسی  به دارو
 از مارس سال گذشته میلادی در بسیاری از 

كشورها تولید می شود.

نوع دارو
  داروی  ضد ویروسی )تزریقی(

نحوه مصرف  
در موارد اضطراری برای بیماران حاد تجویز 
می شود. این دارو باید در روزهای اول ورود 

ویروس تزریق شود.

مجوز
  اتحادیه اروپا -  سازمان غذا وداروی آمریكا

اثربخشی
نرخ مرگ در بیمارانی كه این دارو را تزریق 

می كنند  حدود 8درصد است

Paxlovidپاكسلوید

تولید كننده  
   كمپانی آمریكایی فایزر

تركیب دارو
   یک داروی ضد رتروویروسی است که 

به طور سنتی برای درمان HIV استفاده 
 SARS-CoV-2 می شود. این درمان، تکثیر

در بدن را با اتصال به پروتئاز 3CL-مانند، 
آنزیمی که برای عملکرد و تولیدمثل ویروس 

حیاتی است، مختل می کند

دسترسی  به دارو
 تا پایان سال میلادی تولید می شود

نوع دارو
 خوراكی )قرص(

نحوه مصرف  
    با بروز علائم و پیش از حاد شدن بیماری، 

هر 12 ساعت به مدت 5 روز

مجوز
 درخواست صدور مجوز اضطراری از 

سازمان غذا و داروی آمریكا، كره جنوبی، 
نیوزلند، استرالیا

اثربخشی
 89 درصد در پیشگیری از موارد شدید 

ابتلا و مرگ

Molnupiravirمولنوپیراویر

تولید كننده  
  كمپانی مرك و شركت ریجبک 

تركیب داروبایوتراپیوتیکس
 از نوكلویوزید ان 4 هیدروکسی سیتیدین 
ساخته شده كه داروی ویژه آنفلوانزاست

دسترسی  به دارو
  این قرص تا پایان سال میلادی در دسترس 

خواهد بود

نوع دارو
  خوراكی ضدویروس برای مقابله با آنفلوانزا

 )قرص(

نحوه مصرف  
 به مدت پنج روز، به صورت هر 12 ساعت 
یک قرص مصرف می شود. یعنی هر دوره 

درمان آن شامل 1۰ قرص است

مجوز
صدور مجوز اضطراری از انگلیس، استرالیا، 

بریتانیا و آمریكا

اثربخشی
 كاهش  5۰ درصدی بستری در بیمارستان 

%8

%5۰

%89
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زبان شهر

جامعه »بی دست و پا«
یك اصطلاح را در روابط بین فردی و اجتماعی بررسی كرده ایم

»بی دســت و پا« آن كسی 
است كه دست و پا ندارد. اما 
به معنایی در جامعه به افراد 
بی جربزه هم گفته می شود. آنكه بی عرضه و بی كفایت است. در كارها 
كم توان، بی زور و ضعیف است و نمی توان چندان روی توانایی هایش 
حساب كرد. این ســتون به  اصطلاحاتی خواهد پرداخت كه میان 
افراد جامعه رد و بدل شده و گاه به گفتمانی فرهنگی بدل می شوند. 
اصطلاحاتی كه به شــكل منفی و گاه مثبت احساسات جامعه را 
دستخوش تغییراتی می كند. این بار اشاره مان به اظهارنظری از بهاره 
رهنما، بازیگر سینما و تلویزیون، در ویدئویی است كه با اصطلاح 
»بی دست و پا« احساسات بخشی از مردم را تحریك كرده و نشان 
فقر را به ادبیاتی گره زده كه از روابط علی و معلولی پیروی نمی كند. 
در این ستون از منظر روانشناسی و جامعه شناسی به بررسی كاركرد 

این اصطلاح در جامعه پرداخته ایم.

»بی دست و پا« و كاربرد آن در روابط بین فردی و روانشناسی
 ساناز فلاح زاده، دكتری روانشناسی سلامت

بی دست و پا، اصطلاحی است كه روانشناس 
یا درمانگر با شنیدن آن از ســوی درمانجو و 
اطرافیانش با آن مخالفت خواهد كرد. به این 
ترتیب نخســت بر این نكتــه تأكید می كنم 
كه چنین ویژگی شــخصیتی یا برچســب 
روانشناختی ای، در علم روانشناسی وجود ندارد. اما القای یك ویژگی یا 
صفت خاص می تواند اثرات عمیق روانشناختی بر فرد بگذارد. در روانشناسی 
اجتماعی، اصطلاح »خطای بنیادی اسِناد« عبارت  است از، تمایل به كمتر 
برآوردن عوامل بیرونی و بیش از حد برآوردن عوامل درونی به عنوان علت 
فرضی رفتار و دستاوردهای دیگران. درباره چرایی بروز خطای بنیادی 
اسِناد، می توان به فرهنگ فردگرا و رواج هرچه بیشتر آن در جامعه اشاره 
كرد. فرهنگ به ما یاد می دهد كه هر كس مسئول اعمال خود است. هر 
فرد می تواند هرطور كه می خواهد رفتار كند و آزادی عمل دارد. بنابراین 
طبیعی است كه رفتار دیگران را ناشی از اختیارشان بدانیم، نه فشارهای 
اجتماعی و... ! اما چطور می شود كه فردی چنین ساده انگارانه توده عظیمی 
از مردم را مورد قضاوت سطحی و غلط قرار می دهد؟ اینجا می توان از ویژگی 
شخصیتی فردی كه خطای اسنادی علیه جامعه خود دارد، صحبت كرد. 
هنگامی كه تعارض درونی فرد شدید می شود و راهكارهای معمول )البته نه 
از دیدگاه عرف، اخلاق و علم(، پاسخگوی نیازهای فرد و رفتار معرفی كننده 
او نیست؛ واكنش های هیجانی از سر ترس، اضطراب و اضطرار اینگونه بروز 
می كند. سیستم ترس؛ فریبكار و بی سروصداست. زمانی كه ما از حالت های 
مختلف ترس مثلا كمال گرایی، وسواس فكری، ناامنی، احساس گناه و 
تأیید نشدن ناراحت می شویم، در واقع از ناهمخوانی آنچه هستیم و آنچه 
می خواهیم ببینند، می ترسیم. بنابراین دست به واكنش هایی چون ابراز 
استحقاق خود و سرزنش دیگران می زنیم. اگر بپرسیم، این ناهمخوانی و 
فشار چگونه ایجاد می شود، باید گفت تصوری كه فرد به مدد نیروی شناخت 
و آموزه های فرهنگی و اجتماعی از انسان موفق در ذهن پرورانده، با تحمیل 
رنج فراوان كسب كرده و به علت تحمل رنج های فراوان برای ارائه  چهره ای 
كامل از موفقیت در زمینه های مختلف برای مردم، باید مورد تأیید، ستایش 
و تشكر قرار بگیرد. هنگامی كه این امر محقق نشود، به قول فیلسوف نامی، 
آرتور شوپنهاور، در رساله هنر »همیشه بر حق بودن«؛ »شگرد ماهرانه، به 
سیم آخر زدن برایمان باقی می ماند؛ وقتی در آستانه ناكامی قرار می گیریم، 
استدلال را كنار می گذاریم، ماجرا را شخصی می كنیم و درشت خویی و 
رنجاندن را پیشه می كنیم.« این تمایل ذاتی به سرزنش كردن، در انسان 
از زندگی قبیله ای به یادگار مانده است. اما در رد سرزنش دیگران، ما خود 
با سرزنش كار را آغاز می كنیم. شاید باید این زنجیره را جایی قطع كرد. 
باید چنین سرزنش هایی را بی جواب گذاشت. باید دست از چنین رفتاری 

كشید تا روند سرزنش گری قطع شود.

»بی دست و پا« و كاربرد آن در روابط اجتماعی و جامعه شناسی
 امین رجبیان، جامعه شناس

به این موضوع از دو منظــر می توان نظر كرد؛ 
نخست منظر درونی و سوبژكتیو و دیگر منظر 
عینی و بیرونی. از منظر سوبژكتیو، به كار بردن 
كلید كلمه ها یا اصطلاح هایی كه حاوی نوعی 
قضاوت شخصی درباره افراد، روابط و جایگاه ها 
هستند، این به كارگیری پیش از هر چیز می تواند حاصل قرار گرفتن در 
موقعیت انتخاب باشد. یعنی شما به عنوان قضاوت كننده در معرض انتخاب 
قرار دارید؛ پس پاسخ شما به این سؤال ناشی از این واقعیت است كه شما 
بدون درنظر گرفتن ملاحظات پیرامونی كه آن سؤال/ انتخاب را شكل 
داده اند خود را در معرض آن قرار داده اید. و اینكه به قول آن چهره معروف 
بخواهید در صف بی دست و پاها باشید یا در صف نجات یافتگان. اما از منظر 
بیرونی و عینی كه عرصه نگاه اكثریت جامعه شناسان را تشكیل می دهد 
می توانیم این مسئله را در قالب موضوع جامعه شناسی شهرت، منزلت 
اجتماعی و سلبریتی بررسی كنیم. از آنجا كه موضوع سلبریتی بی درنگ 
تداعی گر نظام سلسله مراتبی و نابرابری اجتماعی است، اگرچه سلبریتی 
به عنوان یك حوزه مطالعاتی ابتدا از طرف ادبیات جامعه شناسی مورد 
بی اعتنایی قرار گرفت، اما خیلی زود از جهت های متنوعی به آن پرداخته 
شد. از نگاه وبری به منزلت اجتماعی، به مثابه نوعی اعمال قدرت فرهنگی 
از طریق كاریزمای فردی می توان به نوعی جایگزینی نقش های در انتقال 
قدرت سیاســی به بدنه فرهنگی جامعه پی برد. نقشی كه سلبریتی ها 
می توانند در موضع گیری ها و انتخاب های سیاسی و اجتماعی در بزنگاه های 
مختلف مثل انتخاب های حزبی یا مشروعیت بخشی به ساختار حاكمیتی 
در جامعه بازی كنند، آنچه گاه تحت عنوان سلبریتی حكومتی یا سلبریتی 
مستقل یا... به گوش مان می رسد شبیه نوعی دوگانه  ادبیات وابسته و ادبیات 
مستقل است. درباره بهاره رهنما بد نیست این سابقه را یادآور شویم كه 
این چهره كمی پیش تر با چاپ كتاب شعر و بعضی چهره نمایی ها در حوزه 
ادبیات به نوعی سوژه شده و مورد انتقاد خیل كثیر ادبیاتی ها قرار گرفته 
بود )و از اینجا می توان به بعضی تفاوت های ماهوی سلبریتی ها در دنیای 
سینما و موسیقی با چهره ها و مشاهیر ادبی و هنری، نقاشان و تئاتری ها 
و... پی برد(. میلز به نقش سلبریتی ها در تدوین و عرضه رؤیای آمریكایی 
پرداخته است. در واقع برای سلبریتی های غیرآمریكایی نیز نمونه های 
تیپیك رویاپردازانه ای نظیر عمل های زیبایی، چندتابعیتی  بودن، سطح 
بالای درآمد، مد، آرایش و... وجود دارد. دیدگاه دیگر در جامعه شناسی 
دیدگاه فرانكفورتی هاست كه وجه كالایی شدن و استیلای سرمایه داری را 
در مركز نگاه خود قرار داده اند. دیدگاه انتقادی امكان كمتری برای نزدیك 
شدن به موضوع به عنوان یك جامعه شناس مردم نگار به ما می دهد. به طور 
كلی به سلبریتی از دیدگاه آسیب شناختی بسیار بیشتر پرداخته شده كه 
حاوی نوعی قضاوت پیشینی سرزنش آمیز است؛ تقابل بین آنچه واقعی 
و درست است با آنچه شهرت ارائه می دهد و به عنوان یك امر نامتجانس 
و نابكارانه تفسیر می شود. برای مثال در ادبیات عامیانه ما شخصیت خر 
دجال را داریم كه در ظهور آخرالزمانی خود به شكل یك تریبون خارق العاده 
و جذاب معرفی شده است یا فاما، خدای رومی شهرت و شایعه، در شعر 

ویرژیل به عنوان شیطان توصیف شده و طاعونی سریع تر از او نیست....

تصوری از دانشگاه ندارم
ماتیا خود را دانشــجوی ترم اولی دانشــگاه سوره 
معرفی می كند اما هنوز فرصت حضور در دانشگاه را 
به دست نیاورده است و به همین دلیل با غمی گره 
خورده به خشم می گوید:»چیزی كه من از دانشگاه 
و دانشجو بودن می دانســتم این بود كه وارد فضای 
جدید و بزرگ تری می شوم و قرار است با افراد زیادی 
در تعامل باشم اما متأســفانه همه اتفاقات آنلاین 
اســت. هر دانش آموزی كه زمان زیادی برای درس 
می گذارد، دوست دارد حاصل تلاش هایش به همان 
اتفاقی ختم شود كه خیلی از افراد در این رده سنی 
تجربه كردند اما الان وضعیت به شكلی است كه ما 
حتی تصوری از دانشــگاه و فضای دانشگاه نداریم. 
خیلی بد است كه من بعد از این همه درس خواندن، 
آنچه سال های در مورد دانشگاه شنیده و دیده بودم 

را نمی توانم تجربه كنم.«
جایگزینی آمــوزش الكترونیكی بــه جای آموزش 
حضوری، طرحی بود كه از سوی معاونت آموزشی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در آخرین روزهای 
اسفند 98ابلاغ شد و بســیاری گمان می كردند كه 
این دســتورالعمل قرار اســت پس از مدتی كوتاه 
حذف و جای خــود را به روال عــادی فعالیت های 
دانشگاه ها بدهد اما اســتمرار كرونا تمام آرزوهای 
دانشجویان جدید الورود و در حال تحصیل را نقش 
بر آب كرد تا جایــی كه برخی ماننــد ماتیا خود را 
بیشتر هنرجو می دانند تا دانشجو؛» هنوز به شكل 

حضــوری دانشــگاه را تجربه نكــرده ام، تصورم از 
خودم در حد همــان هنر آموز یــا دانش آموز باقی 
مانده اســت.هر آدمی در هر مقطعی از زندگی اش 
با اتفاقاتی و تعاملات مختلفی مواجه می شــود و از 
نظر من بزرگ ترین اتفاقات و روابط مربوط به دوران 
دانشجویی است، متأسفانه به دلیل شرایط كرونا این 
تجربه خاص را از دست داده ایم و معلوم هم نیست 
كه این دوران چه زمانی تمام می شــود. به طور كلی 
مجازی شدن دانشگاه ها در دوران كرونا باعث شد تا 
خیلی از روابط و تعاملاتی كه سال های انتظارش را 
می كشیدم، دست یافتنی نباشد.« حضور نداشتن در 
دانشگاه برای دانشجویانی كه واحدهای عملی بخش 
اعظم دوره تحصیلی شان را تشكیل می دهد، شرایط 
سخت تری را رقم زده است و براساس توضیح ماتیا 
به عنوان دانشجوی هنر، كیفیت آموزش و یادگیری 
در این شیوه آموزش بسیار پایین است؛»رشته من 
هنر است، بســیاری از اتفاقات این رشــته باید در 
كلاس های عملــی رقم بخورد، اینكه اســتادها در 
كلاس طراحی كنند و ما هم به شكل مستقیم شاهد 
روند كار باشــیم، اتفاق مطلوبی نیســت. این مدل 
درس خواندن باعث می شود تا انگیزه ما برای ادامه 
تحصیل كم شود و حتی كیفیت درس خواندمان در 
این دوران پایین بیایــد. تأثیر منفی این اتفاق برای 
افرادی كه رشته هایی با واحدهای عملی زیاد دارند 
مانند رشته هنر پررنگ تر است. در فضای خانه كار 
كردن برای یك هنرجو اتفاق جالبی نیست، اینكه 

در تنهایی خودمان در گوشه ای از خانه بنشینیم و 
براساس طرحی در گوشی طراحی كنم، انگیزه من 

را كم كرده است.«

سه ترم درس خواندم اما 4روز دانشگاه رفتم
هر فردی كــه كنكور داده باشــد، می داند كه عبور 
از سد كنكور و رسیدن به رشــته های پرطرفدار در 
دانشگاه های سراســری، كاری سخت است و برای 
رســیدن به آن باید ســال های قبل از كنكور را با 
برنامه ریزی دقیق پیش برد. حنانه جز همان دسته 
از دانش آموزانی بود كه برای دســت یافتن به رشته 
مورد علاقه اش، تمام دوران تحصیل در مدرسه نمونه 
دولتی را با اضطراب های پشت كنكور سپری كرد اما 
كرونا و دانشــگاه مجازی او را ناامید ساخت؛»برای 
رسیدن به این دانشگاه و رشته خیلی تلاش كردم اما 
چه فایده، از ترم اول تا به امروز - ترم سوم- فقط 4بار 

به دانشگاه رفته ام. خیلی وقت ها به این فكر می كنم 
كه  ای كاش كمتــر درس می خواندم و كمتر خودم 
را عذاب می دادم چــون در تحصیل مجازی تفاوت 
چندان میان دانشگاه سراســری و دیگر دانشگاه ها 
وجود ندارد.« شــاید عجیب باشــد اما بسیاری از 
دانشجویانی كه در دوران كرونا راهی دانشگاه شدند، 
تصوری از فضای تحصیل خود ندارند و برخی مانند 
حنانه پیش از شروع نخســتین ترم و برای داشتن 
تصویری نزدیك به واقعیت از دانشــگاه، خود را به 
كلاس های خالی دانشگاه رساندند؛»اولین بار قبل از 
شروع ترم به دانشگاه سر زدم تا ببینم فضای دانشگاه 
چه شــكلی اســت و این همه عكس كه از دانشگاه 
تهران دیده بودم، چقدر به واقعیت نزدیك اســت. 
البته آن روز دانشگاه در خلوت ترین حالت ممكن بود 
و توانستم ساختمان های خالی از دانشجو را ببینم.« 
حنانه مانند هم مدرسه ای هایش، فضای تحصیلش 
را همچون دوران دبیرســتان تصور می كند؛»همه 
دوستان مدرســه ام كه با من دانشگاه قبول شدند، 
می گویند كه انگار دانشگاه همان دبیرستان هست، 

چون ما فرصت تجربه فضای دانشگاه را نداشتیم.«

فرصت های شغلی را از دست داده ام
دانشگاه برای دانشــجویان به خصوص دانشجویان 
رشته مهندســی بســتری را برای یافتن شغل های 
پاره وقت مهیا می كند و اقبالی كه در دوران تحصیلات 
مجازی كمرنگ شــد. امین دانشــجوی مهندسی 

نقشه كشی دانشگاه تهران، 4ترم دانشگاه را حضوری 
و 4تــرم را غیرحضوری تجربه كرده اســت و از نظر 
او مهم ترین مشــكل دوری از دانشــگاه مربوط به 
فرصت های شغلی می شود چرا كه دیدار با استادها 
و ســایر دانشــجویان این امكان را فراهم می كرد تا 
در ترم های پایانی، شرایط شــغلی مناسب با رشته 
تحصیلی ایجاد شــود. كیفیت كلاس های مجازی 
دانشگاه ها، موضوعی اســت كه در روزگار كرونایی 
بارها و بارها مورد توجه قرار گرفت اما شرایط فعلی 
با انتظارات بســیاری از دانشــجویان فاصله دارد؛ 
اتفاقی كه شــرایط تحصیلات مجازی را ســخت تر 
می كند:»كیفیت آموزش غیرحضــوری با آموزش 
حضوری فاصله بســیاری دارد، به خصوص در رابطه 
درس های عملی كه نیاز به تعامــل دوجانبه یا رفع 
اشكال حضوری داشت، شرایط بدتر شد.« شنیدن 
صحبت های دانشــجویان دوران كرونا این واقعیت 
را گوشــزد می كند كه در كنار تمام مشــقت های 
تحصیل مجازی دانشــجویان، حس سرخوردگی و 
نداشتن تصویری روشن از دانشــگاه، درد مشترك 
دانشجویان دوران كارشناســی است، دانشجویانی 
كه با تلاش بسیار خود را از پشت سد كنكور به امید 
حضور در دانشــگاه های سراسری بالا كشیده بودند 
اما هم اكنون با شك و تردید به مسیر پیشروی خود 
و تلاش هایشان می نگرند و بســیاری از آنها پس از 
حضور كوتاه در دانشــگاه باید لباس فارغ التحصیلی 

بر تن كنند.

نگار حسینخانی
خبرنگار

شنیدن صحبت های دانشجویان دوران 
كرونا این واقعیت را گوشزد می كند كه 
در كنار تمام مشقت های تحصیل مجازی 
دانشجویان، حس سرخوردگی و نداشتن 
تصویری روشن از دانشگاه، درد مشترك 

دانشجویان دوران كارشناسی است

روزی 15ساعت درس  خواند تا یك صندلی از بهترین 
دانشگاه سراسری را برای 4سال به نام خود ثبت كند، 
در تمام مدت خود را در كلاس های دانشگاه و در كنار 
هم دانشگاهی هایش تصور می كرد اما كرونا، داســتان دیگری را برای دانشجویان به خصوص 
دانشجویان ترم اولی رقم زد. مسیر پراســترس كنكور برخلاف تصور بسیاری از ترم اولی ها به 
حضور در كلاس های مجازی و دیدن تصویر استادها در قاب كوچك صفحه تلفن همراه ختم شد 
در این میان دانشجویان سال اول نیز فضای چندان متفاوتی را تجربه نكردند چرا كه هنوز به درك 
روشنی از حضور و فعالیت در دانشگاه دست نیافته بودند كه حكم به كلاس های مجازی داده شد.

لیلا شریف
 روزنامه نگار

درد مشترك تحصیل 
در زمانه كرونا

اغلب دانشجویان جدیدالورود دانشگاه های سراسری پس از 
عبور از سد كنكور با مشكل دوری از دانشگاه مواجه شده اند

پاییز كم خون
چند و چون وضعیت 
ذخیره خون در ایران

به روایت اعداد

ذخیره خون تهران در حالت هشــدار قرار گرفته و به موجودی كمتر از 
یك هفته رسیده اســت. این روزها با فاصله گرفتن از پیك پنجم كرونا، 
جراحی های غیراورژانسی بیشتر از قبل شده. باز شدن درهای اتاق عمل 
همانا و بالا رفتن مصرف خون و فراورده های خونی همان. كاهش ذخیره خون كشور در حالی است كه پاییز امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش 13درصدی اهداكنندگان را شاهد بودیم. اگر این روزها به اهدای خون 

فكر می كنید، مرور اطلاعات زیر خالی از لطف نیست.

مرضیه موسوی
 روزنامه نگار

ذخیره خون تهران
به 4تا 5 روز رسیده است.

وز  4 تا 5  ر

 450 
سی سی

 500 
سی سی

گنجایش 
كیسه های خون گیری 

450سی سی است.

در هر نوبت، نزدیك به 
500سی سی خون از اهداكننده 
گرفته می شود و بخشی از آن 

برای آزمایش های ضروری 
مورد استفاده قرار می گیرد.

باورهای غلط رایج درباره اهدای خون
اصلاح باورباور غلط

زنان نباید خون اهدا كنند.
افرادي كه تتو دارند یا در یك سال 

گذشته حجامت كرده اند، درصورت 
اطمینان از عدم ابتلا به ایدز و 

هپاتیت، مي توانند خون اهدا كنند.
به دلیل عبور از پیك ششم پنجم، 

هم اكنون نیاز كشور به خون 
اهدایي كمتر شده.

از همه مراجعان تست غلظت خون گرفته مي شود و 
درصورت پایین بودن غلظت، خون گیري انجام نمي شود.

هپاتیت و اچ.آي.وي دوره پنجره اي یكساله دارد كه درصورت 
ابتلا حتي كیت هاي تشخیص هم بیماري را نشان نمي دهد. 

طبق پروتكل هاي اهداي خون افراد تا یك سال بعد از هر عمل 
تهاجمي مثل جراحي و حجامت و... از خون دادن معاف هستند.

بعد از هر پیك كرونا، به دلیل افزایش جراحي هاي 
غیراورژانسي، نیاز كشور به اهداي خون بیشتر مي شود.

افزایش اهدای خون 
در پاییز امسال نسبت 

به مدت مشابه سال 
گذشته داشته ایم.

% 13
افزایش مصرف خون 

در پاییز امسال، نسبت 
به مدت مشابه سال 
گذشته داشته ایم.

% 40
افزایش توزیع خون، 

در 6 ماه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته را شاهد هستیم.

% 6,9

و فراورده های خونی در 6 ماه 
نخست امسال در مراكز درمانی و 
بیمارستان ها توزیع شده است.

1782002
واحد خون

در 6 ماه نخست امسال به 
سازمان انتقال خون اهدا شده 

است.

1007056
واحد خون

عمده 
مصرف كنندگان 

خون در تهران

مركز درمانی 167
تخت بیمارستانی 28000

تالاسمی- هموفیلی ن را بیما
مصدومان حوادث و سوانحی

نسبت اهداكنندگان خون در كشور

% 90
از اهداكنندگان خون 
در ایران گروه خونی 

مثبت دارند.

% 10
از اهداكنندگان 
گروه خون منفی 

دارند.

وه خونی منفی نیاز به گر

% 5% 95
حداكثر 4بار در سال 
مجاز به اهدای خون

حداكثر 3بار در سال 
مجاز به اهدای خون

ثبت ناممراحل خون گیری

خون گیری

معاینه 
و   مصاحبه

استراحت 
و  پذیرایی

خودحذفی 
محرمانه

استان هایی كه بیشترین رشد اهدای خون 
در 6 ماه نخست امسال را داشتند
  قزوین    خراسان رضوی   هرمزگان

استان هایی كه بیشترین اهدای خون 
در 6 ماه نخست امسال را داشتند

  تهران   فارس   خراسان رضوی  اصفهان

ني
زدا

د ی
می

: ح
ك

رافی
وگ
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ا
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شهري

سرگرداني مردم در بخش جديد تبريز 
جدا شدن منطقه باسمنج از تبريز در اقدامي ضرب الاجل، باعث 

به وجود آمدن مشكلات جديد براي شهروندان شده است

در آخريــن روزهــاي فعاليت 
اســتاندار دولــت قبــل در 
آذربايجان شــرقي و فرماندار 
تبريز، خبر ناگهاني جدايي باسمنج از تبريز موجب تغيير شرايط 
زندگي شهروندان شرق تبريز شد. هيأت دولت روحاني در يكي 
از آخرين تصميمات خود رأي به بخش شدن باسمنج داد و به اين 
ترتيب، تبريز علاوه بر خسروشاه و ســردرود، بخش سوم را هم 
دركنار خود ديد. پيش از اين، مردم باسمنج با امضاي طومارهاي 
متعدد خواهان الحــاق به تبريز بودند اما اكنــون آنها به عنوان 
بخشي جديد در كنار تبريز قرار گرفته اند؛ تصميمي كه به مذاق 
شورانشينان باســمنج خوش آمد اما براي عموم مردم چندان 

مطلوب نبود.

كاهش سريع قيمت زمين در فاز ۲خاوران تبريز
شهرام چودار، يكي از مشاورين املاك خاوران تبريز كه در كنار باسمنج 
قرار دارد در اين باره به همشهري مي گويد: تنها پس از چند روز از اعلام 
بخش شدن باسمنج، املاك و زمين هاي مردم به شدت افت قيمت پيدا 
كرد. صدها قطعه زمين با اين تصميم عملا بلاتكليف شده و مشخص 
نيست كه جزو اراضي تبريز است يا باسمنج اما نتيجه مشخص كاهش 
شــديد قيمت اين زمين هاســت. وي ادامه مي دهد: خريداري براي 
اين زمين ها وجود ندارد و از طرف ديگــر هم مردم حواله هاي زمين از 
شهرداري منطقه۹ تبريز در دست دارند كه با اين تصميم عملا خارج 
از تعهد شهرداري تبريز بوده و معلوم نيست شهرداري و شوراي شهر 

باسمنج تعهدي در اين زمينه قبول خواهد كرد يا نه.

تجمع شهروندان آسيب ديده مقابل شهرداري منطقه۹ تبريز
هادي ثابتي از شهروندان ساكن باسمنج است كه پيش از اين از خدمات 
شهرداري تبريز ازجمله اتوبوس شــركت واحد و... استفاده مي كرد و 
حالا با اعلام بخش شدن باسمنج مشكلات جديدي پيدا كرده است. 
به گفته خودش مردم باسمنج از خدمات شهري تبريز محروم شده اند 
و در باســمنج هم ظرفيت هاي لازم وجود ندارد. وي بيان مي كند: با 
همراهي چند نفر ديگر مقابل مركز خدمات شهري منطقه ۹ تبريز كه 
داخل خيابان اصلي باسمنج قرار دارد تجمع كرديم ولي كسي جوابگو 
نيست و گفته مي شــود قرار است اين ســاختمان به شوراي باسمنج 
تحويل داده شود. اين شهروند عنوان مي كند: حواله هاي زمين در فاز 
دوم خاوران تبريز با اين تصميــم ۵۰درصد كاهش قيمت پيدا كرده و 
حواله هاي۲۰۰ميليوني زمين حدود۱۳۰ميليون تومان شده است كه 

البته خريداري هم ندارند.

محدوديت توسعه تبريز و اجحاف در حق شهروندان
رئيس كميسيون معماري و شهرسازي شوراي اسلامي شهر تبريز 
با بيان اينكه تصميم بخش شدن باسمنج احجاف در حق شهروندان 
شرق تبريز و اهالي باسمنج است، مي گويد: براي لغو اين مصوبه به 
همراه تعدادي از اعضاي شورا به تهران سفر كرده و اعتراض داده ايم 
اما متأسفانه اقدام اصلاحي صورت نگرفته اســت. فريدون بابايي 
ادامه مي دهد: با تصويب بخش جديد در شــرق تبريز عملا توسعه 
تبريز در اين بخش متوقف شده و شهرسازي با مشكلات متعددي 
روبه رو خواهد شد. وي با اشاره به نارضايتي مردم مي گويد: به غير از 
افراد و گروه هاي خاص در باسمنج، عموم مردم خواستار ابطال اين 

موضوع هستند.

توسعه باسمنج با مصوبه جديد
با وجود اين رئيس شوراي اسلامي باسمنج در اين زمينه نظري متفاوت 
دارد و مي گويد: تبديل باسمنج به بخش مستقل به صورت كاملا قانوني 
و براي توسعه منطقه صورت گرفته است. يوسف عنصري ادامه مي دهد: 
با ايجاد بخش باسمنج اراضي و مناطق تصاحب شده از سوي شهرداري 
تبريز كه بدون طرح مصوب و به صورت غيرقانوني صورت گرفته بود به 
باسمنج پس داده مي شود و اصلا چيزي به نام كاهش حريم تبريز وجود 
ندارد. بنابراين تمامي تعهدات برعهده خود شهرداري تبريز است و نبايد از 
حق مردم باسمنج بذل و بخشش شود.  وي تصريح مي كند: با ايجاد بخش، 
توسعه و پيشرفت در منطقه باسمنج رخ مي دهد و خدمات بيشتري براي 
رفاه و آسايش مردم ارائه خواهد شد. رئيس شوراي اسلامي شهر باسمنج، 
يادآور مي شود: توسعه تبريز با افزايش حريم و وسعت تحقق نمي يابد، 
بلكه شهرداري بايد زيرساخت هاي لازم را براي توسعه فضاي سبز و حل 
معضل حاشيه نشيني و بافت فرسوده و مشكلات ديگر تبريز فراهم كند. 

قرار نيست باسمنج هزينه هاي سوء مديريت شهري تبريز را بپردازد.

نبود نقشه و مختصات بخش جديد باسمنج
شهردار منطقه۹ تبريز با بيان اينكه هيچ گونه نقشه و مختصات دقيقي از 
بخش جديد باسمنج وجود ندارد، مي گويد: اگر مختصات وجود نداشته 
باشد، هم شهرداري تبريز هم بخشداري جديد با مشكل مواجه خواهند 
شد. بهرام نســياني ادامه مي دهد: ۵۹هزار هكتار به عنوان بخش جديد 
باسمنج اعلام شده كه ۲۱هزار هكتار آن از حريم تبريز و شهرداري منطقه۹ 
تبريز جدا شده است. اين در حالي است كه مالكان صدها قطعه زمين در اين 
محدوده با مشكل جدي حقوقي مواجه شده اند و خدمات دهي به جمعيتي 
انبوه به بن بست خورده است. وي يادآور مي شود: شهرداري تبريز تعهدات 
سنگيني به مردم باسمنج و تبريز دارد و اين شهروندان حواله هاي زمين 
در دست دارند كه با جدا شدن ۲۱هزار هكتار از تبريز، تكليف اين تعهدات 
مشخص نيست . شهردار منطقه۹ تبريز در پايان با اشاره به مراجعه روزانه 
صدها نفر به شــهرداري منطقه۹ تبريز مي گويد: مردم منطقه به شدت 
متضرر شده اند و با ادامه چنين شــرايطي وقوع مشكلات اجتماعي دور 
از ذهن نيســت. بيشــترين آســيب هم متوجه طبقه پايين است كه با 
پس اندازهاي اندك خود اقدام به خريد حواله زمين در شرق تبريز كرده اند 

و اكنون پس اندازهاي خود را در معرض خطر مي بينند.
        

با وجود اين، مردم منتظر پاســخي قاطع از سوي مسئولان هستند تا 
تكليف زندگي و سرمايه خود را بدانند. بنابر آخرين اطلاعات خبرنگار 
همشــهري، هنوز تصميم جديدي براي رفع مشــكلات مردم گرفته 

نشده است.

معيشــت بيش از يك ميليون 
نفر در كشور به نخل وابسته است

يك ميليون نفر

ســالانه در ايــران يك ميليــون 
 و300هزار تن خرما توليد می شود

1/300/000

اگــر آب و كــود خــوب 
باشــد نخل 100تا120كيلوگرم 

محصول می دهد

120كيلوگرم

براي ثمر دادن هر نخل 
نياز به صرف ۸ تا 10سال عمر و 

هزينه است

10سال

سيد مرتضي احمدپور
خبرنگار

كاغذ مورد نياز كشور در ســال بيش از ۶ميليون 
تن است و كارخانه توليد كاغذ از سنگ اليگودرز 
ظرفيت جديدی در اين حوزه محسوب مي شود كه 
با وجود معادن عظيم كربنات كلسيم در شهرستان، 
ســرمايه گذاران ديگري مي تواننــد در اين حوزه 

فعاليت كنند

انجمن ملي خرما به عنوان مدعي العموم به موضوع فروش نخل ها ورود كرده است

جزئيات پروژه
گفته مي شود اين كارخانه با ظرفيت ۱۰هزار تن توليد گزارش۲

در سال و اشتغال زايي براي ۳۵نفر راه اندازي خواهد شد. 
طرح ســاخت كارخانه توليد كاغذ از سنگ شهرك صنعتي اليگودرز، 
توسط سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران )ايميدرو( 
از اواخر سال۹۷ آغاز شده است. ايميدرو به عنوان زيرمجموعه توسعه اي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، كارخانه توليد كاغذ از سنگ را با برآورد 
۵ميليون يورو و رقمي معادل ۱۷۰ميليارد ريال آغاز كرده كه ســهم 
ريالي آن تامين شده و اعتبار ارزي آن در حال پيگيري است. ايميدرو 
با ظرفيت ســنجي در عرصه صنعتي و معدني و ساخت كارخانه كاغذ 
از ســنگ در اليگودرز گام خوبي در اين حوزه برداشته است. به گفته 
مسئولان لرستان، كاغذ مورد نياز كشور در سال بيش از ۶ميليون تن 
است و كارخانه توليد كاغذ از سنگ اليگودرز ظرفيت جديدی در اين 
حوزه محسوب مي شــود كه با وجود معادن عظيم كربنات كلسيم در 
شهرستان، سرمايه گذاران ديگري مي توانند در اين حوزه فعاليت كنند. 
تجهيزات و ماشين آلات راه اندازي اين طرح مهم صنعتي خريداري شده 

است و تا ۳ماه آينده وارد كشور مي شود.

اهميت پروژه
واقعيت اين اســت كه با ورود تراورتن به بازار، ســنگ هاي لرستان 
مشتري خود را در بازار از دست دادند و بسياري از واحدهاي سنگبري 

و معدني استان تعطيل شدند، اما مطالعاتي كه روي كربنات كلسيم 
انجام شد، نشان داد اين ماده در لرستان بالاترين عيار را در دنيا دارد. 
كربنات كلسيم يك ظرفيت عالي و ثروت بي نظير است كه در راستاي 
فرآوري اين ماده ارزشمند، مسئولان سازمان صنعت، معدن و تجارت 
لرستان با ايميدرو وارد مذاكره شــدند و سرمايه گذاري كاغذ سنگ 

انجام شد كه كارخانه آن، امسال ساخته خواهد شد.

چالش هاي پروژه
با وجود اينكه راه اندازي هر واحد توليدي يا صنعتي به اشــتغال زايي 
در اســتاني مانند لرســتان كمك شــاياني به اشــتغال زايي در آن 

توليد كاغذ از سنگ در لرستان
در توليد كاغذ از سنگ،  ازآب استفاده نمی شود و از تخريب محيط زيست جلوگيری  می شود

مي كند، با توجه به اقليم ويژه اين اســتان، همواره بايد مخاطره هاي 
محيط زيستي پروژه ها را قبل از راه اندازي آنها مورد بررسي قرار داد. 
يك كارشناس محيط زيست در اين باره به همشهري مي گويد: اگر از 
نظر محيط زيستي بخواهم بگويم، توليد كاغذ از سنگ يك شمشير 
دولبه است. بسياري »s tonepaper«  يا همان كاغذ سنگ و كاغذ 
معدن را پديده اي شگفت انگيز در صنعت چاپ و توليد و توليد آن را 
نيز سرآغاز عصري جديد در توليد كاغذهاي سازگار با محيط زيست 
مي دانند، زيرا ماده اوليه آن فقط سنگ است و از اين رو به نظر مي رسد 
ديگر نبايد نگران قطع درختان و آثار مخرب آن روي محيط زيســت 

باشيم.
محمد رابطي مي افزايد: همچنين در فرايند توليد »كاغذ سنگ« نه تنها 
از آب استفاده نمي شود، بلكه به خاطر سفيدبودن مواداوليه نيازي به 
استفاده از سفيدكننده ها در توليد آن نيست كه نتيجه كار اين است 

كه ديگر آلاينده ها به محيط زيست ما اضافه نخواهند شد.
وي يكي از بزرگ ترين موانــع خودكفايي ايران در توليد كاغذ را نبود 
مواداوليه مي داند و اظهار مي كند: بــا توجه به اينكه اصلي ترين ماده 
توليد كاغذ در كشور درخت است ، سازمان محيط زيست بهره برداري 
از اين محصول را بسيار محدود كرده و بنابراين توليدكنندگان كاغذ 
با مشكلاتي روبه رو شده اند. با وجود اين، مي توان با استفاده از سنگ 
آهك در كشــور به توليد كاغذ پرداخت. توليد و بهره گيري از آهك 
به تازگي براي توليد كاغذ سنگي در حال رونق است و درصورت تحقق 

آن مي تواند علاوه بر حفاظت از درختان، محيط زيست و فعال كردن 
معادن سنگ آهك، ارزش افزوده مناسبي با صادرات ايجاد كرد.

به گفته رابطي، بازيافت، تغييرپذيري و سازگاري محصولات توليدي 
عرصه صنعت با طبيعت، همواره از دغدغه هاي مسئولان است كه به 
آن توجه ويژه اي نشان مي دهند. اين كارشناس با تأكيد بر اينكه توليد 
كاغذ از كربنات كلسيم و آهك دولبه شمشير دارد، توضيح مي دهد:  
يك لبه شمشــير توليد كاغذ و عرضه آن در بازار است، اما لبه ديگر 
ضررهاي جبران ناپذيري اســت كه اين توليد به محيط زيست وارد 
مي كند. رابطي با بيان اينكه در توليد كاغذ از آهك مشكلاتي وجود 
دارد كه به محيط زيست ضرر و زيان هاي جبران ناپذيري وارد مي كند، 
ادامه مي دهد: اگر محيط زيســت براي ما مهم است، بايد ملاحظات 
محيط زيستي توليد كاغذ از آهك را نيز مدنظر داشته باشيم. در بخش 
دولتي مسابقه اي راه افتاده اســت كه با شتاب به سمت توليد كاغذ با 
استفاده از آهك و كربنات كلسيم مي روند، اين اقدام اثرات تخريبي بر 
محيط زيست دارد، سلامت جامعه را هدف مي گيرد و منابع كشور را 
هدر مي دهد. اين كارشناس محيط زيست تأكيد مي كند: نخستين بار 
چيني ها شروع به توليد كاغذ با استفاده از آهك كردند، اما بلافاصله 
اين روند را متوقف كردند. در مقوله توليد كاغذ در دنيا، توليد از آهك 
جايگاه بالايي ندارد چون ما معادن بسيار زيادي از آهك در داخل كشور 
داريم و اين مواداوليه مجاني است، اما بايد توجه داشته باشيم كه اين 

اقدام مضراتي را نيز براي محيط زيست دارد.

فرهاد زيوريار، استاندار جديد لرستان چندي پيش از ساخت كارخانه توليد كاغذ از 
سنگ در اين استان خبر داد و گفت كه تجهيزات اين كارخانه با همكاري كشور چين 
طي چند ماه آينده  تامين و  راه اندازي مي شود. به گفته وي، اين پروژه كه در اليگودرز 
در حال ساخت است، پيشرفت خوبي از نظر عمليات عمراني دارد و قرار است با همكاري كشور چين طي چند ماه آينده 

تجهيزات مورد نظر آن تامين و كارخانه راه اندازي شود.

فاطمه كاظمي
خبرنگار

مي گويند جنوبي ها تعداد نخل هايشان را هم جزو فرزندان شان به حساب مي آورند و معتقدند 
اين درخت را حضرت آدم از بهشت به زمين آورده است؛ درختي كه به همين مناسبت درخت 
زندگي، جاودانگي، ارتزاق و معيشت نام گرفته و به دليل همين جايگاه، سرمايه ارزشمندي 
چه در نگاه نخل دار و چه در نگاه ملي محسوب مي شود. حالا اما چند سالي است همين سرمايه هاي ارزشمند از ريشه درآورده شده و به 
كشورهاي حوضه خليج فارس قاچاق مي شوند. در آخرين نمونه هم نخل داري از دشتستان بوشهر كه توان آبياري نخل هاي خود را نداشت، 
از آنها دل كند و نخل هايش را روانه كشورهاي عربي  كرد. ايران 50ميليون نفر نخل دارد كه در سطح ۲۶۲هزار هكتار نخيلات خوزستان، 
هرمزگان، كرمان، فارس، سيستان و بلوچستان و بوشهر پراكنده اند و با توليد سالانه يك ميليون و300هزار تن خرما در ۴00رقم، نان بيش 

از يك ميليون نفر را مي دهند.

سيده زهرا عباسي
خبرنگار

فروش نخل
 تا اطلاع ثانوي »قاچاق« است

فروش نخل از روي ناچاري
هرچنــد تعــداد ارقــام داراي توجيه 
تجاري ۱۸رقم است و در سال هاي اخير، 
خشكسالي، ريزگردها، گراني نهاده هاي 
كشاورزي و... مشــكلات زيادي را براي 
نخــل داران ايجاد كرده، امــا نخل داران 
معتقدند كار از كار گذشــته است كه يك 
كشاورز حاضر مي شود نخل خود را از ريشه 

درآورد.
يكي از نخل داران بوشهري كه طي سال هاي 
گذشته حدود 50نفر نخل خود را به همين 
شيوه فروخته است به همشهري مي گويد:  
نخل تنها درختي اســت كه اگر پاجوش و 
حتي خود درخــت را از زمين دربياوريم 
و دوباره بكاريم، ســبز مي شود. از ريشه 
درآوردن نخل و فروختن آن ديگر اتفاق 
عجيبي نيست و در 5-۴سال گذشته باب 
شده است. عابدي با بيان اينكه نخل ها با 
توجه به نوع، سن و سال و ثمردهي شان بين 
۱تا ۱۲ميليون تومان به فروش مي رسند، 
مي افزايد: از وضعيت شهرهاي ديگر خبر 
ندارم اما در همين شهرستان دشتستان 
حدود يك دهه اســت كه جهادكشاورزي 
هيچ حمايتــي از ما نمي كنــد و اغلب 
نخل داران با بحران مواجه هستند به طوري 
كه بسياري در سال هاي گذشته نخل داري 

را ترك  كرده اند.
او تصريح مي كند: مــن يكي از نخل داران 
دشتستان هستم كه در منطقه سعدآباد 
بيش از 3500نخــل دارم. تاكنون 50نفر 
نخل خود را فروخته ام و اگر مشتري خوبي 
باشد باز هم اين كار را مي كنم. ناچار به اين 
كار هســتيم. واقعيت را نمي توان كتمان 
كرد. كشاورزان به دليل حمايت نشدن در 
حوزه هاي مختلف تحت فشــار هستند و 
جهادكشاورزي كار موثری براي تامين آب، 

كاهش قيمت نهاده ها و تامين تجهيزات 
مورد نياز ما نمي كنــد. اين نخل دار با بيان 
اينكه نگهداري هر نخل در ســال هزينه 
دارد، مي گويد: اگر آب، كود و رســيدگي 
خوب باشد نخل در سال ۱00تا۱۲0كيلوگرم 
محصول مي دهد اما در سال هاي اخير ميزان 
توليد ما به 30كيلوگرم در سال كاهش يافته 
است. خرما را كيلويي 7هزارتومان مي خرند 
درحالي كه هزينه كارگر،  تراكتور، كود و... 
سربه فلك مي گذارد. در اين شرايط فروش 
نخل حداقل مي تواند سرمايه اي براي باغدار 

فراهم كند تا به دنبال كار جديدي برود.

وعده همكاري جهادكشاورزي
فــروش نخل ها گرچه اتفاقي اســت كه 
در 5ســال اخير تكرار شــده اما هنوز 
به گفته مســئولان همه گير نشده است و 
مي توان جلــوي آن را گرفت؛  در روزهاي 
گذشــته فيلمي كوتاه در فضاي مجازي 

دست به دست مي شــود كه در آن فردي 
خبر از ريشــه كن كردن نخل ها و فروش 
آنها به كشورهاي منطقه به دليل كم آبي و 
خشكسالي مي دهد. انجمن ملي خرماي 
ايران در پاسخ گفته است كه اين  نخل ها 
كه عمــر و هزينه طولاني بــراي به ثمر 
رسيدن شان صرف شده، براي زينت شهرها 
و خانه هاي كشــورهاي منطقه از كشور 
خارج مي شــود. با اين حال همين فروش 
محدود هم نگراني هاي زيــادي را منجر 
شده به طوري كه انجمن ملي خرما به عنوان 
متولي بخش خصوصي و مدعي العموم به آن 
ورود كرده و قرار است همزمان با جشنواره 
ملي خرما كه در نيمه اول آذر برگزار مي شود 

در اين باره پيگيري هايي را انجام دهد.
اين خبر را رئيس انجمن ملي خرماي ايران 
به همشــهري مي دهد و مي گويد: انجمن 
ملي خرما به عنوان مدعي العموم روي اين 
مسئله حساسيت زيادي دارد و به همين 

دليل با جهادكشاورزي تماس گرفتيم، 
انجمن خرماي بوشهر در محل حاضر 
شده و آنطور كه جهادكشاورزي به ما 
اعلام كرده است نخل هايي بودند كه از 
طرف بانك ژن مجوز داشته اند و گويا 
نخل هاي غيرمثمر يا از نظر ژنتيك 
بومي نبودند. محسن رشيد فرخي با 
بيان اينكه اين موضوع مي تواند از نظر 
قانوني، محيط زيست و منابع طبيعي 
چالش هاي زيادي براي كشور ايجاد 
كند، مي افزايد: من به عنوان مسئول 
بخش خصوصي و يك ايراني از اتفاقي 
كه رخ داده اســت، شرمسارم. اين 
نخل ها منابع ملي و محيط زيست ما 
هستند و نمي توانيم به دليل صرفه 
اقتصادي نداشــتن آنها را به تاراج 

بگذاريم.
او البته از مشكلات نخل داران ناآگاه 
نيســت و تأكيد مي كند: ما مشكل 
نخل داران را حس و درك مي كنيم. 
جهادكشاورزي به عنوان بخش دولتي 
و ما به عنــوان بخش خصوصي بايد 
همراهي كنيم تا مشكل را حل كنيم 

نه اينكه صورت مسئله پاك شود.

رشيدفرخي با بيان اينكه با تخريب 
نخل هــا مشــكلات عظيمي مثل 
ريزگردها تكرار و گسترده مي شود، 
مي گويد: اين مسئله فقط در بوشهر 
ديده شده است و در سطح كمي بود. 
قرار است در ميز عالي خرما كه ۱0آذر 
در بوشهر برگزار مي شود به طور جدي 
اين مسئله را عنوان و پيگيري كنيم. از 
جهادكشاورزي هم قول گرفته ايم كه 
اعلام كرده اند به هر صورتي كه بتوانند 

كمك مي كنند.

هدررفت سرمايه 10ساله
دبير انجمن ملي خرماي ايران هم 
تأكيد مي كند كــه فروش نخل ها از 
۱0 تا ۱۲سال پيش رواج داشته است. 
مقداد تكلوزاده مي گويد:  در سال هاي 
اخير شاهد هستيم نخل هاي كشور به 
ثروتمندان و شهرداران كشورهاي 
شمالي مانند آذربايجان و ارمنستان 
و با حجم بيشتر به كشورهاي عرب 

مناطق جنوبي فروخته مي شود اما 
از حدود ۲سال پيش فروش نخل ها 
شتاب گرفته و شكل آن تغيير كرده 
است. در گذشــته نخلستان داران 
نخل هاي كم ثمر و ضعيف را ريشه كن 
مي كردند و مي فروختند اما اكنون 
نخل هاي پرثمر و جوان نيز قرباني 
مي شوند. وي با بيان اينكه افزايش 
شوري آب در پي كاهش بارندگي ها 
مهم ترين عامل اين اتفاق اســت، 
اظهار مــي كنــد: در مناطقي كه 
آب شور شــده، نخل داران يا بايد 
بنشينند و شاهد مرگ درختان نخل 
خود باشــند يا براي  فروش آنها به 
ثروتمندان و شهرداران كشورهاي 

منطقه تصميم بگيرند.
تكلوزاده با بيان اينكه براي اقتصادي 
شدن هر نخل نياز به صرف ۸ تا ۱0سال 
عمر و هزينه اســت، ادامه مي دهد: 
خروج هر نخل از كشــور به معني از 
دست رفتن سرمايه ۸ تا ۱0ساله اي 
است كه از منابع باارزش آب و خاك 

كشور براي آن صرف شده.

پيگيري قانوني براي ممنوعيت فروش نخل
 جلسه شوراي عالي انجمن خرما با 
حضور نخل داران و مسئولان دولتي 
قرار است همزمان با جشنواره ملي 
خرما در تاريخ ۱0آذر در بوشــهر 
برگزار شــود. آنطور كه مسئولان 
انجمن ملي خرما اعلام مي كنند با 
پيگيري هاي صورت گرفته تا زمان 
برگزاري اين جلسه و تعيين تكليف 
موضوع، فعلا خــروج نخل قاچاق 

محسوب مي شود و هر فردي اين كار را كند، تحت پيگرد قرار مي گيرد.  مديركل 
دفتر امور ميوه هاي گرمسيري و نيمه گرمسيري وزارت جهادكشاورزي نيز با بيان 
اينكه صادرات نخل شرايط ويژه اي دارد به همشهري مي گويد: نخل داران فقط 
مي توانند ارقام غيربومي و غيرمثمر يا رقم مثمري كه بانك ژن گياهي تشخيص 
دهد قابليت توليد پاجوش ندارد و براي آن با نصب برچســب ديجيتال مجوز 
صادرات بدهد و البته نخل دار آن را با نخل ديگري جايگزين كرده باشد، صادر 
كنند. زهرا جليلي مقدم تأكيد مي كند كه در غيراين صورت، هر نخلي خارج از 
اين چرخه از كشور خارج شود، غيرمجاز است، قاچاق محسوب مي شود و با آن، 
برخورد قانوني مي شود. به گفته وي، صادرات ارقام بومي و بدون جايگزين تحت 

هر شرايطي ممنوع است.

ث
مك
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تقابلهيدروژنيهاباالكتريكيها
به تازگي 6شركت خودروسازي بزرگ جهان ازجمله جنرال موتورز، فورد 
موتور، ولوو و دايملر - مرسدس بنز طي بيانيه اي توافق كردند همه تلاش 
خود را براي حذف سوخت هاي فسيلي و جايگزيني تدريجي خودروهاي 
الكتريكي به كار بگيرند. در مقابل خودروهاي بنزيني يا ديزل هم اكنون 
مشهورترين گزينه خودروهاي تمام الكتريكي به حساب مي آيند. با جدي 
شدن خودروهاي الكتريكي اما مخالفاني هم پيدا شده اند. به عنوان نمونه 
شركت تويوتا به عنوان يكي از خودروسازهاي بزرگ دنيا اعلام كرده كه 
برخلاف بقيه توان خود را روي توسعه خودروهاي هيدروژني مي گذارد. 
به عقيده مقام هاي اين شركت در ســطح جهاني زيرساخت هاي لازم 
براي اســتفاده از خودروهاي الكتريكي فراهم نيست و عملا نمي توان 

به آينده آنها خوش بين بود. 
سخنگوي شــركت تويوتا 
در گفت وگو با رويترز اعلام 
كرده كه هنوز در بســياري 
از مناطق دنيا مثل آســيا، 
آفريقا و خاورميانه، فضايي 
مناســب بــراي راه اندازي 

حمل ونقل كاملا پاك ايجاد نشده است. از ديد وي ايجاد چنين فضايي و 
زيرساخت هاي مربوطه نيازمند گذشت زمان است.

خودروهاي هيدروژني كه تويوتا يكي از شركت هايي است كه روي آن 
كار مي كند حامل يك مخزن بزرگ هيدروژن هستند. تركيب هيدروژن 
و اكسيژن توليد آب و الكتريسيته مي كند و اين الكتريسيته مي تواند 

موتور برقي را به كار بيندازد.
ب ام و در حال توسعه تكنولوژي خاص خود براي خودروهاي هيدروژني 
است. اين شركت نخستين شركتي در جهان بود كه از سوخت هيدروژن 
به عنوان سوخت در موتورهاي درون سوز استفاده كرد. خودروهاي سري 
هفت ب ام و با موتورهاي درون سوز هيدروژني از پيشروترين موتورهاي 
درون ســوز در زمان ارائه بودند. البته اين موتورها به دليل تكنولوژي و 

هزينه بسيار بالا به توليد انبوه نرسيدند.
شركت ب ام و هم در تلاش است تا از هيدروژن با پيل هاي سوختي در 
خودروهاي سري ايكس خود استفاده كند. در اين خودروها هيدروژن 
درون مخازن فشــار بالا ذخيره مي شوند و ســپس در پيل سوختي با 
اكسيژن واكنش مي دهند كه حاصل آن بخار آب و الكتريسيته است. 
الكتريسيته توليد شــده در موتورهاي برقي خودرو مورد استفاده قرار 

مي گيرد.
اين روش مزيت هايي در برابر خودروهاي برقي - باتري دارد. خودروهايي 
كه در آن باتري شارژ مي شود پيمايش كم و زمان شارژ زيادي مي برند اما 
پيمايش خودروهاي پيل سوختي بيشتر و زمان سوخت گيري آن مشابه 

 خودروهاي گازسوز است.
جذابيت هيدروژن اين است كه نسبت به تغيير كامل خودروهاي برقي، 
اختلال كمتري ايجاد مي كند. انجمن خودروسازان ژاپن تخمين مي زند 
كه با اين وصف صنعت خودروسازي مي توان در آينده اي نزديك، بالغ بر 

5/5ميليون نفر را استخدام كند.

وقتيميخواهيديككامپيوترشخصيجديدتهيهكنيد،احتمالانميدانيد
بادستگاهقديميخودومتعلقاتآنچهكنيد.شايدتصميمبگيريدكهآنرا
بفروشيدياازآنبهعنوانيكدستگاهپشتيباناضطرارياستفادهكنيد.بااين
حالميتوانيدازآنبراياستفادههايخلاقانهترهماستفادهكنيد.دراينمتنباچندروشبراياستفادهمجدداز

كامپيوتر،لپتاپوصفحهنمايشآشناميشويد.

مركزچندرسانهاي
يكي از مفيدترين كارهايي كــه مي توانيد با يك  كامپيوتر قديمي انجام دهيد اين است كه آن را به 1
اتاق نشيمن خانه منتقل كنيد و آن را تبديل به يك مركز 
چندرســانه اي كنيد. بــا نصــب و راه انــدازي Kodi يا 
نرم افزارهاي مشابه روي دستگاه خود مي توانيد فيلم تماشا 
 Kodi .كنيد، به موسيقي گوش دهيد و حتي بازي كنيد
براي اســتفاده با كنترل از راه دور طراحي شــده است، 
بنابراين مي توانيد كامپيوتر قديمي خــود را به تلويزيون 
متصل كرده و از روي كاناپه آن را كنترل كنيد. مزيت اين 
نرم افزار سبك بودن آن است و به فضاي زيادي نياز ندارد. 
بنابراين مي توانيد آن را به راحتي روي ســخت افزارهاي 

بسيار قديمي نصب كنيد.

يكسرورخانگيبسازيد
اگر با خانواده زندگي مي كنيد، خيلي خوب است كه  بتوانيد موسيقي، ويدئو و عكس هاي خود را با آنها به 2
اشــتراك بگذاريد. حتي اگر به تنهايــي زندگي مي كنيد، 
مي توانيــد از داشــتن مكاني بــراي ذخيــره محتواهاي 
چندرسانه اي خود بهره مند شويد. براي اين كار به يك سرور 
خانگي نياز داريد. مي توانيد از كامپيوتر قديمي خود براي 
ميزباني محتواي چندرســانه اي و ســاير فايل هاي خود 
استفاده كنيد و هر زمان كه لازم بود به آنها دسترسي داشته 
باشيد. همچنين مي توانيد به ســاير كاربران شبكه خود، 
دسترسي به سرور خانگي را بدهيد. اين كار به شما امكان 

مي دهد فايل هاي خود را با آنها به اشتراك بگذاريد.

يكوبسرورراهاندازيكنيد
براي ميزباني فايل ها در اينترنت هم راه حل وجود  دارد. اگر خودتان وب سايت داريد، مي توانيد به جاي 3
پرداخت هزينه  هاست يا اســتفاده از  هاست رايگان، سايت 
خود را از خانه ميزباني كنيد كه البته مي تواند براي سايت 
شما مضر باشد. شما مي توانيد كامپيوتر قديمي خود را به 
راحتي به عنوان يك وب ســرور راه انــدازي كنيد. پس از 
راه اندازي وب سرور، مي توانيد وب سايت هاي خود و دوستان 

خود را ميزباني كنيد. همچنيــن اگر مي خواهيد 
فايل ها را از طريق اينترنت به اشتراك بگذاريد 
اما وب ســايت خاصــي نداريــد، مي توانيد 
وب سرور را براي استفاده از FTP تنظيم كنيد. 

 FTP هنگامي كه شما يا دوســتانتان مي خواهيد به سرور
 Windows Explorer دسترسي داشته باشيد، مي توانيد از

به عنوان يك سرويس گيرنده FTP استفاده كنيد.

يكسروربازيراهاندازيكنيد
 ،Steam اگر يك گيمر هستيد، يكي از ويژگي هاي گزينه Steam Stream است. اين گزينه به شما 4
امكان مي دهد بازي ها را روي يك دستگاه نصب كنيد و 
سپس اين بازي ها را در دســتگاه هاي ديگر شبكه خود 
استريم كنيد.  اين بدان معني است كه مي توانيد بازي ها را 
روي كامپيوتر شخصي قديمي خود ميزباني كنيد و با آنها 
از يك مركــز چندرســانه اي يــا دســتگاهي ديگر در 
اتاق نشيمن خود بازي كنيد. حتي مي توانيد يك دستگاه 
كوچك و نسبتاً ارزان به نام Steam Link را انتخاب كنيد 
كه به تلويزيون يا مانيتور شما وصل مي شود و محتوا را از 

سرور شما پخش مي كند. با استفاده از Steam Link حتي 
مي توانيد بازي هاي Steam را در اندرويد اجرا كنيد كه 

براي كاربران گوشي و تبلت بسيار عالي است.

يكقابعكسديجيتالبسازيد
اگر يك لپ تــاپ را با يك صفحــه نمايش خوب  جايگزين كنيد، مي توان آن را به يك قاب عكس 5
ديجيتال تبديل كرد. اگــر Wi-Fi آن هنوز كار مي كند، 
حتي مي تواند فيد توييتر يا عكس هاي اينستاگرام شما را 
نمايش دهد. اگر هنوز از فليكر استفاده مي كنيد، نرم افزار 
Slickr عكس هاي Flickr شما را به اسكرين سيور تبديل 
مي كند يا مي توانيد از آن براي تنظيم قاب عكس ديجيتال 

استفاده كنيد.

سيستمامنيتخانگي
اگر يك وب كم ســاده داريد، مي توانيــد آن را به  كامپيوتــر قديمي خود متصل كنيد تا سيســتم 6
امنيتي خانه خود را تدارك ببينيد. با استفاده از نرم افزاري 
كــه حركت را تشــخيص و هشــدار مي دهــد، حركات 
غيرمنتظره در خانه قابل رصد مي شــود و مي توانيد يك 

آلارم دريافت كنيد.

شــيوعكوويد-19ودرماندگيدرجلوگيريازانتشــارمداوم
آنباعثشدتادانشــمندانبهروشهاينوينيبرايمقابلهبا
اينبيماریهمهگيررويبياورند.ســاختواكسنهايمتعددبا
پلتفرمهايمتفاوتدركوتاهترينزمان،اتفاقيبودكهبهعنوانانقلابيبزرگدردنيايعلم
وپزشكيازآنيادميشوداماباگذشتحدوديكسالازساختچندواكسنمعتبربراي
مبارزهبااينبيماريتنفســي،حالايككمپانيمستقردرآكسفوردشايربهزوديمراحل
كارآزماييبالينينسلدومواكسنهايكوويد-19راآغازميكند.اينواكسنبهشكليك
پچپوستيسادهاستكهبااستفادهازسلولهايحافظهT،سلولهايعفونيشدهراازبين

ميبردومهمترازآن،ايمنيماندگارتريبهنسبتواكسنهايفعليكوويدارائهميكند.

عملكردپچچگونهاست
شركت سازنده اين واكســن با نام امرجكس 
براي توسعه واكســن هاي سلولT كه ايده اي 
زاييده ذهن پروفسور توماس رادماخر، مدير 
اجرايي كمپاني و اســتاد بازنشســته بخش 
پزشكي مولكولي دانشگاه لندن است در سال 
2016 تاسيس شــد. اين واكسن، سلول هاي
T را براي حذف سريع ســلول هاي عفوني از 
بدن پس از ابتلا تحريك و بــه اين ترتيب از 
تكثير ويروســي و ايجاد بيمــاري جلوگيري 
مي كند. درحالي كه آنتي بادي ها توليد شــده 
از واكسن هاي فعلي به ويروس مي چسبند و 
نمي گذارند كه سلول را عفوني كند، سلول هاي

T ســلول هاي عفوني را پيدا كــرده و آنها را 
تخريب مي كند. ســاير واكسن ها مانند فايزر 
و آســترازنكا نيز تا حدي پاسخ سلولT ايجاد 

مي كنند اما اندازه آن خيلي كمتر است.
تنظيم كننده دارويي ســوئيس بــراي انجام 
مراحل اوليه كارآزمايي انســاني در لوزان به 
امرجكس چراغ سبز داده و قرار است 26نفر در 
اين آزمايش براي دريافت دوزهاي كم و زياد 
واكسن، شركت كنند. كارآزمايي از اواسط دي 
آغاز مي شود و به نظر مي رسد نتايج موقت آن 

تا تير و مرداد مشخص شود.
رابين كوهــن، مدير بازرگاني اين شــركت با 
تشــبيه برخورد يك ســيارك به يك سياره، 
درباره اين واكسن توضيح داد: ويروس همان 
سيارك است، به درون سياره شليك مي كند 
و يك كد ويروســي، كه امضــاي آن ويروس 
است، به ســرعت در سراسر ســطح نمايش 
داده مي شــود. اين امضاها توسط سلول هاي

T به عنوان دشــمن خارجي خوانده مي شوند 
و سلول هايT ســلول را قبل از اينكه بتواند 
ويروس هاي زنده جديد توليد كند، مي كشند.

واكســن هاي فعلي كوويد-19در اصل باعث 
ايجاد پاسخ آنتي بادي مي شــود كه به مرور 
زمان كاهش پيدا مي كنــد و اين يعني مردم 

پس از مدتي نياز بــه دوز تقويت كننده براي 
حفظ ايمني ناشي از واكســن دارند. واكسن 
امرجكس با كشتن ســريع سلول هاي عفوني 
به گونه متفاوت تري عمل مي كند. اين يعني 
يك ايمني ماندگارتر حتي بــراي دهه ها كه 
حتي در مبارزه با جهش هاي پي در پي ويروس 

نيز كارآمد است.
راهگشاينسلجديدواكسنها

مطالعه اي كه هفته گذشــته در مجله علمي 
نيچر منتشــر شده است نشــان مي دهد كه 
برخي از افراد ابتلاي ناقص را تجربه مي كنند، 
ابتلاي ناقــص يعني ويــروس وارد بدن آنها 
مي شــود اما از سوي ســلول هايT سيستم 
ايمني در نخستين مراحل پاكسازي مي شود. 
دانشمندان مي گويند اين كشف مي تواند راه را 
براي نسل جديد واكسن با هدف گذاري پاسخ 

سلول هايT باز كند.
دني آلتمن، استاد ايمونولوژي در كالج امپريال 
لندن اما ترديد دارد كه واكســن هاي سلول

T بتوانند بــه تنهايي كار كننــد اما مي تواند 
نقش تكميل كننده را در رويكــرد تركيب و 
همسان ســازي  واكســن ها ايفا كند؛ همان 

رويكردي كه به فرد اجازه مي دهد براي تزريق 
هر دوز از واكســن كوويــد-19، يك پلتفرم 

متفاوت ايجاد كند.
او مي گويد واكســن هاي مبتني بــر پلتفرم 
mRNA مانند فايزر و مدرنا خيلي خوب كار 
مي كنند؛ چرا كه آنتي بادي هاي خنثي كننده 
خوبي مي سازند اما واكســن فايزر نشان داده 
است كه در برابر كوويد مؤثرتر از آسترازنكايي 
اســت كه پاســخ قوي تــر ســلول هايT را 

برمي انگيزد.
آلتمن واكســن ســلولT را به عنوان مكمل 
دوزهــاي اول و دوم مؤثر مي دانــد؛ چرا كه 
واكســن هاي ســلولT در برابر جهش هاي 

ويروسي غيرقابل نفوذتر هستند.
البته به گفته آلتمن ايده واكســن هاي T چيز 
جديدي نيســت. براي مثال پروفســور سارا 
گيلبرت، استاد دانشگاه آكسفورد كه سازنده 
واكسن آسترازنكاســت، حدود يك دهه براي 
ساخت واكسن آنفلوآنزا روي اين پلتفرم كار 

كرده است.
اين واكسن در نهايت به عنوان يك پچ پوستي 
به اندازه نوك انگشت شســت با سوزن هاي 
بسيار كوچك كه مايع واكسن را در عرض چند 
ثانيه آزاد مي كند، شــناخته خواهد شد. اين 
نوع واكسن برخلاف ساير واكسن هاي كوويد 
كه نياز به نگهداري در دماي پايين و فريزرهاي 
مخصوص دارند، تا حداكثر 3 ماه در دماي اتاق 

ماندگاري دارد.
با اين حال، ســازندگان مي گويند واكســن 
امرجكس تا سال2025 در دسترس نخواهد 
بود كه اين يك بازه زماني معمول براي توسعه 

واكسن هاست.

نسل جديد واكسن كرونا با ايمنی طولانی
محققان انگليسي براي نخستين بار واكسني به شكل پچ پوستي را كه با استفاده از سلول

T از ابتلا به كوويد جلوگيري مي كند به مرحله كارآزمايي باليني مي برند

چشم انداز فردا

روش های خلاقانه برای استفاده از كامپيوترهای قديمی
با چند روش ساده اما خلاقانه مي توانيد به شكلي ديگر از دستگاه هاي قديمي خود استفاده كنيد

ساسانشادمانمنفرد
خبرنگار

عمادالدينقاسمیپناه
خبرنگار

زهراخلجي
خبرنگار

زبالههايفضاييدردسرهايبسياريرابرايتداومبرنامههايمختلفدرمدارزمينبهوجودآوردهاستواينامكان
وجودداردكههرلحظه،يكيازآنهابرايماهوارههاوسايرتجهيزاتحتيايستگاهفضاييبينالملليدردسرهاييرا
بهوجودآورد.چندروزپيشزبالههايفضاييكهگفتهشدهمربوطبهبرنامههايضدماهوارهايروسيهبوده،ايستگاهفضاييبينالملليرابا7خدمهاش
تهديدكردهاست.البتهاينزبالههادرمسيراينايستگاهخطريايجادنكردندامامسئولانمجبورشدندكهبراياحتياطايستگاهراكميجابهجاكنندتااز
احتمالبرخوردبازبالههابكاهند.60سالازاكتشافاتفضاييميگذردوبشر،درستمانندزمين،مدارشراهمبهزبالهدانيبزرگتبديلكردهاست.اگرچه
بسياريازآنهادرصورتورودبهجو،براثرحرارتبسياربالايايجادشدهبهخاطرنيرويگرانشزمين،ازبينخواهندرفت،اماقطعاتبزرگميتوانند
دردسرسازشوند.افزايشفعاليتهايفضاييطبيعتاتوليدزبالههايفضاييرانيزبيشتركردهكهاينامر،نگرانيهايبسياريرابهوجودآوردهاست.

بحران زباله هاي گمشده در فضا
زباله هاي موجود در مدار زمين

 تهديدي بسيار بزرگ براي برنامه هاي فضايي به حساب مي آيند
 كه هر روز تعدادشان بيشتر مي شود 

زباله هاي فضايي بالاي زمين
2يا3باردرروزيكماهوارهازفاصلهكميبهدورزمين
ميگرددوزبالههاييرادرفضارهاميكند.

اين دو اتفاق، ميزان زباله هاي فضايي را60 درصد افزايش داد

تعداد اشياي موجود در مدار پس از  60    سال اكتشاف فضا

بيشترينتمركززبالههادرفاصلهاي
بين008تاهزاركيلومتروهمچنين
0041تا0051كيلومتربالاترازسطح
زميناست.ماهوارههايجديدبه
ارتفاع0021كيلومتريفرستاده
ميشوندتاريسكبرخوردبازبالهها
كاهشپيداكند.

مدارپايينيزمين

خروجمحمولهها

مراحلجداشدهازموشكها

ايستگاهفضاييبينالمللي
ماهوارههايبياستفاده

400كيلومتربالاتراززمين

ريختنتجهيزاتفضانوردان

تلسكوپهابل

865كيلومتربالاتراززمين

ميدانزبالهها

تا 2000كيلومتر

ده ها ميليون تراشه رنگي كه اندازه شان از 
يك سانتي متر كوچك تر است در فضا پراكنده اند.

1200

23000

200000

ماهواره ها در 
فاصله اي بين 800تا 
1000كيلومتر بالاتر از 
سطح زمين در چرخش 
هستند.

تكه زباله فضايي 
بزرگ تر از 10سانتي متر 
هم اكنون در فضا 
پراكنده هستند.

شيء بزرگ تر از 
يك سانتي متر 
)به اندازه يك 
مهره(

  17000
مايل در ساعت

  7500
تن

زباله هاي يك 
سانتي متري با سرعت 
7/5كيلومتر در ثانيه 
درصورت برخورد مانند 
انفجار نارنجك خسارت 
وارد مي آورند.

مجموع وزن كل 
زباله هاي فضايي كه 
مساوي است با وزن 
27فروند ايرباس 
A380

برخوردها و انفجارها زباله ها را افزايش مي دهد
2007    ماموريت ضدماهواره اي چين

چين به عمد ماهواره هواشناسي فنگ يون - يك سي را در فضا 
با يك فروند موشك بالستيك مورد هدف قرار داد و منهدم 
كرد. اين كار، 900تكه ابر زباله  ايجاد كرد.

2009    نخستين برخورد مداري  در ارتفاع 776كيلومتر از سطح 
زمين، يك ماهواره ارتباطاتي آمريكايي با سرعت 42120كيلومتر 
در ساعت با يك ماهواره نظامي روسي برخورد كرد. ماحصل اين 
تصادف، بيش از 2300قطعه زباله قابل رديابي بود.

محموله ماهواره هاي عملياتي
محموله زباله هاي تكه تكه شده

محموله زباله ها
محموله اشياي مربوط به ماموريت ها
بدنه موشك ها

موشك هاي تكه تكه شده
زباله هاي موشك
زباله هاي مربوط به ماموريت هاي موشكي
ناشناخته ها
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پلان

كيميايي در قامت فيلمساز / چريك 
 »سنگ قيصر« پژوهش پير بالدوكي و بهرام شيراوژن

به جست وجوي خط مبارزه در آثار كيميايي مي پردازد

 »سنگ قيصر« پژوهش مشــترك پير بالدوكي و بهرام شيراوژن 
كه سال ۱۳۷۷ به ترجمه جمشيد ارجمند منتشر شد، همانطور كه از 
عنوان فرعي كتاب برمي آيد به جست وجوي خط مبارزه در آثار مسعود 
كيميايي مي پردازد. اينطور كه ارجمند در مقدمــه كتاب آورده، پير 
بالدوكي روشنفكري اســت كه زمينه تحصيلي اش هنرهاي تجسمي 
است ولي علاقه و مطالعاتش بيشتر در حوزه فلســفه و اديان شرق و 
تصوف بوده است. بهرام شــيراوژن هم در فرانسه سينما خوانده است. 
محدوده اي كه نويسندگان سنگ قيصر انتخاب كرده اند سينماي قبل 
از انقلاب كيميايي است.)پژوهش در اواخر دهه 80 ميلادي منتشر شده 
است( و مشــخصا بر فيلم هاي »قيصر«، »رضا موتوري«، »گوزن ها«، 
»سفرسنگ« و »غزل« متمركز است. تأكيد مؤلفان بر جزئيات و روايت 
مفصل رخدادها و ديالوگ هاي فيلم هاي كيميايي، براي خواننده ايراني 
نكته اي دربرندارد ولي بايد اين موضوع را درنظر گرفت كه سنگ قيصر 
براي مخاطب غيرايراني و ناآشنا با سينماي كيميايي نوشته شده است.

 تم مشتركي كه فصل هاي مختلف فصل »قيصر« را به يكديگر 
پيوند مي دهد، تأكيد بر ايســتادگي كيميايي در مقابل سيستم، از 
منظر عدالت خواهي است و به نوعي كتاب، تفسيري بر تيتر معروف 
نقد پرويز دوايي بر فيلم قيصر است؛ »مرثيه اي بر ارزش هاي از دست 
رفته«. ارزش هاي جامعه اي كه سيستم با نظم ساختگي اي كه به وجود 
آورده، سعي در از ميان بردنش دارد و قهرمان كيميايي يك تنه در 
برابر ظلم ايستاده است؛ »وقتي كه قيصر مي گويد »امروز ديگه كسي 
حوصله قصه گوش كردن نداره« مي خواهد بگويد كه ديگر پهلوان 
پيروزمندي در جامعه پيدا نمي شود، زيرا ديگر ارزش هايي كه پهلوان 
بتواند آنها را عرضه كند وجود ندارد. پس نبايد كرفس را هم به ميان 
آورد. پهلوان هاي افسانه اي ديگر به درد نمي خورند. كيميايي به همين 
دستاويز به سياست فرهنگي شاه مي پردازد كه مي خواست گذشته 
ايران باستان را برجستگي ببخشد. قيصر مي انديشد كه ديگر عدالت 
امكان پذير نيست و مرگ او به كاري نمي آيد، حتي شهادت بر چيزي 
هم حساب نمي شود... اگر ديگر ملجا و ماوايي نيست كه عدالت را اجرا 
كند، خود مردم بايد دست به كار شوند. حالا كه هيچ كس نمي تواند 
ارزش هاي كلي عدالت را قبول داشته باشد، تنها پيوندهاي خوني 
اســت كه اصالت و اعتبار پيدا مي كند؛ صاحبان خون بايد دســت 

به كار شوند.«
 مولفان سنگ قيصر، از منظر چپ ســينماي كيميايي را بررسي 
مي كننــد و قهرمانــان او را در مقام شــهادت دهندگان بر بي عدالتي 
اجتماعي قرار مي دهند. مثل اين تفســير از ســكانس معروف چاقو 
خوردن رضا مقابل پرده سينما در فيلم رضا موتوري؛»صحنه، فاصله 
ميان سينما و واقعيت را ثبت مي كند... در دنياي سينما، رضاها هميشه 
پيروزند، هرچند كه در دنياي واقعيت قربانياني بي گناه اند...  رضا در حال 
جست وجوي راه فرار، تعداد زيادي از صندلي ها را برمي گرداند، گويي 
بر آن است كه جايگاه تماشاگران را ويران كند، هم جايگاه آنهايي كه 
خود را به دست افسوس سحرآميز نمايش هاي دروغ آميز مي سپارند و 
هم مانند نويسنده روشنفكر، جايگاه تماشاگر دقيق و درون بيني را كه 
قادر به تحليل بي عدالتي هست اما براي تغيير وضع دست به هيچ كاري 
نمي زند.« در واقع توصيف هر سكانس يا ديالوگي از فيلم هاي كيميايي 
در خدمت تحليل كلي مؤلفان قرار دارد؛ اينكه كيميايي در مقام فيلمساز 
چريك، مقابل سيستم قاهرانه پهلوي دوم كه از بين برنده ارزش هاي 
اخلاقي جامعه و ترويج دهنده ظلم و بي عدالتي بود، ايستادگي مي كرد. 
تفسيري همسو با مقاله معروف باقر پرهام درباره كيميايي؛»هنر مقاومت 

در چنبر اختناق«.
  به اعتقاد پير بالدوكي و بهرام شيراوژن، كيميايي ماجرا را با عصيان 
فردي قيصر آغاز مي كند و به مرور خط مبــارزه را در آثارش پررنگ تر 
و زمينه هاي اجتماعی-سياســي را در فيلم هايــش موكد تر مي كند 
تا كه در »گوزن ها« ايســتادن قهرمانان عدالتخواه مقابل سيستم به 
ستيز علني مي انجامد؛ ستيزي كه در گوزن ها، همچنان فردي است، 
در »سفرســنگ« به عصيان جمعي مي انجامد؛»اگــر در گوزن ها دو 
پرسوناژ ســيد و قدرت در مبارزه خود تنها هستند و اگر اتحاد همگان 

عليه يك نفر امري اســت كه 
در جبهــه ظلم و ســركوب 
عملي شده است، برعكس در 
سفر سنگ كيميايي سخن از 
وارونگي نقش ها و موقعيت ها 
مي گويد و اتحاد همگان عليه 
بي عدالتــي و ســتم و قدرت 
حاكم را مطــرح مي كند.« به 
تعبير مؤلفان، كيميايي در فيلم 
سفرسنگ، تشيع را همچون 
الگويي انقلابي كه در تاريخ هم 
كارايي خود را بارها نشان داده 
مي نماياند. اسلام سياسي ای 
كه به اعتقاد نويسندگان سنگ 
قيصر، در فيلم سفرسنگ به 
شكلي صريح نمايان مي شود، 
در واقــع تصويري اســت از 
واقعيت پيش رو كه كيميايي 
آن را زودتر از بقيه هنرمندان 

و روشنفكران ديده و روايتش كرده؛ صراحت سياسي فيلم هم از همين 
جا مي آيد؛»در بخش دوم سفرســنگ، مضمون گفت وگوها به تدريج 
رنگ مطالبات سياســي به خود مي گيرد، ازجمله تقسيم اراضي بين 
دهقانان،آهنگر كه پيشه اش با كشاورزي بسيار متفاوت است مي گويد: 
»زمين مال كسي اســت كه روي آن مي كارد«... همين آهنگر در اين 
گفتار مي افزايد:» قرآن را بايد اجرا كرد، فقط به خواندن آن اكتفا نكنيد.« 
چند سال پيش از آن دكتر شــريعتي گفته بود: قرآن و نماز تنها براي 
خواندن و حفظ كردن نيست. بايد به آنها عمل كرد، طبق آنها زندگي 
كرد، همانطور كه پيغمبر و امامانمان كردند. ] از كتاب مسئوليت شيعه 
بودن[  مراسم تدفين روحاني فيلم سفر سنگ مانند تدفين و تشييع 
قربانيان سركوب شاه، فرصت بسيار مساعدي براي تجمع ها و تظاهرات 
مردمي و اعتراض هاي پيش از انقلاب مي شود. پايان فيلم سفرسنگ 

پايان صفحه اي از تاريخ ايران است.«
پژوهش مشترك بالدوكي و شــيراوژن درباره فيلم هاي قبل از انقلاب 
كيميايي، با وجود برخي كاستي ها و اشتباهات، در مجموع روي يك 
خط واحد و منســجم حركت مي كند، چه در انتخاب فيلم ها و چه در 
تفسير سياسي، اجتماعي از آنها. هرچند گذر مؤلفان از فيلم »خاك« كه 
همه مايه هاي مورد توجه بالدوكي و شيراوژن را به همراه دارد و در عوض 
اختصاص فصلي به فيلم شخصي و شاعرانه »غزل« كمي عجيب و دور 
از هدف انجام اين پژوهش كه جست وجوي خط مبارزه در آثار كيميايي 

است، به نظر مي رسد.

وقتي 2ســال پيــش بــراي اولين بار »تــراژدي 
انتقام جويانــه« مســعود كيميايــي، »قيصــر« 
- موفقيتي بزرگ در گيشــه ســينماي ايران در 
ســال۱969 و فيلمي كالت در ميان ايرانيان - را 
ديدم، بلافاصله ياد »كارتــر را بگيريد« )۱969( 
ساخته مايك هاجِز افتادم. در ساخت فيلم، خشونت 
و استعداد ذاتي مشابهي وجود داشت، و در اينجا هم 
يك قهرمان مرد مغرور اما رنج كشيده به نام قيصر 
بي رحمانه به كشتن مرداني كه مسبب مرگ هايي 
در خانواده او هستند سوق داده مي شود. فقط اين 

فيلم در چارچوب يك جامعه اسلامي بود كه شرف 
و آبروي مردانــه بايد به هر قيمتي حفظ شــود و 
انتظار زيادي از نيروهاي نظم و قانون براي برقراري 
عدالت وجود ندارد. فيلم كيميايي كاملا براي من 
ناشناخته بود، همانطور كه تصور مي كنم براي تمام 
كساني كه شناختشان از سينماي ايران بيشتر به 
آثار منحصربه فرد عباس كيارستمي محدود است 

ناشناخته باشد.
بعــد، غافلگيري ديگــري با كشــف ارتباط بين 
اين دو كارگردان ]كيميايي و كيارســتمي[ رقم 
خورد. تيتراژ آغازين »قيصر« تعدادي كلوزآپ از 
دست وپاهاي مردانه خالكوبي شده با پيكره هايي از 
اساطير فارسي است كه گاه با خم شدن ماهيچه ها 
به حركت درمي آيند. اسامي عوامل نشان مي دهد 
كه تصاوير تيتراژ كار عباس كيارســتمي اســت 
كه در آن زمان طراح گرافيكــي بود كه كمي بعد 
ساخت فيلم براي كودكان را آغاز كرد. اين تيتراژ 
چقدر با فيلمي كه خارج از تقسيم بندي هاي ساده 
تجاري يا هنري قرار مي گيرد در تناســب است، 
هرچند »قيصر« از صنعت فيلم عام پسند در حال 
رشد ايران برآمده كه اغلب با تحقير از آن با عنوان 

»فيلمفارسي« ياد مي شد.
وســترن هاي آمريكايي در ايران بســيار محبوب 
بودنــد )»قيصر« بــا »اين گروه خشــن« در يك 
سال اكران شد( و فيلم مســعود كيميايي از »نوِادا 
اســميت«)۱966( هنري هاتاوي الهام گرفته بود 
كه اســتيو مك كويين در آن نقش مرد جواني را 
بازي مي كرد كه خود را وقف تعقيب يك گروه ياغي 
سه نفره كرده بود كه والدينش را با قساوت كشته 
بودنــد. در »قيصر«، خواهر قهرمــان بعد از اينكه 
مورد تجاوز يكي از ۳برادر - كه همگي در اين ماجرا 
همدست اند - قرار مي گيرد خودكشي مي كند. از 
آنجا كه قيصر خارج از شهر اســت، بر عهده برادر 
ديگر - فرمان - اســت كه انتقام خانواده را بگيرد. 
منتها، فرمان كه زماني باعث ترس و وحشت اهالي 
محل بوده، بعد از زيارت مكه قسم خورده كه دست 
به چاقو نبرد و وقتي آدم بدها را با دست خالي تهديد 
مي كند، چاقو مي خورد و كشته مي شود. قيصر به 
خانه برمي گردد و درمي يابــد كه بايد تقاص خون 
2تن از اعضاي خانواده اش را بگيرد، و اين كار را با 
رفتن سر وقت تك   تك مسببان ماجرا انجام مي دهد 

تا سرانجام پليس او را دستگير مي كند.
كيميايي، با طرح اين روايت اســطوره اي در بافتي 

ايراني، آن را با اســتعاره هاي آشــنا پيوند داد. در 
ســينماي بدنه ايران، قهرمانان معمولا مطرودان 
اجتماع بودنــد. لوتي ها يا جاهل هــا - لات هاي 
خياباني كه كت وشــلوارهاي مشــكي و كلاه هاي 
نمدي مي پوشيدند - از اهل محل دفاع مي كردند 
و مدام براي معاشرت با رقصندگان و آوازخوانان به 
كافه ها مي رفتند. در دهه هاي50و60]ميلادي[، 
موفق ترين جاهل روي پــرده ناصر ملك مطيعي 
بود - بازيگري عبوس و باابهت كــه اغلب از تيپ 
بازي كردن ســرخورده بود ولي اگر نيــاز بود آن 
كلاه نمادين را سرش بگذارد، به راحتي دستمزد 
بيشتري طلب مي كرد. در »قيصر«، ملك مطيعي 
نقش فرمان را بازي مي كند، و زماني كه او از فيلم 
حذف مي شــود، با مدل جديــدي از ضدقهرمان 
جايگزين مي شود: قيصر كه بهروز وثوقي به او جان 
مي بخشد. براي تأكيد بر اينكه چقدر حضور وثوقي 
در ســينماي دهه۱9۷0 ايران پويا بوده، نمونه  اي 
مشــابه مي تواند  شان كانري باشــد كه با بازي در 
»جيمز باند« به شهرت رسيد. هر دو داراي مردانگي 
متكي به نفس و جذابيت پوست سبزه هستند. اما 
برخلاف كانري، وثوقي بازيگري متلوّن بود كه دائما 
ظاهرش را تغيير مــي داد و نقش هاي دور از ذهن 
بازي مي كرد درحالي كه هرگــز طرفدارانش را از 

دست نمي داد.
كيميايي و وثوقي با همديگر داشــتند ســينماي 
ايران را از نو اختراع مي كردند. برخلاف كارگردانان 
»هنري« همچــون داريوش مهرجويــي كه فيلم 
»گاو«ش)۱969( نخســتين فيلم مهم ايراني اي 
شــد كه حضور در مجامع بين المللي را تجربه كرد 

و خودش در لس آنجلس تحصيل كرده بود، 
كيميايي بچه اي از خيابان هاي تهران بود 
كه عاشق سينما بود و از اينكه چند قانون 
را بشــكند واهمه اي نداشت. بي شك 

جواني نسبي گروه توليد به »قيصر« 
انرژي خاصي بخشيده؛ از دوربين 
روي دست و تدوين سرضرب مازيار 

پرتو تا موسيقي پرســوز اسفنديار 
منفردزاده با گرومب گرومب تبل ها و 

ملودي هاي اوج گيرنده سازهاي 
زهي. هر قتل براي خودش 

اســتادانه اي  صحنــه 
اســت؛ صحنه حمله با 
تيغ ريش تــراش در 

حمام - كه همچــون اداي احترامي بــه »رواني« 
هيچكاك است - با »موسيقي كانكريت« ]موسيقي 
ساخته شده از صداهاي ضبط شــده[ همراه است؛ 
سَــبُعيت صحنه ســلاخ خانه كه مرگ حيوانات با 
حمله بي رحمانه قيصر ميان برش مي شــود؛ و يك 
تعقيب و گريز نهايي از ميان محوطه ريل هاي آهن 
كه پر از لكوموتيوهاي بخار زنگ زده در انتظار اسقاط 
شدن است. فيلم كشف و شهودهايي از نوع ديگري 
هم دارد؛ مثلا وقتي نامزد قيصر )با بازي پوري بنايي 
فوق العاده موقر( زغال گداخته اي را با مفتول 
سيمي مي چرخاند، قيصر از ته  دل از پنجره 
طبقه بالا نگاهش مي كند - از اين صحنه 
به درستي به عنوان يكي از بزرگ ترين 
صحنه هاي عاشقانه سينماي ايران 
يادشــده اســت. »قيصر« با مشكل 
سانسور مواجه شــد كه در عمل باعث 
افزايش شهرت فيلم شد، و موفقيتش 
ارتقــاي موقعيــت حرفه اي 
دســت اندركارانش 
را به دنبال داشت. 
اما بعــدا همه آن 
اميدهــا نااميــد 
شــد )آيــا لحن 

نوميدانه و عصبي فيلم تا حــدودي اين موضوع را 
پيش بيني مي كرد؟(. حيطه توليد فيلم دچار وقفه 
گيج كننده اي شد. كيميايي باز به ساخت فيلم هايي 
كه حال وهواي وسترن داشــتند ادامه داد. وثوقي 
به هاليــوود رفت و گهگاه نقش هــاي مكمل بازي 
كرد. ملك مطيعي در ايران ماند، امــا از حضور در 
سينما و تلويزيون منع شــد؛ در خاكسپاري او در 
سال20۱8 هزاران نفر شــركت كردند و رويدادي 
بزرگ رقم خورد، درحالي كه جمعيت ديالوگ آخر 
او را در »قيصر« تكرار مي كردند: »قيصر! كجايي كه 

داداشتو كشتن؟« 
اما چه بر سر فيلم »قيصر« آمد؟ همچون بسياري از 
فيلم هاي ايراني محبوب پيش از انقلاب، »قيصر« 
 VHS زندگي غيررســمي اي روي كاســت هاي
غيرمجاز و حالا روي يوتيوب داشته است؛ جايي كه 
نسخه اي با زيرنويس كاملا مناسب از آن وجود دارد، 
هرچند پيدا كردنش بدون دانستن زبان فارسي كار 
مشكلي است. با اين حال، گويا نسخه هاي خوبي از 
فيلم وجود دارد و تصور اينكه يك سينما يا ديسك، 
فيلم را با حمايت اسكورســيزي يا تارانتينو عرضه 
كند سخت نيســت؛ اگر اين دو هنوز فيلم را نديده 
باشند، افراط كاري ژانري و شور و شوق عميقش را 

دوست خواهند داشت.

 

    انتشار نقد ستايش آميز ديويد تامسون بر »قيصر« 
در مجله سايت اندساوند، به شكلي كنايه آميز تازه ترين 
واكنش منتقدي خارجي به يكي از فيلم هاي اوليه مسعود 
كيميايي است. درحالي كه سال هاي طولاني سينماي 
كيميايي فاقد عناصر جــذاب براي مخاطب غيرايراني 
دانسته شده است؛ معمولاً هم دلايلش به طور اجمالي 
در دو بند خلاصه مي شــد: فيلم هاي كيميايي مبتني 
بر فرهنگ و سنن بومي و به خصوص مشحون از خرده 
فرهنگي تهروني است و از طرف ديگر فاقد ويژگي هاي 
اگزوتيك )كه جاذبه اي براي فســتيوال هاي خارجي 
بيافريند( است. نكته ديگر اتكاي كيميايي در فرم روايت 
و ميزانسن، به سينماي آمريكاست. درحالي كه فيلم هاي 
موفق ايراني در محافل جهاني معمولاً يا مثل فيلم هاي 
مهرجويي و پرويز كيمياوي به ســنت سينماي هنري 
اروپا نزديك بودند يا مثل فيلم هاي اوليه شهيدثالث و آثار 
كيارستمي، زبان سينمايي متمايزي داشتند. نكته ديگر 
اما كمتر ديده شدن فيلم هاي كيميايي توسط مخاطب 
غيرايراني بود. البته در دهه50 فيلم هاي كيميايي در كنار 
ديگر محصولات منسوب به جريان موج نوي سينماي 
ايران، در فستيوال ها به نمايش درآمد و بازخوردهايي هم 
داشت. نمايش فيلم هاي كيميايي در جشنواره جهاني 
فيلم تهران، هم فرصت مناسبي براي آشنايي منتقدان 
خارجي با آثار اين فيلمســاز بود و در گزارش هايي كه 
درباره جشنواره تهران توسط منتقدان و روزنامه نگاران 
خارجي نوشته مي شــد اشــاراتي به اين فيلم ها شده 
است. اشاراتي كه اغلب گذرا بودند و در مواردي نشانه 
نبود  درك درســت آثار كيميايي، كه احتمالا دليلش 
نمايش بدون زيرنويس فيلم ها بود. يكي از ســؤالاتي 
كه يك خبرنگار خارجي حاضر در نشست خبري فيلم 

»گوزن ها« كرد اين بود كه چرا فيلم زيرنويس انگليسي 
يا فرانســوي ندارد، كه كيميايي در پاسخ به دير آماده 
نمايش شدن فيلم اشاره كرد. طبيعي است كه متوجه 
نشــدن ديالوگ ها، بيننده غيرايراني را به بيراهه ببرد. 
مثلًا منتقدي در گزارش اش از سومين جشنواره فيلم 
تهران، از فيلم »گوزن ها« به عنوان كمدي نئورئاليستي 
ايراني نام برده و در ادامه با توصيفات كلي از بازي بازيگر 
نقش اول فيلم تعريف كرده اســت. پيتر كاوي هم در 
مطلبي كه درباره فيلم هاي سومين جشنواره تهران در 
سايت اندساوند نوشته به درخشــش گوزن ها )در كنار 
»غريبه و مه« و »شازده احتجاب«( در فستيوال اشاره 
كرده و در ادامه درباره فيلم ديگري از مسعود كيميايي 
چنين نوشته است: »در فيلم »خاك«، مسعود كيميايي 
از علاقه ايراني ها به سنت هاي گذشته، كه گاهي تنفر از 
تغيير و تحول را به همراه دارد، انتقاد مي كند.« )سينما 
5۴، شــماره ۱۷، خرداد و تير ۱۳5۴(. در اين سال ها 
فيلم هاي كيميايي در فستيوال هاي خارجي به نمايش 
درآمدند و جوايــزي هم گرفتند ولي جســت وجو در 
مطبوعات آن سال ها براي يافتن مطلب تحليلي جدي 
درباره اين فيلم ها، نتيجه اي به همراه ندارد. درحالي كه 
در آن دوره درباره مثلا »مغول ها«، »گاو«، »غريبه و مه« 
و »يك اتفاق ساده« مطالب زيادي به چشم مي خورد. 
فراموش نكنيم كه در آن ســال ها، كيميايي با فاصله 
مطرح ترين كارگردان سينماي ايران است؛ كارگرداني 
كه فيلم هايش در داخل بيشــتر از آثار هر فيلمســاز 
ديگري مورد توجه منتقدان و تماشاگران قرار دارد؛ اين 
اعتبار گسترده داخلي اما آنقدر كه شايسته فيلمسازي 
در اندازه هاي اوســت، به مقبوليت جهاني نمي انجامد. 
البته در دهه۷0 ميلادي، برخــي فيلم هاي كيميايي، 
مثل »داش آكل« و »غزل« و »ســفر ســنگ« راهي 
جشنواره هاي بين المللي مي شوند و جوايزي هم دريافت 
مي كنند ولي مشخص است كه جنس سينماي كيميايي 

همخواني چنداني با فستيوال ها ندارد و به همين نسبت 
متن انتقادي جدي اي هم درباره فيلم ها توسط منتقدان 

غربي نوشته نمي شود.
   پس از پيروزي انقلاب و شــكل گيري جرياني كه 
سينماي نوين ايران نام گرفت، ماجراي حضور جهاني 
فيلم هاي ايراني در جشنواره ها به عنوان ماموريتي مهم 
در دســتور كار مسئولان ســينمايي وقت قرار گرفت. 
اساساً واحد بين الملل بنياد ســينمايي فارابي با هدف 
عرضه فيلم هاي ايراني به فســتيوال ها تاســيس شد. 
روندي كه در دهه80 ميلادي شــروع شد و در دهه90 
اوج گرفت. چند فيلم اول كيميايي در سال هاي بعد از 
انقلاب با توجه به مشكلاتي كه در مميزي مواجه شدند 
و هم ماهيت آثار، كه با ســينماي اگزوتيك، صادراتي 
جشنواره اي ايران فاصله اي معنادار داشتند، امكان ديده 
شدن در جشنواره هاي جهاني نيافتند. درحالي كه برخي 
هم نسلان كيميايي چون امير نادري و عباس كيارستمي 
از مجراي حضورهاي جشــنواره اي )توســط مديران 
ســينمايي وقت و از مجراي واحــد بين الملل فارابي( 
مورد توجه منتقدان خارجي قرار مي گرفتند، فيلم هاي 
كيميايي چنين امكاني نداشتند. فيلم هايي كه گويي 
صرفا متن هايي بودند براي منتقدان داخلي كه براساس 
آنها تفسير و تحليل بنويسند و كيميايي بعد از انقلاب 
را قضاوت كنند. وقتي »دندان مار« به بخش مســابقه 
جشنواره جهاني برلين راه يافت، امكاني براي ديده شدن 
فيلمي از كيميايي توسط مخاطبان و منتقدان خارجي 
فراهم شد. بيشتر نقدهايي كه منتقدان و روزنامه نگاران 
خارجي درباره دندان مار نوشتند لحن مثبت داشتند . در 
اغلب نقدها بيشتر مضمون اجتماعي فيلم مورد توجه 
قرار گرفته بود؛ دندان مار منتقد خارجي را با فيلمي از 
سينماي ايران مواجه كرد كه شباهتي با اغلب محصولات 
ســينماي نوين ايران نداشــت. با حضور كيميايي در 
جشنواره و انجام مصاحبه و شركت در نشست خبري، 
كاريزماي خالق دندان مار، برخي منتقدان را تحت تأثير 
قرار داد. طوري كه مثلا آنا ماريا موري، منتقد روزنامه 
ايتاليايي رپوبليكا، مطلبش دربــاره فيلم را با توصيف 
كيميايي شــروع مي كند: »اندكي به فرامرز صديقي، 
قهرمان فيلمش شباهت دارد: سيه چرده است، ريش و 

عينك دارد . همان حزن و همان خويشتن داري شيرين. 
و فيلمش تصويرگر فســاد، زد و بند بر ســر كودكان، 
اعمال خشونت بر زنان و اميد آنها براي عصيان است.«  
منتقد ديگــري در همين روزنامه در گزارشــي درباره 
فيلم هاي حاضر در برلين ۱99۱، رئاليســم اجتماعي 
دندان مار را مي ستايد: » خدا را شكر كه بين فيلم هاي 
كنسروي و سرمشــق هاي با خط خوش نوشته شده، 
جشــنواره برلين گاه پنجره هاي خود را به روي دنياي 
واقعي مي گشايد. اگرچه نماي اين دنيا دردناك باشد، 
همچون فيلم دندان مار ساخته مسعود كيميايي، مولف 
50 ساله كه رهبر سينماي نوين ايران به شمار مي آيد... 
. دو چهره مشخص تر به دو زن تعلق دارند: زني كه عليه 
خشونت شوهرش سر به عصيان بر مي دارد و دختري 
كه همچون كالا خريد و فروش شــده و سعي در گريز 
از وضعيت كنوني اش دارد  . در حاشيه تهراني در دوران 
پايان جنگ ويران و از هم گسيخته، جايي كه كودكان 
بي سرپرست، باندهاي بازار سياه، بزن بهادر ها و نان به نرخ 
روزخور ها، فضاي واكسي و نئورئاليسم ايتاليا را بازسازي 
مي كنند....  براي ناظري كه مبتلا به وفور سينماي خوش 
ساخت است، برخي ساده انگاري ها قابل بخشش است 
مانند موسيقي تحميلي يا انتقام بزرگ فيلم به سبك 
وسترن. ولي عمق شخصيت بازيگران )به ويژه قهرمان 
فيلم( شفافيت تصاوير و نيروي اعتراضي كنترل شده 
در آستانه انفجار، دندان مار را به يكي از معدود فيلم هاي 
تأثير گذار جشنواره بدل مي كند  .« )فيلم، شماره ۱09، 
مرداد ۱۳۷0(. گروهبان فيلم بعدي كيميايي هم موفق 
به چند حضور جهاني شد كه مهم ترين هايش شركت 
در جشــنواره هاي ونيز و لندن بود. در واقع دندان مار 
و گروهبان منتقدان خارجي را با ســينمايي آشنا كرد 
كه ربطي به فيلم هاي جشــنواره اي ايراني نداشت. در 
مورد گروهبان مي شــود به ديالوگ هاي كم )بي سابقه 
در سينماي كيميايي(، خط داســتاني كم رنگ و زبان 
بصري اي نزديك به سينماي اروپاي شرقي اشاره كرد. 
مواردي كه مورد توجه منتقدان خارجي هم قرار گرفت و 
البته مثل دندان مار، بيشتر زاويه ديد اجتماعي كيميايي 

بود كه مورد تأكيد منتقدان قرار مي گرفت.
   موج تازه توجه جهاني به سينماي كيميايي، از سال 

گذشته و با حضور نسخه ترميم شــده گوزن ها در چند 
جشنواره اروپايي آغاز شده است. در رويكردي هيجان انگيز، 
فيلم كلاسيك كيميايي براي مخاطب خارجي به نمايش 
درآمد و بايد منتظر بازتاب انتقادي اش بود. حالا هم با انتشار 
نقد ديويد تامسون بر يكي ديگر از فيلم هاي كيميايي كه 
سال هاي زيادي است كالت شده، شاهد كشف سينماي 
فيلمسازي از سوي جريان انتقادي جدي آن سوي آب ها 
هستيم كه سال ها به نظر مي رسيد ارزش هايش فقط براي 
ايرانيان قابل درك اســت. حالا اما اين ســينماي جذاب 
كيميايي و آن شور و اشتياق مشهود در سياه و سفيد هاي 
درخشانش اســت كه تصويري ديده نشده از فيلم ايراني 
)كه نه مثل كيارستمي است و نه مانند فرهادي( در مقابل 
ديدگان منتقدان و دوستداران سينما در خارج از مرزها 
مي گشايد. ديويد تامسون راست مي گويد قيصر فيلمي 
است كه مي تواند اسكورسيزي و تارانتينو را شيفته خودش 
كند. همچنان كه گوزن ها مي تواند تصويري باشكوه و ديده 
نشده از سينماي ايران براي مخاطب خارجي خلق كند. 
فرصتي مغتنم كه مي تواند شروع فصلي تازه در بازخواني 

فيلم هاي كلاسيك كيميايي باشد .

فيلمی كه اسكورسيزی   و  تارانتينو  دوستش خواهند داشت
نقد ديويد تامسون بر قيصر كيميايی در شماره تازه سايت اند ساوند

ديويد تامســون، منتقد و مورخ بريتانيايي 
سينما، با اينكه 80ســال دارد، هنوز با شوق 
و رغبتي مثال زدني درباره فيلم و ســينما قلم مي زند. تامســون كه به نظر برخي ها بزرگ ترين 
منتقد و نويسنده زنده سينماست، تاكنون بيش از 20كتاب نوشته كه مشهورترينشان در ادبيات 
سينمايي انگليسي زبان دو كتاب »... را ديدي؟ مقدمه اي شخصي بر 1000فيلم« )2008( و »فرهنگ 
زندگي نامه اي جديد فيلم« )ويراست ششم،2014( هســتند. در ايران نيز3كتاب »خواب ابدي« 
)انتشــارات علمي فرهنگي،1399(، »گري كوپر« )كتابكده كسري، 1392( و »همفري بوگارت« 
)كتابكده كسري،1392( از او ترجمه شده و بســياري از مقالات و نقدهايش در مطبوعات به چاپ 
رسيده است. در شماره دسامبر2021 مجله سينمايي »سايت اند ساوند«، تامسون در صفحه »گمشده 
و پيداشــده« )LOST AND FOUND( درباره فيلم»قيصر«)1348( ســاخته مسعود كيميايي 
نوشته است. دي1348 كه »قيصر« به نمايش درآمد، حاميانش بر ايراني بودن آن تأكيد داشتند، 

اما منتقدانش معتقد بودند »قيصر« به واسطه همين مايه هاي ايراني - برخلاف »گاو« مهرجويي - 
قابليت حضور در مجامع بين المللي را ندارد. موفقيت »گاو« در جشنواره فيلم ونيز19۷1 شاهدي بر 
درستي اين مدعا بود، اما گويا بايد 52سال از زمان نمايش »قيصر« مي گذشت تا اين فيلم در محافل 
بين المللي مورد توجه قرار بگيرد و منتقدي مثل ديويد تامسون درباره آن بنويسد. درباره نوشته 
تامسون بايد اين نكته را اضافه كنم كه او طبيعتا براي خوانندگان انگليسي زبان نوشته كه احتمالا 
»قيصر« را نديده اند و شــايد برخي از توضيحات او براي خواننده ايراني دربردارنده نكته تازه اي 
نباشد. تامسون سعي كرده فيلم را با يكي دو نمونه خارجي مقايسه كند و صحنه هاي جذاب »قيصر« 
را بســيار موجز براي مخاطب توضيح دهد. نكته ديگر درباره متن تامسون اين است كه پاره اي از 
اطلاعات او بيش از اينكه حاصل تماشاي فيلم باشد، احتمالا در بده بستان با افرادي كه سينماي 
ايران را مي شناسند حاصل شده است. با  همه اينها، خواندن نقد يكي از بهترين منتقدان دنيا بر يكي 

از محبوب ترين فيلم هاي سينماي ايران خالي از لطف نيست.

تصــور اينكــه قيصــر بــا حمايت 
اسكورســيزي يا تارانتينو در سينما 
يا روی ديســك عرضه شــود سخت 
نيست؛ اگر اين دو هنوز فيلم را نديده 
باشند، افراط كاري ژانري و شور و شوق 

عميقش را دوست خواهند داشت

ديويد تامسون
نويسنده و منتقد سينما

محمدناصر احدي
مترجم 

جست وجوي خط مبارزه در آثار كيميايی از نگاه غربی
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چاپ اول: 13۷۷

انتشارات: فرهنگ كاوش

سنگ قيصر

    نمايی از پشت صحنه فيلم قيصر - عكس: امير نادری

سعيد مروتي
روزنامه نگار

مسعود پويا
خبرنگار

پوستر انگليسی » دندان مار«



شنبه   29 آبان  1400    14  ربيع الثانی 1443      سال بيست و نهم        شـماره  8366         4صفحه

واه|
رخ

 خی
ین

حس
میر

س| ا
    عك

 

  گمشده پيدا نشد
تعطيلات هم هويت گمشده پرسپوليس را به اين 
تيم برنگرداند؛ تيم يحيي باز هم گل خورد و 

18امتياز از دست داد 

19

پرسپولیس  1 1مس رفسنجان

  تيم ملي بچه هاي خوب

  بازگشت تيكي تاكا

كم حاشيه و دوست داشتني؛ اين ويژگي مشترك تعداد زيادي از 
شاگردان اسكوچيچ است

ژاوي در نخستين تجربه مربيگري اش در بارسا به شهرآورد خورده

  ستاره هاي كشتي دنيا  در راه ايران
ليگ برتر كشتي ايران به نيمه نهايي رسيد و تيم هاي حاضر در اين 

مرحله در حال جذب كشتي  گيران نامدار جهان هستند

آمديم، نبرديد، رفتيم
در روزي كه هواداران به ورزشگاه برگشتند استقلال آن تيم موفق هفته هاي اول نبود و صدرنشيني را از دست داد 

3تيم مدعي 2 هفته است نبرده اند و حالا آلومينيوم صدرنشين ليگ است

20

19

نساجي 0استقلال 0



18
2 3 0 2 3 6 0   شنبه 29 آبان 1400    شماره  8366  2

گمشده پيدا نشد
تعطيلات هم هويت گمشده پرسپوليس را به اين تيم برنگرداند؛ تيم يحيي باز هم گل خورد و امتياز از دست داد

پرســپوليس همچنان بيمار اســت. نه  تنها نتيجه بازي با مس 
رفسنجان بلكه شــكل بازي تيم يحيي هم اين حقيقت را اثبات 
مي كند. پرسپوليس بعد از چند نمايش بي كيفيت و يك باخت و 
يك تساوي مقابل آلومينيوم و گل گهر، در حالي به تعطيلات رفت 
كه به نظر مي رسيد اين تعطيلي دوهفته اي براي اين تيم مثمرثمر 
واقع شود و حكم مرخصي استعلاجي را براي سرخپوشان داشته 
باشــد. اما بعد از 2هفته تمرين و تكرار تاكتيك هاي جديدي كه 
يحيي و حميد مطهري براي شاگردان خود تدارك ديده بودند، 
قهرمان 5ساله ليگ برتر باز هم از روزهاي خوبش كاملا دور بود 
و نتوانست برتري خاصي نسبت به حريفش داشته باشد. سيستم 
دفاع 3نفره كه كادر فني پرسپوليس يك نيمه آن را مقابل گل گهر 
آزمايش كرده بود، اين بار با تمرين بيشــتري به كار گرفته شــد 
و ســيدجلال در كنار فرجي و علي نعمتي خط دفاعي را شــكل 
دادند. درون دروازه هم رادوشوويچ براي دومين بازي پياپي جاي 
حامد لك را گرفت و در تركيب اصلي به ميدان رفت. پرسپوليس 
با لباس ســفيد مقابل مس رفســنجان قرار گرفته بود و بازي با 
برتري نارنجي پوشان ميزبان آغاز شــد. تيم محمد ربيعي كه با 
يك امتياز در قعر جدول قرار داشت، به خوبي پرسپوليس را تحت 
فشار گذاشت و خطراتي روي دروازه سفيدپوشان ايجاد كرد كه 
يكي از آنها با ضربه سر فراز امامعلي و سهل انگاري رادوشوويچ به 
تير دروازه برخورد كرد. با سپري شدن نيمي از نيمه اول، بالاخره 
پرسپوليس كمي خودش را در زمين پيدا كرد و شاگردان يحيي 

هم توانســتند موقعيت هايي روي دروازه حريف ايجاد كنند. اما 
زهر اين حملات در حدي نبود كه دروازه ها باز شــود. كادر فني 
پرسپوليس، وحيد اميري خسته از بازي هاي ملي را روي نيمكت 
نشانده بود و در خط حمله هم مهدي عبدي نيمكت نشين بود تا 

آل كثير به همراه عاليشاه در خط حمله قرار بگيرد.

درحسرتكلينشيت
نيمه دوم بازي، درســت مثــل نيمه اول آغاز شــد. باز هم مس 
رفســنجان تيم برتر ميدان بود و باز هم تير دروازه پرســپوليس 
بود كه با ضربــات مهاجمان ميزبان به لــرزه در آمد. درحالي كه 
هر لحظه احتمــال گل خوردن پرســپوليس مي رفت، اين اتفاق 
به عجيب ترين شكل رخ داد. ضربه ايســتگاهي از پشت محوطه 
جريمه، شــوت عقيل كعبي و تزلزل رادوشوويچ كه يك بار ديگر 
نشــان داد چرا هرگز به يك دروازه بان شــش دانگ و فيكس در 
دروازه پرسپوليس تبديل نشده اســت. او روي شوت كعبي كه 
چندان هم غيرقابل مهار نبود، يك لحظه به سمت اشتباه رفت و 
وقتي هم برگشت، دستانش را بالا نبرد مگر بعد از گل شدن توپ 
و به علامت تسليم! پرســپوليس از مس رفسنجان هم گل خورد 
تا در پنجمين بازي فصل هم دروازه اش باز شود و همچنان تنها 
تيم اين فصل باشد كه حتي يك كلين شــيت هم ندارد! با توجه 
به كندي حملات و خط حمله كم تواني كه پرســپوليس در اين 
بازي داشت، به نظر مي رســيد آنها براي به تساوي كشاندن بازي 

به مشــكلات زيادي برمي خورند اما هنوز يكــي دو دقيقه از گل 
مس نگذشته، داور يك پنالتي به ســود ميهمان گرفت و ترابي 
فرصت پيدا كرد نخســتين گل فصلش را به ثمر برساند. در ادامه 
پرسپوليس كمي برتر از حريف نشان داد و مي توانست حتي گل 
دوم را هم با ضربه آل كثير به ثمر برساند اما عيسي بعد از دريبل 
دروازه بان حريف توپش را بــه خــارج دروازه زد. در نهايت اين 
بازي با همان نتيجه 1-1 تمام شــد و شايستگي پرسپوليس هم 
حداكثر همين يك امتياز بود. اين تيــم بايد در هفته هاي آينده 
فكري اساســي براي حل مشــكلاتش داشته باشــد. مشكلاتي 
 كه شــايد آمدن 2بازيكن باانگيزه تاجيك، بخشي از آنها را حل

 كند.

فولادبرد،پيكانباخت
در همان ساعاتي كه پرســپوليس در سرچشمه كرمان  در حال 
متوقف شدن بود، تيم صدرنشــين پيكان هم در خانه خودش با 
تك گل ميلاد احمدي به فجرسپاسي باخت و همسايگي استقلال 
را در صدر جدول از دســت داد. فولاد هم در روز بازگشت جواد 
نكونام با وجود 10نفره شــدن در دقيقه24 توانست برتري اش را 
به هوادار ديكته كند و با كســب 3امتياز به روند خوب بازي هاي 
خانگي اش برگردد. در بازي هاي پنجشنبه هم آلومينيوم اراك و 
ذوب آهن به ترتيب نفت مسجدسليمان و پديده را شكست دادند 
و بازي گل گهر با صنعت نفت در آبادان بدون گل مساوي تمام شد.

فراتر از توقف همه مدعيان و صدرنشــيني آلومينيوم، مهم ترين اتفاق هفته پنجم ليگ برتر بدون شك 
بازگشت تماشاگران به ورزشــگاه بود. از بهمن ماه98 يعني نزديك به 2سال قبل شيوع بيماري كرونا، 
راه ورود هواداران را به ورزشگاه هاي فوتبال مســدود كرده بود. البته در خيلي از نقاط دنيا، اين مشكل 
مدت هاست حل شده و تيم ها در حضور تماشاگر بازي مي كنند اما در ايران اين طلسم روز گذشته شكسته 
شد و بازي استقلال و نساجي در حضور 5هزار تماشاگر در ورزشگاه آزادي برگزار شد. 5هزار تماشاگري 
كه گفته مي شد به شرط واكســن زدن بليت مي خرند و با رعايت پروتكل ها وارد ورزشگاه مي شوند اما 
در تصاويري كه از ورود آنها به ورزشگاه آزادي مخابره شد هيچ نشــانه اي از رعايت پروتكل ها به چشم 
نمي خورد. در حضور اين تماشاگران كه البته تعدادشــان بيش از 5هزار نفر به نظر مي رسيد استقلال 

90دقيقه روي دروازه نساجي حمله كرد و نساجي هم چند بار با ضدحمله روي دروازه ميزبان صاحب نام 
خطرساز شد اما هيچ يك از اين موقعيت ها تبديل به گل نشدند تا يكي از پرحادثه ترين بازي هاي هفته 
با تساوي بدون گل به پايان برسد. تيم فرهاد مجيدي با اين تســاوي صدر جدول را به آلومينيوم اراك 
ســپرد كه يك روز قبل تر 3امتيازش را گرفته بود و حالا با تفاضل گل بهتر صدرنشــين ليگ است. در 
بازي همزمان، سپاهان هم در اصفهان متوقف شد و تعارف استقلال براي صدرنشيني را رد كرد. حريف 
زردپوشان تيم تراكتور بود كه زوانمير سولدو در اولين روزش روي نيمكت اين تيم يك امتياز گرانبها از 
اصفهان به خانه برد. سپاهان كه فصل گذشته دو بار تراكتور را برده بود اگر ديشب هم بر اين تيم چيره 

مي شد با 12امتياز به صدر مي رفت اما تيم محرم نويدكيا هم مثل استقلال و پرسپوليس متوقف شد.

آمدیم، نبردید، رفتیم
 در روزي كه هواداران به ورزشگاه برگشتند استقلال آن تيم موفق هفته هاي اول نبود و صدرنشيني را از دست داد 

3تيم مدعي 2 هفته است نبرده اند و حالا آلومينيوم صدرنشين ليگ است
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نقل قول

يحيــيگلمحمــديدركنفرانس
مطبوعاتيپسازبــازي:»بازيكنان
ماتمامتــاشخــودراكردند،اما
مشــكاتیبابتبازيكنانملیپوش
خودداشــتيموفرصتیبرایتمرين
نداشــتيم.برنامهريزیسازمانليگ
بسيارفشــردهوبرایبازيكنانتيم
ملیخطرناکبود.نمیدانمدليلاين
برنامهريزیچيست،امامطمئنماگر
هرتيمیبهجایپرسپوليسبود،قطعاً
برنامهراتغييرمیدادند.ما3ملیپوش
داشتيموالتماسكرديمبازیرابرای
يــکروزجابجاكنند.پرســپوليس
بيشتريننفراترابهتيمملیدادهواين
بازيكنانباماتمريننداشتند.وحيد
اميریكهدردعضانیهمداشتواو
همراهبادوبازيكنیكهدرتيمملیبازی
نكردند،تمرينیبامانداشتند.تعامل
ميانپرسپوليسوتيمملیيکطرفه
شدهوازسویباشگاهماارائهمیشود.
فدراسيونوســازمانليگاماهيچ
همكاریبامابابتبرنامهريزیديدارها
نداشت.ازطرفي10روزاستكهبازيكن
خارجیگرفتهايم،اماهنوزنمیتوانيم
ازآنهااستفادهكنيم.كسانیكهباعث
وبانیبستهشدنپنجرهنقلوانتقالاتی

بودهاند،بايدجواببدهند.«

نكته بازي

آماربازي

واگذار كنيد برود

ترابي چرا نيمكت نشين است؟

خود استقلال با اينها جام نگرفت

پديده مشــهد در هفته پنجم ليگ 
برتر به ذوب آهــن اصفهان باخت 
تا شــرايط اين تيم وخيم تر شود. 
اگرچه هنــوز در ابتــداي فصل 
هستيم، اما وضعيت تنها نماينده 
مشهد طوري است كه قشنگ مي شود 
آنها را از همين حالا نامزد ســقوط به دسته پايين تر دانست. 
اختلافات مديريتي و مالكيتي، دمار از روزگار اين تيم درآورده 
و كار به جايي رسيده است كه آنها در شهر خودشان براي گرم 
كردن قبل از بازي، از ذوبي هــا توپ قرض گرفتند! پديده كه 
سابقه حضور در ليگ قهرمانان آسيا را هم دارد، عملا در مسير 
ديگر تيم هاي مشــهدي فوتبال ايران يعني ابومسلم، پيام و 
سياه جامگان حركت مي كند و در شرف نابودي است. اگر واقعا 
مديران باشگاه يا مسئولان شهري اين تيم را نمي خواهند، بهتر 

است امتيازش را واگذار كنند تا مردم اين همه زجر نكشند.

در شــرايطي كه ترافيك بازيكنان 
هجومي در تيم ملي حتي مانع از 
آن شده كه به بازيكني مثل سامان 
قدوس بازي برسد، برخي اصرار 
دارند مهدي قائدي حتما در تركيب 
اين تيم به ميدان برود. اين پافشاري ها 
در حالي است كه قائدي در الاهلي امارات حضور مؤثري نداشته 
و در 8 بازي براي اين تيم، تنها در يك مسابقه موفق به گلزني 
شده است. در اين ميان برخي تحليل هاي عجيب هم مطرح 
مي شود كه واقعا نوبر است. مثلا مهدي پاشازاده اين ابهام را 
مطرح كرده كه چون قائدي استقلالي است به او بازي نمي رسد. 
انگار مثلا اسكوچيچ از پيشكسوتان پرسپوليس است و به آبي ها 
بي مهري مي كند! كسي كه اين حرف را مي زند، حتي توجه 
نمي كند كه مهدي ترابي ستاره فعلي پرسپوليس به نيمكت 

تيم ملي چسبيده. چه مي شود گفت واقعا؟

گل گهر در هفته پنجــم ليگ برابر 
نفت آبادان تن به تساوي بدون گل 
داد. گل گهر تيمي است كه هزينه 
زيادي كرده و امكانات استانداردي 
هم دارد. به هميــن دليل توقعات 
از اين تيم بالاســت. با ايــن حال تيم 
سيرجاني عملكرد پرنوساني دارد و مقابل نفت هم بازي خوبي از 
آنها نديديم. نكته جالب اما به تعداد بالاي بازيكنان استقلالي در 
تركيب گل گهر مربوط مي شود. در ارنج اصلي اين تيم در آبادان، 
6 بازيكن سابق استقلال حضور داشتند كه عبارتند از: محسن 
فروزان، آرمين سهرابيان، ميلاد زكي پور، بهنام برزاي، مرتضي 
تبريزي و فرشــيد باقري. قلعه نويي در تيم هايش هميشه به 
استفاده از بازيكنان استقلالي علاقه نشان داده و اين داستان در 
سيرجان هم در حال تكرار است. فقط اي كاش او يادش مي ماند 
خود استقلال با اين بازيكنان جام نگرفت، چه برسد به گل گهر!

متريكا

آلومينيوم اراك بالاخره بعد از 403دقيقه 

گل خورد. بعد از ســپري شدن 4هفته از 403
فصل جديد ليگ برتر، تنها تيمي كه هنوز 
گل نخورده بود آلومينيــوم اراك بود كه 
بالاخره دروازه اين تيم هم در هفته پنجم باز شد. خط دفاعي آلومينيوم 
كه با 4كلين شــيت متوالي ركورددار اين فصل محسوب مي شد، روز 
پنجشنبه در مصاف با تيمي تسليم شد كه تيم چندان گلزني هم نيست. 
نفت مسجدسليمان كه در 4مسابقه قبلي فقط يك گل زده بود در مسابقه 
پنجم تبديل به نخستين تيمي شد كه به آلومينيوم گل مي زند. جالب 
اينكه گل دقيقه43عماد ميرجوان نخستين گل بازي بود و تيم نفت را از 
ميزبان اراكي پيش انداخت اما بازي درنهايت با نتيجه 2 بر يك به سود 

آلومينيوم تمام شد.

 در همان روز پنجشنبه و چند دقيقه بعد از 

اينكه تنها تيم گل نخورده ليگ بالاخره گل 334
خورد، تنها تيم گل نزده ليگ هم بالاخره 
گل اولــش را زد. تيم پديده كه در 4هفته 
اول هيچ گلي نزده بود در هفته پنجم توسط ميلاد كمنداني پايش به 
گلزني باز شد. البته در 4هفته ابتدايي، پديده در يك بازي حاضر نشد و 
فقط 3مسابقه انجام داد. اما همان 270دقيقه به اضافه 64دقيقه اي كه 
مشهدي ها در مقابل ذوب آهن انتظار گل را كشيدند، پديده را به ركورد 
334دقيقه گل نزدن رساند كه فعلا ركورد اين فصل محسوب مي شود. 
ميلاد كمنداني با اين گل نتيجه بازي با ذوب آهن را يك-يك مساوي كرد 
اما نهايتا ذوبي ها در وقت هاي تلف شده گل برتري را زدند و پيروز شدند.

 مسعود ابراهيم زاده از ذوب آهن بهترين 

بازيكن روز پنجشــنبه ليگ برتر بود. در 8/65
نخستين روز از هفته پنجم 3بازي برگزار 
شد كه ابراهيم زاده با كسب نمره8/65 از 
متريكا، بهترين بازيكن اين مســابقات بود. ذو ب آهن با درخشــش 
ابراهيم زاده، ســجاد جعفري، آرمان قاســمي و البته عارف رستمي 
توانست پديده را شكست دهد. رستمي در 10دقيقه پاياني به زمين 
آمد و مثل بــازي با نفت آبــادان گل برتري تيمــش را در وقت هاي 
تلف شــده زد. ذوب آهن در اين بازي 54درصد مالكيت توپ داشت و 
100پاس بيشتر از حريف داد تا درنهايت با 14شوت در مقابل 6شوت 
برتري اش را بر حريف ديكته كند. نكته جالب در آمارهاي اين بازي، 
برتري 4بر3 پديده در شوت هاي داخل چارچوب بود اما از 4شوت اين 

تيم فقط يكي گل شد.

برنامه  بازي

چهارشنبه3آذر1400

تراکتور- پديده 

نساجی - پیكان

فجرشهید سپاسی -  سپاهان

هوادار - آلومینیوم

گل گهر - استقلال

ذوب آهن -  فولاد

نفت مسجدسلیمان - مس رفسنجان

پرسپولیس - صنعت نفت

ليگبرتر-هفتهششم

15:00

16:00

17:00

18:00
مقدماتيجامجهاني-مرحلهنهايي

پنجشنبه7بهمن1400

سهشنبه12بهمن1400

پنجشنبه4فروردين1401

سهشنبه9فروردين1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تیم رتبه

61511-532آلومینیوم اراک1

51411-532استقلال2

531161510سپاهان3
531152310پیكان4
7349-523گل گهرسیرجان5

9-244-53ذوب آهن6

52217528پرسپولیس7

52124317فجر سپاسی8

37-521247فولاد9

25-512235نساجی مازندران10

35-512225نفت  مسجدسلیمان11

24-511357تراکتور12

44-511326صنعت نفت آبادان13
33-425-51هوادار14

32-2225-4مس رفسنجان15

41-1315-4پديده مشهد16

كمترغربزنيم
يحيي گل محمدي در بازگشت به ليگ، نسبت به برنامه ريزي مسابقات اعتراض كرد

يحيي گل محمدي شــايد تنها كسي بود كه بين 
16مربي ليگ برتري پيش از آغاز مسابقات هفته 
پنجم ليگ برتر نسبت به برنامه ريزي اين بازي ها 
اعتراض كــرد. پرســپوليس در اردو 3 ملي پوش 
داشــت و يحيي انتظار داشت مســابقه اين تيم 
ديرتر برگزار شــود. وحيد اميري تنها ملي پوش 
سرخپوشــان بود كه در تركيب اصلي تيم ملي به 
ميدان رفت. ميلاد سرلك و مهدي ترابي اما بخت 
چنداني براي بازي پيدا نكردند و طبيعتا مشكلي 
نداشتند. تيم ملي سه شــنبه در اردن بازي كرد و 
چهارشنبه ظهر به تهران بازگشت. 48ساعت بعد 
هم پرسپوليس در رفسنجان بايد به مصاف مس 
مي رفت كه اين مســئله با اعتراض يحيي مواجه 
شد.اين در حالي است كه مثلا سپاهان هم سروش 

رفيعي و اميد نورافكن را در تيم ملي داشت و جمعه 
با تراكتور بازي كرد، امــا اعتراضي از زبان محرم 
نويدكيا نشنيديم. شايد گل محمدي بيراه نگويد و 
احساس زيان كند از اينكه بهترين بازيكن او يعني 
وحيد اميري با خستگي به رفسنجان رسيده، اما 
يادمان باشــد بقيه نقاط دنيا هم كم وبيش همين 
شــرايط وجود دارد. مثلا بعد از فيفــا دي قبلي، 
مسابقات ليگ فرانســه طوري برنامه ريزي شده 
بود كه زمــان انجام بازي پاري ســن ژرمن ليونل 
مســي حتي وارد پاريس نشــده بود! به هر حال 
اين مشكلات هســت و بايد بردبار بود. تيمي كه 
ملي پوش بيشــتري دارد، در رقابت با ساير رقبا 
در موضع دست بالا قرار مي گيرد و گاهي هم بايد 

بهاي اين برتري را بپردازد.
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يك شبكه تلويزيوني در برزيل با پخش برنامه عياشي نيمار در 
يك ميهماني و پايكوبي او به اين نتيجه رسيده كه ستاره تيم 
ملي برزيل خودش را به مصدوميت زده تا از بازي تشريفاتي 
مقابل آرژانتين معاف شــود. اين شبكه تشــخيص داده كه 
بازيكني با مصدوميت مشــابه نيمار كه احتمالا مصدوميت 
عضلاني يا در كف پاست، مي تواند با داروي مسكن و آمپول 

فوتبال بازي كند اما نمي تواند آنگونه به پايكوبي بپردازد!

رئيس حراست باشــگاه بارسلونا از ســمت خود بركنار شد. 
دليل اين حكم ناتواني او در كنترل هواداران اعلام شده است. 
تعدادي از طرفداران بارسا بعد از باخت خانگي در ال كلاسيكو 
به سرمربي هلندي وقت باشــگاه توهين كرده بودند. به اين 
ترتيب مي توان گفت فران لوپس قرباني اين حركت تماشاگران 
شد. انگار بركناري او دلايل ديگري هم داشته؛ اينكه اخيرا دير 
از خواب بيدار مي شده، به پيام هاي واتساپ يا اي ميلش پاسخ 

نمي داده و در جلسات باشگاه شركت نمي كرده!

بالاخره راموس همه را شرمنده كرد و براي اولين بار براي حضور 
در تركيب تيم جديدش آماده بازي شــد. كاپيتان سابق رئال 
مادريد كه مدت ها به دليل مصدوميــت از تمرينات هم به دور 
بوده، مي تواند در بازي امشب مقابل نانت براي دقايقي در تركيب 
پاري سن ژرمن به ميدان برود. پيش از اين لوپاريزين گزارش داده 
بود كه آسيب ديدگي راموس از ناحيه كف پا به شكل كامل بهبود 
يافته و او مي تواند در تاريخ 13 آذر و در ديدار برابر لنس بالاخره 

نخستين بازي رسمي خود را براي پاري سن ژرمن انجام دهد.

براي بازي امشب بارســا همه اميد گلزني تيم به ممفيس 
اســت. مهاجم هلندي با گلي كه در بازي آخر به نروژ زد، 
تأثيرگذاري اش در رقابت هاي انتخابــي جام جهاني را از 
لواندوفسكي بيشتر كرد. هر دو مهاجم با 12گل آقاي گل 
اين مسابقات شدند اما ممفيس با 6پاس گل روي 18گل 
تأثير داشت. او در سال2021 در بازي هاي باشگاهي و ملي 

در مجموع روي 55 گل تأثير مستقيم داشته است.

عثمان دمبله مصدوميتي جدي ندارد اما بعيد است به بازي 
امشب هم برسد. او در فصل 22-2021 در 16 بازي به علت 
مصدوميت از ليست بارســلونا خارج شده است. اين تعداد 
بازي درست به همان اندازه اي است كه سرخيو بوسكتس 
طي 13 فصل بازي در بارسلونا از دست داده. پدري هم در 
بازي امشب غايب است؛ مثل آگوئرو كه فعلا پزشكان اجازه 
حضورش در زمين فوتبال را به دليل مشكل قلبي نداده اند.

بازگشتتيكيتاكا
ژاوي در نخستين تجربه مربيگري اش در 

بارسا به شهرآورد خورده است
شرايط به گونه اي پيش رفته كه ژاوي در نخستين تجربه سرمربيگري اش در 
بارسلونا يك داربي كاتالوني را تجربه كند. خود او در دوران فوتبالش 36بار 
در شهرآوردهاي بارسلونا حاضر بود كه تنها 2باخت و 9تساوي به اين رقيب 
همشهري داد و 6بار هم دروازه اين تيم را باز كرد. حالا او در قامت سرمربي 
با بارسا برگشــته و تيمي را در دســت گرفته كه رتبه اش در جدول لاليگا 
دورقمي است. نخستين تغييري كه ايجاد شده، بازگشت دني آلوز 38/5ساله 
اســت كه او هم تا نيم فصل نمي تواند در تركيب به ميدان برود. ژاوي ليست 
گزينه هاي خريدش براي نقل وانتقالات زمستاني را به باشگاه داده كه ليست 
جذابي است؛ از خريد قرضي استرلينگ يا زياش يا كينگزلي كومان گرفته تا 
اقدام براي توافق با كريستينسن، اونانا، روديگر، مزروعي، آسپليكوئتا، كريم 
آديمي و... براي جذب اين بازيكنان در تابستان آينده. سرمربي سابق السد 
قطر در نخستين حضورش روي نيمكت بارسلونا از نرم افزار كوگنيا استفاده 
خواهد كرد، نرم افزار هوشمندي كه تمام اطلاعات و اتفاقات رخ داده در زمين 
را به صورت آنلاين تجزيه و تحليل مي كند و در اختيار كادرفني قرار مي دهد. 
ژاوي از اين نرم افزار كه خودش و ايكر كاسياس از سهامداران آن هستند در 
السد استفاده كرده بود. او مي خواهد تيكي تاكا را كه در دوران رونالد كومان 
تعطيل شده بود، احيا كند؛ حتي اگر ابزار و بازيكنان مورد نياز اين سبك را 

در اختيار نداشته باشد.

داربي بارسلونا قدمتي ديرينه دارد و 2 تيم تاكنون در 212 مناسبت مختلف با هم روبه رو شده اند كه 
124بار آن را بارسا برده و 44بار را اسپانيول. در 22رويارويي آخر، بارسا از رقيب همشهري شكست 
نخورده است. بارسا در اين فصل با كسب 17امتياز در 12بازي دومين ركورد بد خود را در اين قرن به 
ثبت رسانده است. لورن مورون كه در اين فصل هنوز نتوانسته پايش را به گلزني باز كند، در 6مسابقه 
مقابل بارسلونا 3 بار دروازه اين تيم را باز كرده. رائول دي توماس هم كه در بازي با سوئد در تركيب 
فيكس تيم ملي اسپانيا بازي كرد و اين فصل به تيم سابقش يعني رئال مادريد هم گل زده، در 5بازي 
آخر به طور مرتب براي اسپانيول موفق به گلزني شده است. كارلس دلسرو گرانده به عنوان داور اصلي 
جدال بارسا - اسپانيول در دربي كاتالونيا انتخاب شد. هرگاه كه دلسرو در نيوكمپ قضاوت كرده، 

بارسا آن بازي را با پيروزي به پايان رسانده است.

خداحافظ تا بهمن
فيفادي هاي پياپي و طولاني كه باعث وقفه در 

بازي هاي باشگاهي مي شد فعلا تا مدتي طولاني به 
تعطيلي رفته است

با پايان يافتن فيفادي و تعطيلي 2 هفته اي ليگ هاي باشگاهي اروپا، خيال هواداران فوتبال راحت شد. فعلا تا بهمن ماه از اين تعطيلي ها و مناسبت هاي فيفايي نداريم. در 
همين نخستين روز بعد از وقفه بازي هاي ملي، چند تا بازي خوب و جذاب مي توانيم ببينيم. در ليگ برتر منچستريونايتد از تونل بازي هاي سخت خارج شده و سولسشائر 
مي تواند در بازي امروز مقابل تيم ته جدولي واتفورد كه به تازگي سرمربي اش را عوض كرده و دين مارتين از استون ويلا به اين تيم آمده، نفسي تازه كند و از زير فشار 
انتقادات خارج شود. در ايتاليا و سري آ يوونتوس در زمين لاتزيو به ميدان مي رود؛ جايي كه مائوريتزيو ساري كه با بي مهري از يووه اخراج شد، به عنوان سرمربي تيم دوم 
پايتخت انتظار تيم سابقش را مي كشد بلكه بتواند انتقامي سخت بگيرد. ميلان بالاي جدولي هم در زمين فيورنتينا بازي دارد و دنبال نتيجه اي است تا به اميد امتياز از 

دست دادن ناپولي، ديگر تيم صدر جدولي در بازي فرداشب مقابل اينتر، به تنهايي در صدر قرار بگيرد.

5 هفته سخت مدعيان
آرسنال پس از 3 باخت پشت سرهم در ابتداي ليگ، توانسته خودش را در جدول بالا 
بكشد. فعلا اختلاف امتيازات 2 تيم زياد نيست. در هفته يازدهم، 5تيم بالاي جدول 
تنها 6امتياز با هم فاصله دارند. آرسنال رده پنجمي درصورت برد در ديدار امشب، 
مي تواند يك امتياز از ليورپول جلو بزند كه البته كار سختي است. در هفته هاي پيش رو 
تيم هاي مدعي اين فصل بازي هاي سختي رودرروي هم دارند. منچستريونايتد كه 
كمي از كورس عقب افتاده، مي تواند از اين فرصت بهره ببرد و خودش را در جدول 
بالا بكشد. در هفته هاي آينده چلسي غيراز بازي سخت امروز و ديدار دشوار هفته 
آينده مقابل من يونايتد، با واتفورد، وستهم و ليدز روبه رو مي شود كه بازي با وستهم 
با مربيگري ديويد مويز بازي سختي است. منچسترسيتي كه فردا با اورتون بازي 
دارد، در ادامه به مصاف وستهم، استون ويلا )با حضور استيون جرارد روي نيمكت 
مربيگري اين تيم(، واتفورد و ولوز بازي مي كند كه نسبت به ساير مدعيان برنامه 
راحت تري است. وستهم كه خودش بالانشين است و در رده سوم جا خوش  كرده، با 
ولوز، من سيتي، برايتون، چلسي و برنلي بازي خواهد كرد. ليورپول جدا از بازي امشب 
مقابل آرسنال، بازي هاي نه چندان راحتي با ساوتهمپتون، اورتون، ولوز و استون ويلا 
در پيش دارد كه جدال با اســتون ويلا و اسطوره خودشــان يعني جرارد مي تواند 
براي ليورپولي ها معنادار باشد. آرســنال هم با حريفاني مثل ليورپول، نيوكاسل، 
منچستر يونايتد، اورتون و ساوتهمپتون روبه رو خواهد شد. بعد از اين 5هفته مي شود 

قضاوت بهتري درباره شانس هاي قهرماني در اين فصل ارائه كرد.

لستر- چلسي؛ ساعت16
شــايد بازي با چلســي آخرين حضور برندن راجرز روي نيمكت لستر باشد. 
سرمربي اسبق ليورپول گويا در قراردادش بندي گذاشته شده كه اگر از باشگاه 
بزرگي پيشنهاد داشت، بتواند قرارداد را فســخ كند. حالا منچستر كه دنبال 
جانشين براي سرمربي نروژي اش مي گردد، روي اين مربي نظر دارد. هر چند 
راجرز اين علاقه را تكذيب كرده و مدعي شــده در لستر خوشحال است. در 
مقابل گفته مي شود زيدان در پاسخ به واسطه هاي من يونايتد، عنوان داشته 
فعلا آمادگي مربيگري در ليگ برتر را ندارد. امانوئل پتي، همبازي زيدان در 
تيم ملي فرانسه درباره او گفته كه اين مربي در حال يادگيري زبان انگليسي 
است و احتمالا دليل آماده نبودن زيدان هم همين است. او فرصت مي خواهد 
تا زبان بياموزد. در آن سوي ميدان، توماس توخل با جايزه بهترين مربي  ماه 
ليگ برتر پا به اين مسابقه مي گذارد. او از چلســي تيمي ساخته كه در همه 
جام ها مدعي است و كمتر تيمي به فكر گل زدن به چلسي او مي افتد. از چلسي 
خبر مي رسد كه حكيم زياش، وينگر مراكشي اين تيم مورد توجه بارسلونا قرار 
گرفته و باشگاه لندني هم بدش نمي آيد در عوض قرض دادن او در نيم فصل، 
ادن آزار را از مادريد برگرداند. چلسي صدرنشين در هفته آخر ليگ به برنلي 
امتياز داد و نتوانست فاصله اش را با تيم هاي تعقيب كننده حفظ يا زياد كند. 
پيش از اين 6برد پياپي براي اين تيم به دست آمده بود. لندني ها بعد از باخت به 

يوونتوس در ليگ قهرمانان، 8مسابقه 
اســت كه در هيــچ تورنمنتي 

بازنــده نبوده اند. لســتر و 
چلســي تاكنون 120بار 
سابقه رويارويي با يكديگر 
دارنــد كه 58تــاي آن به 
سود آبي هاي لندن و 28تا 

به نفع لستر رقم خورده است.

ليورپول- آرسنال؛ ساعت21
آرسنال خيلي وقت است كه يك بازي بزرگ را نبرده؛ البته اگر داربي شمال لندن 
و پيروزي بر تاتنهام فلك زده پيش از آمدن كونته را بازي بزرگ درنظر نگيريم. 2 
تيم پيش از اين 233بار با هم بازي كرده اند كه 91بار ليورپول به برتري رسيده 
و 81بار هم آرســنال برنده بوده است. آرســنال و ليورپول 58 بار در ليگ مقابل 
يكديگر قرار گرفته اند كه سهم آرســنال 16 برد، 19 تساوي و 23 شكست است. 
ليورپولي ها با يورگن كلوپ در 5رويارويي قبلي با توپچي ها، 18بار توانســته اند 
دروازه اين تيم را باز كنند كه در نوع خود عجيب است. اوضاع آرسنال با آرتتا در 
هفته هاي اخير خوب شــده. پس از شكست سنگين 5بر صفر مقابل سيتي تنها 
2 تساوي به دست آمده و همه بازي هاي ديگر با پيروزي آرسنال همراه بوده است. 
آرسنال جزو محبوب ترين حريفان محمد صلاح هم بوده است. مهاجم مصري 
7گل و 2 پاس گل در مصاف هاي گذشته با آرسنال به ثبت رسانده است. روبرتو 
فيرمينو هم 8بار دروازه اين تيم را باز كرده. از زمانــي كه يورگن كلوپ هدايت 
ليورپول را در دست گرفته، آرسنال تنها يك بار در 11رويارويي با اين تيم توانسته 
به پيروزي برسد؛ 7شكست و 3تساوي! توپچي ها در 2 بازي آخر خود كلين شيت 
كرده اند و در 9بازي آخرشان 6بار دروازه خود را بسته نگه داشته اند. آرسنال تا الان 
در 8 بازي شكست نخورده كه آخرين و طولاني ترين روند شكست ناپذيري به سال 
2018برمي گردد كه در14بازي آنها شكست نخوردند. آرسنال در 5 ديدار قبلي 

خود مقابل ليورپول در آنفيلد با شكست روبه رو شده. 
در تركيب آرسنال بازيكناني مثل كولاسيناچ و 
ژاكا اين بازي را از دســت داده اند و فقط پارتي 
ممكن است به مسابقه برسد. در مقابل ليورپول 
بيشتر غايب دارد؛ رابرتسون، جو گومز، ساديو 
مانه، هندرســون، نبي كيتــا، جيمز ميلنر و 
فيرمينيــو احتمالا يا قطعا اين مســابقه را از 

دست خواهند داد.

جهان

نيمار باز هم تمارض كرد

قرباني توهين به كومان

بازگشت موقت كاپيتان سابق

ممفيس بالاتر از لوا

دمبله با بوسكتس مساوي كرد

نقل قول

دراگان اســكوچيچ،  در گفت وگو با سايت »HRT« كرواسي از 
بازيكنان ايراني تمجيد كرد: »ســردار آزمون براي زنيت بازي 
مي كند، او 3 سال است كه در ليگ برتر روسيه جزو گلزنان برتر 
است. در كنار او ما مهدي طارمي را داريم كه بهترين بازيكن پورتو 
است. ما جهانبخش را هم داريم كه براي فاينورد بازي مي كند. تيم 
ملي ايران كاملا متعادل و قدرتمند است. مطمئنا در كنار ژاپن، 
استراليا و كره جنوبي، فكر مي كنم اين تيم ملي ايران است كه 
شايسته حضور در جام جهاني و نماينده قوي آسيا در قطر است.«

سايت »چمپيونات« روسيه روز گذشته مدعي شد سردار آزمون 
دوست دارد فوتبالش را در آلمان ادامه دهد. با وجود اين جونينيو 
پرنامبوكانو، مدير ورزشي ليون عنوان كرده اين باشگاه فرانسوي 
به بازيكن ايراني زنيت علاقه مند است: »سردار آزمون را دوست 
داريم. من و پتر بوش )ســرمربي ليون( به او علاقه مند هستيم. 
آزمون بيشــتر به عنوان يك مهاجم مركزي به نظر مي رسد اگر 
چه در سمت چپ و مهاجم دوم هم بازي كرده است. نمي دانيم 
آيا موفق به انجام اين انتقال مي شويم يا خير، اما در اين راستا 

تلاش خواهيم كرد.«

تيم ملي بچه هاي خوب
كم حاشيه و دوست داشتني؛ اين ويژگي مشترك تعداد زيادي از شاگردان اسكوچيچ است

بهروز رســايلي | تيم ملي به خاطــر ذات و 
فلسفه اش هميشــه بين مردم محبوبيت 
دارد؛ چرا كه آنها اين تيم را نماينده پرچم 
و اسم كشــور خود مي دانند و تحت هر 
شــرايطي از آن حمايت مي كنند، اما 
گاهي ممكن است عوامل مختلفي در 
افزايش ويژه اين محبوبيت دخيل باشد. 
اين مسئله در مورد تيم ملي فعلي فوتبال ايران صدق 
مي كند؛ تيمي كه با ترافيك بچه هاي خوب و بازيكنان 
خوش اخلاق و بي حاشيه مواجه است و هواداران را به 
وجد مي آورد. فقط شرح حال چند نفر از بازيكنان 
اين تيم را خيلي گذرا بخوانيد تا شــما هم با ما 

هم عقيده شويد.
   وحيد اميري: كاپيتان بچه مثبت هاي تيم ملي 
است؛ ستاره اي كه هر چقدر از نظر فني ارزنده تر 
و مؤثرتر كار مي كنــد، در عين حال فروتني و 
افتادگي او بيشتر هم مي شود. با پديده غريبي 
مواجه هستيم كه فهم و كمالاتش و نيز عزم 
جزمش براي حلال كردن پولي كه از فوتبال 
در مي آورد، تأييد و تحســين همگان را 
برانگيخته است. به ندرت بازيكني داشتيم 
كه در مورد او اين اندازه اجماع وجود داشته 

باشد. وحيد اميري را »همه« دوست دارند.
   سردار آزمون: بدون تعارف شايد تا چند سال پيش پايگاه 

اجتماعي سردار آزمون به اندازه توانايي هاي فني او نبود. 
برخي رفتارهاي احساسي و شتاب زده از اين بازيكن، باعث 
شده بود ترديدهاي زيادي در مورد شخصيت او وجود داشته 
باشد. او همان فوتباليستي است كه بعد از جام جهاني2018 
در واكنش به انتقادها از تيم ملي خداحافظي كرد يا در جام 
ملت هاي آسيا پس از گلزني »هيس« نشان داد. آزمون اما 
به طور غريبي در اين مدت رشد كرده و كاراكتر بالغ تري پيدا 
كرده است. ميزان اين پيشرفت در حدي است كه وقتي در 
دقيقه 90 گل مي زند، نيمكت تيم ملي را آرام مي كند، وقتي 
احسان حاج صفي پنالتي تيم ملي را مي زند، با او عكس دو 
نفره مي گيرد و وقتي علي قلي زاده به جاي پاس دادن به او 
خودش يك گل انفرادي زيبا مي زند، سردار با دست سرش 

را مي گيرد كه يعني: »واي؛ عجب گل فوق العاده اي زدي!«
   احمد نوراللهي: مؤثر، پرتلاش و از صفر تا صد بي حاشيه. 
احمد نوراللهي حالا ميانه ميدان تيم ملي را قبضه كرده و 
آنقدر هم خوب بازي مي كند كه كسي نمي تواند صلاحيت او 
را زير سؤال ببرد. در عين حال اما احمد همچنان بدون جار و 
جنجال كارش را مي كند و اين بهبود موقعيت منجر به تكبر 

او نشده است.
   عليرضا جهانبخش: مي توانيد جزو كساني باشيد كه در 
مورد كيفيت فني جهانبخش يا فيكس بودن او در تيم ملي 
بحث دارنــد، اما در عين حال نمي توانيد حســن خلق و 
خوش رفتاري او را زير سؤال ببريد. جهانبخش بازيكن بسيار 
باوقاري است كه تيم ملي كشورش را هم خيلي دوست دارد. 

او با وجود محروميت از مسابقه با سوريه، در اردوي تيم ملي 
ماند و براي استراحت به خانه نرفت.

   علي قلي زاده: مثل بند بــالا، در مورد علي قلي هم حق 
اعتراض فني براي منتقدان وارد است، اما او هم جزو پسرهاي 
خوب تيم ملي دسته بندي مي شود؛ بي حاشيه و ساكت و 
صامت. اصلا يادمان نيســت قلي زاده تا به حال مصاحبه 

آنچناني كرده باشد. توييت و پست هم كه پيشكش!
   سروش رفيعي: شايد اگر كسي ويدئوي شوخي او با وحيد 
اميري را مي ديد، فكر مي كرد سروش بازيكن فيكس تيم 
ملي است و از شرايطش كمال رضايت را دارد. رفيعي اما بعد 
از 2 بازي نيمكت نشيني چنين اعتباري به همبازي اش داد. 

سروش هم جزو خوب هاي فوتبال ايران است.
   صادق محرمي: شايد گزينه هاي بهتر از او براي پست دفاع 
راست وجود داشته باشــد، اما به هر حال انتخاب دراگان 
اسكوچيچ استفاده از صادق محرمي است. او كه اين اواخر 
پيشرفت ملموسي هم در تيم ملي داشــته، اساسا جزو 
بازيكنان كم حرف و سر به زير تيم ملي محسوب مي شود كه 

فقط و فقط كارش را انجام مي دهد.
   امير عابدزاده: خاموش و بي حاشيه، آنقدر زحمت كشيد 
و تلاش كرد تا بالاخره به تركيب اصلي تيم ملي رسيد. تغيير 
دروازه بان در ارنج اصلي تيم ملي كم چيزي نيست؛ اما فرزند 
احمدرضا عابدزاده با ممارســت و پشتكار توانست حق 
خودش را بگيرد. او هم از نظر اخلاقي جزو خوب هاي تيم 

ملي به شمار مي رود.
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 ستاره هاي كشتي دنيا 
در راه ايران

 ليگ برتر كشتي ايران به نيمه نهايي رسيد و تيم هاي حاضر 
در اين مرحله در حال جذب كشتي  گيران نامدار جهان هستند

ليگجذاب،بدونايرانمال
در مرحله نيمه نهايي ليگ برتر كشتي تيم هاي صنايع مازندران 
و دانشــگاه آزاد به مصاف هم مي روند و فولادذوب آمل  مقابل 
سهند ارس قرار مي گيرد. وزن كشي اين مسابقات هم يك روز 
قبل يعني روز 17آذرماه انجام خواهد شد. با توجه به عدم شركت 
تيم ايران مال در ليگ امســال، شرايط مســابقات به كل تغيير 
كرده اســت. اين تيم هر سال با جذب كشــتي گيران مطرح و 
كمك گرفتن از كشــتي گيران خارجي تمام رقبايش را با نتايج 
قاطع و يك طرفه شكست مي داد و قبل از شروع ليگ، قهرماني 
اين تيم مشــخص بود. با عدم حضور ايران مال، 3تيم توانستند 
كشتي گيران مطرح را جذب كنند تا دوباره جذابيت و هيجان 
به ليگ كشتي برگردد. جز تيم دانشگاه آزاد، 3تيم ديگر حاضر 
در مرحله نيمه نهايي علاوه بر جذب ستارگان داخلي، با جذب 
كشــتي  گيران خارجي خودشــان را آماده رقابتي سخت براي 

رسيدن به عنوان قهرماني كرده اند.

صنايع،يكپايفينال
تيم شركت داروسازي ســهند ارس با هدايت عليرضا رضايي و در 
اختيار داشتن ستارگان پرشــمار داخلي در مرحله نيمه نهايي به 
مصاف شــاگردان مصطفي ميرعماديان خواهد رفت. با توجه به 
نفرات حاضر در 2 تيم از اين رقابت مي تــوان به عنوان يك فينال 
زودرس ياد كرد. عليرضا رضايي كه از همه مربيان ليگ ســابقه 
بيشتري دارد و سال ها با تيم دانشگاه آزاد در رقابت ها حاضر بوده، 
امسال تيمي يكدســت و مدعي در همه اوزان را جمع كرده است. 
تيم داروسازي سهند ارس در همه اوزان كشتي گيران مطرحي را 
در اختيار دارد و به هيچ عنوان مقابل تيم پرستاره آمل ازپيش باخته 
نيست. عليرضا سرلك، مصطفي حسين خاني، اميرمحمد يزداني، 
عليرضا كريمي، عزت الله اكبري و امين طاهري ازجمله كشتي گيران 
سرشــناس ســهند ارس هســتند. تيم فولادذوب آمل هم با در 
اختيار داشتن كشتي گيراني همچون رضا اطري، ارشك محبي، 
محمدحسين محمديان، علي شــعباني و اميرحسين زارع، نويد 

يك رقابت جذاب را در مرحله نيمه نهايي مي دهد. رضا يزداني هم 
امسال با هدايت تيم صنايع مازندران پا به عرصه رقابت ها گذاشته 
است. يزداني كه سال گذشته با تيم اســتقلال به مقام دوم ليگ 
رسيده بود، امسال با صنايع مازندران آمده و بارها عنوان كرده فقط 
براي قهرماني پا به اين مسابقات گذاشته است. صنايع مازندران با 
در اختيار داشتن كامران قاســمپور، رحمان عموزاد، محمدجواد 
ابراهيمي، علي سوادكوهي و اسماعيل نجاتيان به نظر كار سختي 
در مقابل تيم دانشگاه آزاد كه با هدايت بهنام طيبي به جمع 4تيم 

رسيده، ندارد.

  تجمعستارههايخارجيدرنيمهنهايي
محمد حبيــب كادزي محمداف نايب قهرمــان المپيك توكيو از 
بلاروس، ژاگير شــاخيف قهرمان جهان در ســال2021، رسول 
گادژي ماگمدوف قهرمان جهان در سال2015 و عباس گادجي 
ماگومدوف قهرمان جهان در ســال2021 خارجي هايي هستند 

كه تا به حال قراردادشان را در سازمان ليگ كشتي ثبت كرده اند. 
تيم فولادذوب آمل 2سهميه خارجي اش را با محمدحبيب كادزي 
و عباس گادجي پر كرده اســت. اين دو ســتاره در جهان كشتي 
بســيار پرآوازه هســتند و به نظر از حالا بايد 2 برد قطعي را براي 
تيم آمل در اوزان 61 و 74كيلوگرم كنار گذاشــت. محمد حبيب 
كادزي اصالت روسي دارد اما براي بلاروس كشتي مي گيرد. عباس 
گادجي ماگومدوف نيز ستاره اين روزهاي تيم روسيه است كه در 
جهاني نروژ تمام رقبايش را با امتياز عالي و يك طرفه شكست داد. 
رســول گادژي ماگمدوف، ديگر روس حاضر در ليگ ايران است 
كه براي ايراني ها نام خيلي آشنايي به شــمار مي رود. او در فينال 
مسابقات جهاني2015 موفق شد حسن يزداني را شكست دهد و 
به مدال طلا برسد. رسول گادژي ماگمدوف در دور رفت با نظر رضا 
يزداني در وزن 70كيلوگرم به روي تشك رفت و بعيد نيست اين 
كشتي گير 74كيلوگرم در ديدار نيمه نهايي هم در وزن 70كيلوگرم 
روي تشك برود. عليرضا رضايي، سرمربي تيم سهند ارس هم با به 

خدمت گرفتن ژاگير شاخيف عزمش را براي قهرماني جزم كرده 
است. ژاگير شاخيف همان كشتي گيري است كه در فينال جهاني 
نروژ در وزن 65كيلوگرم اميرمحمد يزداني را با امتياز عالي شكست 
داد. شاخيف با فتيله  پيچ هاي پياپي، يزداني را با امتياز عالي شكست 
داد. اين شكست با توجه به ادعاي اميرمحمد يزداني پس از راهيابي 
به فينال )فردا طلا مي گيرم( بسيار مورد توجه قرار گرفت و در فضاي 
مجازي با يزداني شوخي هاي زيادي شد. اميرمحمد يزداني بارها 
اعلام كرده دوست دارد با شاخيف دوباره كشتي بگيرد اما با توجه 
به هم تيمي شــدن آنها اين مبارزه بايد به بعد موكول شود. به نظر، 
عليرضا رضايي قصد دارد از اميرمحمــد يزداني در 70كيلوگرم و 
از شاخيف در 65كيلوگرم استفاده كند. طبق قانون ليگ هر تيم 
مي تواند از 2كشــتي گير خارجي در تركيب تيمش استفاده كند. 
دومين خارجي سهند ارس هم آرتور نايفانف است كه در جهاني 
و المپيك نماينده روســيه در 86كيلوگرم بود و در هر دو رقابت با 

شكست مقابل حسن يزداني مدال برنز گرفت.
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  مسئولان فقط جلوی گرانی و تورم را بگیرند
اگر مسئولان موفق شــوند، طبق وعده هایی كه داده اند، فقط جلوی 
تورم و گرانی را بگیرند، باقی مشكلات خودبه خود به سمت رفع و رجوع 
شدن خواهند رفت؛ زیرا گرانی، فقر و بیماری به دنبال دارد كه تبعات 

آن بركسی پوشیده نیست.
توسلی از تهران 

  شهرستان جم بیمارستان دولتی ندارد
شهرستان جم در استان بوشهر فاقد بیمارستان تحت پوشش دانشگاه 
علوم پزشكی است. هر مسئولی كه روی كار می آید در این خصوص 
وعده می دهد، ولی از عملی شدن آن خبری نیست. این موضوع بارها 
مورد تقاضای مردم و تأیید مسئولان بوده است، اما هیچ اراده ای برای 
عملیاتی شدن یك بیمارستان تحت پوشش دولت در این شهرستان 

وجود ندارد.
حسینی از جم 

   بالاخره مسئول لغو منع تردد شبانه كیست؟
هر چه در خبرها جســت وجو می كنم، هیچ مقام رسمی مسئولیت 
استمرار منع تردد شبانه را به عهده نمی گیرد. به هر حال یك جایی نهاد 
و شورا و كمیسیونی این طرح را اجرایی كرده و وقتی این همه اعتراض 
به دنبال دارد حتما می تواند آن را لغو كند. چطور می شود سینماها تا 
ساعت 10شب سئانس داشته باشند، اما منع تردد شبانه پابرجا باشد؟
مرادی از تهران 

   نظارت بر عملكرد مقامات و مسئولان ضروری است
همه ما جایز الخطا هستیم.  در مسئولیت ها ممكن است خطاها بیشتر 
شود؛ با این حساب نظارت برعملكرد مقامات دولتی، معاونین و سلسله 
مراتب پست و مقام باید جدی باشد تا درصورت ارتكاب هرنوع تخلف 

مراتب اعتراض واحقاق حق وظلم ستیزی عملی شود.
عسگریان از تهران 

  رفتار نامناسب شبكه بهداشت پردیس با افراد جویای كار
متأسفانه شبكه بهداشت شهرستان پردیس رفتارهای بسیار ناپسندی 
با ارباب رجوع دارند به خصوص با افراد جویای اشتغال نظیر كمك بهیار، 
بهیار و فوریت های پزشــكی كه تقاضای اشتغال براساس آگهی های 
اعلام شده را دارند. از دانشگاه شهید بهشتی و سازمان نظام پرستاری 

و معاونت نظام پرستاری تقاضا داریم فكری برای این موضوع بكنند.
نوری از بومهن

   میزبانی را به بهانه كرونا از پروازها حذف كردند
درحالی كه حتی در مراســم ختم با بســته های از قبل آماده شده از 
میهمانان پذیرایی می شــود، در هواپیما نیز اغلب غذاها را به صورت 
بسته بندی اســتفاده می كنند، اما پروازهای مختلف به بهانه كرونا 
میزبانی را حــذف كرده اند و با 100درصد ظرفیــت پرواز می كنند. 
قیمت ها هم دیگر زیر یك میلیون تومان نیست. چه كسی پاسخگوی 

این وضعیت است؟
وفادار از تهران

  وضعیت بد خیابان های شهرك صنعتی نظرآباد
ســال گذشــته هم همین موقع تمام صفحات خبــری نظرآباد از 
وضعیت بد خیابان های شرك صنعتی این شهر گزارش دادند. بعد از 
اطلاع رسانی های گسترده آمدند با سیمان و ماسه چاله ها را پركردند   
بدون توجه به وضعیت زیرساخت ها.  اكنون در كمتر از یك سال تمام 
ســیمان ها از بین رفته و چاله های بزرگی درست شــده است. بارها 

رانندگان پیگیری كرده و گزارش داده اند اما گوش شنوایی نیست.
حیدری از نظرآباد كرج 

  شهرداری تهران شاخه های مزاحم شهرك خانه را هرس نكرد
  از زمستان سال گذشــته، چندین بار برای حرس شاخه های مزاحم 
درختان در پیاده رو كوچه صبا در خیابان رزمندگان شــهرك خانه 
اصفهان با تلفن1۳۷ شــهرداری اصفهان تماس گرفتم. ولی تا كنون 

هیچ اقدامی در این مورد ضروری صورت نگرفته است.
محمودی از اصفهان

  ترازوهای بازار میوه و تره بار شهرداری نیازمند بررسی است
چندی قبل پس از خرید مقداری میوه احســاس كردم ترازو وزن را 
درست نشان نداده است. با اعتراضم دوباره توسط فروشنده وزن شد. 
ترازوی دیجیتال در ظاهروزن را درست نشان می داد اما بعدا آن را با 
ترازوهای دیگر وزن كردم و دیدم حدود ۳50گرم سبك تر است. چرا 
در سازمان میادین و تره بار باید امكان دستكاری و كم فروشی باشد؟ آیا 

حق الناس این همه بی اهمیت است؟
هدایتی از تهران 

   استفاده از ماده ضدعفونی كننده كم شده است
با اعلام خبر اینكه ویروس كرونا از ســطوح منتقل نمی شود استفاده 
از ماده ضدعفونی كننده دست  كم شــده است. این موضوع می تواند 
نگران كننده باشد. از مسئولان و رســانه ها توقع می رود همچنان بر 
استفاده از ماده ضدعفونی كننده حتی در ایام پس از كرونا تأكید كنند.
فاطمیان از تهران 

 هدررفت بودجه  خرید واكسن
با نزدن ماسك

مردم تصور مي كنند با واكسن زدن، دیگر نیازي  ادامه از 
به رعایــت پروتكل هاي بهداشــتي نیســت؛ صفحه اول

درحالي كه اینطور نیست. حالا در این وضعیت، عده قابل توجهي هم 
هنوز واكسن نزده اند و جالب اســت كه این گروه واكسن گریز، بروز و 
ظهور بیشتري هم پیدا كرده اند و با آنها رفتار دمكراتیكي مي شود. در 
صدا و سیما اعتراض شــان به واكســن اجباري منعكس مي شود و 
فیلم هایشان دست به دست مي شود. درحالي كه اینها مي تواند نتیجه 
عكس در جامعه داشته باشد. همان ها كه واكسن نمي زنند، از ماسك 
هم اســتفاده نمي كنند و اغلب آنها به ســایر پروتكل هاي بهداشتي 
بي توجه  هستند. در این وضعیت لازم است وزارت بهداشت، یك بررسي 
شفاف و دقیقي از میزان ابتلا به كرونا و مرگ، در میان واكسن زده ها و 
نزده ها و همچنین كساني كه از ماسك استفاده مي كنند با افرادي كه 
ماسك نمي زنند، انجام دهد و نتیجه آن را منتشر كند. در سایر كشورها 
این اتفاق افتاده اما ایران در این زمینه عقب مانده است. در كشورهاي 
دیگر مشخص شــده كه میزان مرگ در واكسن زده ها 99درصد و در 

ماسك زده ها، ۷5درصد كاهش پیدا كرده است.

شماره تلفن ارتباطی با خوانندگان...........................

ارسال پیام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

طرح ویژه پلیس براي 
كنترل ترافیك پایتخت 

رئیس پلیــس تهــران از اســتفاده ظرفیت 
پلیس هاي تخصصي براي تســهیل ترافیك 

پایتخت در ساعات15تا 21خبر داد.
به گزارش همشهري، سردار حسین رحیمي، 
صبح دیروز در جلســه اضطراري تســهیل 
تردد و مدیریت ترافیك با تأكید بر اســتفاده 
از همــه ظرفیت ترافیكــي و عملیاتي پلیس 
پایتخت براي تســهیل ترافیك تهران گفت: 
استفاده و بهره گیري از ظرفیت سایر سازمان ها 
به خصوص شــهرداري تهران بــراي كاهش 
ترافیك تهران در دستور كار است و هم اكنون 
400نفر بــراي كمك به مدیریــت ترافیك 

پایتخت به مجموعه راهور تزریق شده است.
رئیس پلیس پایتخت با اشاره به اینكه در این 
زمینه از ظرفیت مركز هوشمند كنترل ترافیك 
راهور و همچنین مركــز فرماندهي و كنترل 
پلیس پایتخت بیش از پیش استفاده خواهد 
شد، افزود: از امروز)شنبه( طرح هاي ویژه اي در 
حوزه روان سازي  و مدیریت ترافیك با استفاده 
از ظرفیت سایر پلیس هاي تخصصي ازجمله 
پلیس پیشگیري و یگان امداد پلیس پایتخت 
از ساعت15تا21 در همه نقاط شهر تهران به 

مرحله اجرا در خواهد آمد.
وي با تأكید بر اینكه موضوع مدیریت ترافیك 
به صورت ویژه در دســتور كار پلیس پایتخت 
قرار دارد، افزود: در كنار اقدامات صورت گرفته 
در حوزه روان ســازي  ترافیك، علل و عوامل 
افزایش ترافیك پایتخت و راه هاي برون رفت از 
آن در دفتر تحقیقات كاربردي پلیس پایتخت 
بررسي مي شــود. به گفته ســردار رحیمي، 
موضوع ترافیك نیازمند همراهي و هم افزایي 
سایر سازمان هاست كه در این زمینه وظایف 
سازمان هاي مختلف مشخص و به آنها اعلام 

شده است.

شاید باورتان نشــود اما این جمله تلفنی كه 
»شــما در مســابقه رادیویی برنده شده اید« انتظامي

همچنان قربانی می گیرد و هنوز افراد زیادی 
هســتند كه فریب این تمــاس را می خورند و دو دســتی 
موجودی حساب بانكی شان را در اختیار كلاهبرداران قرار 
می دهند. تازه ترین قربانیان این شگرد قدیمی 100شهروند 
تهرانی هستند كه ۳میلیارد تومان سرمایه شان را به حساب 

كلاهبرداران ریخته اند.
راز ایــن كلاهبرداری ها از مدتی قبل و با شــكایت تعدادی 
مالباخته در پلیس فتا تهران فاش شــد. شاكیان می گفتند 
كه ابتدا فردی با آنها تماس گرفته و خــود را مجری برنامه 
رادیویی معرفی كرده اســت. بعد به آنها گفته كه شــماره 
تلفن شان به قید قرعه در یك مسابقه رادیویی برنده جایزه 
چند میلیون تومانی شده اســت. در این سناریوی تكراری، 
فرد تماس گیرنــده در ادامه از مالباخته خواســته كه برای 
دریافت جایزه اش پای دستگاه عابربانك برود. حال آنكه اصلا 
برای واریز پول به حساب شما، لازم نیست كه پای دستگاه 
عابربانك بروید. وقتی مالباخته پای دستگاه عابربانك حاضر 
شده، تماس گیرنده از وی خواســته كارت بانكی اش را وارد 
دستگاه كند و رمزش را بزند و بعد دكمه هایی كه او می گوید 
را فشار دهد. البته تماس گیرنده كه یك كلاهبردار حرفه ای 
است، همه این مراحل را آنقدر پیچیده به زبان می آورد كه در 
همه موارد مالباخته ها كاملا گیج شده و فقط دكمه هایی كه 
او از پشت تلفن می گفت را فشار دادند و خبر نداشتند كه با 

فشار دادن این دكمه ها، در حال انتقال موجودی حسابشان 
به حسابی هســتند كه تماس گیرنده از پشت تلفن به آنها 
می گوید. درنهایت نیز وقتی به خودشان آمده اند كه پیامك 
برداشت وجه از حسابشان را دریافت كرده و متوجه شده اند 
كه به جای واریز شدن جایزه چند میلیونی، همه موجودی 
حسابشان را با دستان خودشان به حساب كلاهبرداران منتقل 
كرده اند. با این اطلاعات و با توجه به افزایش شمار كسانی كه 
قربانی این كلاهبرداران شده بودند، تیمی از مأموران پلیس 
فتا برای شناسایی و دستگیری كلاهبرداران وارد عمل شدند.

ســرهنگ داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا تهران 
می گوید: هر چند كلاهبــرداران تلاش كــرده بودند كه با 
استفاده از حســاب های متعلق به افراد دیگری یا معتادان و 
كارتن خواب ها، از طعمه هایشان كلاهبرداری كنند و ردی از 
خودشان به جا نگذارند اما با آغاز تحقیقات تخصصی، مأموران 
پلیس فتا سرنخ هایی از هویت واقعی متهمان به دست آوردند 
و در پایش های اطلاعاتی مشــخص شد كه اعضای یك باند 
۷نفره متشــكل از 5مرد و 2زن، این كلاهبرداری ها را انجام 
داده اند. وی با اشــاره به اینكه پس از هماهنگی های قضایی 
متهمان در مخفیگاه هایشــان در محدوده تهران دستگیر 
شــدند، تصریح كرد: این افراد پس از انتقال به پلیس فتا به 
100فقره كلاهبرداری به همین شــیوه اعتراف كردند. وی 
گفت: كارشناســان ارزش ریالی مبالغ كلاهبرداری شده را 
۳0میلیارد ریال اعــلام كرده اند و متهمان پس از تحقیقات 

تكمیلی در اختیار مرجع قضایی قرار گرفتند.

 مسئول تالار عروسي جزئیات سقوط میهمانان به گودال پر از آب را  شرح داد

پشت پرده سرقت از مرد صراف و 
طلاســاز، مرد قاتلي بود كه براي دادسرا

فرار از مجازات قصاص و تهیه پول 
دیه نقشــه اي بــراي كلاهبرداري و ســرقت 

میلیاردي كشید اما پلیس راز او را فاش كرد.
به گزارش همشهري، چند روز قبل صاحب یك 
صرافي در تهران به اداره پلیس رفت و گفت كه در 
دام یك كلاهبردار گرفتار شده است. وي توضیح 
داد: كار من خرید و فروش دلار است و یك مغازه 
صرافي دارم. چند روز قبل مــردي با من تماس 
گرفت و خودش را مدیر یك شــركت بازرگاني 
معرفي كرد. طوري حرف مي زد كه به او اعتماد 
كردم و وقتــي گفت نماینده هاي شــركت قرار 
است براي انجام معامله اي به دوبي بروند و چیزي 
حدود 600میلیون تومان دلار نیاز دارند، سفارش 
او را ثبت كردم. شاكي ادامه داد:  این مرد آدرسي 
در اختیارم قرار داد كه در یكــي از خیابان هاي 
شمال تهران بود و ادعا كرد آدرس دفتر شركت 
اســت. دلارها را داخل پاكتي قرار دادم و به یكي 
از كارمندان صرافي كه موتور داشــت سپردم تا 
آن را به دست خریدار برساند؛ غافل از اینكه مرد 
تماس گیرنده شیادي بود كه قصد سرقت دلارها 

را داشــت. آن روز وقتي كارمند صرافي برگشت 
و دســتپاچه بودن او را دیدم متوجه شدم دلارها 
سرقت شده اســت. كارمند صرافي توضیح داد 
كه طبق آدرس، مقابل یك ساختمان مجلل در 
شمال تهران رفته و پاكت دلارها را به پسري جوان 
كه مدعي شده معاون مدیر است داده. او هم یك 
چك جعلي به دســت كارمندم داده و بعد با این 
ادعا كه به داخل شركت مي رود تا كارت عابربانك 
مدیر شركت را بیاورد و مابقي مبلغ را نقدا پرداخت 
كند، وارد ساختمان شده اما دیگر برنگشته است. 
كارمند صرافي هم وقتي از بازگشــت پسر جوان 
خبري نمي شود وارد ســاختمان شده و متوجه 
مي شود كه اصلا هیچ شركت بازرگاني با نام شاكي 
در آن ساختمان وجود ندارد. ساختمان اداري دو 
در داشــته كه به نظر مي رسید پسر جوان پس از 
گرفتن پاكت دلارها از در دیگر آن خارج شــده و 
فرار كرده است. از سوي دیگر معلوم شد چكي كه 
وي به كارمندم داده بود جعلي بوده و همه اینها 

نقشه اي بوده تا دلارها را سرقت كند.

همدستي با یك قاتل 
با این شكایت، تیمي از مأموران پلیس با دستور 

 پشت پرده سرقت یك میلیارد توماني از مرد صراف
   و طلاساز، یك قاتل محكوم به قصاص بود

 كلاهبرداري قاتل زنداني
براي فرار از قصاص

معمای جسدی در اعماق دره
تحقیقات برای رمزگشایی از اسرار مرگ مردی جوان كه جسدش در 
اعماق دره ای حوالی روستای وردیج كشف شده از سوی تیم جنایی 
پایتخت آغاز شده است. به گزارش همشهری، ساعت 11صبح دیروز 
به قاضی محمد حسین زارعی، بازپرس جنایی تهران خبر رسید كه 
جسد مردی در عمق 200متری دره اي در حوالی روستای وردیج پیدا 
شده است. متوفي حدودا ۳8ساله بود كه لباس خانه  به تن داشت و 
حدود 24ساعت از مرگش می گذشت.آثار ضرب و جرح و كبودی روی 
بدن وي دیده می شد و علاوه بر این نیز آثار خون هم در محل پیدا شدن 

جسد وجود داشت. كنار جسد تعدادي قرص بود كه فرضیه خودكشی 
را قوت می بخشید. از سوی دیگر هیچ گونه مداركی وجود نداشت كه 
هویت قربانی را مشخص كند و در این شرایط 2فرضیه پیش روی تیم 
جنایی مطرح شده است؛ نخست اینكه قربانی درحالی كه لباس خانگی 
به تن داشته از خانه خارج شده و پس از مصرف قرص اقدام به خودكشی 
كرده است. یا با توجه به وجود آثار ضرب و جرح و كبودی روی گردن، 
قاتل یا قاتلان در جای دیگري او  را به قتل رسانده و پس از آن جسد وی 
را در دره رها كرده اند. هم اكنون گروهی از مأموران اداره دهم پلیس 
آگاهی تهران مأمور شــده اند تا پس از شناسایی هویت قربانی، اسرار 

مرگ او را با انجام تحقیقات گسترده فاش كنند.

به دنبال نشست ناگهانی زمین در یك تالار 
عروسی در شــهر صومعه ســرا، تعدادی از 
میهمانان به داخل گودالی یك متری سقوط 

كردند اما خوشبختانه آسیبی ندیدند.
به گزارش همشــهری، در روزهای گذشته 
كلیپی در شبكه های اجتماعی منتشر شد 
كه از حادثه ای هولناك در یك تالار عروسی 
حكایت داشت. این كلیپ نشان می داد كه 
هنگام برگزاری مراسم عروسی در این تالار، 

ناگهان زمین دهان باز كــرد و افرادی را كه 
دور یكی از میزها نشســته بودند به داخل 
گودالی پر از آب سقوط كردند. به دنبال این 
حادثه، مراسم عروســی مختل شد و تیمی 
از امدادگران اورژانس راهی تالار شــدند اما 
معلوم شد كه خوشبختانه در این حادثه به 

كسی آسیب نرسیده است.
درحالی كه شایعات زیادی درباره این حادثه 
در شــبكه های اجتماعی منتشر شده بود، 

روز گذشته مسئول این تالار در گفت وگوی 
تلفنی با همشهری جزئیات حادثه را شرح 
داده است. وی گفت: چهارشنبه شب ، یك 
مراســم عروســی در تالار منطقه كلیدبر 
صومعه سرا برگزار شــده بود. این در حالی 
بود كه طی روزهای قبل، شاهد بارش شدید 
باران در این منطقه بودیم. حدود ســاعت 
10:۳0چهارشنبه  شــب و زمانی كه مراسم 
در حال برگزاری بود، ناگهان قسمتی از تالار 

نشست كرد و افرادی را كه دور یك میز در 
آن قسمت نشســته بودند به داخل گودالی 

پر آب سقوط كردند. مسئول تالار ادامه داد: 
عمق گودال ایجاد شــده برخلاف آنچه در 
شبكه های اجتماعی منتشر شده، بیشتر از 
یك متر نبود و داخل گــودال آب باران بود 
كه در روزهای گذشــته به زمین نفوذ كرده 

بود و باعث سســتی زمین و در پی آن، رخ 
دادن این حادثه بود. خوشبختانه افرادی كه 
داخل گودال سقوط كردند، آسیب چندانی 
ندیدند و پس از آن تالار برای انجام تعمیرات 

و جلوگیری از حوادث احتمالی تعطیل شد.

در جریان 2 عملیات دستگیري قاچاقچیان 
و اراذل و اوباش در سیســتان و بلوچستان و 

اصفهان، 2مأمور پلیس به شهادت رسیدند.
به گزارش همشــهري، نخســتین حادثه در 
شهرستان لنجان رخ داد و به دنبال آن استوار 
یكم احسان نصیري توسط اوباش به شهادت 

رسید.
فرمانده انتظامي استان اصفهان در توضیح این 
حادثه گفت: حدود ساعت 2 بامداد پنجشنبه 
در پي تماس تلفني شهروندان با 110، گزارش 
یك درگیري میــان اراذل و اوباش در یكي از 
محله هاي شهرستان لنجان به پلیس مخابره 
شد و به دنبال آن تیمي از مأموران انتظامي و 
پلیس آگاهي راهي محل حادثه شدند. سردار 
محمدرضا میرحیدري افزود: مأموران در آنجا 

با 2نفر از افراد شرور مواجه شدند كه با رعایت 
تمام جوانب براي دستگیري آنها اقدام كردند 
اما متهمان كه مســلح به سلاح گرم بودند، با 
مأموران درگیر و شروع به تیراندازي كردند. 
در پایان این درگیري هر دو شــرور دستگیر 
شدند و این در حالي بود كه یكي از مأموران 
پلیس آگاهي شهرستان لنجان به نام استوار 
یكم احسان نصیري كه به شدت مجروح شده 
بود براي مــداوا به بیمارســتان انتقال یافت 
اما متأسفانه صبح پنجشــنبه به درجه رفیع 
شــهادت نایل آمد. به  گفته این مقام ارشــد 
انتظامي، متهمان دستگیرشده داراي سوابق 
متعدد كیفري در زمینه سرقت، شرارت و نزاع 
و درگیري هســتند كه یكي از آنها در جریان 
درگیري مسلحانه با پلیس مجروح شده و تحت 

مداوا قرار گرفته و فرد دیگر نیز پس از تكمیل 
تحقیقات براي رسیدگي به جرایم خود تحویل 

مرجع قضایي شد.
دومیــن حادثه اما در اســتان سیســتان و 
بلوچســتان رخ داد و باعث شــهادت یكي از 
مأموران یگان امداد شــد. فرمانده انتظامي 
سیستان و بلوچســتان گفت: گروهبان یكم 
محمدرضا نورآیین و دیگر همكارش هنگام 
انجام مأموریت در زاهدان متوجه یك خودروي 
حامل سوخت قاچاق شــدند كه با سرعت در 
حال حركت بود. آنها براي متوقف كردن این 
خودرو در مســیر عبور آن قــرار گرفتند و با 
استفاده از تابلوي ایست به راننده دستور توقف 
دادند اما راننده براي فرار از دســت مأموران 
اقدام به زیرگرفتن عمدي مأموران انتظامي 
كرد كه یكي از 2مأمور دچار جراحت شدید 
و بلافاصله براي مداوا به بیمارســتان تأمین 

اجتماعي این شهرستان منتقل شد. 
ســردار احمد طاهري افــزود: گروهبان یكم 
نورآیین با وجود تلاش پزشكان و كادر درمان 
بیمارستان، به دلیل شدت جراحات وارده به 
شهادت رســید و دیگر همكار وي كه دچار 
مصدومیت شده بود، تحت درمان قرار گرفت 
و خوشبختانه حال عمومي وي رضایت بخش 
اعلام شده است. به گفته وي، تلاش پلیس براي 
شناسایي و دستگیري راننده فراري ادامه دارد.

عروسیپرحاشيهدرصومعهسرا

قاضي پرونده وارد عمل شدند و تحقیقات براي 
شناسایي سارق آغاز شد. مأموران در ابتدا به محل 
ساختماني رفتند كه جوان سارق در آنجا پاكت 
دلارها را تحویل گرفته بود. در بررســي تصاویر 
دوربین هاي مداربســته، تصویر متهم به دست 
آمد و با انجــام تحقیقات و اقدامــات اطلاعاتي 
خیلي زود وي شناسایي و در عملیاتي غافلگیرانه 

دستگیر شد.
هرچند كه متهم در بازجویي هــاي اولیه اصرار 
داشت كه بي گناه است اما وقتي شواهد را علیه 
خود دید به سرقت دلارها اقرار كرد. اما در ادامه 
تحقیقات از او معلوم شد كه پشت پرده ماجراي 
ســرقت دلارها، یك مرد زنداني بوده است. در 
حقیقت متهم دستگیرشده از سوي قاتلي كه در 
زندان انتظار چوبه دار را مي كشید اجیر شده بود 

تا دست به سرقت دلارها بزند.
این متهم در تحقیقات گفت: متهم اصلي فرشید 
نام دارد و 10سالي مي شــود كه در زندان است. 
او ســال90، مردي جوان را در اطراف تهران به 
قتل رســاند و به قصاص محكوم شد. اما تصمیم 
گرفته بود براي تهیه پول دیه دســت به كار شود 
تا بتواند هر طور شده از اولیاي دم رضایت بگیرد. 
او با من تماس گرفت و بــراي تهیه پول كمك 
خواست و به دلیل اینكه دلم به حالش مي سوخت 
و مي خواســتم كاري براي نجاتش انجام دهم، 
تصمیم گرفتم با او همدستي كنم اما پاي خودم 

در این ماجرا گیر كرد و دستگیر شدم.

سرقت از طلاساز
در تحقیقات بیشتر از متهم دستگیرشده معلوم 
كه مرد صراف تنها هدف قاتل محكوم به قصاص 
نبود و او با همین شــگرد مردي طلاساز را هم 

طعمه نقشه خود قرار داده بود.
دومین شــاكي یك كارگاه طلاسازي در اطراف 
تهران داشت كه قاتل محكوم به قصاص از داخل 
زندان با وي تماس گرفته و خود را یك مشتري 
پولدار جا زده و سفارش طلا داده بود. مرد طلاساز 
هم مانند مرد صراف سفارش او را به كارمند داده 
و وي طلاها را به آدرســي كه خریدار داده بوده 
برده و با ترفندي مشابه سرقت اول، طلاها نیز به 

سرقت رفته بود.

اعترافات قاتل كلاهبردار 
با این اطلاعات قاتل محكوم به قصاص از زندان 
به اداره آگاهي انتقال یافــت و در بازجویي ها به 
سرقت و كلاهبرداري از مردان صراف و طلاساز با 

همدستي دوستش اقرار كرد.

وي گفت: حدود 10سال قبل یكي از زنان فامیل 
به نام فاطمه به من زنگ زد و درحالي  كه شرایط 
خوبي نداشت برایم از بدرفتاري شوهرش گفت. 
فاطمه مدعي بود كه شــوهرش مردي بداخلاق 
است كه او را كتك مي زند و آزارش مي دهد. بعد 
هم مدعي شد كه قصد جدایي دارد اما شوهرش 

او را طلاق نمي دهد.
وي ادامه داد: مدتي گذشــت تــا اینكه فاطمه 
پیشنهاد قتل همســرش را داد. روز حادثه او به 
شــوهرش قرص خواب داد و بعد من به خانه او 
كه در اطراف تهران بود رفتم و شــوهرش را در 
خواب خفه كردم. هرچند بعد از این حادثه همسر 
مقتول نزد پلیس داستان سرایي كرد و مدعي شد 
شوهرش توسط افراد ناشــناس كشته شده، اما 
خیلي زود دستش رو شد و با اعترافات وي، پلیس 

مرا نیز دستگیر كرد.
متهم گفت: من به اتهام مباشرت در قتل عمدي 
در دادگاه به قصاص محكوم شــدم و فاطمه به 
اتهام معاونت در قتل به 15ســال زندان. پرونده 
من پیچ وخم قضایي را طــي كرد و با تأیید حكم 
قصاص به اجراي احكام فرستاده شد. در آستانه 
قصاص قرار گرفته بودم و هر شب كابوس اعدام 
را مي دیدم. از این وضعیت خسته شده بودم. در 
زندان دست به كار شــدم و به هركس كه فكرش 
را مي كردم زنگ زدم تــا براي نجات من از مرگ 
كمك كند. آنجا بود كه متوجه شدم با پرداخت 
دیه مي توانم رضایت خانواده مقتول را بگیرم اما 
پولي نداشتم. مرد صراف و مرد طلاساز را از قبل 
مي شناختم و از آشنایانم بودند. به همین دلیل 
خانواده ام را نزد آنها فرستادم كه براي پرداخت 
دیه پول قرض بگیرند اما آنها حاضر نشدند كمكم 
كنند. این بود كه نقشه سرقت از آنها را كشیدم. 
ابتدا از یكي از دوســتانم خواستم كه در اجراي 
نقشه كمكم كند و بعد با شاكیان تماس گرفتم، 
تغییر صــدا دادم و آنقدر خوب و محكم صحبت 
كردم كه فریب خوردند. همدســتم كه یكي از 
دوستان صمیمي ام است براي نجات من از مرگ 
وارد این بازي شــد و همه این كارها را به خاطر 
رفاقت انجام داد و حتي گفت كه هیچ پولي بابت 
انجام این كار نمي خواهد. ما حدود یك میلیارد 
تومان با این نقشــه به جیب زدیم و مي خواستم 
به ســراغ اولیاي دم بروم و از آنها رضایت بگیرم 
اما نقشــه ام آنطور كه فكر مي كردم پیش نرفت 

و لو رفتم.
با این اعترافات، اتهام تازه كلاهبرداري و سرقت 
در پرونده مــرد محكوم به قصاص ثبت شــد و 

تحقیقات تكمیلي در این پرونده ادامه دارد.
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 توليد سريال در پيچ توقف و تداوم 
تولید مجموعه هاي طنز در سیما بیشتر مي شود 

2 ماه است كه پيمان جبلي به سازمان آمده و در بدو ورود تغييراتي را در معاونت سياسي و بخش هاي خبري ايجاد كرده، اما هنوز 
تصميمي براي معاونت هاي صداوسيما نگرفته و به نظر ترجيح مي دهد براي تغييرات بنيادي آهسته و پيوسته حركت كند.اين 
روزها رئيس سازمان و مديران بيشتر به پشت صحنه سريال ها سر مي زنند. سريال هايي كه گاهي زمزمه توقفشان در مديريت جديد به  گوش مي رسيد. با اين 

حال سازندگان سريال هاي تلويزيوني از مجموعه هاي فاخر و ويژه گرفته تا الف و ... همچنان مشغول كار هستند.

 اكران خصوصــي فیلــم آتاباي به 
كارگرداني نیکــي كريمي، با حضور سينما

عوامــل ايــن فیلــم و جمعــي از 
هنرمندان در پرديس سینمايي ملت برگزار شد.

اين مراسم در شرايطی كه تهران به لحاظ كرونايی 
در وضعیت نارنجی به ســر می برد برگزار شد؛ در 
روزهايی كه واكسیناسیون خیال ها را تا حدودی 
راحت كرده اســت. در اكران خصوصي بازيگران 
فیلم به جز بازيگر شخصیت اصلي؛ هادي حجازي فر 
حضور داشــتند.  حجازي فر اين روزها مشــغول 
ساخت و بازي در ســريال »عاشورا« است. فیلمي 
درباره زندگي شهید باكري كه حجازي فر نقش وي 
را بازي مي كند. آتاباي فیلمي عاشقانه به كارگرداني 

و تهیه كنندگي نیکي كريمي و نويسندگي هادي 
حجازي فر اســت. اين فیلم در جشنواره فیلم فجر 
توانســت نظر منتقدان ســینمايي را جلب كند تا 
جايي كه فیلــم برگزيده منتقــدان ماهنامه فیلم 
هم شد. فیلم تولید ســال1398 است كه به خاطر 
كرونا نتوانســت در 2سال گذشــته اكران داشته 
باشد. آتاباي كه در سي وهشتمین جشنواره فیلم 
فجر نامزد سیمرغ 5رشته و فیلم برگزيده منتقدان 
ماهنامه فیلم شــده، به تازگي در نخستین حضور 
بین المللي خود در رقابت آسیا پاسیفیك شركت 
داشت.  اين فیلم توسط مؤسسه پخش بهمن  سبز، 
از سوم آذر اكران خواهد شد. گروه بازيگران فیلم 
را هادي حجازي فر، سحر دولتشاهي، جواد عزتي، 
دانیال نوروش، يوسفعلي دريادل، مه لقا مي نوش، 
معصومه رباني نیا و میرمجید حســیني تشــکیل 
مي دهند. كارگــردان آتابــاي در گفت وگويي كه 

زمان جشنواره با همشهري داشت درباره ساخت 
اين فیلم و همکاري مشتركش با حجازي فر گفت: 
»مي خواستم فیلمي سخت را كارگرداني كنم، از 
همان ابتدا مي خواســتم اثري را كه دوست دارم 
بسازم و خوشبختانه »آتاباي« همان تجربه بسیار 
سخت و دلنشین براي من بود.«  در مراسم افتتاحیه 
نیــز هنرمنداني چون همايون شــجريان، مهران 
مديري، لاله مرزبــان، الهه حصاري، نازنین بیاتي، 
ســارا بهرامي و... نیز حاضر بودند. در جشــنواره 
چهلم هم قرار اســت نیکي كريمي در مقام بازيگر 
در يکي از فیلم ها حضور داشــته باشــد.  كريمي 
با بازي در فیلم منیر قیدي )دســته دختران( در 
جشنواره حضور دارد. فیلمي درباره اشغال خرمشهر 
و حضور زنان درجنگ است.»دسته دختران« بعد 
از »ويلايي ها« دومین فیلم قیدي است كه هر دو به 

جنگ پرداخته اند.

اولین اكران خصوصي پساكرونايي سینماي ايران براي آتاباي با حضور چشمگیر ستارگان برگزار شد 

فرش قرمز در وضعيت نارنجي
هليا نصيری

روزنامه نگار

يادداشت

آب و آتش
 اكران گشت3  نشان از گشايش در فضاي سینماست 

اكران گشت3 )كه بازيگر زنش در اين چند ماه مرزهاي حاشیه هاي 
منشوري را جا به جا كرده و به نظر مي رســید با اين رفتار فیلم سعید 
سهیلي را بايد قرباني شده فرض كرد( كنار رونق گیشه، تلاشي است 
براي بازگرداندن آرامش به سینما. اظهارنظر مهم وزير ارشاد درباره 
فیلم، مي تواند نشانه عزمي براي آرام كردن فضا باشد. فضايي كه در 
همین روزها با حاشیه هاي به ظاهر تمام نشــدني فیلم فرهادي، به 
شعله اي مي ماند كه به شدت مستعد شــعله ور شدن است. سینماي 
ايران را با حاشــیه هاي پررنگش به خاطر مي آوريم. با حاشــیه هايي 
كه خیلي وقت ها نه برخاســته از متن كه محصول شــرايط بوده اند. 
رسم رايجي است كه هر كس در هر مقام به قضاوت درباره سینماي 
ايران، محصولات و مناسباتش بپردازد. از دل اين اظهارنظر ها و نشر 
ديدگاه ها، معمولا حاشیه و شر بیرون مي آيد.  بحران اظهارنظر يکي 
از مشکلات جدي ســینماي ايران در همه اين ســال ها بوده است. 
اظهارنظرهايي كه خیلي هايشان به واسطه نداشتن اشراف بر موضوع 
يا به دلیل اولويت يافتن نفع شــخصي و جناحي و نمايندگي كردن 

ديدگاهي سیاسي، با شائبه همراه شده است.
وزير ارشاد كه نخستین صحبت هايش درباره سینماي ايران، باعث 
شده بود گاردي مقابلش شــکل بگیرد، حالا درباره يکي از معضلات 
قديمي اين سینما، موضعي گرفته كه امیدبخش به نظر مي رسد. اينکه 
فیلم ساخته شده نبايد پاسوز رفتارهاي بعدي عواملش، كه طبیعتا 
قابل پیش بیني هم نبود، بشــود. موضوعي كه با وجود بديهي به نظر 
رسیدنش، فیلم هاي زيادي را به مســلخ برده يا امکان اكران مناسب 
را از آنها ســلب كرده  اســت . ماجراي »گنه كرد در بلخ آهنگري...« 
داستاني آشنا و پر آب چشم است. در مورد گشت3 ظاهرا ماجرا ختم 
به خیر شده و صحبت مسئولانه وزير ارشاد را مي توان هم براي فیلم 
سهیلي كه سرانجام اكران شده و هم براي ممکنات آينده به فال نیك 
گرفت. شايد بتوان دستور بررسي مجدد فیلم هاي توقیف شده را هم 
كنار همین ماجرا قرار داد. اينها همه البته درباره آثاري اســت كه در 
دوره قبلي ساخته شــده اند و مديران فعلي نقش و مسئولیتي درباره 
تولیدشان نداشته اند. محض يادآوري بايد گفت از زمان حضور محمد 
خزاعي در سازمان ســینمايي، هنوز هیچ پروانه ساختي صادر نشده 
است و هنوز مشخص نیست تولیدات آتي سینماي ايران با چه رويکرد 
و سیاستگذاري قرار است ساخته شوند. آنچه مشخص است تلاشي 
آشــکار براي بازگرداندن آرامش به سینماست، تا بعد از سخت ترين 
دوران تولید و اكران، كمي شــرايط عادي شــود. فعلا در مقام عمل 
به اين توصیه قديمي كه اگر نانش نمي دهي چوبش نزن، هســتیم. 
برايند تصمیمات اين چند ماه نشان مي دهد كه وزارت ارشاد نه تنها 
نمي خواهد يك طرف دعوا باشد كه مي كوشد میانه دعوا را هم بگیرد. 
مديراني كه گويا متوجه شده اند كه اوضاع خراب تر از آن است كه نهاد 
متولي امور هم خود به مشــکلات دامن بزند و آتش بیار معركه شود. 
سینماي ورشکسته اي كه يا دلخوش به حمايت نهادهاي عمومي، اغلب 
فیلم خنثي تولید كرده و يا در بخش خصوصي، در مقام مجري طرح 
و كارگزار سرمايه هاي سرگردان و در مواردي مشکوك قرار گرفته و 
تتمه پیوندش با روال طبیعي عرضه و تقاضا، با آمدن كرونا قطع شده، 
آنقدر گرفتاري دارد كه نیازي به گره هاي تازه نداشــته باشد. يکي از 
اين گرفتاري ها انبوه فیلم هاي اكران نشده است؛ فیلم هايي كه البته 
تعدادي شان اصلا قابلیت اكران گسترده را ندارند. با گرفتن تصمیمات 
درســت درباره اكران )كه فارغ از هر قضاوت ارزشــي درباره كیفیت 
فیلم ها و صرفا بايد براساس ضوابط و مناسبات حرفه اي صورت بگیرد( 
در قدم اول بايد پاي سینماروهاي سابق را به سینما باز كرد. هیچ آدم 
عاقلي فیلم هاي اكران و آثار جشنواره در راه را به نام مديريت فعلي كه 
تازه بر مسند امور نشسته نمي نويســد. ولي تصمیمات همین روزها 
مي تواند عیار مسئولان فرهنگي را نمايان كند. در مورد سینماي ايران 
شواهد نشان مي دهد كه بنا بر كاستن از حاشیه ها و پرهیز از تصمیمات 
هیجاني است )مورد جشنواره جهاني را شايد بتوان استثنايي بر يك 
قاعده دانست.( در شرايطي كه همه در رسانه هاي نوين در حال دريدن 
يکديگر هستند اينکه ارشاد در اين مسابقه تندروي شركت ندارد را 
بايد به فال نیك گرفت. آرامشي كه فعلا در غیاب ديگران شکل گرفته 
)تغییر فضاي اجتماعي، فرهنگي هم پیچیده است و هم دشوار( ولي 

همین هم در اين آشفته بازار غنیمت است.

شهاب مهدوي 
روزنامه نگار مردي به نام سينما 

مارتین اسکورسیزي 79 ساله شد 
مارتين اسكورســيزي، كارگــردان، تهيه كننده و 
فيلمنامه نويس مشهور و يكي از مهم ترين چهره هاي 
دوران جديد هاليوود، 79ســاله شــد. از او در اغلب منابع به عنوان يكي از چهره هاي 
مؤثر تاريخ سينما يادشده. اسكورســيزي در آثارش اغلب بر شناخت و بررسي هويت 
آمريكايي هاي ايتاليايي تبار، مفاهيم ديني نظير ايمان و رستگاري، همچنين مردانگي 
و پوچ گرايي تأكيد دارد و  در به تصوير كشيدن جنايت هاي باندها  و افراد تبهكار مشهور 
و فرقه گرايي، ممتاز است. نشان دادن صحنه هاي خشــونت عريان يكي از بارزترين 
مشخصه هاي فيلم هاي اسكورسيزي است. اسكورســيزي در زمينه حفظ و بازسازي 
فيلم هاي كلاسيك ســينما نيز فعاليت دارد. او همچنين سازمان هاي غيرانتفاعي به 
نام »بنياد فيلم«، بنياد فيلم سينماي جهان و پروژه ميرات فيلم آفريقا را به ترتيب در 
سال هاي 1990، 2007 و 2017  با هدف حفظ آثار سينمايي راه اندازي كرده است. در اين 
مطلب به مهم ترين ويژگي هاي دوران فعاليت هنري مارتين اسكورسيزي و پر فروش ترين 

و كم فروش ترين فيلم هايش و همچنين موارد جالب زندگي وي پرداخته ايم. 

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

دور تند توليد سريال هاي طنز
يکي ديگــر از ســريال هاي در حــال تولید، 
»خوشــنام« علیرضا نجف زاده است. سريالي 
كه در هفته گذشــته مجیــد زين العابدين، 
مدير شــبکه يك از آن بازديد كرد. فردي كه 
گفته مي شــود در صورت حذف معاونت هاي 
صداوسیما و يکپارچگي آنها قرار است دست 
راست پیمان جبلي باشد. خوشنام را محسن 
كیايي نوشــته و گروه تولید همچنان در حال 
تصويربرداري آن هستند. به نظر،تلويزيون، روی 
دور تند تولید سريال هاي طنز و كمدي افتاده 
است. از ديگر ســريال هاي كمدي كه ساخته 
مي شــود، »جناب عالي« عادل تبريزي است. 
اين ســريال كه در مرحله تصويربرداري قرار 
دارد همچنان تركیب بازيگري خود را هم كامل 
مي كند. مهرداد رمضاني، نويسنده و كارگردان 
»عمارت باغ چارلي« اســت كه خبر داد اين 
سريال در يکي از كشــورهاي حاشیه درياي 
عمان فیلمبرداري خواهد شــد. اين سريال با 
معرفي فرهنگ و آيین هاي كشــور عزيزمان 

ايران در 2فصل تهیه و تولید خواهد شد.

خط  مقدم، آماده پخش
میني ســريال »خط  مقدم« بــه كارگرداني 
شــهريار بحراني و تهیه كنندگي مجید حقي 
آماده پخش شده اســت. اين اثر به بخشي از 
دوران حســاس و پرالتهاب ســال هاي ۶3 تا 
۶5 دفــاع  مقــدس مي پردازد.بخش هايي از 
اين سريال در سوريه مي گذرد كه به اقتضاي 
داستان، گروهي از بازيگران عرب زبان نیز در 

آن به ايفاي نقش مي پردازند.

طلاق در خارج از كشور 
ابوالقاسم طالبي هم ســريال »طلاق« را كه 
از تولیدات سیمافیلم اســت، در دست دارد. 
تاكنون بخش اعظمــي از صحنه هاي مربوط 
به »طلاق« ضبط شــده و تصويربرداري اين 
سريال تا پايان ســال به اتمام مي رسد.رئیس 
سازمان صداوسیما به تازگي در جريان بازديد 
از پشت صحنه سريال ها، از نزديك در جريان 
روند تولید ســريال »طلاق« هم قرار گرفت. 
برخلاف عنوان »طلاق«، اين سريال به مسائل 

خانوادگــي نمي پــردازد و موضوع داســتان 
درباره مســائل اجتماعي بحث برانگیز و يك 
درام سیاسي است كه به فسادهاي اقتصادي 
مي پردازد. تولید اين ســريال از سال98 آغاز 
شده و عوامل ســريال براي ضبط بخش هايي 
از اين ســريال به زودي عازم خارج از كشــور 
مي شوند. سريال »حضرت معصومه)س(« از 
ديگر سريال هايي اســت كه نگارش متن آن، 
زمان علي عســگري كلید خورد و حالا جواد 
افشــار به عنوان كارگردان امیدوار اســت كه 
رئیس جديد سازمان حمايت خود را از تولید 
سريال اعلام كند. وي امیدوار است كه بتواند در 
ماه هاي آتي تولید سريال جديدش را آغاز شود.

»نون.خ« به نوروز امسال نمي رسد
زمزمه تولید فصــل چهارم »نــون.خ« براي 
نوروز1401 بــه گوش مي رســید، اما به نظر 
مي رسد با توجه به اينکه هنوز نگارش فیلمنامه 
هم آغاز نشده، سريال براي نوروز1402 تولید 
مي شود. سريالي كه به گفته مديران سازمان در 
3 فصل قبلي خود جزو سريال هاي پربیننده 

بوده است.

شهيد باكري در پايان راه
سريال »عاشورا )ل31(« كه به زندگي برادران 
باكري مي پردازد، اين روزها به كارگرداني هادي 
حجازي فر در تهران و شهرك دفاع مقدس در 
حال تصويربرداري است و تا نیمه هاي آذر ماه 
ساخت آن به پايان مي رســد. پیش از اين در 
لوكیشــني حوالي اتوبان تهــران - قم جزيره 
مجنون بازسازي   و سکانس هاي مربوط به اين 
بخش ضبط شد. عوامل سريال پس از لوكیشن 
دفاع مقدس راهي جنوب كشــور مي شوند. با 
ضبط سکانس هاي مربوط به شهادت مهدي 
باكري در جنوب كشور، ساخت اين سريال در 

نیمه هاي آذر به پايان مي رسد. 
همچنیــن با پايــان مراحــل تولیــد و آغاز 
صداگذاري و ســاخت موســیقي، ســريال 
»مســتوران« براي پخش از رسانه ملي آماده 
خواهد شــد. فصل اول ســريال »مستوران« 
كه برگرفته از قصه هاي كهن ايراني اســت در 

2۶قسمت تولید شده است.

آرش نهاوندي
روزنامه نگار

392ميليون دلار

پر فروش ترين ها
طبق آمار سايت باكس آفيس، فيلم  »گرگ 
وال استريت« ساخته 2013 با فروش جهاني 
بيش از 392ميليــون دلار پر فروش ترين 
فيلم اسكورسيزي بوده اســت. بعد از اين 
فيلم نيز فيلم »جزيره شــاتر« ساخته شده 
در ســال 2010 با فروش جهانــي بيش از 
294ميليون دلار در رده دوم پر فروش ترين 
فيلم هاي اسكورسيزي قرار دارد. »رفتگان« 
ساخته شــده در 2006 نيز با فروش جهاني 
بيــش از 291ميليون دلار ســومين فيلم 
پرفروش   اسكورسيزي است. هوانورد)2004( 
و دارودسته نيو يوركي ها)2002( نيز به ترتيب 
با بيش از 213ميليون و بيش از 193ميليون 
دلار فروش جهاني رده هاي چهارم و پنجم 
پرفروش ترين فيلم هاي اسكورســيزي را 

به خود اختصاص داده اند. 

كم فروش ترين ها
»رفقاي خوب« ساخته شده در 1990، با بيش 
از 46ميليون دلار فــروش جهاني در ميان 
فيلم هاي مطرح اسكورسيزي كم فروش  ترين 
فيلم وي محسوب مي شــود. »رنگ پول« 
ساخته 1986 نيز با بيش از 52ميليون دلار 
فروش جهاني دومين فيلم معروف كم فروش 
اسكورسيزي است. »كازينو« ساخته 1995 
نيز با بيش از 116ميليون دلار فروش جهاني  
در رده سوم فيلم هاي كم فروش اسكورسيزي 

قرار گرفته است. 

46ميليون دلار

افتخارات سينمايي
اسكورســيزي در ســال 1976 براي فيلم 
»راننده تاكســي« جايــزه نخل طلاي كن 
را دريافت كــرد. او در ســال 1985 جايزه 
بهترين كارگرداني جشنواره كن را به خاطر 
فيلم »بعد از ســاعت ها« به خود اختصاص 
داد. فيلم رفقاي خــوب ازجمله فيلم هاي 
تحسين شده اسكورسيزي ميان منتقدان 
و تماشــاگران بود. اين فيلم برنده جوايز 
بهترين فيلم، بهترين كارگرداني، بهترين 
فيلمنامه اقتباسي در جشنواره بفتا  در 1991 
شد. رفقاي خوب در اين سال   نامزد دريافت 
جوايز گلدن گلوب و اسكار نيز شد. »رفقاي 
خوب« همچنين برنده جايزه شير نقره اي ونيز 
شد. اسكورسيزي با دارودسته نيويوركي ها 
در ســال2003 برنده جايزه گلدن گلوب در 
رشته بهترين كارگرداني شد. اسكورسيزي 
براي فيلم رفتگان اما براي نخستين بار در 
ســال 2007 برنده جايزه اســكار در رشته 
بهترين كارگرداني شد. »رفتگان« همچنين 
جوايز بهترين كارگرداني جشنواره هاي بفتا 
و گلدن گلوب را در اين سال به خود اختصاص 
داد. اسكورسيزي همچنين جايزه بهترين 
كارگرداني جشنواره هاي گلدن گلوب و بفتا 
در ســال 2012 را براي فيلم »هوگو« به خود 

اختصاص داد. 

نقش هاي كوتاه اسكورسيزي
 اسكورســيزي نيز مانند كارگرداناني نظير 
هيچكاك نقش هاي بسيار كوتاهي)كامئو( در 
بسياري از فيلم  هايش به عهده داشته است. 
او ازجمله در فيلم هايي نظير »چه كسي در 
من را مي زند«، »خيابان هاي پايين شهر«، 
»آليس ديگر اينجا زندگي نمي  كند«، »راننده 
تاكسي«، »پادشاه كمدي«، »بعد از ساعت ها«، 
»آخرين وسوسه مسيح« و »عصر بيگناهي«، 

ايفاگر نقش هاي كوتاهي بوده است.

بازيگران اسكورسيزي
رابرت دنيرو را مي توان به عنوان پرسابقه ترين 
بازيگر همكار اسكورســيزي توصيف كرد. 
او حتي نخســتين جايزه اســكار خود را 
با فيلم »گاو خشــمگين« به خاطر بازي در 
نقش جيك لاموتا از آن خود كرده اســت. 
دي كاپريو و اسكورسيزي نيز سابقه همكاري 
سينمايي طولاني با يكديگر دارند، دي كاپريو 
تا كنون در 5فيلم بلند و يــك فيلم كوتاه 
مارتين اسكورســيزي ايفــاي نقش كرده 
است. آل پاچينو نيز در تعدادي از فيلم هاي 
اسكورسيزي به ويژه با رابرت دنيرو همبازي 
بوده است. جو پشي نيز از بازيگراني است 
كه بيشترين شهرت خود را مديون بازي در 

خبرفيلم هاي اسكورسيزي است. 

سبقت زنده باد بهيم از پدرخوانده 
علاقه مندان يك فیلم هندي براي آن در تاريخ سینما 

دست به كار شدند 
فیلم »زنده باد بهیــم« هندي از 
سوي كاربران »آي ام دي بي«)بانك 
اطلاعاتي فیلم ها(، به عنوان برترين 
فیلــم مهیــج اين ســايت لقب 
گرفــت. در اين ســايت زنده باد 
بهیم بالاتر از فیلم هاي كلاسیکي 
نظیر پدرخوانده و »رســتگاري 
شاوشــنگ« قــرار دارد. به نظر 
مي رسد جمعیت انبوه طرفداران 
اين فیلم در حال تاريخ سازي  براي 

اثر محبوب خود هستند. فیلم پرفروشي كه حقايقي از درون جامعه هند را 
بازتاب مي دهد. زنده باد بهیم به زبان تامیلي ساخته شده و تي جي  گناناول 
آن را كارگرداني كرده و با بازي و حمايت مالي ســوريا يکي از ستارگان 
سینماي تامیل ساخته شده است. فیلم داستان واقعي وكیلي باشهامت را 
روايت مي كند كه در حال پیگیري شکوائیه زني باردار است كه همسرش 
توسط پلیس دستگیر و متعاقبا اعلام شده كه ناپديد شده است. به  نوشته 
آسیم چابرا خبرنگار هندي، در اين فیلم كه يکي از فیلم هاي پرطرفدار 
اخیر در ســینماي تامیل و هند محسوب مي شــود، داستان سركوب 
»دالي ها«)يا نجس ها( كه پايین ترين طبقه جامعه طبقاتي هند را تشکیل 
مي دهند، روايت شده اســت. در زنده باد بهیم از همان ابتدا نشان داده 
مي شود كه پلیس در حال جدا كردن گروهي از مظنونان با توجه به كاست 

و طبقه  اجتماعي اي است كه به آن تعلق دارند. نام
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   سرنوشت سرمايه گذاري هاي 
عربي در تركيه

يكي از مهم ترين دستاوردهاي حزب 
حاكم تركيــه طي 2دهه گذشــته، 
توســعه روابط با كشــورهاي عربي و 
جذب ســرمايه گذاري هاي چشمگير 
از ســوي اين كشــورها )مخصوصا 
حوزه خليج فارس( بوده اســت. اگر 
سرمايه گذاري هاي مختلف شهروندان 
ســوريه اي، عراقي و ليبيايي كه طي 
ســال هاي گذشــته به دليل جنگ و 
ناامني به تركيه ســفر كرده اند را كنار 
بگذاريم، حجم ســرمايه گذاري هاي 
6كشــور عربي خليج فارس در تركيه 
به تنهايي نزديك بــه 50ميليارد دلار 
است. اما حالا در سايه بحران هاي ارزي 
و بي ثباتي اقتصادي تركيه، سرنوشت 
اين سرمايه گذاري هاي انبوه در هاله اي 

از ابهام قرار گرفته است.
شــبكه العربيه با اشاره به اين موضوع 
گزارش مي دهد: بحران هاي اقتصادي 
تركيه و احتمال ورشكستگي بخشي 
از نظام بانكي اين كشــور، پيام هاي 
نگران كننده اي براي كشورهاي عربي 
خليج فارس به همراه دارد؛ كشورهايي 
كه به تدريج براي انتقال منابع مالي خود 
به حوزه شرق آســيا و مشخصا چين، 
هند، اندونزي، مالزي و سنگاپور آماده 

مي شوند.

كيوسك
 بحــران ارزي تركيــه 

روزبه روز بدتر مي شــود؛ گزارش 1
بحرانــي كه به واســطه 
افزايش قيمت دلار و در نتيجه بالارفتن 
نرخ تورم، بر تمام ابعــاد زندگي در اين 

كشور تأثير مستقيم دارد.
روز گذشته و در جريان آخرين معاملات 
ارزي، قيمت هر دلار تا بيش از 11هزار 
لير افزايش يافت. اين ميزان از ســقوط 
ارزش لير مقابــل دلار، در تاريخ تركيه 
از زمان تاســيس جمهوري جديد اين 
كشور به دست مصطفي كمال آتاتورك 
بي سابقه بوده است. طي 2دهه گذشته 
و مشخصا سال هاي 2002 تا 2017 كه 
اوج دوران شــكوفايي اقتصادي تركيه 
به شــمار مي رود، هــر دلار نزديك به 
3هزار لير معامله مي شــد. اما اين ثبات 
ارزي سرانجام از ســال2017 به دلايل 
مختلفي ازجملــه بحران هاي اقتصادي 
و درگيري هاي سياسي-نظامي تركيه 
با ديگر كشورها سرانجام متزلزل شد؛ به 
گونه اي كه قيمت دلار تا سال2019 به 

بيش از 7هزار لير رسيد.
اما آنچه طي 2ســال اخير بــر اقتصاد 
تركيه گذشته، شــبيه به زلزله اي ارزي 
است؛ چراكه ارزش دلار، سقف 10هزار 
لير را پشت سر گذاشته و انتظار مي رود 
تا پايان سال به 15هزار لير نيز افزايش 
يابــد. در اين ميــان، مهم ترين راهبرد 
دولت تركيه براي مقابله با فروپاشــي 
ارزي، كاهش نــرخ ســود بانكي بوده 
اســت. رجب طيب اردوغــان، در يكي 
از ســخنراني هاي اخير خود با تأكيد بر 
اينكه تركيه »جنگي اقتصادي« را تجربه 
مي كند از برنامه دولتش براي شكست 
»مثلث شــيطاني« سخن گفت؛ مثلثي 
كه عبارت اســت از نرخ ســود بانكي، 
قيمت ارز و تــورم. او تاكنون و برخلاف 
قانون اساسي تركيه بارها در امور بانك 
مركزي اين كشــور دخالت كرده و طي 
2ســال اخير، 3بار رئيس ايــن نهاد را 
تغيير داده اســت. هدف اصلي اردوغان 
از اين دخالت ها، اجراي سياست دولت 
مبني بر كاهش مستمر نرخ سود بانكي 
است؛ سياستي كه دســت كم تا كنون 
هيچ تأثير مثبتي بر وضعيت ارز و تورم 

نداشته است.

توطئه يا برنامه پنهان دولت
گفتمان حاكم بر رسانه هاي نزديك به 
دولت تركيه، مهم ترين عامل ســقوط 

ارز و تورم را جنــگ اقتصادي عليه اين 
كشور عنوان مي كند. بن علي ييلديريم، 
نخست وزير سابق تركيه و از سران حزب 
عدالت و توســعه كه در انتخابات اخير 
شهرداري استانبول مقابل حزب مخالف 
دولت شكســت خورد، در سال2019 
از جنگ ارزي چند كشــور عربي براي 
سقوط لير تركيه سخن گفته بود. او در 
نطق خود تلويحا به عربستان سعودي 
و امارات اشاره داشــت؛ 2كشوري كه 
طي 10سال گذشته مهم ترين مخالفان 
سياســت هاي منطقــه اي تركيــه در 
خاورميانــه و حتــي شــرق مديترانه 
بوده اند. از سوي ديگر نقش تحريم هاي 
آمريكا عليه اقتصــاد تركيه، مخصوصا 
بعد از خريد سامانه موشكي اس-400 
روســيه نيز توسط رســانه هاي دولتي 
تركيه در ماجراي ســقوط لير برجسته 

مي شود.
در مقابل اما مخالفــان دولت اردوغان 
معتقدند تبليغات رسانه اي درباره نقش 
دشمنان خارجي در ســقوط لير، تنها 
پوششي براي پنهان نگه داشتن حقيقت 
ماجراست. به نوشته روزنامه جمهوريت، 
بخش مهمــي از اهــداف اقتصادي و 
انتخاباتي دولت اردوغان تنها از طريق 

كاهــش ارزش لير مقابــل دلار محقق 
مي شود. اين روزنامه نتيجه گيري كرده 
كه دولت عامدانه با اتخاذ سياست هاي 
انفعالي، زمينه را براي سقوط تدريجي 
لير مقابل دلار مهيا كرده است. ازجمله 
اهدافي كه تحقق آنها وابسته به كاهش 
ارزش پول ملي تركيه است، مي توان به 
تقويت گردشگري خارجي )مخصوصا 
در ســايه بحــران كرونــا(، افزايــش 
چشــمگير صادرات )به دليــل افزايش 
ارزش دلار(، كاهش نرخ بيكاري و ساير 
سياســت هايي كه مي توانــد به موضع 
حزب حاكــم در انتخابات آينده كمك 

كند اشاره كرد. 
روزنامه العربــي الجديــد در اين باره 
مي نويسد: به نظر مي رسد دولت تركيه 
سياست كشورهايي نظير چين و ژاپن 
را براي مديريت بحــران ارزي در پيش 

گرفته؛ سياســتي كه عبارت اســت از 
تضعيف عامدانه ارز ملي براي دستيابي 
به رشــد اقتصــادي بيشــتر. بنابراين 
مي توان گفت برخلاف مواضع رسانه اي، 
مهار بحــران ارزي و تورم به طور جدي 
در دســتور كار دولــت اردوغــان قرار 
ندارد. شبكه الميادين نيز در تفسيري 
مشــابه گزارش مي دهد: تركيه به طور 
طبيعي به دليل بحران كرونا و افزايش 
جهاني قيمت هاي انرژي، ناچار اســت 
با پيامدهاي منفي تورم دســت وپنجه 
نرم كند. در اين ميان به نظر مي رســد 
دولت شرايط را مناسب ديده تا يك بار 
براي هميشــه، سياست مورد نظر خود 
در بهره بانكــي را اعمال كند، حتي اگر 
به قيمت تشديد بحران ارزي و افزايش 

نرخ تورم تمام شود.

ارزپاشي براي مهار بحران يا صيانت 
از ذخاير بانك مركزي

بدون شك دست تركيه براي تأمين ارز 
كافي در بازارها و دست كم جلوگيري از 
وخيم ترشدن شرايط تورم در اين كشور 
باز است. براساس آمارهاي منتشرشده 
در پايان ســال2020 ميلادي، ذخاير 
پولي و طــلاي تركيه عبارت اســت از 

122ميليــارد دلار و بيــش از 450تن 
طلا. اما علت اصلي انفعال دولت و بانك 
مركزي تركيــه در مهار بحــران ارزي 
چيست؟ پاسخ اين ســؤال را مي توان 
در وضعيت بدهي هــاي خارجي تركيه 
جســت وجو كرد. اقتصاد اين كشور در 
سايه فقدان منابع طبيعي چشمگير تا 
حد زيادي به اســتقراض خارجي تكيه 
دارد. بنابراين بخش قابل توجهي از منابع 
ارزي تركيه همواره بــراي بازپرداخت 
بدهي هاي خارجي توسط شركت هاي 
خصوصي يــا دولتي هزينه مي شــود و 
اين كشــور نمي تواند به سادگي، منابع 
ارزي خــود را براي كنتــرل قيمت ارز 
در اختيار بــازار قرار دهد. بــا اين حال 
هيچ يــك از دلايل يادشــده نمي تواند 
شــهروندان ناراضي تركيه را نســبت 
به شــرايط اقتصادي ســال هاي اخير 
قانع كند؛ شــهرونداني كــه اين روزها 
با تورم بي ســابقه اي روبه رو شــده اند. 
به عبارت ديگر، بعيد است كه هيچ يك 
از دســتاوردهاي اقتصادي دولت براي 
توجيه وضع كنوني اقتصاد تركيه بتواند 
مانع از تضعيف پايــگاه اجتماعي حزب 
حاكم در انتخابات رياســت جمهوري 

پيش رو )سال2023( شود.

با وجود فشارهاي دولت و تغيير سياست هاي بانك مركزي، ارزش لير تركيه 
باز هم مقابل دلار سقوط كرد

سونامي ارزي در تركيه 

 عقب نشيني مودي؛ 
پيروزي كشاورزان هندي

يك سال مقاومت كشاورزان هندي سرانجام به نتيجه رسيد و 
نخست وزير هند مجبور شد قانون جنجالي كشاورزي  را لغو كند

نارندرا مودي، نخســت وزير هنــد ســرانجام در مقابل مقاومت 
يك ساله كشاورزان اين كشور جا زد و قانون جنجالي كشاورزي 

كه دهقانان اين كشور را به هراس انداخته بود، لغو كرد.
به گزارش بي بي سي، وضع اين قانون در سال گذشته، با خشم و 
انتقاد سراسري كشاورزان مواجه شد. در تمام اين مدت، هزاران 
نفر از آنها در حومه دهلي در اردوگاه هاي موقتي كه ساخته بودند 
بست نشستند و ده ها نفر از آنها به خاطر گرما و سرما و كرونا جان 
خود را از دست دادند. كشــاورزان مي گفتند كه اين قانون اجازه 
مي داد پاي بخش خصوصي به كشاورزي در هند باز شود و درآمد 

آنها را به شدت كاهش مي داد.
اعلام غيرمنتظره لغو اين قانون نشانه اي از عقب نشيني چشمگير 
مودي اســت چون دولت او در ماه هاي اخير عملا كشــاورزان را 
رها كرده بود و براي حل مشــكل اقدام خاصي نمي كرد. علاوه بر 
آن، وزراي مودي قاطعانه اصرار مي كردنــد كه اين قانون به نفع 

كشاورزان است و مسئله پس گرفتن آن اصلا مطرح نيست.
اتحاديه هاي كشــاورزي لغو ايــن قانون را يك پيــروزي بزرگ 
مي دانند. كارشناسان سياسي در هند مي گويند كه احتمالا اين 
تصميم دولت، به انتخابات ايالتي پيش رو در پنجاب و اوتارپرادش 
مربوط است؛ هر دو ايالت پايگاه قدرت نمايي كشاورزان هستند و 

نارضايتي آنها مي توانست بر نتيجه انتخابات اثرگذار باشد.
مودي در ســخنراني تلويزيوني خود گفته است كه هدف قانون 
كشاورزي تقويت مزارع كوچك بوده است: »با وجود تلاش هايمان 
براي تشريح فوايد اين قانون به كشــاورزان، شكست خورده ايم. 
دولت تصميم گرفته است به مناسبت گورو پوراب)جشن مذهبي 
ســيك ها؛ اكثريت مردم در ايالت پنجاب( 3قانون كشاورزي را 

لغو كند.«
اين قوانيــن در كنار هــم، قوانين فروش، قيمت گــذاري و انبار 
محصولات كشــاورزي را كاهش مي داد و تســهيل مي كرد. اين 
قوانين قديمي، دهه ها از كشــاورزان هندي در مقابل بازار آزاد 
محافظــت كرده اند. يكــي از بزرگ ترين تغييــرات اين بود كه 
كشاورزان مي توانســتند محصول خود را به صورت مستقيم به 
بخش خصوصي بفروشــند. بيشتر كشــاورزان هندي قسمت 
زيادي از محصول خــود را با قيمتي تضميني به شــركت هاي 
دولتي مي فروشند. كشاورزان به اين مسئله اعتراض مي كردند كه 
بخش خصوصي در نهايت مي توانست قيمت ها را تعيين و درآمد 

كشاورزان را كم كند.
با وجود ادعاي دولت درباره اينكه اين قوانين در نهايت باعث سود 
بردن بيشــتر تمام كشاورزان خواهد شــد، از نظر مردم، قوانين 
پيچيده فعلي فروش محصولات كشاورزي را تضمين مي كند و اين 
قوانين در كنار يارانه ها، دهه هاست به معيشت كشاورزان كمك 
كرده است. كشــاورزان در ايالات مختلف از عقب نشيني دولت 
استقبال كرده اند و در روستاها و شهرها پرچم پيروزي برافراشته 
و شيريني پخش مي كنند. با اين حال آنها گفته اند كه اين پايان 
نبردشان نيست. راج سينگ چوداري، يك مزرعه دار 99ساله در 
اين باره به بي بي سي گفته 
اســت: »ما به وعده هاي 
لفظي ايمــان نداريم. تا 
وقتي كه به صورت مكتوب 
نبينيم كــه قوانين واقعا 
لغو شــده اند، دست بردار 
نخواهيم بود.« او يكي از 
هزاران كشاورزي است كه 
در يك سال گذشته، در 
حومه دهلي نو بست نشسته است. راكش تيكائيت، يكي از رهبران 
كشاورزان هم گفته است كه آنها تنها وقتي به اعتراض كشاورزان 
خاتمه خواهند داد كه اين قوانين، در جلسات زمستاني پارلمان، 
به صورت رسمي لغو شوند. يك رهبر ديگر كشاورزان گفته است 
كه آنها براي پايان اعتراض ها، خواستار قيمت تضميني دولت براي 
محصولات كشاورزي خود هستند. البته همه از اين تصميم دولت 
استقبال نمي كنند؛ برخي از رهبران كشــاورزان و اقتصاددانان 
كه اين قوانين را در نهايت به سود كشاورزان مي دانستند، از اين 
تصميم دولت ابراز تأسف كرده اند. آنيل گانوات، رهبر يك اتحاديه 
كشاورزي در غرب هند، گفته اســت كه اين تصميم ناخوشايند 
به خاطر ملاحظات سياسي گرفته شده است. احزاب مخالف دولت 
اما از اين تصميم استقبال كرده اند و راهول گاندي، رئيس حزب 
مخالف كنگره لغو اين قانون را پيروزي بر ناعدالتي خوانده است. 
اعضاي حزب حاكم گفته اند كه اين تصميم، بدون درنظرگرفتن 
نظرســنجي ها و ميزان محبوبيت اين حزب گرفته شده و اتمام 

اعتراض كشاورزان تنها ملاحظه دولت بوده است.
با همه اينهــا، ديروز كشــاورزان همچنان در اطــراف دهلي نو 
حضور داشــتند و ســاميوكتا كيســيان كورچا، يك ائتلاف از 
حدود 40اتحاديه كشاورزي با تصميم دولت براي پايان دادن به 
اعتراض ها مخالفت كرد. كشاورزان طي يك سال اخير در گرما و 
سرماي كشــنده در اطراف دهلي نو و در اوج همه گيري مرگبار 
كرونا در هند بست نشيني خود را ترك نكردند و ده ها نفر هم به 

همين خاطر جان خود را از دست دادند.
دولت در ابتدا پيشــنهاد كرده بود قانون را 2سال معلق كند اما 
بعد از مخالفت كشاورزان، دولت سياست صبر و انتظار را به اميد 

خسته شدن معترضان در پيش گرفت.
اما در ماه هاي اخير 2تغيير مهم روي داد. اول اينكه پسر يك وزير 
فدرال با ماشــين به يك گروه از معترضان در اوتارپرادش زد. او 
بازداشت شده است. 8نفر، ازجمله 4كشاورز و يك روزنامه نگار در 
اين حادثه كشته شدند. اين اتفاق، تمام كشور را خشمگين كرد 
و دولت را در موضع ضعف قرار داد. مسئله دوم اين بود كه حزب 
بهاراتيا جاناتا، حزب مودي، در انتخابات ايالتي، در مقابل احزاب 
محلي در موضع ضعف قرار گرفته است و به خوبي مي داند كه با 
تداوم خشم كشاورزان، شانسي براي پيروزي در ايالت هايي مانند 

اوتارپرادش و پنجاب نخواهد داشت.

هفته نامه اكونوميست ]انگليس[

هفته نامه تايم ]آمريكا[

پيروزي دولت فربه

جان كري؛ آقاي ديپلمات

مجله اكونوميست نوشــته كه بحران كرونا 
باعث شده تا دولت ها دخالت خود را در امور 
اقتصادي كشورها گسترش دهند. دليلش اين 
اســت كه آنها تا به اينجا براي عبور از بحران 
دست كم 17تريليون دلار در قالب بسته هاي 
كمك اقتصادي، وام و كمك معيشــتي هزينه 
كرده اند. نتيجه اين روند فربه تر شدن دولت ها 
و پيروزي نهاد دولت  براي تسلط بيشتر بر امور 

كشورها خواهد بود.

مجله تايم تصويري از جان كري، وزير خارجه 
پيشين آمريكا، را روي جلد خود منتشر كرده 
و نوشته كه او توانســت بار ديگر آمريكا را به 
توافق آب و هوايي بازگرداند. جان كري از سوي 
جو بايدن به عنوان نماينده ويژه دولت آمريكا 
در امور تغييرات آب وهوايي منصوب شــده 
است. او در گفت و گو با تايم گفته كه ديپلماسي 
هميشــه مي تواند راهي بــراي اختلافات 
بين المللي پيدا كند؛ حتي در نشســت هايي 

همچون نشست تغييرات اقليمي.

اروپا به شكلي خطرناك با بحران كمبود 
گاز دســت به گريبان اســت. شدت گزارش 2

گرفتن سرماي زمســتان مي تواند به 
معني تشديد بحران و افزايش رقم قبض هاي انرژي 
باشد كه بيش از هرچيز بر دوش مردم عادي سنگيني 
خواهند كــرد. اين وضعيت، رونــد بهبود اقتصادي 
كشورهاي اروپايي را از ركود ناشي از همه گيري كرونا 

نيز مختل خواهد كرد.
هزينه انرژي در شــرايطي روند افزايشــي به خود 
گرفته كه چشم انداز تأمين انرژي در اروپا در آستانه 
زمستان بسيار مبهم است. آلمان صدور گواهينامه 
خط انتقال گاز »نورد اســتريم 2« را كه قرار بود بار 
اصلي انتقال گاز از روسيه به اروپا را به دوش بكشد، 
به دلايل فني بــه تعويق انداخته اســت. همزمان، 
وعده هاي روسيه براي تأمين نياز گاز اروپا تا به امروز 
محقق نشده و حتي به اتهامي عليه مسكو تبديل شده 
است. عده اي از مقامات اروپايي معتقدند كه مسكو 
تلاش دارد با سوءاستفاده از وضعيت بحراني كنوني 
و محدودسازي روند تأمين گاز مورد نياز اروپايي ها، 

سرعت روند راه اندازي خط انتقال جديد خود »نورد 
اســتريم 2« را افزايش دهد. در نهايت، ناآرامي در 
بازار انرژي اروپا وضعيتي نامطمئن را در اين منطقه 
ايجاد كرده كه نتيجه  يك بحران جدي در آســتانه 

زمستان است.

اروپا چطور درگير بحران انرژي شد؟
دلايل مختلفي باعث شــد تا اروپا بــا كمبود انرژي 
مواجه شــود. براســاس گزارش آسوشــيتدپرس، 
نخستين دليل، فرا رســيدن سرماست كه مخازن 
گاز اروپا را صرف توليد بــرق كرده و ذخيره گاز را به 
پايان رسانده است. اين مخازن معمولاً تابستان ها پر 
مي شوند، اما امسال اين اتفاق نيفتاد. گرم شدن هوا 
و استفاده بيش از اندازه از سيستم هاي خنك كننده 
باعث شــد مصرف گاز در اروپا افزايــش پيدا كند. 
همزمان، كاهش وزش باد به معنــي كاهش توليد 
برق از منابع تجديدپذير بود و به اين ترتيب ژنراتورها 
براي توليد برق دســت به دامان گاز شدند. از سويي 
ديگر فرصت اســتفاده از منابع محــدود گاز مايع 
طبيعي كه مي توان آن را به جاي خطوط لوله گاز با 
پرداخت هزينه اي بسيار بالا با كشتي منتقل كرد هم 
توسط مشتريان آسيايي از اروپا گرفته شد. مهم تر از 

همه اينكه اروپا سال ها ست كه به جاي قراردادهاي 
بلندمدت، بــر قيمت گذاري نقطــه اي روزانه اصرار 
دارد؛ روندي كه روســيه به دنبال تغيير آن اســت. 
مسكو تلاش مي كند از طريق محدود ساختن ميزان 
گاز صادراتي به اروپا، خــودداري از افزايش ميزان 
صادرات گاز در بحبوحه بحران انرژي در اين منطقه 
و پايين نگه داشتن ذخيره گاز مخازن اروپايي، علاوه 
بر سرعت بخشيدن به روند تأييد »نورد استريم2«، 
مقامات اروپايي را به عقد قراردادهاي طولاني مدت 

وا دارد.

خودداري روسيه از تأمين گاز اضافه
»توماس اودانــل«، تحليلگر ژئوپليتيــك و انرژي 
دانشــگاه برلين به خبرگزاري آسوشيتدپرس گفته 
است كه درحال حاضر تنها راهي كه روسيه مي تواند 
به واســطه آن كمبود گاز اروپا در زمستان پيش رو 
را برطرف ســازد، انتقال گاز بيشتر از مسير اوكراين 
است. آژانس بين المللي انرژي هم مي گويد؛ روسيه 
ظرفيت آن را دارد كــه با افــزودن 15درصدي به 
صادرات گاز اروپا، بحران ايجاد شده در اين منطقه 

را مديريت كند.
پوتين هفته گذشته به شــركت دولتي »گازپروم« 
دستور داد پس از تكميل ظرفيت مخازن داخلي گاز 
در روســيه، گاز مازاد را به مخازن اروپا ارسال كند، 
اما مقادير گاز ارســالي هنوز بســيار محدود است، 
زيرا روسيه مدعي اســت هنوز ظرفيت مخازنش را 
تكميل نكرده اســت. به بياني ديگر، پوتين برخلاف 
وعده اي كه براي حل مشــكل انرژي اروپا داده بود، 
ميزان صادرات گاز روســيه را عمــلًا افزايش نداده 
اســت. او تا به امروز با اتكا بر اهرم وابستگي اروپا به 
گاز روســيه، اميدوار بود مقررات بازار انرژي اروپا با 

ملايمت با »نورد استريم 2« برخورد كند، اما آلمان 
اين اميد را به دليل ناهمخواني وضعيت اپراتور خط 
لوله با قوانين خود و تعليــق گواهينامه خط انتقال، 
بر بــاد داد. »هنينگ گلوشــتاين« تحليلگر »گروه 
اوراسيا« معتقد است كه سنگ اندازي آلمان در تأييد 
گواهينامه »نورد استريم 2« نشان از تلاش آلمان ها 

براي كوتاه نيامدن در برابر فشارهاي روسيه دارد.

خطوط اصلي صادرات گاز به اروپا
طبق آمار منتشر شده از سوي اتحاديه اروپا، بيش از 
41درصد از گاز طبيعي اين قاره توسط روسيه تأمين 
مي شــود. نروژ، الجزاير و قطر )صادرات گاز مايع به 
انگليس( هم به ترتيب 16، 8و 5درصد از گاز طبيعي 
مورد نياز اروپا را تامين مي كنند كه به نسبت نقش 

روسيه، چندان قابل توجه به نظر نمي آيد.
يكي از اصلي ترين و قديمي ترين مســيرهاي انتقال 
گاز روســيه به اروپا خط انتقالي است كه از اوكراين 
عبور مي كند. اين خط از زمان فروپاشــي شوروي تا 
به امروز براي صادرات گاز به اروپا مورد استفاده قرار 
گرفته است، اما شركت گازپروم در دهه هاي1990 و 
2000 انحصار صادرات گاز به اروپا را به دست آورد و 
خط انتقال جديدي براي كاهش وابستگي به اوكراين 

تأسيس كرد كه از بلاروس و لهستان عبور مي كند.
آغــاز درگيري هاي روســيه بــا اوكراين در ســال 
2014باعث شد شــركت گازپروم، ميلياردها دلار 
براي سرعت بخشيدن به تأسيس خط انتقال دريايي 
»نورد اســتريم 2« هزينه كند. اين خط انتقال، به 
روســيه امكان مي دهد گاز را به صورت مستقيم به 
اروپا بفروشــد و اوكراين را دور بزند تا به اين شكل 
فشار بيشتري به اين كشور وارد كند. به اين ترتيب 
اوكراين از درآمد سالانه 2ميليارد دلاري حق انتقال 

گاز محروم خواهد شد. علاوه بر اوكراين و لهستان، 
آمريكا هم نســبت به پروژه نورد استريم 2، نقدهاي 
زيادي دارد و معتقد اســت اين خــط انتقال جديد 
مي تواند وابســتگي اروپا را به گاز روســيه شديدتر 

سازد.
اعتراض لهستان مربوط به خط انتقال گاز »يامال-
اروپا« است كه از بلاروس و لهستان عبور كرده و گاز 
روسيه را به اروپا مي رساند. اگرچه سهم انتقال گاز از 
اين مسير به اروپا بسيار كم است، اما دولت بلاروس 
به تازگي و در اعتراض به تحريم هاي اروپا تهديد به 
قطع گاز از اين مسير كرده است. اروپا اما كوتاه نيامد 
و به تازگي بسته پنجم تحريمي خود عليه بلاروس 
را به اتهام ايجاد بحران انســاني در پشــت مرزهاي 

لهستان تصويب كرده است.
»نورد اســتريم 1« يكــي ديگر از خطــوط انتقال 
اصلي گاز از روســيه به اروپاست كه در سال 2011 
از زير درياي بالتيك به اروپا كشيده شد. اين مسير 
طولاني ترين خط انتقــال گاز زيردريايي در جهان 
اســت و 40درصد از گاز صادراتي را  از روســيه به 
اروپا انتقال مي دهد. خطوط »بلواستريم« و »ترك 
استريم« از مســير تركيه و خطوط آفريقاي شمالي 
نيز از مسير الجزاير به كشورهاي اروپايي گازرساني 
مي كنند. درگيري هاي اخير ميان الجزاير و مراكش 
تأمين گاز از خطوط آفريقايي را هم به خطر انداخته 

است.

عواقب كمبود گاز در اروپا
كمبود گاز طبيعي در اروپا دير يــا زود اثر خود را بر 
قبض هاي برق و گاز خانگي و تجاري نشــان خواهد 
داد. كميســيون اروپا افزايش بهــاي انرژي را عامل 
مختل كننده روند بهبود اقتصاد اروپا از ركود ناشي از 
كرونا ناميده است كه مي تواند بر معيشت شهروندان 
و سرمايه گذاري در حوزه تجارت و كسب وكار تأثير 

منفي بگذارد.
براساس گزارش ســي ان ان، تحليلگران بازار انرژي 
احتمال جيره بندي برق در اروپــا را درصورت بروز 
سرماي شديد و غيرمنتظره در زمستان امسال دور از 
ذهن نمي دانند. ته كشيدن مخازن انرژي درصورت 
شدت گرفتن سرماي زمســتان مي تواند خسارات 
جاني هم به دنبال داشته باشد. برخي هشدار داده اند 
كه درصــورت ادامه روند افزايــش قيمت انرژي در 
اروپا، ميليون ها شــهروند توانايي مالي براي تأمين 
برق و گرماي خانه هاي خود را از دست خواهند داد. 
بررسي هاي محققان دانشگاه منچستر نشان مي دهد 
تا پيــش از آغاز همه گيــري و بروز بحــران انرژي، 
80ميليون خانوار در سرتاسر اروپا براي تأمين انرژي 
مورد نياز خانه هايشــان با مشــكلات جدي مواجه 
بوده اند و جهش اخير قيمت ها مي تواند اين مشكل 

را تشديد كند.

20درصد
تورم تركيه در سايه سقوط 
ارزش ليــر بــه بيــش از 20درصــد 

افزايش يافته است

يك سال
كشــــــــاورزان هنـــــد 
يــك ســال بســت نشســتند 
تــا ســرانجام قانــون جنجالــی 

كشاورزی لغو شد

زمستان سرد، در انتظار اروپا
بازي قدرت روسيه، كمبود گاز و بالارفتن قيمت انرژي در اتحاديه اروپا، اين منطقه 

را در آستانه زمستان با معضلاتي جدي مواجه ساخته است

روسيه

اوكراين

بلاروس
لهستان

انگليس

آلمان

ايتاليا
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از ديرباز قطار ها و ايستگاه هاي مترو به عنوان  يكي از نقاط تمركــز جمعيتي مورد توجه مهدياگلمحمدي
نهادهاي فرهنگي جهان بوده و هست؛ براي نمونه، برگزاري موزه ، گالري و 
حتي نمايش هاي خياباني ازجمله برنامه ها و نقاط تلاقي خطوط فرهنگ و 
ريل هاي مترو بوده اند؛ اما موردي كه فقط در برخي متروهاي جهان ديده 
مي شــود، راه اندازي قطار هايي با تم هاي فرهنگي اســت كــه معمولا به 
مناسبت هاي گوناگون فرهنگي، تاريخي و هنري انجام مي شوند. با وجود 
اقبال عمومي به اين برنامه ها اما بسياري از مترو هاي جهان از ميزباني اين 
جشنواره  زيرزميني اما قانوني محرومند. طي اين رويداد، قطار ها براساس تم 
فرهنگي يا تاريخي خاصي رنگ آميزي شــده و داخل قطار ها نمايش ها و 
گالري هايي با مضمون تم تعيين شده به چيدمان هاي هنري و نقش و نگار هاي 
ديواري مجهز مي شوند. مترو ها و ايستگاه هايي كه هرازچندگاهي تن پوشي 
از فرهنگ بر تن مي كنند نمونه هاي بسياري در دنيا داشته و دارند كه به برخي 

از آنها اشاره مي كنيم.

پياده  شدن هملت در ايستگاه متروي لندن
چندي پيش در انگلستان همزمان با بيست وششــم آوريل و زادروز ويليام  
شكسپير، قطاري در مترو هاي لندن، راهي ايســتگاه ها شد كه با تصوير و 
بريده هايي از كتاب هاي اين شاعر، نويسنده و نمايشنامه نويس، منقش شده 
بود. همچنين برخي زنان و مردان با بر تن داشتن لباس هاي عصر شكسپير، 
داستان ها و نمايشنامه ها او را براي مسافرهاي مترو مي خواندند. اگرچه هملت 
در ايستگاه لندن پياده شده بود اما در همان ايستگاه مسافر ها شاهد سوار  شدن 

شاه  لير و رومئو و ژوليت بودند و با گوش هاي خودشان لحن و زبان خوانش 
ديالوگ هاي آنها را شنيدند. در ايران عزيزمان هم وقتي از نعمت فرهنگي 
تعزيه و شاهنامه خواني و داستان هاي منطق الطير و بسياري آثار فاخر ديگر 
بهره مند هستيم چرا نبايد مسافران خسته قطار ها را گاهي با سفر سيمرغ 

عطار، هم مسير كنيم؟ 

ايستگاهي كه طولاني ترين پياده راه هنري جهان است
متروي استكهلم موسوم بهtunnelbana  در سوئد در حالت عادي هم داراي 
طولاني ترين پياده راهي است كه مي توان در آن قدم زد و آثار هنري از سراسر 
جهان را سفره چشم ها كرد. با وجود اين هرچندوقت يك بار به مناسبت هاي 
گوناگون چيدمان اين مترو براساس مناسبت هاي خاصي تغيير پيدا مي كند 
تا مسافران حين سفر با قطارهاي مترو با فرهنگ، تاريخ سوئد و جهان بيشتر 
آشنا شوند. در متروي اســتكهلم كه نامش به عنوان بلندترين تونل هنري 
جهان هم ثبت شده در 94ايستگاه برخي از اوقات سال مي توان نمايشگاه و 
گالري هنري به طول بيش از 15هزارو500متر را تماشا كرد. متروي ايران 
هم بار ها شاهد برگزاري گالري ها و نمايشگاه ها در مترو بوده است اما به نظر 
مي رسد با توجه به جمعيت مخاطب در اين قطار ها، بهتر است آثار به نوعي 

مردمي تر باشد و براي نمونه آثار پاپ آرت به نمايش در آيد.

جشن رنگ ها در متروي سنگاپور
متروي سنگاپور به عنوان يكي از پيشرفته ترين متروهاي جهان جشن هاي 
نور و رنگ هندي ها را به ايســتگاه هايش راه داد و با اين تم، تمام فضاي 

قطارهاي مترو رنگ آميزي شد. مســئولان متروي سنگاپور موسوم به 
ام آر تي يكــي از دلايل انتخاب اين تم فرهنگــي را نقش ها و رنگ هاي 
جاري و ساري در مناسبت هاي هندي ها بيان كردند. همچنين تأكيد 
بر نزديك بودن فرهنگ شرقي هند و ســنگاپور از ديگر دلايلي بود كه 
جهت انتخاب اين تم براي مترو عنوان شد و مسافر ها هم از آن استقبال 
كردند. بدل اين حركت فرهنگي در كشور ما مي تواند اشاره به پيوند هاي 
فرهنگي ما و كشورهايي همچون تاجيكستان، افغانستان، آذربايجان، 
هند و حتي تركيه باشد. اين حركت فرهنگي مي تواند پادزهري باشد 
براي خنثي  كردن حركات ناآگاهانه سياستمدار ها و رهبران برخي از اين 
كشور ها كه به جز مسموم كردن روابط ديپلماتيك كشور هاي منطقه كار 

ديگري نكرده اند.

پيوند 2پرچم در متروي لندن
سال2018 ميلادي بود كه متروي لندن تمي با شعار »قلب روسيه« را براي 
نقاشي قطار هايش انتخاب كرد و بيش از 3ماه اين تم در ايستگاه  متروهاي 
لندن توقف داشت. اين طرح و نقش  شامل تركيب رنگ هاي قرمز و سفيد 
و آبي پرچم هاي هر دوكشــور بود. قطارها با اين رنگ ها و نقوش روســي 
رنگ آميزي شدند. همچنين نقاشــي هاي دوران تزار همراه با نمايش هاي 
بلشويكي و نقوشي از زيباترين آثار هنري روسيه در اين قطارها به نمايش 
درآمدند. در 20ايستگاه متروي لندن نيز كيوآركد هايي در كنار آثار هنري 
وجود داشت كه مردم مي توانستند با اسكن آنها به اطلاعاتي درباره اين آثار 

دست پيدا كنند.

تن پوشي از فرهنگ  بر تن مترو
درصد

میانگین استفاده از ماسك 
در اماكن عمومی استان های 
كشور طی یك هفته گذشته، 

48/36درصد بوده كه بیشترین 
میزان استفاده از ماسك در 

اماكن عمومی با 80/70درصد 
مربوط به استان هرمزگان و 

كمترین مربوط به 
استان كرمان با 

41/66درصد است.

48/36

درصد
میانگین رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی و سایر پروتكل های 

بهداشتی نیز 47/43درصد بوده 
است؛ آمارهایی نگران كننده كه 
قطعا برای پیشگیری از شیوع 
مجدد كرونا، مناسب نیست و 
می تواند منجر به شدت یافتن 

بیماری شود.

47/43

درصد
میانگین میزان رعایت بهداشت 
فردی مناسب در اماكن عمومی 
استان های كشور در بازه زمانی 
1۹ تا 26آبان ماه، 52/42درصد 

بوده است.

52/42

درصد
همچنین میانگین رعایت تهویه 

مناسب در اماكن عمومی 
استان های كشور از 1۹ تا 

26آبان ماه امسال 50/66درصد 
بوده است.

50/66

نسلي رنجور در غياب زنگ ورزش
فاطمهعباسي

آمار سلامت دانش آموزان ايراني نگران كننده است. اين 
را از آمارهاي رســمي هم خيلي راحت مي شود فهميد. 
آنطور كه وزير بهداشــت گفته، 30درصد دانش آموزان 
چاق هستند؛ يعني از مرحله اضافه وزن هم رد شده اند. 
براســاس اطلاعات آموزش و پرورش هــم درمجموع 
4ميليون و يك هزارو963 دانش آموزان اضافه وزن دارند 
و در مرز چاقي هستند. با اين حســاب بيش از نيمي از 
دانش آموزان ايراني، وزن اســتاندارد و متعادلي ندارند 
و دليلش هم بي تحركي اســت. به غيراز يكي- دو سال 
اخير كه كرونا باعث شد مدارس مجازي و زنگ ورزش به 
كل حذف شود، در سال هاي پيش از آن هم زنگ ورزش 
براي دانش آموزاني كه حالا بــه جاي بازي هاي فيزيكي 
دائم پاي كامپيوتر، تبلت يا موبايل هستند، جدي گرفته 
نشده بود. اغلب مدارس از داشتن حداقل امكانات ورزشي 
محروم بودند و مكان مناسبي براي ورزش دانش آموزان 
در مدارس وجود نداشــت. همه اين عوامل باعث شده تا 
بسياري از دانش آموزان وزن مناسبي نداشته باشند و از 
چاقي رنج ببرند. حالا كه بحث باز شدن مدارس با فروكش 
كردن كرونا بار ديگر بر سر زبان ها افتاده، همچنان مشكل 
زنگ هاي بي رمق ورزش در مدرســه ها پا برجاســت. تا 
جايي كه حتي اعلام شده است كه شاخص نسبت تعداد 
دانش آموز به معلم ورزش در سال تحصيلي 1399-1400 
كه معادل 559.75نفر است، در وضعيت بسيار نامطلوبي 
قرار دارد، يعني هر 560دانش آموز ايراني يك معلم ورزش 
دارند! البته خلأ زنگ ورزش در مدارس فقط روي جسم 
دانش آموزان تأثير نمي گذارد و علاوه بر مشكلات جسمي، 

پيامدهاي روحي و رواني نيز دارد و بر فرايند يادگيري نيز 
تأثير منفي مي گذارد. فكرش را بكنيد بچه 8ساله اي كه پر 
از انرژي است و نياز به تخليه هيجان دارد، مجبور مي شود 
نيمي از روز را روي نيمكت كلاس ها بنشيند و از جايش 
هم تكان نخورد. اين شيوه آموزشي، انرژي و شور و شوق 
دوران كودكي را مي كشد و دانش آموز را از فضاي مدرسه 
بيزار مي كند. گرچه وزارت آموزش و پرورش طي سال هاي 
اخير تلاش كرده زنــگ ورزش را در مدارس جا بيندازد، 
اما هنوز هم در بســياري از مدارس كشــور، نه امكانات 
و تجهيزات درست و حســابي براي زنگ ورزش وجود 
دارد و نه حتي زمان زنگ ورزش به آموزش هاي ورزشي 
اختصاص پيدا مي كند. نياز نيست فقط مدارس شهرهاي 

محروم و كوچك را مثال بزنيــم، بلكه در همين تهران و 
كلانشهرها هم مي توانيد مدارس زيادي را پيدا كنيد كه 
اصلا زنگ ورزش در اين مدارس، تعريف شده نيست و به 
زنگ ورزش، به ديد زنگ بيكاري نگاه مي كنند. چند سال 
پيش رشته هاي ژيمناستيك، شنا، دووميداني، طناب زني 
و پينگ پنگ فعاليت هايي بود كه انجام آنها در زنگ ورزش 
مدارس ابتدايي اجباري شــد، اما هنوز هم در بسياري از 
مدارس كشور، نشاني از آموزش اين رشته هاي ورزشي به 
چشم نمي خورد. به هر حال ورزش و فعاليت بدني باعث 
كاهش استرس دانش آموزان و ايجاد روحيه اي شاداب و 
سرزنده در آنها مي شود. نبود اين امكان در آينده نسلي 

رنجور را وارد عرصه هاي مختلف اجتماعي خواهد كرد.

روشنفکری در خيابان

عدد خبر

پدرو پارامو
بــودم؛ از روي دلتنگــي اش لابــه لاي آن آه هاي خوآنرولفو آن آبادي را از روي خاطره هاي مادرم مجسم كرده 
پُرحسرت. تا زنده بود براي كومالا آه مي كشيد؛ در حسرت بازگشت به آنجا. اما هرگز 
نتوانست به آنجا برگردد. حالا من به جايش مي آيم. چشم هايي را با خود مي آورم كه 
او با آنها به كومالا نگريسته بود. چشم هايش را به  من امانت داد تا به جاي او تماشا كنم.

بوك مارك

ديالوگ
باشگاه مشت زني

ديويدفينچر
 تبليغات مجبورمون مي كنه دنبال ماشين و لباس باشيم؛ باعث 
ميشه كارهايي رو بكنيم كه ازشون متنفريم و با پولش چيزهايي 
رو بخريم كه نياز نداريم. مرد، ما بچه وسطي تاريخيم. نه هدفي، 
نه جايي. ما هيچ جنگ بزرگي نداشتيم؛ ما هيچ ركود اقتصادي 
نداشــتيم. جنگ بزرگ ما جنگ روحي ماست! همه ما جلوي 
تلويزيون بزرگ شــديم. از بچگي تلويزيون به خورد ما داد كه 
يه روزي ميليونر و ستاره سينما و يا راك مي شيم، ولي هيچ وقت 
نمي شيم، ما تازه داريم اين حقيقت رو مي فهميم و خيلي خيلي 

عصباني هستيم.

حافظ

نگار من كه به مکتب نرفت و خط ننوشت

به غمزه مسئله آموز صد مدرس شد

انگيزشي به سبك ن.ن

تمامِ اميد

نويسندگانباشگاه

سيداحمد بطحائي

حميدرضا محمدي

شنبه

از دَمِ ازل تا همين حالا، تا دُمِ ابد، توي گوش مان 
كرده اند قوي باش تا نميري، تا كــم نياوري. تا 
گُم و گور نشــوي. براي قوي سازي  هم، كم ايده 
نســاخته و كم مَثَل نزده اند. اينكه تنت را با ورزش بســاز و با خوراك 
سامان بده. قاب زندگي ات را با خواب شب و بيداري روز، ببند. روحت 
را با خوش بيني و نيك انديشــي تربيت كن. اينها را لابه لاي صفحات 
كتاب هاي انگيزشــي و بين جملات اســتادان به پاشنه گيرِ همايش 
و وبينارها ديده و شــنيده ايد. من اما فكر مي كنــم جداي از همه اين 
قواعد بهِ زيســتي، كاربردي ترين اصل - لااقل براي خودم - اين است 
كه گذشته ندارم. در اينجا بيش از آنتوني رابينز و دارن هاردي، بايد به 
نصرالله نجف آبادي، توسل كرد در باب تهي و پوچ بودن گذشته. اينكه 
بند و ريســمان از هرچه - دقيقا هرچه - كه در گذشته بوده، بكنيم و 
قلاب را بيندازيم 2متر جلوتر. اصلا 2سانت. ولي نه در بند آنچه رفته 
باشيم و نه در غمش. نافِ گذشــته را هرجا كه رد مي شود، هرجا حال 
ساده تبديل به ماضي مي شود، با چاقوي دسته برنجي زنجاني ببريم 
و بكنيم و بندازيم آنجا كه عرب ني انداخت. همينقدر خشك و تند و 
خشن. وگرنه همان گذشــته، با آدم هاش، با خاطره هاش، با خنده و 
خماري هاش، با گريه و گنــد و كثافتش مي افتد به جان آدمي. زنجير 
چرخ مي شود در اتوبان چهاربانده. نا و جاي رفتن نمي دهد. سرعت گير 

و جان فرسا خون مي كند و جان مي ستاند.
ما گاهي دســتور زبان و ادبياتمان مي خواهد حالي مان كند، ولي خرِ 
درون مان انگار پالونش افتاده و افسارش بسته به كولونِ در باشد، گير 
مي دهد خر باش و نفهم براي هرچه كه روزي آمده و شده و اتفاق افتاده 
عنوان »گذشته« را ساخته اند. بعد ما حواسمان نيست، نمي فهميم. 
گذشته، يعني رفته، تمام شده، تفُ كرده، تفَت داده، گنديده، گِل زده، 

خَتم، خدانگهدار.
از دَمِ ازل تا همين حالا، تا دُمِ ابد، توي گوش مان كرده اند قوي باش تا 
نميري، ولي لازم است يكي لاي اين بند و بساط قاعده و اصل و سيره و 
روش، »فراموش كاري« و »به تخَت گرفتن گذشته« را هم اضافه كند. 

به قول استاد نجف آبادي: »گذشته ها گذشته.«

بعضي كارها، كار هركســي نيســت. به قول 
قديمي ها، گاو نر مي خواهد و مرد كهن. حوزه 
طبع و نشر، از آن عرصاتي است كه ورود به آن 
خيلي جرأت و جسارت مي خواهد و مثل قمار مي ماند و »عبدالرحيم 

جعفري« دقيقاً مصداق و معيار همين بازي برد و باخت است.
او كه از ايام صباوت، قدم در مطبعه گذاشــت. پاي  نهادني كه مرهون 
و مديون لطف مادر بود. او بود كه اگرچه خود ســواد درست و درماني 

نداشت، اما گويي در ناصيه فرزندش خوانده بود و شد آنچه شد.
او به چاپخانه خاندان علمي، نزد اكبرآقا علمي رفت و گام به گام آموخت 
آموختني هاي چاپ را. از كارگري ســاده شــروع كرد و ورق بگيري و 
ورق تاكني و صحافــي و حروف چيني را ياد گرفت تا به سرپرســتي 

چاپخانه رسيد.
او حتي از ميان خاندان علمــي، دختر حاج محمدعلــي علمي را به 
همسري برگزيد و شــد داماد آنها. اما به جايي رسيد كه احساس كرد 
حالا ديگر وقت مستقل شدن است  و مستقل شد و »مؤسسه انتشارات 
اميركبير« را بنيان نهاد. همين است كه از دل   داشتن مي گوييم و از سرِ 
نترس  داشتن. مگر كم كاري است در30سالگي، يك بنگاه انتشاراتي 
به پا كردن. او اما از نشر، كاخي بلند پي افكند. بنيادي كه شايد خودش 
هم هيچ گاه فكرش را نمي كرد چنين وسعت و عظمتی يابد. جعفري اما 
عزمش را جزم كرده بود و عجيب خستگي ناپذير مي نمود. هدفش فقط 
رفتن و رفتن بود. ايستادن در قاموس ذهني اش جايي و پايي نداشت. او 

خود را يافته بود و انگار درست در جايي كه بايد، قرار گرفته بود.
او كارش را خوب ياد گرفته و خُبره شده بود و حرفي براي گفتن داشت.

نيل به تعالي همه وجودش را در بر گرفته بود.
اويي كه در 12سالگي، روزي 10شاهي مُزد گرفته بود، حالا اميركبير 
را در بالاخانه 16متري چاپخانه خورشــيد در خيابان ناصرخسرو راه 
انداخت و در نهايت به 10كتابفروشي در تهران - از خيابان ناصرخسرو 
و بازار بين الحرمين تا چهارراه مخبرالدوله و شاه آبادِ قديم )جمهوري 
اسلامي كنوني( و از روبه روي دانشگاه تهران و ميدان فردوسي تا ميدان 
شهنازِ سابق)امام حسين فعلي( - و بيش از400 نمايندگي در شهرهاي 
ايران رسيد و پس از30  سال، بزرگ ترين نهاد انتشاراتي خاورميانه شد.

با كتاب هاي »فن ورزش« ترجمه منير مهران و »انرژي اتمي« برگردان 
حسن صفاري آغاز كرد و به حدود 2هزار عنوان در پايان كار خود رسيد.

جعفري از همان ابتدا با مؤلفان و مترجماني كار كرد كه سري در ميان 
سرها داشــتند و حتي بعضي هايشان، نخستين آثارشــان را در دم  و 

دستگاه او منتشر كردند.
جعفري يك ناشر كارآفرين و خلاق و به نوآوري علاقه مند بود و مدام 
در پي آن بود كه طرحي نو دراندازد. ماجراجويي را در نشر مي پسنديد 
و خطرش را به جان مي خريد. حقوق كارگرانش را هميشه پيش چشم 
داشت و البته حقوق مؤلف و مترجم را حتي پيش از رسيدن كتاب به 

بازار پرداخت مي كرد.
افزون بر اين، از نخستين ناشــراني بود كه كپي رايت را مطمح نظر و 
مورد توجه قرار داد؛ اما درد و دريغ كه همه اش يك شبه از كَفَش رفت، 
هرچند تا آخرين نفس، در دهم مهرماه 1394، به دنبال احياي آن مرد 
هخامنشي سوار بر ارابه بود كه در 28آبان 1328 تأسيس كرده بود و 
آيينه تمام نماي اميد در اوج نااميدي بود. عبدالرحيم جعفري، بنايي 
ساخت كه چندنسل از كتاب نويسان و كتابخوانان ايراني با آن خاطره 

ساختند و از آن خاطره داشتند.

حق الزحمه تست ملك توسط بنگاه ها
بنگاه هاي امــلاك در چين 
با پرداخت حــق الزحمه به 
افرادي كه برخــي خانه ها را 
براي سكونت عادي امتحان 
كنند،پــول هم مــی دهند. 
به گزارش آديتي ســنترال، 
پس از بروز قتل يا مرگ هاي 

مشكوك در برخي از ملك هاي اين كشــور، افراد خرافاتي سراغ خريد اين 
خانه ها نمي روند. 

حالا بنگاه دار ها به افرادي كه در اين خانه هاي ترســناك به صورت موقت 
 زندگي كننــد و از زندگي عادي خــود فيلم بگيرند، دقيقــه اي يك يوان

پرداخت مي كنند.

خودروي راننده غيرعادي حركت نمي كند
بــه زودي خودرو ها بــه كمك 
حسگرهايي كه قادر به تشخيص 
الكل از طريق تنفسي يا از طريق 
پوست هســتند، اجازه استارت 
زدن به راننده هــا را نمي دهند. 
به گزارش يورونيــوز، جو بايدن، 
رئيس جمهوري آمريكا، اين هفته 

قانوني را امضا كرد كه خودروســازان را مجبور به اســتفاده از چنين ابزارهايي در 
سال هاي آينده مي كند. سالانه بيش از10هزار آمريكايي به دليل مصرف بيش از حد 
الكل درسوانح رانندگي جان خود را از دست مي دهند. آمار قربانيان سوانح رانندگي 
به دليل مصرف الكل در اين كشور، از بعضی كشورهاي غربي بيشتر است؛ به همين 
دليل امضاي قانون جديد از سوي جو بايدن با حمايت هاي زيادي روبه رو شده است.

تبرئه متهمان قتل مالکوم ايکس
يك قاضي ايالتــي دادگاهي در 
نيويورك،  2نفــر را كه دهه ها به 
اتهام قتل »مالكوم ايكس« فعال 
حقوق سياهپوســتان آمريكا در 
ســال1965 در زندان به  ســر 
برده اند، رفع اتهام كرد. به گزارش 
اينديپندنت ، اين دو متهم پيش تر 

در دهه1980 ميلادي به طور مشــروط از زندان آزاد شــده بودند. سايرس ونس، 
دادستان منطقه منهتن، به دادگاه گفت: شواهدي دال بر بي گناهي در طول تحقيقات 
2سال گذشته به دست آمده است و براساس اين مدارك، روشن شده كه عزيز و اسلام 
به اشتباه محكوم شده اند. مالكوم ايكس، فعال سياهپوست و مسلمان حقوق انساني 
و مدافع حقوق آفريقايي تبار هاي آمريكا بود كه در سال1965 ميلادي به قتل رسيد.

گرينويچ

آخر مصور

طرح: اسماعيل بابايی


	01(08-29)
	02(08-29)
	03(08-29)
	04(08-29)
	05(08-29)
	06(08-29)
	07(08-29)
	08(08-29)
	09(08-29)
	10(08-29)
	11(08-29)
	12(08-29)
	13(08-29)
	14(08-29)
	15(08-29)
	16(08-29)
	17(08-29)
	18(08-29)
	19(08-29)
	20(08-29)
	21(08-29)
	22(08-29)
	23(08-29)
	24(08-29)

